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آرمان ملی: با استعفاهای شبانه دو مدیر در وزارت بهداشت، 
آتش زیر خاکستر آشفتگی مدیریتی در این وزارتخانه که 
این روزها جــان میلیون ها نفر در کشــور به تصمیمات و 

اقدامات آنها بستگی دارد، زبانه کشید ...
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 رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله 
با بیماری کرونا اعلام کرد

سخــــن روز
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سرمقاله : جلال خوش چهره
 فدرالیته شدن، مسیر تجزیه 

صفحه2افغانستان است

صفحه 2

فرزانه ترکان 
حقوق زنان در جامعه و مساله 

رئیس جمهورشدنشان 
ولید هلالات

   برخورد با مدیران متخلف 
کار درستی است

 محمود مشفق
  خطر تغییر ساختار سنی 

جمعیت با کرونا

یکم: واقعه بندرعباس و تخریب آلونک زن سرپرست خانوار 
تلنگری بود به وجدان مسئولانی که باید به وظایف قانونی خودشان 
عمل می کردند اما در پناه تفسیر ناروایی از قوانین، خود را پنهان 
کرده اند درحالی که با تکیه بر قانون اساسی در اصول متعدده؛ طبق 
اصل 21 قانون اساسی دولت موظف است حقوق زن را در تمام جهات 
با رعایت موازین اسلامی تعیین نماید و بند 4 همین اصل به ایجاد بیمه 
خاص بیوه گان و زنان سالخورده و بی سرپرست اشاره دارد. اصل یکم 
قانون اساسی، داشتن مسکن متناسب با نیاز را حق هر فرد و خانواده 
ایرانی می داند و دولت موظف است با رعایت اولویت، برای آنها که 
نیازمندترند، به خصوص روستانشینان و کارگران، زمینه اجرای این 
اصل را فراهم کند. اصل 43 قانون اساسی در بند 1 به تامین نیازهای 
اساسی؛ مسکن، خوراک، پوشاک، بهداشت، درمان، آموزش وپرورش 
و امکانات لازم برای تشکیل خانواده برای همه اشاره دارد. اصل 44 
قانون اساسی هم مالکیت ها را شمرده و در بخش مالکیت دولتی، زمین 
را جزو مالکیت های دولت دانسته و در اصل 45، آخرین بخش قانون 
اساسی، انفال و ثروت های عمومی از قبیل زمین های موات یا رهاشده 
را در اختیار حکومت اسلامی شمرده تا بر طبق مصالح عامه نسبت به 
آنها عمل کند. پس قانون اساسی در اصول متعدده ای از حقوق طبیعی 
مردم در داشتن مسکن و سرپناه یاد کرده و دولت را هم موظف و مکلف 
کرده تا از امکاناتی که به عنوان حاکم در اختیار دارد و عمده ترین آن 

زمین است، شرایط تهیه مسکن مناسب برای مردم را فراهم کند.
دوم: در کشور اراضی به دو بخش تقسیم می شود: اراضی که 
دارای مالکیت خصوصی هستند و در تصرف افراد است یا اراضی که 
مالک خصوصی ندارد، تحت عنوان انفال در مالکیت دولت است و 
برابر اصولی که در بخش یکم شمردم، باید به جهت تامین نیازهای 
مردم در اختیار آنها قرار بگیرد. متاسفانه در ایران از ابتدای انقلاب، 
نهادهایی که برابر اصول قانون اساسی زمین در اختیارشان قرار 
می گیرد، رویه ای به کار می برند که اصول قانون اساسی و وظایف 
دولت را نادیده می گیرند و من از اینها به عنوان »مزاربان« یاد 
می کنم. مثل کسانی که بالای قبری نشسته اند و اجازه نمی دهند 
هیچ دخل و تصرفی در آن شود. اگر به این اصول قانون اساسی نگاه 
کنیم؛ در هیچ شهری نمی توانیم افرادی را که بی سرپناه باشند 
ببینیم. علت آن هم به کانون های قدرت برمی گردد که خودشان 
بزرگ سرمایه دارند و اراضی در تملک و تصرف آنهاست. الان در کشور 
بیش از تعداد خانواده ها و خانوارها، ساختمان ساخته شده داریم و 
برابر آمار درصد بالایی از ساختمان های ساخته شده به عنوان سرمایه 
چه خصوصی، سرمایه نهادها و سازمان ها در تصرف آنهاست و هر روز 
با تصویب مقررات سختگیرانه و جلوگیری از اینکه انفال در اختیار 
مردم قرار بگیرد، باعث بالا رفتن قیمت املاک و ساختمان های 
خودشان می شوند و خیل انبوه بی سرپناهان، کارتن خواب ها و 
گورخواب ها هر روزه به جمعیت کشور اضافه می شود و به دو صورت 
باید به قضیه بندرعباس نگاه کرد: نخست اینکه، شهرداری بدون 
حکم قضائی وارد شده و نسبت به تخریب سرپناه یک زن اقدام کرده 
که خلاف قانون است. شهردار، شورای شهر، ضابطان و مامورانی که 
عنوان ماموران رفع سدمعبر را دارند به لحاظ اینکه دستور قضائی 
نداشتند و بنا را تخریب کردند، مسئول هستند و تقصیرشان این 
است که باید از دادگاه حکم می گرفتند. به لحاظ اینکه داشتن مسکن 
حداقلی برابر اصولی که برشمردم، حق طبیعی هر فرد است. باید از 
این پرونده این تجربه را کسب کنیم که بیاییم بعد از 40 سال نسبت 
به اجرای قانون اساسی حساسیت بیشتری داشته باشیم. نسبت به 
حقوق مردم و افرادی که در جامعه بلندگویی ندارند که حق شان را 
بگیرد، پیشقدم شویم. به عنوان جامعه روزنامه نگار و اهالی رسانه، 
هرازچندگاهی مطلبی درباره جمعیت نیازمند به حداقل های 
زندگی مثل مسکن، پوشاک، خوراک و امثالهم هستند منتشر کنیم. 
از طرفی امکاناتی که در اختیار سازمان های مختلف مثل مسکن و 
شهرسازی به عنوان متولی زمین، منابع طبیعی به عنوان متولی 
زمین های زراعی و شهرداری ها را از باب زمین هایی که برابر قانون در 

تعریف شهرداری ها می گنجد را مکلف کنیم
ادامه همین صفحه 

 نعمت احمدی
حقوقدان

جمهوریخواهان روی ریاست جمهوری 
وزیرخارجه فعلی آمریکا حساب کرده اند 

تير خلاص به ترامپ
- پمپئو نامزد٢٠٢٤  
آرمان ملی: روزی که رکس تیلرسون را به عنوان 
وزیرخارجه اش برگزیــده بود، خیلی ها حدس 
می زدند که این داستان، زیاد به طول نینجامد. 
البته هیچ کس هم انتظار نداشت، ترامپی که تا آن 
موقع از پاره کردن برجام سخن به میان می آورد، 
یک مدیر کسب وکار تجاری را که شاید زیاد هم 
با دنیای سیاست خارجه آشنا نیست، به عنوان 
وزیر خارجه خود برگزیند. آن وقت ها که موضوع 

نقش روسیه در انتخاب شدن ترامپ به عنوان ...

 علی بیگدلی 
در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 FATF پیوستن به 
زمینه توافق را مهیا مي کند

   اینستکس دیگر 
کارایی ندارد

 »آرمان ملی« 
گزارش می دهد 

استعفای جنجالی دو مدیر 
علیه وزیر بهداشت

  سعید نمکی: بیمار شدن 30 میلیون
از نظرات غیرعالمانه آقای ملک زاده بود

آرمان ملی: با روی کار آمدن بایدن در ایالات متحده و با وجود 
اینکه رویه ها در خصوص ایران تغییر خواهد کرد و بسیاری بر 
این باور هستند که رفتارها و فشارها علیه ایران تلطیف خواهد 

شد اما یک خطر در این میان ایران را به صورت ...
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 با احضار وزیر و دیگر 
اقدامات موازي صورت گرفت

 مجازات 
متخلفان بورسي

باز شدن پرونده تخلفات مالی شهرداری 
تهران؛ تخلفات مربوط به کدام دوره است ؟

 تخلف ۱۵۰۰میلیاردی 
در شهرداری تهران

 کمک بلاعوض 
 دولت به 
۳0میلیون نفر
    ایجاد شرایط دریافت وام 
    برای ۱0میلیون خانوار 

 قانون اساسی و تخریب خانه زن 
بندرعباسی 

                          گفت وگوهای  آرمان ملی                                                 قانون اساسی و تخریب خانه زن بندرعباسی 

صفحه15

صفحه5

  وحید شقاقی شهری 
 کاهش نرخ سود بانکی؛ 

عامل مهم در کنترل تورم
فریدون  زندی: 

استقلال در دقایق پایانی تمرکز 
نداشت!   

محسن هاشمی کاندیداهای احتمالی 
کارگزاران را معرفی کرد
 رئیس جمهور 
 ۱4۰۰ از جنس 

 آیت ا... 
هاشمی!

صفحه3

تعلیق مظلوم

چند روزی است که کلیپ منتشر شده پیرامون تخریب 
آلونک زن سرپرست در بندرعباس به مطالبه عمومی برای 
پیگیری تبدیل شده است. جریان از این قرار است که 
خانمی بی سرپرست با چند فرزند در یکی از مناطق شهر 
بندرعباس دارای آلونکی چند متری است که ماموران 
شهرداری بندرعباس به بهانه اعمال قانون آن  را تخریب 
می کنند، متعاقب آن فرزند این خانواده با شیون و شیدایی 
فریاد می زند و کمک می خواهد که فریاد رسی نیست. 
در همین اثنا مادر خانواده که تنهاتر از خود و بچه هایش 
کسی را نمی بیند اقدام به خودسوزی می کند. این دیگر 
آخر خط است که یک انسان آنقدر احساس بی پناهی به 
او غلبه کند که جانش را به دست شعله های آتش بسپارد. 
پس از انتشار این ویدئو، استاندار هرمزگان عذرخواهی کرد، 
مقامات قضائی با ورود موضوع، پیگیری آن را در دستورکار 
قرار دادند، نمایندگان بندرعباس موضع گرفتند و افکار 
عمومی خواهان برخورد با عوامل این حادثه شدند. احمد 
مرادی نماینده بندرعباس با انتقاد شدید از این شرایط 
به وجودآمده نوشت: تخریب اتاقکی در حاشیه بندرعباس 
متعلق به خانمی سرپرست خانوار توسط ماموران شهرداری 
و ضجه های التماس گونه دختربچه معصوم دل هر انسان با 
وجدانی را به درد می آورد. در همین رابطه،   سمیه رفیعی 
عضو فراکسیون زنان مجلس و رئیس فراکسیون محیط 
زیست مجلس که به بندرعباس سفر کرده بود، با اشاره به 
تخریب خانه یک خانواده بندرعباسی اعلام کرد که: احتمال 
دارد شهردار بندرعباس به دلیل فشار افکار عمومی استعفا 
دهد. عباس امینی شهردار بندرعباس اما در یک نشست 
خبری چنین می گوید که: استعفا نمی دهم اما عذرخواهی 
می کنم. خودم در بافت فرسوده زندگی می کنم و درد مردم 
را می فهمم، عده ای قصد تسویه حساب با شهرداری را دارند. 
نیروهای متخلف شهرداری از کار معلق شده اند. اسلام 
باوقار رئیس شورای شهر بندرعباس در گفت وگو با فارس 
می گوید: شنبه اول آذرماه در نشستی غیرعلنی به بررسی 
ابعاد مختلف حادثه اخیر پیرامون تخریب اتاقک یک زن 
سرپرست خانوار در بندرعباس خواهیم پرداخت. فریدون 
همتی استاندار هرمزگان با عذرخواهی از مردم گفت: عاملان 
این تصمیم مورد برخورد اداری و قضائی قرار می گیرند. بنده 
به جای عاملان این اتفاق، از مردم و این خانواده عذرخواهی 
می کنم. بی تدبیری صورت گرفت و شهرداری احساسات 
عمومی را جریحه دار کرد. باید از این خانواده عزیز دلجویی 
شود و کمیته امداد نسبت به تامین مسکن آنان اقدام کند. 
آنچه اما در این اینجا قابل تامل است اراده همه مسئولان 
بر تعلیق و برخورد با آنهایی است )نیروهای جز شهرداری( 
که این خانه را تخریب کرده اند و خبری از برخورد با آمرین 
نیست. این کارمند جزء شهرداری که این روزها همه برایش 
رگ گردن کلفت می کنند اگر دستور مافوقش را اجرا نکند 
عاقبت از کار بیکار می شود و سرگذشتش شبیه سرگذشت 
این زن بی سرپرست بندرعباسی پس به جای تعلیق مظلوم، 

آمران و مسئولان را مجازات کنید.

چند ماه باقی مانده از دولت دوازدهم بسیار اهمیت دارد. 
زیرا تیم جدید آمریکا در ذیل کاندیدای پیروز )جو بایدن( 
برخلاف دولت ترامپ مواضع بی ادبانه و تند نسبت به ایران 
ندارند. هرچند ایران در زمان ترامپ نیز توانست فشارهای 
موجود را مدیریت کرده و حتی در ذیل برجام بخشی از اهداف 
خود را نیز دنبال کند. باید موضع گیری ها در ایران، آن هم 
در قبال دولت بعدی آمریکا به گونه ای باشد که فضا را برای 
تغییرات در سیاست خارجی آمریکا محدود نکند. در ادامه راه 
نیز باید دولت بعدی در ایران تلاش کند تا در مسیر تنش زدایی 
در سیاست خارجی و همچنین کاهش تقابل با آمریکا گام 
بردارد. در حزب دموکرات آمریکا کسانی حضور داشتند که 
روزگاری طراح تحریم ها علیه ایران بودند، اما همان افراد در 
ذیل برجام به برداشته شدن تحریم ها رأی دادند. پس نباید 
از فرصت احتمالی بعد از به قدرت رسیدن بایدن غافل شویم. 
باید تیم دیپلماسی ایران موضوع برجام را از مساله مذاکره با 
آمریکا جدا کند و ضمن احیای آن، برجام را به عنوان »بنیاد 
روابط پایدار در سیاست خارجی« شکل دهد. اما در همین 
مسیر نباید اجازه داد که در برجام مسائلی که با مولفه های 
قدرت ایران ارتباط دارد، مورد بحث قرار گیرد، زیرا طیف 
تندرو در آمریکا و برخی اروپایی ها این مسائل را نیز در موضوع 
برجام دنبال می کنند. اگر قرار باشد که شاکله برجام دچار 
تغییر شود، طرف ایرانی نیز باید خواهان بازنگری در موضوع 
مکانیسم ماشه و حتی پیگیری خسارات واردشده به جمهوری 
اسلامی در ذیل بدعهدی های صورت گرفته شود. البته باید 
تلاش شود در مذاکرات احتمالی برجام آسیب های واردشده 
به این توافقنامه را التیام بخشید و زمینه اجرائی شدن تمامی 
مفاد آن را نیز فراهم آورد. نباید اینگونه تفسیر و القا شود که 
برجام یعنی مذاکره با آمریکا. زیرا برجام یک رژیم مناسباتی و 
دیپلماتیک بود که ایران در قالب آن وارد بحث و گفت وگو شد 
و حتی بخشی از اختلافات جدی خود را نیز در یک دوره زمانی 
رفع کرد. باید از هرگونه شتاب زدگی در یکسان سازی برجام 
با مساله مذاکره با آمریکا اجتناب کرد. باید برجام همانند 
گذشته با اختیاراتی که به وزیر امور خارجه سپرده شده دنبال 
شود، اما مساله مذاکره مستقیم با آمریکا بحث دیگری است 
که باید براساس مقتضیات موجود آن را پیگیری کرد.  به نظر 
می رسد نتیجه انتخابات اخیر در آمریکا از تصاعد بحران بین 
ایران و ایالات متحده جلوگیری کند. بهتر است هر دو کشور 
به سمت تنش زدایی روند، اما این مسیر با برجام کاملا تفاوت 
دارد. فضای روانی موجود در جامعه ایران پس از انتخابات 
آمریکا به سود تکانه های مثبت اقتصادی است و دولت در 
فرصت باقی مانده باید از این فضا نهایت استفاده را کند. اگر 
دولت از این فرصت پیش آمده استفاده نکند، به تبع آن بیشتر 
جریانات حامی دولت فعلی در انتخابات سال 1400 با شکست 
و آسیب مواجه خواهند شد. مجلس شورای اسلامی با ساختار 
کنونی یک فرصت را برای اصولگرایان ایجاد کرده تا از طریق 
آن به پیگیری مطالبات مردم بپردازند. مردم در انتخابات سال 
آینده به طور حتم عملکرد مجلس فعلی در رفع مشکلات خود 

را مدنظر قرار خواهند داد.

برجام و مساله مذاکره با آمریکا

حشمت ا... فلاحت پیشه
نماینده ادوار مجلس

حسن نجفی
 فعال حوزه رسانه

نزدیک انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 هستیم و تاکنون 
بارها شاهد اختلافات دولت و مجلس یازدهمی ها بوده ایم. هرچند 
که به باور من مجلس به آن معنا نمی تواند نقش چندانی در افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات داشته باشد، اما در مجموع برخی اقدامات 
افراط گرایانه و احساسی که تاکنون شاهدش بوده ایم، به نوعی باعث 
نگرانی بیشتر مردم می شود و از سویی باعث افزایش سطح مشارکت 
مردم به دلیل نگرانی از تفکرات تند و احساسی می شود. بنابراین از 
این منظر عملکرد نمایندگان مجلس می تواند در میزان مشارکت 
در انتخابات 1400 تاثیرگذار باشد. حال اما به نظر نمی رسد که 
مولفه های دیگر آن هم در شرایط کنونی و با توجه به واقعیات جامعه 
از سوی مجلس بتواند در افزایش مشارکت مردم در انتخابات 
تاثیرگذار باشد. البته یک سری اقداماتی هم از طرف مجلس دارد 
صورت می گیرد که می تواند در میزان مشارکت نقش داشته باشند. 

مانند طرحی که برای انتخابات ریاست جمهوری در نظر دارند اما 
نکته حائز اهمیت آن است که اگر این طرح تبدیل به قانون شود، 
می تواند تاثیرات منفی را در جهت کاهش مشارکت مردم داشته 
باشد، نه در جهت افزایش مشارکت. اگرچه فعلا یک سری اصلاحاتی 
در این طرح صورت گرفته و یک سری از شروط حذف شده اند اما اگر 
شرایط محدودکننده ای که در این طرح مورد توجه است به تصویب 
برسد، قطعا در کاهش مشارکت مردم تاثیرش را می گذارد. بی شک 
هر چه شرایط محدودتری در نظر گرفته شود که با چارچوب های 
دموکراتیک سازگاری نداشته باشد، ناامیدی و بی انگیزگی مردم را 
برای تغییر سرنوشت سیاسی کشور به دنبال دارد. در مجموع باید 
گفت که تصویب این طرح باعث کاهش مشارکت می شود. از سوی 
دیگر اگر بحث تندروی ها در آستانه انتخابات افزایش پیدا کند، یقینا 
تاثیرات خاص خود را به شکل مثبت و منفی بر میزان مشارکت 
می گذارد. بدان معنا که تندروی های افراطی و حرکات احساسی 
باعث افزایش میزان مشارکت مردم آن هم به دلیل نگرانی از آینده، 
می شود. با این تفاسیر اقدامات مجلسی ها می تواند بر سطح مشارکت 

انتخابات تاثیرگذار باشد.

نقش مجلس در افزایش مشارکت انتخاباتی

داریوش قنبری
نماینده سابق مجلس

یک اصولگرا و ۲ زن در لیست انتخاباتی 
کارگزاران

   هدایت آقایی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

»آرمان ملی« از کشمکش نمایندگان با دولت روایت می کند

بازهم توهین هاي بي پروا
   پرسش افکارعمومي این است که چرا »هتک حرمت برخي نمایندگان به دولت« تمام نمي شود؟

ادامه سخن روز /  که از این امکانات در جهت اجرای قانون 
اساسی و رفع نیازهای مردم استفاده کنند، نه اینکه این نهادها و 
مجموعه ها، خودشان در جایگاه تولیدکننده مسکن و صاحبان 
اراضی قرار بگیرند که افزایش قیمت ها بر ثروت آنها بیفزاید. 
حال اینکه کشورهایی که داعیه اسلامی هم ندارند، در بخش 
تامین نیازات اولیه طبقات فرودست، بهترین برنامه ها را دارند. 
چگونه در یک کشور اسلامی چند مرد به عنوان مردان قانون 
به گریه دختربچه ای که به خدا قسمشان می دهد که تخریب 
نکنند و ناله های زنی که به حد استیصال می رسد تا سرپناهی که 

به سختی درست کرده را روی سرش خراب نکنند، خودش را به 
آتش می کشد؟ این فاجعه است. اخلاق کجا رفته؟ شرح وظایف 
کجا رفته؟ جای تاسف است که چگونه سایر مسئولان به این فکر 
نمی افتند که حداقل قضیه، حقوق اولیه مردم متناسب با شأن و 
جایگاهشان آنچه در قانون اساسی آمده را ادا کنند؟ اگر همین 
روال ادامه پیدا کند، متاسفم بگویم که دوباره صدای اعتراض این 
افراد که از ناچاری خودسوزی می کنند، بلند خواهد شد که ناشی 
از عملکرد مسئولانی است که فکر می کنند باید حافظ منافع 

دولت باشند، حال اینکه وظیفه شان تامین منافع ملت است.

صفحه3

صفحه2

 اصولگرايان حاضرند 
بيشتر امتياز بدهند
  اصولگرایان دنبال تمام کردن 
پیروزي مذاکره به نفع خود هستند 

صفحه6

تصویبFATF  راه بازگشت به برجام 

 

زمانی که مذاکرات برجام آغاز شد، یک فضای مثبت 
اقتصادی در کشور ایجاد شد. برای اولین بار در 40 سال گذشته، 
در سال های 95 و 96، دو سال پیاپی، نرخ بیکاری یک رقمی 
شد، رشد اقتصادی دورقمی شد و حجم سرمایه گذاری های 
داخلی و خارجی قابل توجه بود. اگر ترامپ در اردیبهشت 97 
از برجام خارج نمی شد، یقینا شاخص های اقتصادی بهبود پیدا 
می کرد و همانطور که آن زمان نیز این شاخص ها روی غلتک 
افتاده بود. نرخ تورم، رشد اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری، 
پیش از سال خروج آمریکا از برجام، بهبود یافت. دولت یازدهم، 
در شرایطی بر سر کار آمد که تورم دو رقمی بود، اقتصاد کشور 
در سال های 91 و 92 متوقف و رشد اقتصادی منفی شده بود. از 
ابتدای سال 97 تاکنون به دلیل خروج آمریکا از برجام و وخیم 
شدن شاخص های اقتصاد، منفی شدن نرخ رشد اقتصادی و 
بازگشت مجدد تورم و دورقمی شدن آن، به دلیل خروج آمریکا 
از برجام بود. اگر آمریکا به برجام بازگردد، تجارت، صادرات 
نفت، پتروشیمی و مبادلات بانکی ما به روال عادی بازمی گردد. 
این به شرطی محقق می شود که دو کنوانسیون   cftو پالرمو 
که از fatf باقی مانده است، توسط مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، تصویب بشود. در اینجا مساله این است که اگر اقتصاد ما 
به شرایط عادی بازگردد، طبیعی است، این موضوع می تواند به 
عنوان دستاورد دولتی تلقی شود که با شعار رفع تحریم ها روی 
کار آمد. زمانی که تحریم ها در سال 94 رفع شد، مردم آثار 
مثبت اقتصادی این موضوع را دیدند. در سال 96، دستمزدها 
متناسب با تورم افزایش پیدا کرد. مردم امروز می دانند، با اینکه 
کرونا نه تنها بر اقتصاد ایران بلکه بر اقتصاد همه دنیا اثر گذاشته 
است، عاملی که منجر به وخیم شدن شاخص های کل اقتصادی 
شده، قبل از کرونا، تحریم بوده است. به نظر می رسد، بازگشت 
آمریکا به برجام می تواند منجر به بهبود شرایط تجاری شود. 
صادرات نفت، صادرات غیرنفتی و واردات کشور به روال عادی 
بازمی گردد. امروز برخی از اقلام دارویی ما نیز در گرو بازگشت 
آمریکا به برجام است. بعضی از کشورهای دوست و همسایه 
نیز به دلیل خروج آمریکا از برجام، مبادلات خود با ایران را به 
حداقل رسانده اند. این طبیعی است که اگر ما به سال های 94، 
95 و 96 برگردیم، اقتصاد کشور به ریل برگردد و مبادلات ما با 
کشورهای همسایه و جهان به روال عادی برگردد، حتما موجب 
بهبود شاخص های اقتصادی کشور خواهد شد. این موضوع که 
شاخص های کل اقتصاد بهبود پیدا کند، حتما به نفع جریانی 
است که این دولت به پشتوانه آن استقرار پیدا کرده و طبیعتا 
به همین دلیل ممکن است، در انتخابات 1400 نیز با استقبال 

کشور روبه رو شود.

هادی حق شناس
فعال سیاسی اصلاح طلب
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احیای برجام در راستای 
منافع ملی است

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی 
با تاکید بر اینکه احیای برجام در راستای 
منافع ملی است اما سرنوشت آن را باید 
از سرنوشت مذاکره با آمریکا جدا کرد، 
خاطرنشان کرد: برجام و آینده آن ممکن 
است با دو مساله مورد تهدید قرار بگیرد؛ 
احساس می کنند  اینکه گروهی  یکی 
پیروزی بایدن و بازگشت احتمالی آمریکا 
به ضرر آنها است و می تواند بر سرنوشت 
انتخابات ۱۴۰۰ اثر بگذارد و دیگر آنکه 
وحدت سیاست خارجی از بین برود و ما 
شاهد دو رویکرد در سیاست خارجی شویم 
و اینکه هر دولتی بخواهد هر جور خواست 
نسبت به موضوع هسته ای عمل کند. به 
گفته حشمت ا... فاحت پیشه از زمان بروز 
بحران هسته ای، تمامی دولت ها در قبال 
مساله هسته ای دارای رویه واحد بوده و 
وحدت در سیاست خارجی را شاهد بودیم، 
به شکلی که مذاکرات هسته ای از زمان 
دولت سیدمحمد خاتمی آغاز و در زمان 
احمدی نژاد ادامه یافت اما در دولت حسن 
روحانی به نتیجه رسید. وی افزود: اکنون 
هم در هر دولتی که توافق هسته ای احیا 
شود و مذاکرات برجامی انجام شود، دولت 
بعدی باید به آن پایبند بوده و نخواهد 

سلیقه و نظر خود را ترجیح دهد.

خــــبر کوتــــاه
خطر گسترش شیوع کرونا بسیار 

جدی است
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه 
خطر گسترش شیوع کرونا بسیار جدی است، اظهار 
کرد:  تنها درک همگانی از خطر، مدیریت جامع 
بحران و مشارکت نهادها و دستگاه ها، شبکه های 
اجتماعی و رسانه های جمعی و مجازی و همه 
شهروندان می تواند زنجیره فزاینده ابتا و مرگ ومیر 
انسانی را متوقف کند. اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهوری در حساب کاربری خود در توئیتر 
نوشت: » اجرای طرح جامع مدیریت هوشمند 
محدویت ها برای مقابله با  کرونا از امروز آغاز شد. 
خطر گسترش شیوع کرونا بسیار جدی است.  تنها 
درک همگانی از خطر، مدیریت جامع بحران و 
مشارکت نهادها و دستگاه ها، شبکه های اجتماعی 
و رسانه های جمعی و مجازی و همه شهروندان 
می تواند زنجیره فزاینده ابتا و مرگ ومیر انسانی 
را متوقف کند. دولت هم از تمام ظرفیت مالی خود 
برای کمک به شهروندان نیازمند و کسب و کارهای 

آسیب پذیر استفاده خواهد کرد.«

برگزاری انتخابات با هماهنگی  
وزارت بهداشت 

وزیر کشور از هماهنگی های صورت گرفته با 
وزارت بهداشت برای برگزاری انتخابات ۱۴۰۰ در 
شرایط کرونا خبر داد و گفت: نظر شورای نگهبان را 
هم خواهیم گرفت، سپس گزارش نهایی را به مجلس 
می فرستیم. عبدالرضا رحمانی فضلی افزود: با وزارت 
بهداشت هماهنگی هایی را انجام داده ایم و تجربیات 
کشورهای دیگر که در این شرایط، انتخابات برگزار 
کرده اند را نیز مطالعه کرده و استفاده می کنیم. 
وزیر کشور تصریح کرد: وزارت کشور هنگامی که 
به جمع بندی مناسب برسد موضوع را با شورای 
نگهبان مطرح می کند و نظر شورای نگهبان را هم 
خواهیم گرفت، سپس به مجلس نیز گزارش نهایی 

را می فرستیم.

تمدید معافیت عراق از 
تحریم های ایران 

وزارت خارجه آمریکا معافیت عراق از تحریم های 
ایران را ۴5 روز دیگر تمدید کرد. دولت دونالد ترامپ 
روز جمعه  طول مدت معافیت از تحریم های ایران 
برای عراق را که این کشور را قادر می سازد به واردات 
انرژی از ایران ادامه دهد، کاهش داد. معافیت از 
تحریم ها معمولا ۱۲۰ روز به طول می انجامند که 
پس از افزایش فشار بر ایران توسط مایک پمپئو وزیر 
امور خارجه این کشور، این مدت به ۶۰ روز کاهش 
یافت. یک سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
این باره گفت که پمپئو این معافیت را به مدت  ۴5 
روز دیگر تمدید کرده است و این اقدام دولت ترامپ 
را با تصمیم نهایی تمدید یا لغو کلی این معافیت ها 
پیش از پایان دوران ریاست  جمهوری دونالد ترامپ 
در ۲۰ ژانویه مواجه می سازد. این سخنگو ادامه داد: 
وزیر امور خارجه معافیت از تحریم ها برای عراق را 
تمدید کرد تا این کشور بتواند جهت واردات برق از 

ایران تبادلات مالی مربوطه را انجام دهد. 

حمله راکتی به کابل و سفارت ایران
سفارت ایران در کابل در توئیتی اعام کرد: 
اصابت موشک به ساختمان سفارت ایران تلفاتی 
نداشته است. سفارت کشورمان در افغانستان 
نوشت:  یکی از موشک های شلیک شده صبح دیروز 
۰۱/۰۹/۹۹ در محوطه سفارت ایران در کابل فرود 
آمده و ترکش های متعددی به ساختمان اصلی، 
شیشه ها، تاسیسات و تجهیزات سفارت اصابت کرد. 
خوشبختانه این حادثه تلفاتی دربر نداشت و کلیه 
پرسنل سفارت در سامت کامل به سر می برند. 
وزارت کشور افغانستان اعام کرده که صبح روز 
)شنبه( ۱۴ موشک به شهر کابل شلیک شده است. 
به گفته این نهاد در این حادثه سه نفر کشته و ۱۱ نفر 
زخمی شده اند. طارق آرین، سخنگوی وزارت کشور 
افغانستان گفته که این موشک ها ساعت۸:5۰ صبح 
دیروز  به نقاط مختلف شهر شلیک شده است. اکمل 
سمسور، سخنگوی وزارت بهداشت افغانستان نیز 
گفته که در این حادثه 5 نفر کشته و ۲۱ تن دیگر 
زخمی شده اند. طالبان گفته که این حمله توسط 
آنان انجام نشده است. هنوز هیچ گروهی مسئولیت 

این انفجار را برعهده نگرفته است.

تاکید آمادگی همکاری  تهران 
با کابل

وزیر امور خارجه بر آمادگی ایران برای تداوم 
همکاری های تهران با کابل تاکید کرد. محمدجواد ظریف 
در گفت وگوی تلفنی با حنیف اتمر کسب رای اعتماد 
از نمایندگان و انتخاب وی به سمت وزیر امور خارجه 
جمهوری اسامی افغانستان را به وی تبریک گفت. وزیر 
امور خارجه در این گفت وگو آمادگی جمهوری اسامی 
ایران برای تداوم همکاری های فیمابین را به همتای 
افغانستانی خود اعام کرد. وزیر امور خارجه افغانستان 
نیز ضمن تشکر بر عزم کابل برای ارتقای همه جانبه 

روابط با جمهوری اسامی ایران تاکید کرد.

ممنوعیت خروج نمایندگان 
مجلس از تهران 

عضو هیأت رئیسه مجلس از ممنوعیت خروج 
دوهفته ای نمایندگان از تهران خبر داد. علیرضا 
سلیمی ادامه داد: بر طبق تصمیمات گرفته شده 
۱۶7 نفر از نمایندگان با فاصله دو متر از یکدیگر در 
صحن علنی حضور پیدا می کنند و مابقی نمایندگان 
هم در تالار مشروطه یعنی مجلس قدیم حضور 
می یابند و در صورت  لزوم   برخی از آنان در محل 
کمیسیون اصل ۹۰ و کمیسیون تلفیق حاضر 
می شوند. بر این اساس نمایندگان در چند نقطه 
مجلس تقسیم می شوند تا در صحن علنی مجلس 
متمرکز نشوند و پروتکل های بهداشتی به صورت 
کامل رعایت شود. سلیمی خاطرنشان کرد: جهت 
بررسی طرح ها و لوایح در صحن علنی مجلس هم 
صرفا معاون پارلمانی رئیس جمهور و یک کارشناس 
می توانند حضور یابند تا از تراکم جمعیت خودداری 

شود.

همواره اصولگرایان و به خصوص تندورهای آنها سعی بر 
این داشتند که زنان را در مدیریت کان نپذیرند و برخی هم 
به عنوان جنس دوم به زنان نگاه کنند. این نگاه ها در جامعه 
به زنان ما که دارای ارزش بالایی هستند، ضربه های فراوانی 
زده است. بعضی از اصولگرایان به زنان ما در روزهای گذشته 
پیشنهاد داده اند که به جای کاندیدا شدن در انتخابات 
ریاست جمهوری به آموزش وپرورش بروند یا در مسائل 
پزشکی فعالیت کنند و در سیاست دخالت نکنند. این افراد 
را در جامعه محدود می دانم و اعتقاد دارم، افراد اندکی در 
جامعه این افکار را دارند و البته این صحبت ها همه از افکار 
غیردقیق این گروه است. درباره صحبت های آقای کدخدایی 
یک بار نوشتم که بیانات سخنگوی شورای نگهبان مانند یک 
شوخی تلخ که مطرح شده است. وقتی به زنان ما اجازه داده 
نشده که حتی وزیر شوند، چگونه می خواهند که زنان ما را 
در انتخابات ریاست جمهوری تاییدصاحیت کنند. زنان ما 
لیاقت اینکه وزیر شوند هم دارند اما عده ای در جامعه ایران 
هر روز در مقابل زنان ما چاله هایی درست می کنند که آنها 
نتوانند فعالیت درستی داشته باشند. وقتی که زنان ما هنوز 
به تصدی این پست ها نرسیده اند، چگونه می خواهند در 
انتخابات ریاست جمهوری کاندیدا شوند و اجازه بدهیم اول 
زنان ما در جامعه به حق اولیه خود دست پیدا کنند و بعد 
به ریاست جمهوری بروند. مساله تبعیض جنسیتی هنوز در 
جامعه ما برداشته نشده و جزو دغدغه های اولیه زنان ماست 
و هنوز درگیر آن هستیم. زنان ما به خاطر تبعیض هنوز به 
جایگاه هایی که لیاقت آن را دارند چندان دست پیدا نکرده اند 
که باید بیان شود. با وجود اینکه سال هاست درباره تبعیض 
جنسیتی در جامعه ایران بحث می شود اما هنوز که هنوز است 
به زنان نگاه در حد انتظار مدیریتی ندارند و با وجود این نگاه ها 
چگونه می خواهند زنان ما را در انتخابات ریاست جمهوری 
تایید صاحیت کنند. این سخنان احتمالا برای این مطرح 
می شود که بازار انتخابات ۱۴۰۰داغ شود و اینها شعارهایی 
بیش نیست. عده ای با این شعارها قصد دارند که زنان ما در 
انتخابات ریاست جمهوری وارد میدان انتخابات کنند؛ البته 
من اعتقاد دارم که مردم ما هوشیارتر از اینها هستند. جامعه 
زنان ما در انتخابات ریاست جمهوری سال۹۶ و۹۲ هم با همین 
شعارهای آقای روحانی بود که به سمت انتخابات آمدند و برای 
بهتر شدن شرایط زنان در جامعه رای دادند. اما آقای روحانی 
هم  شعارهای خود از زنان را که در بسیاری از موارد حق طبیعی 
آنان بود تماما عملی نکرد و هر بار دلایلی هم برای خود داشت.

یــادداشت

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به اینکه در 
نظر داریم با اقدامات حمایتی مردم را در شرایط 
فعلی کمک کنیم، اعام کرد: امروز مصوب شد که 
برای نزدیک به ۳۰میلیون نفر تا پایان سال در هر ماه، 
۱۰۰هزار تومان باعوض بدهیم و هم برای ۱۰میلیون 
خانوار وام یک میلیون تومانی در نظر گیریم که 
بازپرداخت ۳۰ماهه دارد. حسن روحانی در جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا با بیان اینکه امروز آغاز طرح 
جامعی است که باید در شهرهای قرمز، زرد و نارنجی 
اجرائی و عملیاتی شود، اظهار کرد: ما دوره بسیار 
سختی در کرونا داشتیم که اسفند پارسال و فروردین 
امسال بود اما از اردیبهشت که شرایط بهتر شد تا 
الان، مواجه با موج دوم کرونا و بعد موج سوم کرونا 
شدیم و تصمیم به تعطیلی هوشمند شهرها گرفتیم. 
وی افزود: هدف اصلی از این کار این است که شیوع 
ویروس را کنترل کنیم و افرادی که مبتا می شوند را 
زودتر شناسایی کنیم و آنانی که باید قرنطینه شوند هم 
در این مسیر قرار گیرند. رئیس جمهور با بیان اینکه ما 
باید همه پروتکل ها را رعایت کنیم تا فشار اقتصادی 
بر کسب وکارهایی که از امروز ممنوع می شوند، زودتر 
برطرف شود، اظهار کرد: اگر در این دو هفته هم خدای 
نکرده به نتیجه مطلوب نرسیم. ممکن است باز هم این 

تعطیلی ادامه یابد. پس عاوه بر رعایت پروتکل ها برای 
سامتی خود و خانواده و کاهش فشار بر کادر درمان، 
باید برای رفع تعطیلی مشاغل هم به رعایت پروتکل ها 
توجه کنیم. روحانی با انتقاد از افزایش دورهمی های 
خانوادگی در ماه های اخیر، گفت: قبا مطرح بود 
که اگر کسی مبتا باشد و در جمع خانوادگی که 
معمولا با استفاده نکردن از ماسک هم همراه می شود، 
عطسه یا سرفه کند، می تواند پنجاه نفر را مبتا کند. 
به خصوص که ممکن است در خانه ها سیستم تهویه 
مناسبی هم وجود نداشته باشد. حتی گفته می شود 
حرف زدن فردی که مبتاست نیز می تواند منجر به 

انتقال ویروس شود. 
*صداوسیما برنامه های مفرحی داشته باشد

وی با تاکید بر اینکه همه دستگاه های انتظامی 
باید در رعایت پروتکل های بهداشتی در دو هفته 
اخیر همکاری لازم را داشته باشند، اظهار کرد: همه 
دستگاه های دولتی و غیردولتی باید در امر انجام این 
کار همکاری کنند و فقط به نیروهای انتظامی یا دولتی 
سپرده نشود. همه نیروهای بسیج و معتمدان محلی 
نیز باید برای هدایت افراد مبتا به مراکز تست گیری 
کمک کنند و نیز نیازهای روزمره کسانی که در خانه 
بستری هستند را با کمک خود برطرف سازند. روحانی 

یادآور شد: اطاع رسانی به موقع و شفاف و روشن 
تصمیمات ستاد ملی کرونا و قرارگاه و خود وزارت 
بهداشت باید به سرعت در اختیار مردم قرار گیرد تا 
بدانند شرایط چگونه است. همچنین باید مردم را 
اقناع کنیم که هیچ راهی جز رعایت توصیه و پروتکل 
وجود ندارد. رئیس جمهور با بیان اینکه به سمت انجام 
تست ۱۰۰هزار نفری در روز می رویم، تاکید کرد: باید 
تجمع و تردد را کاهش دهیم؛ در بعضی مناطق ناچار 
به تعطیلی شدیم تا شدت تجمع و تردد کمتر شود. 
همچنین امروز صحبت شد و قرار است قرارگاه بررسی 
کند که تمام افرادی که بیرون می آیند حتما کارت 
شناسایی همراهشان باشد تا کسانی که مبتا هستند 
از ورود به اماکن عمومی باز داشته شوند. وی با بیان 
اینکه صداوسیما باید برای ساعات فراغت مردم و در 
خانه ماندنشان برنامه های مفرحی داشته باشد، گفت: 
همچنین باید فرزندان ما که در خانه ها هستند امر 
آموزش را از طریق صداوسیما دنبال کنند و با معلمان 
خود در ارتباط باشند. رئیس جمهور در پایان گفت: 
اگر مردم رعایت کنند و با مدارا نسبت به این ویروس 
عمل کنند حتی به یک ساعت تعطیل نیز نیاز نداریم. 
امیدوارم که در دو هفته پیش رو نتایج مثبتی به دست 

آید و شرایط بهتر شود.

فرزانه ترکان 
فعال سیاسی و تحلیلگرحوزه زنان

 حقوق زنان در جامعه و مساله
 رئیس جمهورشدنشان 

ســـرمقاله

افغانستان در شرایطی قرار دارد که هر روز خبرهای 
ناخوشایندی از آن به گوش می رسد و با وجود تغییر و تحولات 
گسترده اما همچنان روی خوش به خود ندیده است. مشکل 
این است که هنوز به یک توافق ملی دست نیافته اند و به همین 
سبب افغانستان هر روز با یک چالش جدید مواجه می شود. 
نخبگان رسمی و دولتی این کشور نیز همچنان دچار اختاف 
هستند و از یک توافق کامل و فراگیر که بتواند یک دولت 
مرکزی قدرتمند در این کشور ایجاد کند، فاصله دارند. همه 
طرف ها درگیر جنگ داخلی هستند، هنوز همه طرف ها درگیر 
اختافات درونی افغانستان هستند در حالی که هنوز جنگ 
داخلی میدانی نیز در این کشور پایان نیافته است و همین روز 
گذشته در یک درگیری ده ها تن از اعضای طالبان و نیروهای 
دولتی افغانستان جان خود را از دست داده اند. مذاکرات در این 
رابطه نیز به کندی و کسالت بار دنبال می شود. این مذاکرات 
در حال ایجاد این اعتماد بود که یک تقسیم قدرت به خوبی 
به وجود آید اما در عین حال جامعه مدنی افغانستان بیشترین 
ضرر را می کرد اما هنوز هم آن روند نیز به نتیجه نرسیده است. 
در این میان بسیاری بر این باور بودند که با روی کار آمدن جو 
بایدن مشکات حل خواهد شد و نیروهای آمریکایی هر چه 
سریع تر از افغانستان خارج خواهند شد اما به نظر می رسد او 
به مراتب کندتر به دنبال این برنامه باشد. آنها به دنبال نگاه 
دقیق تر به افغانستان هستند و با بازنگری در این خصوص عمل 
خواهند کرد. باید توجه داشت که مهم ترین ریشه مشکات 
افغانستان متغیر خارجی نیست، بلکه مواردی است که در 
درون این کشور وجود دارد و آنها پس از سال ها نتوانسته اند 
این مسائل را حل کنند. فقدان توافق ملی بین جناح های 
مختلف همان عاملی است که هر روز وضعیت این کشور را 
خطرناک تر می کند. در این میان این طالبان است که از این 
وضعیت سواستفاده می کند تا به اهداف خود برسد. از سوی 
دیگر مساله فدرالیته شدن افغانستان مطرح می شود که در 
ظاهر بسیار می تواند خوب باشد و جنبه دموکراتیک دارد و 
شاید بتواند به افغانستان کمک های بسیاری کند. این اتفاق 
در عمل برای افغانستان نمی تواند مطلوب باشد زیرا این کشور 
بسیار از آن دموکراسی که در ذهن کنشگران است فاصله دارد 
و تن دادن به فدرالیته به معنای قبول مقدماتی تجزیه و قسمت 
شدن افغانستان خواهد بود. بنابراین این امر برای افغانستان 
بسیار خطرناک خواهد بود و وضعیت این کشور را بدتر خواهد 
کرد. بنابراین در ابتدا افغانستان باید به سمت حل مشکات 
داخلی برود و هرچه دارد برای یک توافق ملی هزینه کند و به 
دنبال آن یک دولت مرکزی مقتدر ایجاد کند که جریان های 
سیاسی مختلف در آن دخیل باشد و این بهترین مسیر برای 
خروج افغانستان از بحران هایی است که امروز درگیر آنهاست.

جلال خوش چهره
 تحلیلگر مسائل بین الملل

 فدرالیته شدن،
 مسیر تجزیه افغانستان است

اصلاح طلبان به راهکاری های 
خروج از بحران بیندیشند

یک فعال سیاسی اصاح طلب گفت: 
تحت  و  همواره  باید  طلبان  اصاح 
بیشترین فشارها نیز به راهکاری های 
خروج کشور از بحران و حرکت به سوی 
اقتدار ملی و توسعه ملی بیندیشند. 
محسن امین زاده در نشست مجازی 
حزب جوانان ایران اسامی با تاکید بر 
ضرورت توجه به سرنوشت انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ ایران گفت: 
باید بپذیریم که شرایط اقتصادی و 
سیاسی کشور به نحوی است که مردم 
نه به اصاح طلبان خوشبین هستند و 
نه به اصولگرایان اعتماد دارند. کشاندن 
انتخابات به این وضعیت نیز چیزی از 
مسئولیت های بزرگ اصاح طلبان 
ملت  و  کشور  سرنوشت  به  نسبت 
ایران نمی کاهد. اصاح طلبان باید 
همواره و تحت بیشترین فشارها نیز 
به راهکاری های خروج کشور از بحران 
و حرکت به سوی اقتدار ملی و توسعه 
ملی بیندیشند و چه در حاکمیت حضور 
داشته باشند و چه نه می بایست برای 
سرافرازی ایران و ایرانیان تاش کرده 
و توان خود را برای تدبیر امور و اصاح 
اشتباهات و انحرافات در مسیر سربلندی 
ایران و ملت ایران بکار گیرند. امین زاده 
افزود : ایران باید در جهت دستیابی به 
توسعه اقتصادی و خارج شدن از وضع 
کنونی، با قدرت دیپلماسی به تعامل با 
جهانیان از جمله آمریکا روی بیاورد و به 

نتیجه مطلوب برسد.

حمله تروریستی کابل 
نمونه ای از جنگ نیابتی 
آمریکا در افغانستان 

سخنگوی وزارت امور خارجه حمله 
تروریستی صبح دیروز در کابل را نمونه ای 
از جنگ نیابتی و اقدامات هم پیمانان 
تروریست آمریکا در افغانستان ذکر کرد و 
مسئولیت مستقیم آن را متوجه این کشور 
دانست. »سعید خطیب زاده« در پاسخ به 
سوال خبرنگاران درباره اخبار منتشرشده 
در ارتباط با اصابت چندین راکت به شهر 
کابل از جمله اصابت یک راکت به بخشی 
از محوطه حیاط سفارت کشورمان، هر 
گونه اقدام تروریستی که مردم افغانستان 
و اماکن غیرنظامی را مورد حمله قرار 
می دهد، محکوم کرد. وی با ابراز همدردی 
افغانستان خصوصا  مردم  و  دولت  با 
خانواده قربانیان این اقدام تروریستی 
به عمل آمده  بررسی های  گفت: طبق 
آسیب های جزیی به برخی تاسیسات 
و تجهیزات سفارت وارد شده است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: 
خوشبختانه هیچ خطری متوجه پرسنل 
سفارت ایران نشده است. خطیب زاده 
این حمله تروریستی را نمونه ای از جنگ 
نیابتی و اقدامات هم پیمانان تروریست 
آمریکا در افغانستان ذکر کرد و مسئولیت 

مستقیم آن را متوجه این کشور دانست.

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: ۱۸ دی سال گذشته بود که واقعه تلخ 
سقوط هواپیمای اوکراینی موجب تاثر همه مردم ایران شد. با گذشت نزدیک به 
یک سال از این رویداد، هنوز هم پرونده آن در مجامع بین المللی بسته نشده است. 
اخیرا وزیر امور خارجه کانادا در اظهارنظری مدعی شده است که ایران در زمینه 
حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی همکاری نمی کند. این موضوع با واکنش معاون 

وزیر امور خارجه کشورمان در امور حقوقی و بین المللی همراه شد.
 پرونده باز غرامت هواپیمای اوکراینی

هواپیمای بوئینگ 75۲ معروف به هواپیمای اوکراینی که با اشتباه انسانی 
پدافند ایران سرنگون شد، حامل ۱7۶ مسافر بود که شهروندان کشورهای ایران، 
کانادا، اوکراین، سوئد، افغانستان و بریتانیا بودند. بافاصله پس از سرنگونی این 
هواپیما، شهروندان کشورهای مختلف نسبت به این موضوع ابراز تاسف و همدردی 
کردند. براساس بیانیه دولت کانادا، یک گروه هماهنگی بین المللی از کشورهایی 
که اتباع آنها در این حادثه جان خود را از دست دادند، با امضای یک تفاهمنامه راه را 
برای مذاکره با ایران هموار کردند. در تیرماه سال جاری، فرانسوا-فیلیپ شامپین، 
وزیر خارجه کانادا به خبرگزاری فرانسه گفت: »این پنج کشور ساختار قانونی لازم 
برای شروع این مذاکرات را ایجاد کردند. این نخستین گام برای شروع مذاکرات 
به منظور دریافت غرامت برای خانواده های قربانیان است.« پیش از این، آن لیند، 
وزیر خارجه سوئد گفته بود: »تهران موافقت کرده است تا به خانواده قربانیان 
خارجی غرامت بپردازد.« همچنین در شهریور سال جاری، منوچهر مرادی سفیر 
ایران در اوکراین در گفت وگو با آژانس ملی اطاع رسانی اوکراین گفت: »تاکید 
کرد که در بحث غرامت در ارتباط با سقوط هواپیمای اوکراینی فرمول ما مشخص 
است و آن، قواعد بین الملل و کنوانسیون هاست.« اوایل مهر نیز مهدی کشت دار 
مدیرعامل خبرگزاری قوه قضائیه به نقل از رئیس سازمان قضائی نیروهای مسلح 
طی توئیتی نوشت: »برای بررسی دقیق تر پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی، اقدام 
به شبیه سازی حادثه کردیم. با وجود پیگیری های سازمان قضائی نیروهای مسلح 
موضوع پرداخت غرامت به خانواده های حادثه دیده هنوز از سوی دولت محقق 
نشده است.« با تمامی این احوال پرداخت غرامت اوکراین از سوی ایران، تاکنون 

محقق نشده است.
 ادعاهای عجیب اوکراینی

وزیر امور خارجه اوکراین که بارها از همکاری ایران در موضوع هواپیمای 
اوکراینی تشکر کرده بود و در همین خصوص دیدارهایی با محمدجواد ظریف 

داشت. با این حال اخیرا وزیر امور خارجه کانادا ادعایی مبنی بر عدم همکاری 
ایران در موضوع هواپیمای اوکراینی را مطرح کرده است. محسن بهاروند معاون 
وزیر امور خارجه کشورمان در امور حقوقی و بین المللی، در این خصوص تصریح 
کرد: »ما رفتار کانادا را درباره سقوط هواپیمای اوکراینی درک نمی کنیم. در دیدار 
میان وزرای امور خارجه دو کشور ما توضیح دادیم که ایران چه همکاری هایی 
کرده است و نمایندگان آنها از محل سقوط هواپیما دیدن کردند. آن ها در خواندن 
جعبه های سیاه هواپیما در پاریس و هر همکاری دیگری مشارکت کردند. ایران 
تمام همکاری های لازم را با کانادا و دیگر کشورها انجام داده است. آقای ظریف با 
همتای کانادایی اش دیدار کرد و من نیز با معاون وزیر امور خارجه کانادا در ارتباط 
بودم و ما تمام چیزهایی را که برای طرف کانادایی لازم بود ارائه کردیم و تا جایی که 
می شد خواسته هایشان را در چارچوب قوانین ایران انجام دادیم تا به درک بهتری 
از جریاناتی برسیم که به این حادثه منجر شد. عجیب است که دولت کانادا شروع 
کرده است به انجام دادن اقداماتی یک جانبه و ما هیچ دلیل خوبی در آن نمی بینیم 

به جز اینکه کانادا سعی دارد موضوع را سیاسی کند.«
 پول های توقیف شده ایران در کانادا چه شد؟

در گفت وگوی بهاروند، گایه هایی مبنی بر توقیف دارایی سفارت ایران در کانادا، 
بدین شرح مطرح شده است: »ما توافقنامه ای برای استرداد ]مجرمان و متخلفان[ 
با کانادا نداریم اما طبق اصول کلی قوانین، کانادا باید متخلف را استرداد کند نه 
اینکه به آنها پناه داده و مخفی شان کند. طبق قوانین بین المللی، تمامی کشورها 
مسئولیت مبارزه با جرایم و فساد مالی را بر عهده دارند. من با مدیرعامل دفتر مقابله 
با موادمخدر و جرایم سازمان ملل صحبت کردم و گفتم که از کانادا درخواست 
کرده ایم برخی متخلفان ایرانی را استرداد کند اما متاسفانه تاکنون انجام نشده 
است. اگرچه در دیداری که با مدیرعامل در وین داشتم، همین موضوع را مطرح 
کردم تا بتوانیم از کانادا بخواهیم مجرمان و کاهبرداران را تحت پیگرد قانونی قرار 
دهد، اما ممکن است کانادا همکاری نکند. ما دارایی های بلوکه شده در کانادا نداریم 
اما دولت ایران مقداری پول در سفارت و دیگر مراکز دیپلماتیک داشت که بیشتر 
به شورای فرهنگی ایران مرتبط بود که کانادا در پی یک شکایت آمریکا علیه ایران، 
آن را توقیف کرد. اگرچه ما حقوقمان را فراموش نمی کنیم و کانادا باید این پول را 
بپردازد.« با وجود این اظهارنظرها، به نظر می رسد، این امکان وجود دارد که ایران 
قصد دارد، این موضوع را اهرم فشاری برای مواجهه با صحبت های چالش برانگیز 

مقامات کانادایی کند.

آرمان ملی- یاســمین طالقانی: فعالیت روحانیت در فضای مجازی امری 
متداول است و بسیاری از این قشر در این عرصه فعال هستند اما نه در تمام بخش ها 
بلکه در فضاهایی که مورد تایید است و حاشیه ساز نیســت. توئیتر در ایران فیلتر 
است اما بسیاری از مســئولان از این برنامه برای اطاع رســانی به جامعه و انتشار 
دیدگاه هایشــان بهره می برند که رئیس جمهور در صدر آنهــا حضور دارد. رئیس 
مجلس و رئیس شــورای شــهر تهران و ... هم دارای توئیتر هستند همانند برخی 
روحانیون که از توئیتر برای نشــر اخاق و موضوعات دینی بهره می برند اما اکنون 
این نرم افزار به دردســری برای یک روحانی جوان تبدیل شده است. دیروز او نه اما 
شورای سیاستگذاری ائمه جمعه اعام کرد حجت الاسام علی اکبری توئیتر ندارد.

 توئیت روحانی
۳ روز پیش برخی سایت ها نوشتند: »حجت الاســام و المسلمین محمدجواد 
حاج علی اکبری، امام جمعه موقت تهران، در حساب توئیتری خود پیرامون انتخابات 
ریاست جمهوری در سال آینده نوشت: »انتخابات ۱۴۰۰ نقطه عطف در تاریخ ایران 
و جهان اسام خواهد بود؛ زمینه ها برای تشکیل دولت جوان حزب ا...ی در حال فراهم 
شدن است.« این توئیت در سایت های اصولگرا مانند جهان نیوز هم منتشر شد و تا 
دیروز امام جمعه تهران از تکذیب آن خودداری کرد. حتی این توئیت با پاسخ سید 
محمدعلی ابطحی معاون پارلمانی دولت اصاحات همراه شد. ابطحی نوشت: »جناب 
حاج علی اکبری یه جایی هم اسم مردم را برای حفظ ظاهر هم که شده می آوردین! 

حداقل اسمش انتخاباته«.
 شورای سیاستگذاری تکذیب کرد

اما دیروز روابط عمومی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه کشور در اطاعیه ای 
صحت حســاب کاربری حجت الاســام  علی اکبری رئیس این شــورا در توئیتر و 
نیز محتوای منتشــر شــده در آن درباره انتخابات ۱۴۰۰ را تکذیب کرد. در متن 
این اطاعیه آمده اســت: ۱. تنها پایگاه های مورد تاییدی که در فضای مجازی به 
انعکاس دیدگاه و بیانات حجت الاسام والمسلمین حاج علی اکبری می پردازند، با 
نشانیofoghha.ir  در اینســتاگرام و در قالب سایت، مشغول فعالیت هستند و 
در دسترس مخاطبان محترم قرار دارند. بدیهی است که اخبار رسمی و نهادی هم 
در پایگاه های تعریف شده ارائه می گردد. لازم به ذکر است ایشان تاکنون در فضای 

توئیتر هیچ گونه فعالیتی نداشته و ندارند و انتساب حساب های کاربری، به هر نام و 
عنوان دیگری، جز آنچه اطاع رسانی شد، تکذیب می گردد. ۲. فارغ از قصد افرادی 
که با تصویر و نام ایشــان حساب کاربری در شــبکه های اجتماعی ایجاد کرده اند، 
برای اصاح این رویه غیراخاقی، از طریق پلیس فتا، پیگیری قانونی انجام خواهد 
شد. ۳. اما در مورد محتوایی که به صورت گسترده منتشر شده و بازتاب پیدا کرده 
اســت، ضمن تجدید احترام به صاحبان نظرات موافق و مخالف و طعنه زنندگان و 
ســرزنش کنندگان، با افتخار، متن اصلی بخش مرتبط از بیانات ایشان در کنگره 
)مجازی( سیزدهم اتحادیه انجمن های اسامی دانش آموزان تقدیم می گردد: »... 
به نظر می رسد انتخابات ۱۴۰۰ زمینه ساز تشکیل دولت جوان حزب اللهی است که 
تعبیر رهبر عزیز و عالیقدرمان است. جامعه عطش دولت جوان حزب ا...ی را دارد. 
تحقق این آرزو که در آینده انقاب اسامی خیلی پیش برنده است، این انتخابات و 
این مقطع را دارای سهم و ارزش خاصی کرده است. مراقب کارهای دشمن باشیم 
که درصدد است یک سری آشوب های پیش انتخاباتی را طراحی کند و از این منظر 
مطالعه فتنه ۸۸ ضروری اســت...« در پایان، فعالان فهیم سیاســی و رسانه ای را 
به مطالعه و تحلیل عمیق تــر تعبیر رهبر معظم انقاب اســامی )مدظله العالی( 
در خصوص دولت جــوان و حزب اللهی فرامی خوانیم، از این رو که برداشــت های 
سطحی و اکتفا به ظاهر کام موجب شــد معظم له یک بار دیگر در دیدار مجازی با 
دانشجویان، به صورت مبسوط تری به این معنا بپردازند ولیکن برخی اصرار دارند 
نیاز واقعی جامعه به دولتی پای کار، آماده و بانشاط، به عنوان عاج مشکات و نسخه 
عبور کشور از راه های دشــوار را، از یک مطالبه عمومی و فراگیر، به تراز رقابت های 
جناحی تقلیل دهند. ما هم در کنار اقشار مختلف جامعه، به شکل گیری دولت جوان 
و حزب ا...ی، منبعث از رأی و اراده ملت شریف امیدواریم و تحقق این امر را نزدیک 

و دست یافتنی می دانیم.«
 سرنوشت تلگرام روحانی جوان

ظاهرا حجت الاســام علی اکبری از فعالان در فضای مجازی بوده و هست. او تا 
قبل از فروردین ۹7 دارای حســاب تلگرامی بود اما ۲7فروردین آن سال با حذف 
حساب کاربری خود در پیام رسان تلگرام ائمه جمعه کشور را به پویش پیوستن به 

پیام رسان های ایرانی دعوت کرد.

گزارش »آرمان ملی« از چالش های هواپیمای اوکراینی
گلایه های وزیر امور خارجه کانادا بی اساس است

فعالیت توئیتری رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه تکذیب شد 
برای همه اوکی جز برای روحانی جوان! 

 علی اکبری سال 97 تلگرامش را بست و فقط اینستا دارد

 محسن بهاروند: ایران تمام همکاری های لازم را انجام داده است کانادا در پی سیاسی کردن هواپیمای اوکراینی؟    پرونده باز غرامت اوکراین

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با بیماری کرونا اعلام کرد

 کمک بلاعوض دولت
به 30ميليون نفر

 ایجاد شرایط دریافت وام برای ۱0میلیون خانوار
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گفت وگو

چهره سیاسی اصولگرا در این باره که به نظر می رسد بین 
طیف های مختلف اصولگرایی در ارتباط با بحث مذاکره با 
آمریکا اختاف نظر وجود دارد، گفت: اگر به جریان اصولگرایی 
نگاه کنیم، شاید ممیزهایی وجود داشته باشد. یک جریان سنتی 
محافظه کار در جریان اصولگرایی است که عمدتا با مذاکره 
کردن مخالفتی ندارد و حتی در بسیاری از موارد، پیشنهاداتی 
نیز در این زمینه داشته اند. حسین کنعانی مقدم افزود: جریان 
دیگری تحت عنوان جریان انقابی هستند که هرگونه مذاکره 
با آمریکا را نفی می کنند. همچنین جریان دیگری تحت عنوان 
نواصولگرایان هستند که به دنبال این هستند که با گرفتن 
امتیازات بیشتر، پای میز مذاکره بنشینند. وی ادامه داد: تجربه 
نشان داده است، کسانی که پای میز مذاکره با آمریکایی ها 
نشستند، حتی اگر امتیازی گرفته اند آمریکایی ها به تعهدات 

خودشان عمل نکردند، از این رو آزموده را آزمودن خطاست.

 

فعال سیاسی اصاح طلب گفت: اینکه بگویند که محمود 
احمدی نژاد صاحیت ورود به انتخابات ریاست جمهوری ندارد 
صددرصد درست است. مهدی آیتی افزود: اعتقاد دارم که یک 
روزی محموداحمدی نژاد باید در یک دادگاه منصفه و عادلانه 
محاکمه شود، آن هم بابت همه خسارت ها و خرابی هایی که 
به جمهوری اسامی وارد کرد؛ ای کاش یک دادگاه عادله ای 
وجود داشت که پرونده احمدی نژاد را باز می کرد و یک محاکمه 
مناسبی انجام می شد در تاریخ، تا برای مردم معلوم شود که 
احمدی نژاد چقدر خسارت به جمهوری اسامی وارد کرده است. 
بنابراین این بحث کروبی درست است و اگر سیاست مداران دیگر 
هم، این نظر را داشته باشند که احمدی نژاد صاحیت ورود به 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰را ندارد، قطعا این حرف درست 
است همانطوری که دونالد ترامپ این صاحیت را دیگر ندارد. 

محمود احمدی نژاد همانند اوست که خرابکاری می کند.

یک فعال سیاسی اصاح طلب گفت: ما ۴۰ سال شعار 
دادیم و اگر ده ها سال دیگر هم شعار بدهیم، قطعا مشکلی 
را حل نمی کنیم. غامرضا انصاری با اشاره به افزایش هجمه 
به دولت گفت: نمایندگان مجلس یا هر شخص دیگری که 
قصد دارد دولت یا اعضای دولت را نقد کند باید توجه داشته 
باشد، در شرایط فعلی نقد منصفانه، بیش از هر چیزی به نفع 
کشور است. او تاکید کرد: نمایندگان باید بدانند که توهین و 
افترا تحت هیچ شرایطی مشکلی را حل نمی کند و دردی را 
هم دوا نمی کند و به درد کشور هم نخواهد خورد. انصاری با 
اشاره به شعارهای انقابی مجلس یازدهم و عملکرد متفاوت 
این مجلس گفت: مشکل مملکت با شعار حل نخواهد شدو 
نه مانعی برای مخالفان و معاندان یا دشمنانی که داریم، به 

وجود خواهیم آورد.

 با  شعار دادن 
 مشکلات 

حل نمی شود

 احمدی نژاد
  باید محاکمه 

می شد 

 جریان سنتی 
 محافظه کار مخالفتی 

با مذاکره ندارد

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: تضارب آرا مزیتی 
ارزشمند برای یک کشور است. گفت وگو و مواجهه جریانات گوناگون 
سیاسی و اجتماعی، وجود بن بست را غیرممکن می کند. در نقطه 
مقابل تضارب آرا، انتقادات غیرمنصفانه برای کسب منافع فردی و 
جناحی است. یکدست شدن مجلس یازدهم و حمات مکرر آن به 
دولت را می توان به عنوان یکی از مصادیق انتقادات غیرمنصفانه 
دانست. این هجمه ها در روزهای اخیر، عریان تر از همیشه رنگ و 

بوی انتخاباتی به خود گرفته اند.
 سناریوی دنباله دار توهین ها به دولت 

تعامل میان قوای سه گانه، لازمه قدرت گرفتن کشور است. بروز 
اختافاتی که علت آنها اقدام برای اصاح کشور نباشد، تنها سبب 
تضعیف عملکرد دستگاه های اجرائی و نظارتی خواهد بود. زمانی که 
مردم در اوج مشکات معیشتی به سر می برند، تمامی دستگاه ها 

باید برای بهبود کارکرد حکومت تاش کنند. شعار های 
انتخاباتی آن هم از سوی نمایندگان مجلسی که تازه 

بر سر کار آمده اند، چیزی جز تعلیق برآورده کردن 
نیازهای اساسی کشور و مردم نخواهد بود. بیش 
از 7 ماه تا انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و 
اظهارنظرهای انتخاباتی از همیشه پررنگ تر شده اند. 

روز گذشته )شنبه یکم آذر( سید محمود نبویان 
نایب رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در گفت وگویی 

انتقادات شدیدی را به دولت وارد کرد و با 
دیکتاتور خواندن رئیس جمهور گفت: 

توهین های  »ما همواره شاهد 
شما آقای روحانی، به منتقدان 
بودیم که الفاظی مثل ترسوها، 

بزدل ها،  عصر حجری ها، بی شناسنامه ها را در مورد منتقدان به 
کار بردید. آیا اینها ربطی به تحریم دارد؟ از طرف دیگر ما شاهد 
دیکتاتوری های آقای روحانی در موارد مختلف هستیم. به عنوان 
نمونه، در شورای عالی فضای مجازی رئیس پدافند غیرعامل کشور 
قانونا در این شورا عضو است، اما آقای روحانی او را به جلسات شورا 
راه نمی دهد یا در شورای عالی انقاب فرهنگی آقای روحانی چند 
نفر از اعضا را به جلسات شورا راه نمی دهد.« این الفاظ در حالی برای 
توصیف منتخب مردم در پاستور به کار می رود که رهبر معظم انقاب 
در ابتدای آبان گفته بودند: »هتک حرمت در میان مردم حرام است 
و نسبت به مسئولان بیشتر، به خصوص در میان مسئولان بالای 
کشور. ممکن است انتقاد درستی داشته باشید، انتقاد کنید اشکالی 
ندارد اما انتقاد با اهانت و هتک حرمت متفاوت است. این گونه رفتارها 
و هتک حرمت، روش آمریکایی هاست که در مناظره ها و کارهای 
مطبوعاتی، خود را در دنیا رسوا کرده اند، تا جایی که یک شخصیت 
برجسته سیاسی آنها می گوید، دنیا با هراس و تحقیر به ما 
نگاه می کند. روش ما اسامی و قرآنی است، یعنی انتقاد 
بیان می شود اما هتک حرمت انجام نمی گیرد. باید 
حرمت روسای سه قوه و مسئولان کشور که در عرصه 

خدمت رسانی به مردم هستند، حفظ شود.«
  مجلس نردبان پاستور نیست

بخشی از صحبت های نبویان در گفت وگوی نام برده، بیشتر 
شبیه نطق های انتخاباتی بود تا انتقادی که در راستای اصاح 
شیوه اداره کشور باشد. نایب رئیس کمیسیون 
اصل ۹۰  با اشاره به کمبود دارایی های 
مالی کشور تصریح کرد: »مملکت را 
آقایان با سیاست بازی، جناح بازی 

اداره می                                   کنند و به دنبال این هستند که مردمی که از دست این 
مدیریت خسته شده اند فریب بدهند و در انتخابات ۱۴۰۰ به هر 
صورت ممکن از مردم رأی بگیرند و مجدد در قدرت باقی بمانند. 
مردم! به هوش باشید، مدیریت فعلی هر چند سالی که روی کار 
بیاید، وضع زندگی تان هزاران برابر بدتر از این خواهد شد، چون 
این مدیریت اعتقادی به مردم ندارد. دنبال مسائل سیاسی است.« 
هر روز که از عمر مجلس جدید می گذرد، حواشی بیشتری در 
کارنامه مجلس اصولگرا به ثبت رسیده و آسیب های بیشتری متوجه 
قوه مجریه می شود. با این حال به نظر می رسد، برخی نمایندگان 
اشتیاق فراوانی برای رسیدن به پاستور از طریق مجلس و حذف 
همه جریانات رقیب از صفحه سیاست ایران دارند. در همین راستا 
حسین کنعانی مقدم، دبیرکل حزب سبز، گفت وگویی با »آرمان 

ملی« انجام داد که می خوانید.
 تقابل دولت و مجلس چه آسیبی برای کشور به همراه 

خواهد داشت؟
مجلس از نگاه نظارتي خود، این حق را دارد که سوال، نظارت و 
استیضاح کند. با این حال با توجه به مشکات کشور و شرایط فعلي 
اعم از کرونا و تحریم ها و توصیه هاي مقام معظم رهبري ما نباید به 
سمت تقابل قوا حرکت کنیم، بلکه باید به سمت تعامل قوا حرکت 
کنیم. تقابل قوا سبب خواهد شد، همین تواني که در کشور وجود 

دارد نیز از میان رفته و کشور تضعیف شود.
 آیا نمایندگان مجلس با تذکر رهبری رویکرد خود را 

تغییر داده اند؟
مجلس باید نگاه نظارتي خود را از جنبه اصاح  امور و همکاري 
با دولت پیگیري کرده و به دنبال مچ گیري و تضعیف دولت نباشد. 
بخشي از مجلس، توصیه هاي رهبري مبني بر لزوم تعامل دولت و 
مجلس را گوش کرده و به آن عمل کرده اند و با طرح مسائلي که 
بتواند مشکات معیشتي مردم را حل کند، به این موضوع رسیدگي 

کرده اند.
 دلیل چالش های مداوم میان دولت و مجلس چیست؟

به این دلیل که نظام رقابت سیاسي ما در قوا، همچنان بعد از 
انتخابات ها نیز وجود دارد، این موضوع عما امکان پذیر نشده و شاهد 
بوده ایم که حتي پس از انتخابات ها نیز مسائلي از این دست به قوت 

خود باقي مانده و قوا با یکدیگر رقابت مي کنند.

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 پیوستن بهFATF زمینه توافق 

را مهیا مي کند

آرمان ملی-  مطهره شفیعی:  یاران آیت ا... هاشمی باز هم پیشقدم 
شدند و کاندیداهای احتمالی خود را معرفی کردند. حزب کارگزاران 
سازندگی حزبی اصاح طلب است اما تفاوت هایی جزئی با سایر احزاب 
این جریان دارد. نام آیت ا... هاشمی با این حزب گره خورده است؛ 
شخصیتی میانه رو که در مسیر اصاح جامعه و تحقق خواست مردم 
حرکت کرد و هیچگاه حقیقت را فدای مصلحت نکرد. فرزندان او هم عضو 
حزب کارگزاران شدند تا در مسیر خواست پدر حرکت کنند. برای حزب 
کارگزاران آنچه در اولویت است معرفی حتمی کاندیدای اصاح طلب 
برای همه انتخابات ها نیست و به همین دلیل برخی اصاح طلبان 
نقدهایی به این حزب وارد می دانند اما کارگزاران از مسیر انتخابی خود 
کوتاه نیامدند. سال ۹5 بود که غامحسین کرباسچی به طور واضح برخی 
تفاوت دیدگاه های این حزب با سایر احزاب اصاح طلب را نمایان کرد. 
او یادآور شد: »حزب کارگزاران در سال 7۶ مایل بود تا آقاي روحاني به 
عنوان یک فرد معتدل، وارد عرصه اجرایي کشور شود. منتهي روحاني 
در آن سال آمادگي نداشت.« کرباسچی درباره انتخاباتی چنین به 
اظهارنظر می پردازد که خاتمی تنها گزینه احزاب و جریان چپ دهه 
7۰ بود و حمایت از کاندیدای دیگر موردپسند بسیاری از احزاب و افراد 
جریان چپ نبود اما به هر حال کارگزاران درآن مقطع تشخیص داده 
بود که حسن روحانی گزینه اصلح است و اگر اعام آمادگی می کرد از او 
حمایت می شد. البته نباید فراموش شود که اعضای این حزب در پیروزی 
کاندیدای اصاح طلبان در انتخابات 7۶ نقش پررنگی داشتند و برخی از 
آنها در دولت اصاحات حضور موثری داشتند اما هیچگاه به دلیل جلوس 
بر کرسی قدرت یا همرنگ شدن با اصاح طلبان یا اصولگرایان حاضر به 
تغییر مشی و عقیده نشدند. ویژگی دیگر سران حزب کارگزاران عدم 
واهمه از طرد شدن به واسطه انتقاد کردن است. به عنوان نمونه، آنها در 
سال 7۶ خواهان کاندیداتوری روحانی بودند و در سال ۹۲ از او حمایت 
کردند اما کرباسچی در سال ۹5 چنین به نقد روحانی می پردازد: »آقاي 
روحاني و همه وزرا باید بگویند که تاکنون چه کرده اند، اما نمي شود از 

این مساله هم عبور کرد که هنوز مهم ترین معضل کشور در زمینه اقتصاد 
است و چاله هایي در اقتصاد ایجاد شده که این دولت در طول سه سال 
و نیم گذشته نتوانسته آنها را پر کند. دولت در شرایطي قرار دارد که تا 
حدود زیادي مشکات کشور و مسائل سیاست خارجي را حل کرده اما 
همزمان با آن نتوانسته رکود را از بین ببرد و اشتغال را به اندازه اي که لازم 
است، ایجاد کند.« البته تنها کرباسچی نیست که خط مشی های حزب 
کارگزاران را در عمل نشان می دهد و دیگر اعضای ارشد این حزب مانند 
محسن هاشمی هم اینگونه هستند. پسر ارشد آیت ا... هاشمی تاکید دارد 
که شخص دارای اهمیت نیست و آنچه ارزش دارد نتیجه ای است که به 
نفع مردم باشد که در همین راستا چندین بار از روحانی انتقاد کرد که 
۲7 شهریور سال جاری یک نمونه از این انتقادات بود. هاشمی در توئیتی 
خطاب به روحانی نوشت: »این روزها همزمانی چالش های تحریم، تورم، 
بیکاری، رکود و کرونا موجب پدیده بحران زا در اقتصاد شده است. در 
چنین شرایطی مردم انتظار حل مشکات را دارند. اما متاسفانه هر زمان 
مسئولان درباره گشایش مشکات صحبت کرده اند، برای مردم جنبه 

جوک و شوخی داشته است.« 
 کاندیداهای کارگزاران معرفی شدند

اکنون انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ یکی از محوری ترین مباحث 
در جلسات احزاب هر دو جریان سیاسی کشور است. سیاسیون در 
جلسات خود به دو موضوع می پردازند که شامل تعیین گزینه اصلح برای 
ورود به انتخابات و چگونگی اقناع احزاب و جریانات همسو برای حمایت 
از این کاندیدا می شود. دو حزب کارگزاران و اتحاد ملت بیش از سایر 
احزاب اصاح طلب دارای مرجعیت و هوادار هستند و چشم های زیادی 
به حمایت این دو حزب از کاندیدای ریاست جمهوری دوخته شده است. 
حزب کارگزاران در معرفی گزینه های احتمالی برای ریاست جمهوری 
پیشقدم شده و نکته قابل تامل آنجاست که در میان گزینه های معرفی 
شدن نام اصولگرایان هم به چشم می خورد. دیروز رئیس شورای مرکزی 
کارگزاران با اشاره به فعالیت های اخیر کارگزاران سازندگی برای انتخابات 

ریاست جمهوری، اظهار کرد: در چند ماه گذشته، در جلسات شورای 
مرکزی و کمیته سیاسی حزب کارگزاران، تصمیم گرفته شد که این حزب 
به عنوان یکی از احزاب شاخص اصاح طلب، در انتخابات ریاست جمهوری 
فعال باشد و از کاندیدای این طیف حمایت کند، چرا که تحریم یا انفعال و 
بی تفاوتی در انتخابات، مغایر با روحیه اصاح طلبی و مردم سالاری دینی 
است. محسن هاشمی ادامه داد: فهرست بلندی از کاندیداهای احتمالی 
ریاست جمهوری که می توانند مورد حمایت اصاح طلبان باشند تهیه 
شده تا ضمن گفت وگو با آنان میزان جدی بودن حضورشان در انتخابات 
و همچنین دیدگاه های شان بررسی شود. هاشمی  اظهار کرد: در حال 
حاضر نام حدود بیست کاندیدا در این فهرست حضور دارد که عبارت اند 
از آیت ا... سیدحسن خمینی، اسحاق جهانگیری، سیدمحمدرضا خاتمی، 
محمدرضا عارف، محمدجواد ظریف، علی مطهری، رضا اردکانیان، 
علی لاریجانی، مسعود پزشکیان، محمدجواد آذری جهرمی، محمدباقر 
نوبخت، سورنا ستاری، عبدالناصر همتی،  علی اکبر صالحی، سیدمحمد 
صدر، مجید انصاری و سیدعبدالواحد موسوی لاری؛ همچنین معصومه 
ابتکار و شهیندخت مولاوردی نیز در این فهرست قرار دارند. رئیس شورای 
مرکزی کارگزاران یادآور شد: تاکنون با برخی از این چهره ها گفت وگو 
انجام شده  اما به دلیل شرایط بیماری کرونا، برنامه ریزی جلسات و 
ماقات ها با کندی پیش می رود ولی رویکرد ما این است که پس از 
گفت وگو با این شخصیت ها و انجام بررسی های لازم، فهرست کوتاه را در 
دو ماه آینده، یعنی اوائل بهمن ماه اعام کنیم تا کاندیداهای جدی حاضر 
صحنه انتخابات بتوانند برنامه ها و دیدگاه های خود را با افکار عمومی در 

میان بگذارند. 
 نه حزب اتحاد به گزینه غیرخودی

 حزب اتحاد ملت اما تاکید دارد: »با کاندیدای خودمان در انتخابات 
حاضر می شویم« سیدمحمدرضا خاتمی، محسن فراهانی و سیدمحمد 
صدر و مصطفی معین گزینه هایی هستند که در صورت کاندیدا شدن 

مورد حمایت حزب اتحاد هستند.

گــزارش

پس از طوفان بزرگی که در آستانه انتخابات سال 
۱۳۹۶ علیه شهرداری تهران وزید و پرونده معروف به 
»اماک نجومی« چنان غوغایی به پا کرد که مدت ها همه 
پرونده ها زیر تندباد آن مخفی ماند و پس از بمب خبری 
ماجرای قتل میترا استاد به دست محمدعلی نجفی، 
شهردار اسبق تهران، مدت ها بود خبر پرطمطراقی درباره 
شهرداری تهران به گوش نمی رسید، با این وجود اخیرا 
اخبار یک پرونده فساد مالی بار دیگر در رسانه ها پیچیده 
و باعث شده است نام شهرداری تهران در کنار کلماتی 
مانند تخلف و فساد مالی آورده شود؛ پرونده ای با ابعاد 

۱5۰۰میلیارد تومانی.
 یک گفت وگوی کوتاه و انعکاس  فراوان 

ماجرای نشت خبری درباره تخلف ۱5۰۰میلیاردی در 
شهرداری تهران از یک گفت وگو تلفنی با تلویزیون شروع 
شد. در این گفت وگوی کوتاه ابراهیم شاهرخیان، بازرس 
کل استان تهران )مدیر ارشد سازمان بازرسی کل کشور در 
استان تهران( با اشاره به بازرسی ها صورت گرفته از منطقه 
5 شهرداری تهران گفت: طی بازرسی به عمل آمده از این 
منطقه کشف موارد متعددی از سوی جریانات و تخلفات 
در شهرداری منطقه 5 شاهد بودیم. شاهرخیان گفت: 
عمده سوء جریانات کشف شده در ارتباط با مبلغ یک هزار 
و 5۰۰ میلیارد تومان در قالب پروژه های مشارکتی بوده 
که توسط شهرداری از یک طرف به عنوان صاحب زمین 
به عنوان آورنده زمین و تراکم با اشخاص حقیقی و حقوقی 
برقرار شده است. واقعیت امر این است که قراردادهای 
منعقد شده از استحکام و دقت لازم و رعایت موارد قانونی 
برخوردار نبودند و حتی بر همین قراردادها نظارت کافی 
صورت نگرفته است. همانطور که انتظار می رفت این 
گفت وگوی کوتاه پیامدهای زیادی در مدیریت شهری 

داشت و اظهارنظرهای زیادی برانگیخت.
 واکنش ها به تخلف ۱۵00 میلیاردی 

این گفت وگوی کوتاه انعکاس های زیادی در بین 
مدیران شهری داشت تا جایی که محسن هاشمی رئیس 
شورای شهر تهران در یکی از جلسات علنی شورای شهر، 
از صداوسیما انتقاد کرد چرا پرونده هایی که هنوز در آن 
قطعیتی وجود ندارد و در مرحله تحقیقات است را روی 
آنتن می آورد. هاشمی درباره حضور سازمان بازرسی در 
شهرداری تهران و بررسی عملکرد شهرداری در صحن 
علنی شورای شهر گفت:»دستگاه های نظارتی که پس 
از حدود دو دهه، به بررسی قراردادهای مدیریت شهری 
ورود کردند و در جهت احقاق حق شهروندان مسائل را 
پیگیری می کنند، این نتیجه شفاف سازی، رویکرد نظارت 
موثر و تعامل مدیریت شهری در این دوره با دستگاه های 
نظارتی است که قراردادها و اقداماتی که در طول دهه 
گذشته اتفاق افتاده، به دقت بررسی شود. صداوسیما در 
انعکاس این موضوع به گونه ای عمل کرده که مخاطب تصور 
می کند، تخلفات مربوط به این دوره مدیریت شهری است، 
درحالی که بازرسی ها مربوط به این دوره است و تخلفات 
عمدتا مربوط به قراردادهایی است که در دهه گذشته 
منعقد شده است.« محسن هاشمی با این انتقاد، در را به 
روی اطاع رسانی بیشتر درباره پرونده مزبور بست ولی 
سایر اعضای شورای شهر از جمله زهرا نژادبهرام می گویند 
این پرونده مربوط به دوره فعلی مدیریت شهری نیست و 
با ایما و اشاره، توپ را به زمین دوره قبلی مدیریت شهری 
یعنی در زمان حضور محمدباقر قالیباف در شهرداری 
می اندازند؛ مساله ای که آن هم هنوز به وضوح، مشخص 

نشده است.
 تغییر رویه بازرسی درباره شهرداری 

واقعیت این است که سازمان بازرسی کل کشور برخاف 
رویه سال های قبل خود، در دوره اخیر مدیریت شهری با 
جدیت به انجام وظیفه نظارت بر عملکرد شهرداری تهران 
پرداخته و در اقدامی شایسته تقدیر، گزارش عملکرد خود 
را به صورت شفاف در اختیار مردم قرار می دهد. یکی از 
احتمالاتی که درباره فاش شدن وقوع تخلفات مالی در 
شهرداری منطقه 5 داده می شود، حضور شهردار جدید 
است. محمود کلهری که به دلیل تسلط بر قوانین مربوط 
به مشارکت و تملکات شهرداری، مدت ها در سازمان 
اماک و مستغات شهرداری تهران، معاون بود، اخیرا به 
شهرداری منطقه 5 رفته است و به محض ورود او به این 
منطقه، پرونده فساد مالی و تخلف در قراردادهای مشارکت 
ملکی در منطقه 5 به رسانه ها رسید. قاطعانه نمی توان بین 
حضور کلهری به عنوان یک چهره شاخص پیگیری فساد در 
زمینه قراردادهای مشارکتی و آشکار شدن تخلفات مالی 
در منطقه 5 ارتباط برقرار کرد ولی می توان گفت کلهری 
یکی از مدیران شهری است که در مبارزه با فساد مالی و 
دلسوزی برای منافع شهر، برای خود نام و آوازه ای دارد. 
با این همه شهردار کنونی منطقه 5 باوجود پیگیری های 
فراوان خبرآناین حاضر به توضیح درباره جزییات این 
تخلفات نشد ولی در گفت وگوی کوتاهی با بخش خبری 
۱۸:۳۰ شبکه تهران اعام کرد: این پرونده به این دوره 
مدیریت شهری ارتباط نداشته بلکه مربوط به دوره مدیریت 
شهری قبل است. محمود کلهری در ادامه افزود: ما هیچ 
ماحظه ای در بازگرداندن حقوق بیت المال نخواهیم 
داشت البته بخش قابل توجهی از اختیارات را شهرداری در 
بازگرداندن اموال ندارد و به شدت نیازمند کمک همکاران 
در سازمان بازرسی کل کشور و قوه قضائیه هستیم. تاش 
ما این است که با اقدامات لازم مانع شکل گیری چنین 
فسادهایی شویم. با وجود این توضیحات کلی و بدون 
جزییات زیاد، بررسی های خبرآناین نشان می دهد 
مجموع تخلفاتی که در پرونده فعلی شهرداری منطقه 
5 صورت گرفته در حدود ۱5 پروژه به روش BOT بوده 
است که در این قراردادها، سه مرحله اصلی ساخت وساز، 
بهره برداری در زمان مشخص و انتقال سهم مالکیت به 
چشم می خورد. در پرونده تخلفات اخیر که آغاز پروژه های 
برخی از آن بعضا مربوط به پیش از سال ۹۰ است، سهم 
شهرداری به درستی تعیین نشده بود و حتی بعضی از این 
پروژه های مشارکتی در حال حاضر، پایان کار خود را از 

شهرداری منطقه 5 دریافت نکرده اند.

 پرسش افکارعمومي این است که چرا »هتک حرمت برخي نمایندگان به دولت« تمام نمي شود؟
   سید محمود نبویان: شاهد دیکتاتوری های آقای روحانی در مواد مختلف هستیم

»آرمان ملی« از کشمکش نمایندگان با دولت روایت می کند

بازهم توهین هاي بي پروا

بازشدن پرونده تخلفات مالی شهرداری تهران؛ 
تخلفات مربوط به کدام دوره است؟

تخلف 1۵00میلیاردی در شهرداری تهران

 اینستکس دیگر کارایی ندارد
 بایدن، مثل ترامپ در شورای امنیت تنها نیست

محسن هاشمی کاندیداهای احتمالی کارگزاران را معرفی کرد

 رئیس جمهور 1400 

از جنس آیت ا... هاشمی!
 حزب اتحاد پذیرای کاندیدای غیراصلاح طلب نیست

 یک اصولگرا و ۲ زن در لیست انتخاباتی کارگزاران 

آرمــان ملی- علیرضا 
کار  روی  با  پورحسین: 
آمدن بایدن در ایالات متحده 
و با وجود اینکه رویه ها در 
خصوص ایران تغییر خواهد 
کرد و بسیاری بر این باور هستند که رفتارها و فشارها 
علیه ایران تلطیف خواهد شد اما یک خطر در این 
میان ایران را به صورت جدی تهدید می کند و آن این 
است که اگر سیاستی در پیش گرفته شود که بهانه به 
دست برخی دشمنان کشور داده شود این بار اتحاد 
علیه کشورمان به راحتی رقم خواهد خورد و عرصه بر 
ایران تنگ می شود و این امر می تواند این بار ایران را 
در جایگاهی بدون همراه قرار دهد؛ اتفاقی که ترامپ 
آن را در ماه های اخیر تجربه کرد و ایران توانسته بود با 
سیاست های خردمندانه از این وضعیت فرار کند. در 
این میان باید توجه کرد که اروپا برای روی کار آمدن 
جو بایدن لحظه شماری می کرد و با به وقوع پیوستن 
این اتفاق، کار برای آنها به مراتب راحت تر خواهد بود 
تا آنچه از ایران در گذشته نتوانسته بودند، طلب کنند 
امروز آن را با فشار به دست آورند. اتفاقاتی که می تواند 
به گونه ای دیگر رقم خورد و مسیر را برای تسهیل 
تجارت کشور و عبور از بحران اقتصادی هموار کند. در 
راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت وگویی با 
علی بیگدلی، کارشناس ارشد مسائل بین الملل داشته 

است که در ادامه می خوانید.
 آیا این احتمال وجود دارد که اینستکس و 
کانال مالی سوئیس با روی کار آمدن جو بایدن 

فعال تر شود؟
هیچ قطعنامه ای نمی تواند صادر شود که در 
آن موادغذایی، دارویی و تجهیزات پزشکی تحریم 
شود اما سوئیفت که باید باز باشد تا کانال مالی 
ایران را برقرار کند، مسدود است. همین امر سبب 
شده سوئیس نیز از کانال مالی که راه اندازی کرده 
نتواند این تبادلات را به راحتی با ایران داشته باشد. 
عدم عضویت در fatf نیز این امر را سخت تر کرده 
است. اینستکس تعهدی است که اتحادیه اروپا به آن 
پایبند شد تا ایران را در برجام حفظ کند. اینستکس 
در برجام نیامده است اما برای حفظ آن وضع شد. باید 
توجه کرد امروز وضعیت به جایی رسیده است که 
دیگر اینستکس کارایی ندارد. بنابراین اگر گشایشی 
بخواهد صورت گیرد از کانال های دیگر خواهد بود. 
وضعیت به گونه ای شده است که کشورهای اروپایی 
بار دیگر ایران را محکوم کرده اند. باید توجه داشت 
که اگر این رویه پیش رود، بایدن همچون ترامپ 
در شورای امنیت تنها نخواهد بود و اروپا با او روابط 
بسیار نزدیکی برقرار خواهد کرد. بایدن همواره از این 
امر گایه داشته که چرا ترامپ متحدان سنتی این 
کشور را از دست داده است و پس بنابراین به سمت 
بهبود روابط با آنها گام خواهد برداشت. بایدن تصمیم 
دارد یک اجماع بین المللی ایجاد کند تا برجامی که 

می خواهد را نهایی کند. 
 آیا باورها در خصوص شکل گیری مجدد 
برجام و عبور از مشکلات به حقیقت نزدیک 

است؟
مقامات ارشد ما برای برجام همان چارچوبی را 
متصور هستند که در دوران اوباما امضا شد و گمان 
می کنند بایدن هم در همان چارچوب عمل خواهد 
کرد. درحالی که مطلقا این طور نیست. آن برجام 
مرده است. ما هنوز هم دلمان می خواهد که فقط 
روی مسائل هسته ای متمرکز باشیم و این درحالی 
است که بایدن گفته برجام باید به مسائل دیگر هم 
گسترش پیدا کند. آمدن رژیم صهیونیستی به منطقه 
مشکاتی را برای ما و آمریکایی  ها ایجاد کرده است. در 
این شرایط بایدن نمی تواند بدون توجه به پالس هایی 
که از طرف عربستان و شیخ نشین ها و اسرائیل به 
آمریکا داده می شود با ایران وارد مذاکره شود. مساله 
پیچیده شده و با برجام اوباما در سال ۲۰۱5 کاما 
متفاوت است. وضعیت کاما فرق کرده است و برجام 
قبلی پاسخگو نیست. باید نوع نگاه و رفتار خود را در 
داخل کشور، منطقه و عرصه بین المللی تغییر دهیم. 
نمی شود در نقطه صفر قبل از ۲۰۱5 بمانیم و برجام 
امضا شود و به همه آرزو های خود برسیم. ما در داخل 
یک شرایط اقتصادی سخت داریم و در خارج یک 
شرایط بسیار سخت سیاسی وجود دارد. هر دوی اینها 
باید اصاح شود و این با برداشتن گام های بلندتری 
قابل حل است. خصومت بین ما و عربستان با توجه 
به نزدیکی رژیم صهیونیستی و عربستان حلقه  های 
سیاسی و امنیتی ما را تنگ کرده است. در همین 
راستا، باید اقدامی اساسی تر شکل گیرد تا بتوانیم از 

مشکات عبور کنیم.
 در راستای گفت وگوها مــمکن است چه 
خواسته هایی از ایــران داشته بــاشند و چه 

مواردی مطرح می شود؟
اگر مذاکرات بعدا آغاز شود خواهیم دید 
سطح انتظار آمریکایی ها از ما خیلی خیلی 
بالاتر است و به اینکه ما آن 5 مرحله را برگردانیم 
راضی نمی شوند و مساله خیلی گسترده تر از این 
حرف هاست. و ماهم اصا نباید کوتاه بیاییم. 
مساله این است که با توجه به شرایط خاص در 
آمریکا و ایران که در ماه های انتقال قدرت به 
رئیس جمهور بعدی است، آمریکایی های فرصت 
دارند ظرف چند ماه آتی با روحانی وارد مذاکره 
شوند یا اینکه با توجه به این فضایی که در داخل 
علیه روحانی شکل گرفته و اینکه اصولگرایانی 
مثلی آقای قالیباف اسب خود را زین کرده اند، 
آمریکا صبر می کند تا با طیفی وارد مذاکره شود 
که اثرگذاری آن بیش از دولت روحانی است. قطعا 
برجام برای آمریکایی ها در اولویت اول نیست. 
آنان مشکات بسیاری از جمله بحران های بعد از 
انتخابات دارند. برجام برای آمریکایی ها در اولویت 
چهارم و پنجم است و به این زودی به برجام 
نخواهند پرداخت. به ویژه با توجه به تحریم هایی 
که ترامپ علیه ایران اعمال کرد. من فکر می کنم 
که آمریکا هم صبر می کند تا نتیجه انتخابات 
در ایران را ببیند و با اصولگرایان که وابستگی 
بیشتری به قدرت دارند، وارد مذاکره شود. باید 
توجه کرد که امروز گفت وگو در صورت فراهم 

شدن شرایط اصولی آن بهترین راه حل است.
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  دولت موتور تولید 
صفر را خاموش کند 

انجام مذاکرات 
تجارت آزاد با اوراسیا

کمبود روغن  نباتی 
وجود ندارد

یکشنبه 
1399 .9 .2
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رئیــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس با تاکید بر اینکه حذف صفر 
از پول ملی به ساده سازی حساب ها 
و نحــوه محاســبات حســاب های 
ملی کمــک می کند، عنــوان کرد: 
دلیل اصلی که باعث می شــود تورم 
به صورت مســتمر در کشور وجود 
داشته باشد و ارزش پول ملی کاهش 
پیدا کند و منجر به حذف صفر شود 
بی توجهی به سیاســت های پولی و 
مالی است. محمدرضا پورابراهیمی 
با بیــان اینکه دولت بایــد به دنبال 
خاموش کردن موتور تولید صفر که 
تورم است، باشد، افزود: یکی از دلایلی 
که منجر به تولید صفــر در اقتصاد 
کشور می شــود به طور نمونه شوک 
ارزی است که به دلیل ناکارآمدی ها 
در حوزه ارزی ایجاد می شود. او درباره 
حذف صفــر از پول ملــی نیز گفت: 
دولت به دنبال ایجــاد فضای روانی 
در کشور با کمرنگ کردن صفرها در 

پول  ملی است. 

رئیس کل ســازمان توســعه 
تجــارت ایــران گفــت: مذاکرات 
موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه 
اورسیا تا پایان سال میلادی انجام 
می شود. به گزارش وزارت صمت، 
حمید زادبوم بیــان کرد: مذاکرات 
موافقت نامه موقت تجارت آزاد بین 
ایران و اورسیا که از سال 1395 آغاز 
شده است در اردیبهشت 1397 به 
امضا وزیر وقت صمت رسید و بعد 
از تصویب در مجلس از پنجم آبان 
ماه 1398 اجرا شد. او تصریح کرد: 
این موافقت نامه یــک موافقت نامه 
تجاری بین ایران و این اتحادیه که 
شامل کشور های روسیه، بلاروس، 
قزاقستان، ارمنستان و قرقیزستان 
است، میشود که البته ممکن است 
در آینده تعداد اعضای این اتحادیه 
تغییر کند. او اضافــه کرد: برخی از 
کشور ها مانند ایران موافقت نامه با 

این اتحادیه خواهند داشت.

معاون امور صنایع وزارت صمت 
با تشریح وضعیت تولید روغن در 
سال جاری و مقایســه آن با سال 
گذشته، افزود: روند تولید با توجه 
به آمارهای اعلامی، مناسب بوده و 
بازار نباید با کمبودی مواجه باشد. 
به گــزارش وزارت صمت، مهدی 
صادقی نیارکی در نشست با اعضای 
انجمن صنایع روغن نباتی، ضرورت 
تامین مــواد اولیه مــورد نیاز این 
صنعت که از مهم ترین دغدغه های 
تولیدکنندگان این بخش اســت 
را مورد تاکید قــرار داد. او، ضمن 
بررسی مهم ترین چالش های پیش 
روی ایــن صنعت، بر تســریع در 
تامین ارز مورد نیــاز برای واردات 
مواد اولیه تاکید کرد. در این نشست 
مقرر شد: پیشنهادات این تشکل 
تخصصی برای تامین مواد اولیه و 
تامین ارز مورد نیــاز برای واردات 
روغن خام مورد بررسی قرار گیرد. 
گفتنی اســت، طی روزهای اخیر 
140 هزار تن روغن مایع خوراکی و 
جامد بخش صنف و صنعت از محل 
ذخایر اســتراتژیک کشور تامین 

شده است.

یادداشـــت

  به نظر من بازار سهام در سه ماه گذشته شرایط ویژه ای را پشت 
سر گذاشت و پس از ریزش ســنگین، وضع برخی قوانین جدید، 
همچون بازارگردانی اجبــاری در حالت کلی به نفع معامله گران و 
بورس خواهد بود. اما در این بین برخی مدیران به رغم آنکه مسئولان 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار، بارها اعلام کردنــد بازارگردانی 
شرکت ها حتمی است، نســبت به قوانین بی توجهی کردند و من 
اعتقاد دارم برخورد و سلب صلاحیت از آنها طبیعی و در عین حال 
اقدام درستی به شــمار می رود. به هر جهت بازار سهام در مقطع 
کنونی نیازمند حمایت همه جانبه است تا روند مثبت شکل گرفته 
ادامه پیدا کند و اعتماد از دست رفته بار دیگر بازگردد که به تبع آن 
دادوستدها شکل مطمئن تری به خود خواهد گرفت. در خصوص 
وضعیت کنونی بازار هم باید اشاره کنم، پس از چند روز سبزپوش 
شدن نمادها، انتظار می رفت که در نقطه فعلی فشار فروش کمی 
افزایش یابد، اضافه بر آن برخی نمادهای بزرگ و تاثیرگذار همچون 
»خودرو« و »فولاد« که در دید معامله گران قرار دارند، زمانی که 
به سمت منفی شدن پیش می روند، باعث شکل گیری ترس دوباره 
در بازار می شوند و همین می تواند هیجان فروش را دو چندان کند. 
این مسائل همچنین با وضعیت مبهم بازار فولاد توام شد و تغییر 
قیمت پایه محصــولات برای عرضه که چون نکته و ابهام بســیار 
داشت، هیجان بر گروه مذکور را افزایش داد و نمادهای این گروه 
که تاثیر بسیاری بر روند شاخص کل دارند، با فشار فروش بیشتری 
همراه شدند. اما لازم به ذکر است بگویم به نظر من فروش در یکی 
روز پیش رو جای نگرانی ندارد و بازگشت بورس در مقطع به شرایط 
گذشته دور از تصور است. به عبارت دقیق تر انتظار می رود نمادهای 
ارزنده به زودی راه خود را از کلیت بازار جدا کنند  و در حالت کلی 
شاهد رنج مثبت طی روزهای آتی خواهیم بود، در این بین نحوه 
انتخاب ســهم و چگونگی چیدن پرتفو هم اهمیت فراوانی دارند 
و اگر معامله گران بتوانند با علم و اطــلاع دقیق و به دور از هیجان 
نسبت به داد و ستد اقدام کنند، به طور حتم بازار سرمایه در مقطع 
کنونی بسیار ارزنده است. این در حالی است که شرایط در بازارهای 
موازی )دلار، طلا، سکه و سپرده های بانکی( کاملا به نفع بازار سهام 
در جریان است. به عبارت دقیق تر نرخ فعلی ارز به نفع سودآوری 
شرکت ها در روزهای آتی است و نرخ سود سپرده و بین بانکی هم 
با مدیریت بانک مرکزی، توانسته سهامداران مجاب کند تا بهترین 
بازار برای سرمایه گذاری، بورس اســت و قاطعانه می توان اذعان 
داشت با توجه به شرایط کلی حاکم بر اقتصاد، تنها محل مناسبی 

که می توان در آن کار کرد بازار سرمایه خواهد بود.

سکه و طلا
خرید      )تومان( فروش  )تومان( سکه

11400000 11500000 سکه تمام بهار قد    یم
12000000 12100000 سکه تصویر امام
6150000 6250000 سکه نیم بهار
4100000 4200000 سکه ربع بهار
2300000 2400000 سکه یک گرمی
1085235 1133473 هر گرم طلاي 18 عیار

بورس
تغییر د    رصد     عنوان شاخص

22846/78 1/70 کل
5974/98 1/70 قیمت

22480/95 2/32 بازار اول
24420/29 0/88 بازار د    وم
21569/19 1/82 صنعت
1507/79 2/18 30 شرکت

زار
ــا

ب

ارز
خرید     فروش ارز )بانک مرکزی(

4200 4221 د    لار آمریکا

4980 5005 یورو اروپا

5267 5601 پوند     انگلیس

2757 3223 د    لار کاناد    ا

2729 3083 د    لار استرالیا

543 552 لیر ترکیه

خود   رو / قیمت کارخانه ) تومان (
91000000 سایپا 151  107000000 رانا 
95426000 تیبا 2 )سفید( 108061000 SLX 405 پژو

92928000 ساینا )ساده( 121547000 پژوپارس 

199898000 وانت زامیاد گازسوز)ساده( 152237000 پژو 207 دند ه ای + فرمان هیدرولیک

562000000 X33 ام.وی.ام
420000000 ام.وی.ام 315 هاچ بک)پلاس(

750000000 )IE( 5 چری تیگو

آرمان ملی- سوسن یحیی پور: از آنجایی که 
بازارهای ایران اعم از ســکه، مســکن، بورس و ... 
وابستگی بسیار زیادی به نوسانات بازار ارز دارند، 
طی مدت اخیر پس از اعلام برد جو بایدن از حزب 
دموکرات در انتخابات ریاســت جمهوری ایالات 
متحده آمریکا، روند نزولی در پیش گرفتند و در این 
میان بازار خودرو نیز از این قاعده مستثنی نیست 
و مشاهدات میدانی نیز حکایت از ریزش قیمت ها 
در این بازار دارد. گفتنی است، فعالان این صنعت 
ضمن اذعان به این مطلب که میان قیمت خودرو 
و نرخ ارز ارتباط نزدیکی وجود دارد، می گویند که 
با کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو نیز استارت کاهش 
را زد و در هفته های گذشته قیمت انواع خودروها 
بین 20 تا 27 درصد با کاهش همراه شد. پیش از 
این نیز، کارشناسان عنوان کرده بودند که در صورت 
ادامه روند کاهشی بازار ارز، قیمت ها در بازار خودرو 
بیشــتر کاهش می یابند و قیمت پراید که تا 130 
میلیون تومان نیز پیش رفتــه و موجب اعتراض 
بسیاری در فضای مجازی، مجلس و ... شده بود، به 

زیر 100 میلیون تومان می رسد. 
بر اساس این گزارش، در ماه های گذشته به دلیل 
افزایش بی اعتمادی در بورس، عده ای سرمایه خود 
را به بازارهایی همچون مســکن و خودرو هدایت 
کردند که در حال حاضر گفته می شود این عده در 
بازار خودرو فروشنده هستند اما در بازار مشتری 
دیده نمی شــود. به عبارتی، تعداد فروشــندگان 
زیاد شده است اما مشتریان به امید کاهش بیشتر 
قیمت ها دست نگه داشته و خریدی انجام نمی شود. 

 پیش بینی از وضعیت بازار 
طبق تاکید رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودرو تهران، بازار خودرو در حقیقت 
آرام و بدون مشتری است و قیمت خودروها در بازار 
با یک شیب نزولی در مسیر کاهش قرار گرفته است 
که به روند کاهشی نرخ ارز طی هفته های گذشته 
بازگشــته و بازار خودرو نیز که بازاری سرمایه ای 
اســت، از آن تبعیت کرده و روندی نزولی به خود 
گرفته اســت. پیش بینی ها نیز بر این اساس است 
که کاهش قیمت ها بیشتر نیز شود. سعید موتمنی 
در گفت وگو با ایســنا، در پاســخ به این سوال که 
آیا دارندگان خودرو، به ســبب جلوگیری از ضرر 
بیشــتر تمایل به فروش هرچه سریع تر خودروی 
خود دارند؟ تصریح کــرد: در هر صورت، معاملات 
خودرو نیز همچون سایر معاملات، از تناسب خرید 
کالا و عرضه در بازار پیروی می کند. فروشنده نیز 
با هر قیمتی که خودرو را تهیه می کند، متناسب 
با آن در بازار عرضه می کند. قیمت ها ســیر نزولی 
داشــته باشــد، ارزان تر تهیه کــرده و ارزان هم 
می فروشــد؛ بالعکس چنانچه قیمت ها صعودی 
باشد، بالا خریداری و با قیمت بالا هم می فروشد؛ 
لذا بحث ضرر فروشــنده چندان مطرح نیســت. 
اما در ماه های گذشــته که قیمت ها سیر صعودی 
داشــت، همین همکاران ما و صاحبان خودرو که 
خودرو را از کارخانه تحویل گرفتــه و در بازار آزاد 
عرضه می کنند، از فروش خــودروی خود به امید 
افزایش بیشــتر قیمت ها، امتناع می کردند و نگه 
می داشــتند؛ حال که قیمت ها سیر نزولی گرفته، 

تمایل به فروش دارند و فروشنده در بازار زیاد شده 
که خود عاملی برای کاهش قیمت ها نیز بوده است. 
او افزود: اینکه در فضای مجازی شایعه هایی مبنی 
بر اعتراض فروشندگان خودرو به جهت ممانعت 
از ریزش بیشــتر قیمت ها برای جلوگیری از ضرر 
احتمالی دارندگان خودرو، مطرح می شود، صحت 
ندارد. در این بازار هرچــه قیمت ها پایین تر بیاید، 
گره بازار باز خواهد شد، مشــتری بیشتر مراجعه 
می کند، معاملات رونق خواهــد گرفت و از رکود 

خارج خواهد شد.
  تاثیر تعطیلات بر قیمت ها 

موتمنی در رابطه با تاثیــر این تعطیلات بر 
احتمال کاهش بیشتر قیمت خودروها در بازار، 
اظهار کرد: در هر صــورت زمانیکه بازار تعطیل 
اســت، فعالیت و معاملاتی هم شــکل نخواهد 
گرفت. بنابرایــن باتوجه به اینکه بــازار خودرو 
هم از عرضه و تقاضا و همچنین نوســانات ارزی 
تاثیر می پذیرد، به نظر می رســد کــه در آینده 
نزدیــک افزایش مجدد قیمت هــا که نخواهیم 
داشــت، بلکه بازهم ریزش خواهد داشت و این 
روند ادامه دار خواهد بود. این مقام صنفی تصریح 
کرد: در حقیقت با بررسی قیمت ها در دو ماه نیز 
به این نتیجه می رسیم که اتفاقی نیفتاده بود که 
قیمت ها آنچنان افزایش چشمگیری پیدا کرده 
بود. حتی همان افزایش قیمت ها نیز بر روی کاغذ 

بود و معاملاتی انجام نمی شد.

     »آرمان ملی« گزارش می دهد      

بازار خودرو؛ آرام و بی مشتری
    ادامه ریزش قیمت ها متاثر از تعطیلات پیش رو

خبــــر
  ادامه ممنوعیت واردات گندم 

مهر: مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران 
گفت: خبرهای منتشر شده در خصوص واردات 
گندم توسط بخش خصوصی کشور دروغ است. 
یزدان ســیف در خصوص انتشار فیلمی علیه وی 
مبنی بر صدور مجــوز واردات گنــدم از طریق 
جریانات سیاسی، اظهار کرد: از سال 95 تا کنون 
واردات هرگونــه گندم توســط بخش خصوصی 
ممنوع بوده است. او ادامه داد: در سال های اخیر 
)98-99( به منظور تکمیل ذخایر استراتژیک و 
بالا بردن ضریب امنیت قضائی کشــور نسبت به 
واردات گندم، صرفا توسط بخش دولتی اقداماتی 
صورت گرفته و هیچ بخش خصوصی نســبت به 
واردات گندم اقدام نکرده و خبر انتشار یافته کاملا 

دروغ است.

اجرای نرخ های جدید کارمزد
ایسنا: بانک مرکزی در اوایل آبان ماه به شبکه 
بانکی ابلاغ کرد تا افزایش کارمزد خدمات بانکی را 
از ابتدای آذرماه اجرا کنند که بنابراین، نرخ های 
جدید کارمزد خدمات بانکی از دیروز اجرا شد. پس 
از مدت ها درخواست بانک ها برای افزایش کارمزد 
خدمات بانکی با آن موافقت کــرد و کارمزدهای 
جدید از دیروز اجرا شدند که در این راستا، بانک ها 
و موسسات اعتباری غیربانکی می توانند به منظور 
رقابت با یکدیگر، حداکثر تا 30 درصد و برای افراد 
تحت پوشش سازمان بهزیستی، مستمری بگیران 
و مددجویان کمیتــه امداد امــام خمینی )ره( 
حداکثر تا 100 درصد مبالــغ مندرج در جداول 
ابلاغی نرخ های کمتری را اعمال کنند. از این پس 
کارمزد عملیات کارت بــه کارت به عنوان یکی از 
پرکاربردترین خدمات بانکی از 500 به 600 تومان 
به ازای هر یک میلیون تومــان افزایش یافت و در 
صورت افزایش هر یــک میلیون تومان در فرآیند 
کارت به کارت معادل 240 تومــان به این مبلغ 

افزوده خواهد شد.  

قیمت دام آن سوی مرز ها؛ 
۹میلیون تومان

باشگاه خبرنگاران: رئیس اتحادیه گوشت 
گوسفندی گفت: بنابر آمار تا حدی زیادی مرزبانان 
و مسئولان مربوط با این موضوع برخورد کرده اند، 
اما به سبب گستردگی مرزنشینی، در برخی نقاط 
گا ها اختلاف چندبرابری قیمت دام، کوله بران را 
وسوسه می کند که یک تا ســه راس دام را با خود 
ببرند چرا که قیمت کنونی هر دام در کشور ما دو 
میلیون تومان است و آن سوی مرز ها هشت تا 9 
میلیون تومان پول بابت دام های ایرانی می دهند. 
علی اصغر ملکی با اشــاره به اینکه بازار گوشــت 
رونقی ندارد، اظهار کرد: هم اکنون هر کیلو شقه 
گوسفندی بدون دنبه بسته به کیفیت 105 تا 108 
هزار تومان به مغازه دار و با احتساب 10 درصد سود 
115 تا 120 هــزار تومان به مصرف کننده عرضه 
می شود. او با اشــاره به تاثیر تعطیلات پیش رو بر 
بازار گوشت افزود: ماشین های توزیع اجازه تردد 

در این ایام را دارند.

شرط ارزان شدن موبایل 
ایســنا: به گفته دبیر انجمن واردکنندگان 
موبایل، تبلت و لوازم جانبی، شرط اینکه در آینده 
موبایل ارزان شود این اســت که هم زمان با روند 
کاهش قیمت دلار، تخصیص ارز از ســوی بانک 
مرکزی افزایش یابد، فرآیند ثبت ســفارش هم 
تسریع و محدودیت ســقف و سابقه شرکت های 
واردکننده هم برداشته شود. امیر اسحاقی با اشاره 
به وضعیت فعلی بازار موبایل، اظهار کرد: با توجه 
به اینکه تقاضای فصلی کاهش پیــدا کرده، بازار 
دچار رکود یا تعادل نسبی شده و از نظر قیمتی هم 
وضعیت تقریبا متناسب است. ما در بازار موبایل 
شاهد آرامشیم اما در بازار تبلت با توجه به اینکه 
هنوز تقاضا ادامه دارد و عموم بیش از 80 درصد 
از تبلت مورد نیاز کشــور به صورت غیررسمی و 
از طریق قاچاق وارد می شــود و طرح رجیستری 
هم برایش اجباری نیست، وضعیت هنوز به ثبات و 

آرامش نرسیده است.

صعود قیمت نفت
ایرنا: قیمت نفت در معاملات هفته گذشــته 
تحت تاثیر موفقیت های بیشتر در ساخت واکسن 
کرونــا و احتمال تمدیــد توافق کاهــش تولید 
7/7میلیون بشــکه ای اوپک پلاس برای ابتدای 
سال آینده میلادی، با رشدی پنج درصدی همراه 
شد. بیش از یک سال از حضور مهمان ناخوانده ای 
به نام ویروس کرونا در جهان می گذرد. در این مدت 
همه ارکان زندگی انسان ها دستخوش تغییر شده 
است. مهمترین تغییر اما، فاصله گذاری اجتماعی 
برای مصونیت از ابتلا به این بیماری است. فاصله ای 
که سبب شده تا فعالیت های اقتصادی نیز با چالش 
روبه رو شود. از یک سو این فاصله گذاری مسافرت ها 
در جهان را به شدت کاهش داده و از سوی دیگر، 
تولید را نیز با افت مواجه کرده است. دو عاملی که 
به طور مستقیم بر تقاضای سوخت در جهان و بازار 
معاملاتی نفت موثر بوده و حتی توانســت قیمت 
نفت را منفی کند. با این حــال، در روزهای اخیر 
خبر ساخت واکسن کرونا موجب شده تا فعالان 
اقتصادی در جهان با نگاهی مثبت به آینده نگاه 
کنند. البته، عواملی مانند افزایش محدودیت های 
کرونایی در جهان و رشــد ذخیــره نفت خام در 
آمریکا اجازه رشد بیشــتر قیمت ها در بازار سیاه 

را نداده است.

   تصمیم اقتصادی
 برای خانوارها و کسب وکارها

معاون اقتصــادی رئیس جمهوری از 14 تصمیم ســتاد ملی 
مبارزه با کرونا برای خانوارهای بدون درآمد ثابت و کسب وکارها 
خبر داد که با محدودیت های اخیر، درآمدشــان تحت تاثیر قرار 
خواهد گرفــت. به گزارش ایرنــا، محمد نهاوندیان در حاشــیه 
جلسه ســتاد اقتصادی دولت، افزود: دو مورد از این 14 تصمیم 
ناظر به خانواده هایی است که درآمدشان تحت تاثیر قرار خواهد 
گرفت، همچنین 9 مورد برای عموم کسب وکارها و سه مورد برای 
کسب وکارهایی است که به طور شدید آسیب می بینند. به گفته او، 
خانواده هایی که بر اساس منطق این تصمیم با تعطیلی در شهرهای 
با وضعیت قرمز برای گروه های دو، سه و چهار و در شهرهای نارنجی 
برای کسب وکارهای گروه سه و چهار روبهرو می شوند، خانوارهایی 
محسوب می شوند که درآمد ثابت ندارند و بیشتر صدمه می بینند. 
نهاوندیان  توضیح  داد: این خانوارها شناسایی شده اند که جمعیت 
30 میلیون نفر از مجموع جامعه را شامل می شوند. به گفته این 
مقام مســئول، دو اقدامی که برای این خانواده ها پیش بینی شده 
یکی، پرداخت یک میلیون تومان تسهیلات به جامعه 30 میلیونی 
یاد شده اســت که کارمزد آن را دولت تقبل خواهد کرد و اقساط 
آن، بدون نیاز به پرداخت از سوی خانوارها از محل حساب یارانه 
و یارانه معیشتی افراد برداشت خواهد شــد. او اضافه  کرد: اقدام 
دوم، از آذرماه تا پایان امسال ماهانه به هر یک از اعضای خانوارها 
معادل 100 هزار تومان به سرپرســت خانوارها پرداخت می شود 
تا جبران بخشی از کاهش درآمدهایشان باشد. معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری در ارتباط با کســب و کارها نیز افزود: برای همه 
کسب و کارها مقرر شد عملیات اجرایی وصول مالیات مستقیم تا 
بهمن ماه متوقف شود و برای صدور یا تجدید پروانه های کسب و کار 
واحدهای اقتصادی اشخاص حقیقی، نیازی به اخذ گواهی پرداخت 
مالیاتی نخواهند داشت. او گفت: اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 
که هر سه ماه یک بار باید تسلیم شود، مقرر شد به مدت یک ماه 
برای سه ماهه سوم و چهارم امسال تمدید شود. نهاوندیان افزود: 
درباره جرایم پرداخت نشــده بدهی مالیاتی و عوارض که مهلتی 
برای آن در نظر گرفته شده بود، مقرر شد بخشودگی آن به شرط 
پرداخت همه آن تداوم یابد. او بیان  داشــت: مهلت قانونی برای 
اعتراض به مالیات های ابلاغی نیز به مــدت یک ماه و نیم تمدید 
خواهد شــد. معاون اقتصــادی رئیس جمهوری اظهار داشــت: 
درخصوص مهلت تســلیم اظهارنامه مالیات عملکرد اشــخاص 
حقوقی، اگر این مهلت برای آذر و دی ماه باشد، تا پایان بهمن ماه 
تمدید می شود، همچنین صورت های مالی حسابرسی شده شان تا 
پایان بهمن ماه تمدید می شود. او گفت: همه مجوزهایی که لازم 
بوده دستگاه ها صادر کنند، اگر مهلت این مجوزها تا اول بهمن ماه به 
پایان می رسد، اتوماتیک وار تا پایان بهمن تمدید می شود. نهاوندیان 
خاطرنشان کرد: پرداخت عوارض کسب و پیشه شهرداری ها نیز تا 
ابتدای بهمن ماه تمدید می شود. او همچنین درخصوص سه موردی 
که برای کسب و کارهای به شدت آسیب دیده طراحی شده، گفت: 

در این راستا 14 رسته شغلی شناسایی شده اند. 

خبــــر و نظـــر

   برخورد با مدیران متخلف
 کار درستی است

   ولید هلالات      
تحلیل گر بازار سرمایه

  طی دو ماه گذشــته بحث بازارگردانی در بازار 
سرمایه به منظور افزایش نقدشوندگی، تنظیم عرضه 
و همچنین تقاضای اوراق بهــادار افزایش یافته به 
گونه ای که این امر توجه مسئولان زیادی اعم از وزیر 
اقتصاد، نمایندگان مجلس و همچنین دستگاه قضا 
را به خود جلب کرده است. به همین منظور می توان 
به صحبت های حسن قالیباف اصل- رئیس سازمان 
بورس- در 13 شهریور ماه اشاره کرد که گفته بود: 
»تصمیماتی که ما در رابطه با بازارگردانان گرفته ایم، 
تاثیر مثبتی را بر بازار سرمایه از روز شنبه خواهند 
گذاشت و مبلغ نقدینگی باید به اندازه ای باشد که به 

سبدگردانان کمک کند.« 
قالیباف با بیــان اینکــه در بخش های مختلف 
قانون بازار اوراق بهادار به بازارگردان ها اشــاره شده 
اســت، توضیح داد: »در دو دستورالعمل »پذیرش 
اوراق بهادار در سازمان بورس و اوراق بهادار تهران« 
و »پذیرش، عرضه و نقل و انتقــال اوراق بهادار در 
فرابورس ایران«، ناشــران به داشــتن حداقل یک 
بازارگردان مکلف شدند. این دو دستورالعمل مصوب 
سازمان بورس و اوراق بهادار است. با توجه به اینکه 

این دســتورالعمل ها اخیرا بازنگری شدند و اجبار 
فوق نیز در آنها قرار گرفته است، در نتیجه عملیات 
بازارگردانی فقط برای ناشران جدید محدود شده بود، 
اما در »آیین نامه حفظ ثبات بازار سرمایه و صیانت از 
حقوق سهامداران« که در شهریور ماه امسال توسط 
شورای عالی بورس مصوب شده، همه ناشران مکلف 
به ایجاد یا استفاده از عملیات بازارگردانی شده اند.« 
این صحبت ها در حالی اتفاق افتاد که با گذشــت 
حدودا دو ماه، قالیباف اصل در جلسه شورای عالی 
بورس اعلام کرد که اکنون بــر 298 نماد عملیات 
بازارگردانی صورت می گیرد که بر این تعداد با توجه 
به الزام ســازمان بورس افزوده می شود. امیدواریم 
با الزام بازارگردانی شــاهد بازاری نقدشونده و کارا 
در کشــور باشــیم. در حالی که برای رسیدن بازار 
سرمایه به یک تعادل، باید این موضوع به طور جدی 
دنبال شــود.در این میان هم صحبت از شکایت از 

شرکت های بدون بازارگردان شد.
  157 نفر؛ برهم زننده بازار سرمایه

جعفر جمالی، معاونت حقوقی سازمان بورس، در 
رابطه با شرکت های متخلفی که به امر بازارگردانی 

نپرداخته انــد، اظهار کرد: »در  ادامه رســیدگی به 
پرونده های تخلفاتی مربوط بــه بازارگردانی و بازار 
سازی به پرونده چهار ناشر رســیدگی شد که هر 
چهار شرکت در مرحله رســیدگی بدوی متخلف 
شناخته شــدند.« به گزارش باشگاه خبرنگاران، او 
با بیان اینکه 21 نفر از مدیران به دلیل تمرد از اجرا 
یا اجرای ناقص مقررات از تصدی سمت مدیریت در 
ناشــران اوراق بهادار، نهاد های مالی و تشکل های 
خود انتظام به مدت شش ماه سلب صلاحیت شدند، 
گفت: »این 21 نفر به علاوه شخص حقیقی مدیران 
به پرداخت جریمه نقدی نیز محکوم شدند. در ضمن 
به شرکت های – شخص حقوقی که به عنوان ناشر 
به حساب می آیند نیز اخطار کتبی ارسال شده که 
این محکومیت برای شرکت آن ها دارای آثار حقوقی 
است.« او تصریح کرد: »بدین ترتیب تعداد مدیرانی 
که به دلیل عدم اجرای مقررات بازار گردانی تاکنون 
متخلف شناخته شده اند به 157 نفر رسیده که از این 
مجموع 31 ناشر )شخص حقوقی نیز تاکنون( اخطار 

کتبی دریافت کرده اند.«
  احضار وزیر به مجلس

عضو هیات رئیســه مجلس نیــز گفت: »در 
صورتــی کــه وزیــر اقتصــاد نتواند گــزارش 
قانع کننده ای از وضعیت بورس ارائه دهد به صحن 
علنی مجلس فراخوانده می شــود تــا در حضور 
نمایندگان مردم پاســخگوی ضعــف مدیریتی 
خود باشد.« حسینعلی حاجی دلیگانی در مورد 
وضعیت بورس از زبان وزیــر اقتصاد اضافه کرد: 
»وزیر اقتصاد را به کمیسیون اقتصاد فراخواندیم و 
سوالات از پیش طراحی شده را در مورد وضعیت 
بورس پرسیدیم. از پاسخ سوالات قانع نشدیم و در 
نهایت یک هفته به وزیر اقتصاد مهلت داده شده 
که اقدامــات لازم را انجام دهد و به صورت کتبی 
توضیح دهد که چرا به درستی مدیریت نکرده تا 

سرمایه مردم این مقدار کاهش پیدا کند.«

آرمان ملی- محمد سیاح: بازار سرمایه فراز و نشیب های زیادی پشت سر گذاشت اما با همه اینها هنوز هم نتوانسته به روزهای اوج و 
البته بدون ریزش برگردد. این ریزش ها سبب شده تا اعتراضات زیادی از سوی سهامداران برپا شود که خواهان حفظ سرمایه های خود 

نزد بازار سرمایه هستند. از این رو آنطور که معاونت حقوقی سازمان بورس اعلام کرده پیگیر برخورد با مخلان بازار سرمایه هستند.

    مالکان دست به دامان املاکی ها شدند 

مجازات متخلفان بورسی
     با احضار وزیر و دیگر اقدامات موازي صورت گرفت      



5اقتصـاد     سال  سوم 
 شماره 875

یکشنبه 
1399 .9 .2
6ربیع الثانی 1442/ 22نوامبر2020

a r m a n m e l i . i r

خبـــــر
  افزایش تقاضای مواد شوینده

رئیس انجمن صنایع شــوینده، بهداشتی و 
آرایشی ایران گفت: میزان افزایش تقاضا در زمان 
کرونا ادامه دارد ولی به طــور تقریبی بین 35 تا 
40 درصد در دوران کرونا افزایش تقاضای مواد 
شوینده داشتیم. به گزارش ایلنا، بختیار علم بیگی 
در مورد میزان تقاضا بعد از افزایش قیمت مواد 
شــوینده، افزود: تقاضا به روال همیشگی است 
و تغییری در آن رخ نداده اســت. او ادامه داد: ما 
منتظر افزایش تقاضا نیز هســتیم و با توجه به 
تشدید کرونا، احتمال می دهیم با افزایش تقاضای 
مواد شوینده مواجه شویم. به نظر می رسد عدم 
کاهش مصرف هم به علت کروناســت که مردم 
سعی می کنند بهداشت شخصی و خانوادگی خود 

را به شدت حفظ کنند. 

کاهش قیمت خانه
بازار مســکن در شــهرهای اطراف تهران در 
وضعیت رکود قرار گرفته و نرخ ها در شــهرهای 
پردیس، هشــتگرد و پاکدشــت بین پنج تا 15 
درصد کاهش یافته است. به گزارش ایسنا، قیمت 
مسکن در شــهرهای اطراف تهران به تبعیت از 
پایتخت مقداری افت کرد. بررسی های میدانی 
نشان می دهد نرخ های پیشنهادی در شهرهای 
جدید پردیس و هشتگرد 10 تا 15 درصد کاهش 
یافته است. در شهر پاکدشت نیز معاملات کساد 
شده و دیگر از نرخ های کاذب خبری نیست. در 
عین حال در هر سه شــهر یاد شده حدود نیمی 
از فروشــندگان و حدود 90 درصــد خریداران 
عقب نشینی کرده و تمایلی به انجام معامله ندارند. 
به همین لحاظ خرید و فروش راکد شده است. از 
سوی دیگر هیجانات سیاسی در برداشت از آینده 
تاثیر گذاشته و برخی دلالان برای فروش به تکاپو 
افتادهاند. البته برخــی دلالان از ارایه وضعیت 
واقعی بــازار خودداری می کنند و ســعی دارند 

چشم انداز آینده را افزایشی نشان دهند.

خبر خوش نایب رئیس اتاق 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایــران در صفحه 
شــخصی خود در توییتر یک خبر خوش جدید 
برای بورسی ها و فعالان بخش خصوصی منتشر 
کرده اســت. طبق گفته حسین ســلاح ورزی، 
به زودی تابلوی جدیــدی در فرابورس با نام بازار 
هدف راه اندازی می شود که در آن طیف وسیعی 
از کسب و کارهای نوآفرین و دانش بنیان )حتی 
در مقیاس استارت آپی( امکان پذیرش خواهند 
داشــت. او پیش بینی کرده با اجرای این طرح، 
راه تازه ای بــرای تامین مالی کســب و کارهای 
نوآورانه در ایران گشــوده خواهد شــد. هرچند 
هنوز دولت و نهادهای بورسی در رابطه با این خبر 
واکنشی نشان نداده اند اما با توجه حضور گسترده 
شرکت های نوآور در بورس های جهانی، به نظر 
می رسد در صورت موفقیت آمیز بودن این برنامه، 
راه حضور این شرکت ها در بورس ایران نیز هموار 

خواهد شد.

کاهش مصرف گوشت 
سرپرست سازمان امور عشــایر ایران گفت: 
40 درصد مصرف گوشت قرمز در کشور با شیوع 
کرونا کاهش یافته که به دلیل انباشت دام موجب 
ضرر عشایر شد، به طوری که می توان گفت کرونا 
بیشــترین ضرر را به اقتصاد عشــایر زده است. 
شــاهپور علائی مقدم در دیدار بــا عباس گلرو- 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس- دلایل کاهش مصرف گوشت را برگزار 
نشدن مراسم محرم و صفر و نذورات مردم، برگزار 
نشدن جشن عروسی و عزای اموات، بسته شدن 
رســتوران ها و جلوگیری از صادرات دام عنوان 
کرد. به گــزارش ایرنا، او با تاکید بــر اینکه باید 
برای ارتقای رفاه و معیشت عشایر برنامه داشته 
باشــیم، گفت: در این زمینه در سال های اخیر 
هفت برنامه و طرح تعریف شده که شاخص ترین 
آنها اجرای »طرح زنجیره تولید گوشــت قرمز« 
اســت. علائیمقدم  توضیح  داد: عشایر بیشترین 
ضرر را وقتــی می دهند که دام شــان را دلالان 
می گیرند، اما با اجرای زنجیره تولید گوشــت و 
پرداخت تسهیلات به عشایر، دست دلالان کوتاه 

شده است.

میزان پرداخت وام ودیعه 
 معــاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرسازی با اعلام اینکه شرط پرداخت وام ودیعه 
مســکن، تکمیل اطلاعات در سامانه طرح اقدام 
ملی مســکن بوده اســت، از پرداخت وام ودیعه 
مسکن در شرایط کرونایی به 280 هزار متقاضی 
خبر داد. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، محمود 
محمودزاده درخصوص روند پرداخت تسهیلات 
وام ودیعه مسکن، گفت: ثبت نام وام ودیعه مسکن 
در ماه های گذشته به اتمام رسید و تا کنون بیش 
از 280 هــزار نفر از افرادی کــه ثبت نام کردند، 
اطلاعات خــود را بارگذاری کرده انــد. او افزود: 
tem. درخواســت کردیم افرادی که در سامانه

mrud.ir ثبت نام کردند، اگر به دریافت وام ودیعه 
مسکن تمایل دارند هرچه سریع تر مدارک خود 
را بارگذاری کنند تا فرآیند معرفی آنان به نظام 
بانکی فراهم شود. دولت و ستاد ملی کرونا به دلیل 
مشکلاتی که برای برخی از مستاجران و فاقدان 
مسکن در شــرایط کرونا به دلیل محدودیت ها 
و خلل در کســب درآمدها پیش آمد، این امکان 
را فراهم کرد تا متقاضیان مستاجر در شهرهای 
بزرگ،  میانی و کوچک با دریافت مبالغی نسبت 

به تامین مسکن موردنیاز خود اقدام کنند.
 

گفــت و گـــو 

اشتغال و به کارگیری افراد متخصص در همه مشاغل می تواند 
باعث بروز شــرایط بهتر اقتصادی و کاهش خطا و هدررفت منابع 
به واسطه آگاهی افراد متخصص از کاری که انجام می دهند،  شود. 
نیروی انسانی متخصص مهم ترین رکن پیشبرد اهداف اقتصادی 
به ویژه در حوزه مولد است. امروز نمونه های مختلفی را می توان نام 
برد که به دلیل حضور افراد غیرمتخصص و صرفا وابسته به مقامات 
وضعیت اســفناکی را برای واحدهای تولیدی و صنعتی و ســایر 
بخش های اقتصادی ایجاد کرده اند که از آن نمونه هپکو و نیشــکر 
هفت تپه شاید شــاخص ترین مواردی هستند که چندسالی است 
نقل محافل اقتصادی است. شایع ترین آسیب رویه استفاده از افراد 
غیرمتخصص و ناآگاه در کشور ورشکستگی بسیاری از بنگاه های 
اقتصادی اســت. این موضوع در همه بخش ها قابل مشاهده بوده و 
قابل انکار هم نیست. بر اساس آمارهای موجود تا پایان سال 1398 

در کشــورمان از دو میلیون و 893 هزار نفر جمعیت رسمی ثبت 
شــده به عنوان بیکار حدود یک میلیون و 204 هــزار نفر دارای 
تحصیلات عالی دانشگاهی هستند. طی سال های اخیر، موضوع 
بیکاری فارغ التحصیلان به یکی از چالش های بزرگ کشور تبدیل 
شده است. بسیاری از جمعیت جوان و بیکار امروز کشور، همان 
افرادی هستند که در دهه 80 با تشویق و اجبار خانواده های خود 
وارد بازار کار آزاد نشده و برای ادامه تحصیل روانه دانشگاه ها شدند 
تا بلکه بتوانند شــرایط کاری خوبی برای خود مهیا کنند، اما نه 
آنان و نه خانواده هایشان فکر نمی کردند که روزی با سیاست های 
غلط مسئولان، کشور به جایی برســد که حتی مقاطع دکتری و 
مهندسان نیز گرفتار بیکاری شده و نتوانند وارد بازار کسب و کار 
شوند و سیل میلیونی جوانان تحصیلکرده مجبور شوند یا در خانه 

بمانند و یا به مشاغل کاذب روی آورند.

  نقشی که فراموش شد 
اشتغال مهم ترین رکن رشــد اقتصادی است از این جهت که تا 
زمانی که اشتغالی وجود نداشته باشــد یعنی بنگاه های اقتصادی 
کاری برای توســعه ندارند! در این میان برخی از مشاغل با افتادن 
در دست افرادی که صرفا پول دارند، سبب شده تا افراد متخصص 
به دلیل انتظارات دریافتی دســتمزد، در خارج از گود قرار بگیرند. 
در بخش ســاخت و ســاز مســکن خرد و کلان مدت هاست که 
مهندسان ناظر جای زیادی ندارند مگر اینکه سفارش شده باشند 
یا کار برای خودشان باشد! کم نیستند ساختمان هایی که به دلیل 
گودبرداری های غیراصولی، اســتفاده از مصالح غیراســتاندارد و 
نامرغوب باعث بروز حادثه شده و حتی خسارت های مالی و جانی 
در بر داشــته اند. نمونه بازر این موضوع ریزش دو ســاختمان در 
منطقه ابوذر تهران و برجای ماندن دو کشــته و خسارت های مالی 
به دلیل گودبرداری غیراصولی و نشســت ساختمان های مسکن 
یکی از فارهای مهر پرند به دلیل استفاده از مصالح غیراستاندارد و 
نبود نظارت بر ساخت است. نقش مهندسان ناظر ساختمان برای 
توسعه شهری و ساخت و سازهای ایمن بسیار اهمیت دارد چراکه 
هر اشتباهی در ساخت به بروز خسارت های بعضا غیرقابل جبرانی 

منجر می شود.
  مهندسان ناظر، رانندگان تاکسی اینترنتی

مشــخصا در مورد مهندسان ناظر ســاختمان، با ابراز تاسف از 
وضعیت کاری این دسته از مهندسان باید گفت که مسئولان کشور 
کاری برای بهره گیری از توانایی این افراد نکرده و فضایی هم برای این 
اقدام فراهم نشده است. این وضعیت درباره سایر گروه های مهندسی 
هم صدق می کند چراکه خیلی از افرادی که سال ها عمر خود را برای 
تحصیل و کسب مهارت صرف کرده اند حالا باید وارد مشاغلی شوند 
که هیچ توجیهی جز تامین معیشــت ندارد. این داستان از گذشته 
وجود داشته و امروز هم با شدت بیشتری ادامه دارد. رئیس سازمان 
نظام مهندسی ساختمان، با یادآوری اینکه کاری برای اعضای نظام 
مهندسی انجام نداده ایم، اظهار کرد: »سازمان نظام مهندسی 550 
هزار عضو هســتند که 60 درصد از این تعــداد یا در تخصص خود 
کار نمی کنند یا بیکار هستند یا اسنپ کار می کنند. فوق لیسانس 
معماری از دانشگاه شهید بهشتی در اسنپ کار می کند. باید فکری 
به حال مهندســان و بهره برداران ســاختمان کنیم. بهره برداری،  
نگهداری، بازسازی و نوسازی و مقاوم سازی ساختمان های بزرگ را 
رها کرده ایم. متولی این بخش وزارت راه و شهرسازی و متصدی هم 
شهرداری ها هستند که اگر این دو با هم هم عزم نشوند هیچ اتفاقی 
نمی افتد.« احمد خرم، با بیان اینکه متولی ساخت و سازها وزارت راه  
و متصدی نظام مهندسی ساختمان است، گفت: »ما در نسل سوم 
ساخت و سازها هستیم و دنیا در نسل ششم. خیلی عقب هستیم، 
باید متولی و متصدی اراده و عزم واحدی داشته باشند که این عزم 
وجود دارد. او با بیان این که باید 40 درصد ساخت و سازها صنعتی 
باشد که الان پنج درصد است،  افزود: با توجه به استقبال وزارت راه به 
دنبال راه اندازی ستاد صنعتی سازی، هوشمندسازی و ساختمان های 
سبز هستیم.« خرم با بیان اینکه هم اکنون حدود 10 میلیون واحد 
مسکونی در کشور داریم که نیازمند نگهداری هستند، اضافه کرد: 
»این برنامه باعث اشتغالزایی 200 هزار نفری می شود، قول می دهیم 
با تعریف فرصت های شــغلی طی دو برنامه توسعه ای نرخ بیکاری 

مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی به صفر برسد.«

بعد از هشــدارهایی که گمــرک در رابطه با 
ترخیص فوری به صاحبان کالا داشت، معاون فنی 
گمرک ضمن اعلام ترخیص بیش از 1/4 میلیون 
تن کالا، با هشــدار مجدد به صاحبان کالا تاکید 
کرده که در صورت عــدم ترخیص کالا در مهلت 
تعیین شده، متروکه خواهد شد. با انباشت حدود 
هشت میلیون تن کالا در گمرک و بنادر که بخشی 
از آن کالاهای اساســی و بخشــی دیگر  عمدتا 
مواد اولیه تولید بود، ســرانجام بعد از رایزنی ها و 
مذاکرات صورت گرفته بین دستگاه های مربوطه 
مصوباتی در ستاد اقتصادی هماهنگی دولت صادر 
شد که بر اساس آن با رفع موانع ترخیص کالا که 
عمدتا مسائل ارزی بود ترخیص فوری کالاهای 
اساسی و مواد اولیه تولید درچارچوب تعیین شده 
از 17 آبان ماه در دســتور کار قرار گرفت. در این 
فاصله باید صاحبان کالا که مشمول مصوبه بودند 

به سرعت نسبت به ترخیص اقدام می کردند.
مهرداد جمال ارونقی، معــاون فنی گمرک 
ایران، با اشاره به آخرین وضعیت ترخیص کالاها 
طبق مصوبه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت 
به ایسنا گفت: »در مدت گذشــته بیش از 1/4 
میلیون تن کالا از گمرک ترخیص شده است.« 
او با اشاره به لزوم اقدام فوری صاحبان کالاهای 
مشمول مصوبه اضافه کرد: »در خصوص کالاهای 
اساسی و تولیدی هیچ عذری برای صاحبان کالا 

جهت ترخیص کالای خود از گمرک وجود ندارد. 
بر این اساس موضوع به قید فوریت بررسی و اگر 
صاحب کالایــی در این رابطه تعلــل کند طبق 
مفاد )24( قانون امــور گمرکی مقررات متروکه 
درباره آن اعمال خواهد شــد.« ارونقی ادامه داد: 
»در مورد کالاهایی که به مرحله پروانه رســیده 
و بیش از یک ماه در گمرکات مانــده اند نیز در 
صورت عدم مراجعه صاحب کالا برای بیرون بردن 
کالای مربوطه مقررات متروکه برای آنها نیز اعمال 
می شود.« این مقام مسئول در گمرک ایران با بیان 
اینکه گمرکات اجرایی موظفند به سرعت تعداد 

اظهارنامه های در جریان خــود را برای کالاهای 
اساسی و تولیدی کاهش داده و به صفر برسانند 
یادآور شد: »بر این اســاس گمرکات با پیگیری 
موضــوع از مراجع تحویل گیرنــده کالا، ضمن 
اعمال مقررات متروکه برای کالاهایی که بیش از 
موعد مقرر در اماکن مربوطه مانده و صاحبان کالا 
نسبت به اظهار آن اقدام نمی کنند اخطار لازم را 

داده و مقررات متروکه را اعمال می کنند.«
با ابــلاغ مصوبات اخیــر ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت و ســتاد تنظیم بازار، برای رفع 
موانع ترخیص کالا که در اهــم آن حل و فصل 

مشکلات ارزی قرار داشــت، مقرر شد که بانک 
مرکزی تأمین ارز ترجیحی کالاهای اساسی فاقد 
اســناد مالکیت، با اولویت اعلامی  وزارت صمت 
انجام دهــد، همچنین بانک مرکزی نســبت به 
صدور اعلامیه تأمین ارز برای کالاهای اساســی 
اعتباری با تعهد سه ماهه از زمان ترخیص کالا از 
گمرک )جهت تأمین ارز ترجیحی( اقدام کند. از 
سوی دیگر کالاهای اساسی و کالاهای ضروری 
مورد نیاز واحدهای تولیدی با تشخیص و اعلام 
وزارت صمت )دارای قبض انبار تــا 10 آبان ماه 
99(، بدون الزام به کدرهگیری بانک مرکزی، از 
گمرکات ترخیص شوند؛ به گونه ای که از تاریخ 
10 آبان به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه های 
بانکی )ارز نیما( واردات در مقابل صادرات )خود 
و غیر(، برای پروانه های صادراتی ســال 1398 
به بعــد، ارز اشــخاص، از طریق ســامانه جامع 
تجارت )کنترل توســط صمت و بانک مرکزی( 
استفاده کنند. همچنین گمرک ایران نسبت به 
ترخیص درصدی کالاهای اساســی و نهاده های 
تولیــد )ردیف تعرفــه و اولویت توســط صمت 
اعلام می گردد( تا ســقف 90 درصد که در صف 
»تخصیص« یا »تأمین« ارز بانکی باشند، اقدام 
کند و از ســویی  چنانچه ردیف تعرفه مندرج در 
ثبت سفارش کالا با استنباط گمرک تغییر کند، 
مشروط براین که شــرح تجاری کالا تغییر نکند 
و ردیف تعرفه اســتنباطی گمرک، جزو ردیف 
تعرفه کالاهای ممنوعه )گروه4( یا اولویت ارزی 
غیرفعال)گــروه 27(، یا ردیــف تعرفه کالاهای 
دارای تولید مشابه داخلی نباشد، درخصوص اقلام 
گروه های 1 و 21، 22، 23 و 24، نیازی به اصلاح 

ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود.

     اولتیماتوم گمرک    

کالا را نبرید متروکه می شود

آرمان ملی-محمدمیلاد عبداللهی: در بــازار بین بانکی، 
بانک ها و موسسات اعتباری جهت تامین مالی کوتاه مدت و ایجاد 
تعادل در وضعیت نقدینگی خود، با یکدیگــر معامله می کنند. به 
عبارت دیگر این بازار برای اســتقراض و سپرده گذاری کوتاه مدت 
در بین بانک هاست. طبق گزارش بانک مرکزی، نرخ سود بازار بین 
بانکی در مهرماه از  14 تا 22درصد، بالاتر رفته و به حدود 23 درصد 
نزدیک شد که بر اساس گفته تعدادی از مسئولان این رقم بار دیگر 
به 20درصد بازگشته است. به اعتقاد برخی تحلیلگران چنین امری 
می تواند این پیش زمینه را ایجاد کنــد که با فرض افزایش این رقم 
نرخ سود سپرده هم بیشتر خواهد شد و این در حالی است که خیلی 
از کارشناسان افزایش سود سپرده را عاملی برای بیشتر شدن نرخ 
تورم می دانند که همین امر می تواند مشکلات متعدد اقتصادی را 
برای کشور به دنبال داشته باشد و بالعکس کاهش و کنترل آن، بار 
تورم اضافی را از دوش اقتصاد بر می دارد. نکته قابل تامل دیگر بحث 
اتکا به درآمدهای نفتی در بودجه سال آینده است که صاحب نظران 
اقتصادی بر این باورند دولت باید در بودجه سال آتی، تکیه به نفت 
و پیش بینی قیمت آن را نادیده بگیرد و نظام بودجه ریزی را تغییر 
دهد. به عبارت دقیق تر اخذ مالیات و واگذاری شرکت های دولتی 
در بازار سرمایه می تواند یک راهکار عالی برای کاهش وابستگی به 
درآمدهای نفتی باشد. این در حالی است که دولت می تواند با حمایت 
صحیح و هوشمندانه از بازار ســهام، نقدینگی سرگردان موجود در 
جامعه را به سمت و سوی مناسبی هدایت کند. در همین خصوص، 
وحید شقاقی شهری، استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمی، گفت وگویی 

را با »آرمان ملی« انجام داده که در ادامه می خوانید.
   به نظر شما آیا مدیریت نرخ سود بین بانکی می تواند 
راهکار مناسبی برای کاهش نرخ تورم باشد و از کدام جهت 

می توان آن را مهم دانست؟
باید اذعان کرد، در حال حاضر انتظارات تورمی کاهنده در جامعه 
شــکل گرفته اســت. به عبارت دقیق تر انتظار آن است که با روی 
کار آمدن رئیس جمهوری دموکــرات جدید آمریکا و وعده های او، 
دارایی ها و منابع ارزی بلوکه شــده ایران در کشورهایی مثل عراق، 
کره جنونی و ژاپن آزاد شود و در حالت کلی با کاهش شدت تحریم ها، 
قیمت دلار افت کند و احتمالا در یک دوره زمانی کوتاه مدت نرخ ارز 
پایین تر می آید. باید اشــاره کنم با مفهوم کاهش انتظارات تورمی، 
اصولا باید ما امیدوار باشیم به کاهش نرخ بهره بین بانکی و به تناسب 
آن نرخ سود بانکی؛ هرچقدر این دو مورد کاهش یابد، می توان امیدوار 
بود که یکی از عوامل رشد نقدینگی کنترل شود. چراکه افزایش نرخ 
سود بانکی عامل مهمی در رشد نقدینگی است و هرچقدر کاهنده 
شود از بار نقدینگی و تورم کاسته می شود. به عبارت دقیق تر زمانی 
که نرخ سود بین بانکی بالا می رود، به این مفهوم است که از یک طرف 
سود بالاتر به سپرده ها داده می شود که موجب افزایش نقدینگی در 
اقتصاد خواهد شد و می تواند به رشد تورم دامن بزند، در ضمن زمانی 
که نرخ سود تسهیلات بالا می رود، تامین مالی را برای بنگاه ها بالاتر 
می برد و افزایش آن هم هزینه های تولید بیشتری را برای بنگاه به 
دنبال دارد. در مجموع یکی از متغیرهــا برای رونق تولید، خروج از 
رکود و کاهش رشــد نقدینگی، پایین آوردن نرخ سود سپرده  ها و 

تسهیلات است.
   نظر شما درباره پیشنهاد ارز 11 هزار تومانی و نفت 40 

دلاری در لایحه بودجه سال آینده چیست؟ 
یکی از ایرادات مهم نظام بودجه ریزی ما آن است که چون بودجه 
را وابسته به درآمدهای نفتی می کنیم، بالاجبار باید هم قیمت نفت 
را پیش بینی کنیم و هم برای نرخ دلار نیز عــدد بیاوریم. از طرف 
دیگر یکی از مشکلات اصلی آن است که، سازمان برنامه و بودجه که 
هدفش صفر کردن وابستگی به درآمدهای نفتی است، لازم نیست 
برای آن پیش بینی یا عدد بیاورد. به عبارت دقیق تر متدولوژی فعلی 
همان رویه ایراددار گذشته است، یعنی دوباره بگوییم تعدادی بشکه 
صادرات نفت خواهیم داشت و این نیاز به پیش بینی قیمت طلای 
سیاه و دلار دارد و نشان دهنده آن است که نگاه مسئولان برای بودجه 
سال آتی، همچنان وابستگی به درآمدهای نفتی است. به نظر من 
دولت و مجلس باید بتوانند وابستگی که در مقطع فعلی تا حد بالایی 
کاهش پیدا کرده است را برای سال آینده تداوم دهند؛ یعنی بودجه 
را کاملا ریالی و مبتنی بر درآمدهای مالیاتی، اوراق بدهی و فروش 
بنگاه های دولتی بر بازار سرمایه ببندند و از یک طرف نفت هم کنار 
گذاشته شود. ممکن است سال آینده بازهم در صادرات نفتی دچار 
مشکلاتی شویم. از طرفی هر زمان که نفت را در بودجه گنجادیم، 
ناگزیر بودیم تا قیمت آن عددگذاری و در ضمن برای دلار هم نرخی 
تعیین کنیم، در عین حال همانطور که اشاره کردم، نگرش دولت آن 

است که در بودجه سال آتی هم درآمدهای نفتی را ببیند.
  تحلیل شما از وضعیت فعلی بازار سرمایه چیست و آیا 
می توان به روزهای آتی امیدوار بود و بورس را محل مناسبی 

برای کنترل نقدینگی دانست؟
 به جرات می توان گفت در حال حاضر بهترین فرصت برای ورود 
پول و افزایش سرمایه گذاری در بازار سهام فراهم  شده است. طبیعاتا 
بازارهای دارایی موازی دیگر همچون ارز، طلا و سکه رونده کاهنده ای 
دارند و تنها بازاری که می تواند محل امنی برای جذب نقدینگی باشد، 
بازار سهام است. تاکید می کنم از یک طرف هم بهترین فرصت برای 
دولت است تا با یک مدیریت بهینه نه با انجام خطاهایی که در سه ماه 
اول سال مرتکب شد، زمینه را برای رشد بورس و جلب نقدینگی مهیا 
سازد. در حال حاضر بورس مستعد به رونق رسیدن دوباره است و نیاز 
دارد تا مدیریت و حمایت عالی و عمیق تر کردن بازار، آرامش خوبی 
در آن حاکم شود و پیشروی کند؛ به طوریکه می تواند روزانه بیش از 
دو تا سه هزار میلیارد تومان از نقدینگی را جذب کند و در یکی دور 
روز گذشته دیدیم پس از یک افت زیاد بازار سهام توانست بیش از 
هزار میلیارد نقدینگی را جمع آوری کند و و اگر این رقم بالاتر رود 
قطع به یقیق می توان امیدوار بود نقدینگی صرف بهترین حوزه ها 

شود و  به تبع آن اثرات تورمی فروکش می کند.

    در این میان تغییر نظام بودجه ریزي یک اولویت جدي است
     بازار سرمایه بهترین محل برای جذب نقدینگی

آرمان ملی- محمد سیاح: وضعیت اقتصادی ایران به نحوی پیش رفته و می رود که باعث بروز نوسانات زیادی در عرصه های 
مختلف شده است. با افزایش رشد منفی اقتصاد در سال های اخیر و همچنین کاهش سرانه ایجاد اشتغال در کشور بسیاری 
از مردم چه تحصیلکرده و چه افراد کم سواد دچار این عارضه اقتصادی شده اند به نحوی که رشد بیکاری شدت گرفته و با 
توجه به رویه موجود کشور امکان توقف آن هم چندان دیده نمی شود. در فضایی که نیروی کار جوان و متخصص از آینده 
اقتصادی و همچنین گره گشایی مسئولان اقتصادی ناامید می شود، سرخورده شده و تنها به دنبال منبع درآمد خواهد بود. 
این یعنی بخش عمده ای از متخصصان تحصیلکرده کشور به جای به کارگیری در مشاغلی که می توانند توانایی خود را در 
پیشبرد اهداف اقتصادی نشان دهند ناچارا وارد مشاغلی می شوند که نه تنها هیچ کمکی به رشد بخش مولد و بزرگ شدن 
کیک اقتصادی نمی کنند، بلکه باعث ایجاد ناامیدی بیشتر از وضعیت کشور می شوند. این روند مدت هاست که در کشور 
شکل گرفته و رده های مختلف مهندسی و افراد متخصص یا در مشاغلی مشغول به کارند که خروجی ای برای کشور ندارد 

یا به فکر مهاجرت و رفتن از کشور هستند و این یعنی هدررفت نیروی انسانی متخصص.

   گزارش »آرمان ملی« از افزایش بیکاری در بین مهندسان   

دربست انتهای بی مسئولیتی!

  مرکز پژوهش های مجلس اعلام کرد محاســبات نشــان 
می دهد در صورتی که افراد شاغل و بیکار اضافه شده به جمعیت 
غیرفعال همچنان در بازار کار باقی می  ماندند، نرخ بیکاری در 
بهار سال جاری به جای 9/8 درصد اعلام شده توسط مرکز آمار 

ایران به 24 درصد می رسید. 
دفتر مطالعــات اقتصادی این مرکز در گزارشــی با عنوان 
»تحلیل شــاخص های بازار کار در فصل بهار 1399« آورده 
است؛ بررسی وضعیت بازار کار ایران در بهار 1399 نشان دهنده 
کاهش 1/1 درصدی نرخ بیکاری نسبت به بهار 1398 است؛ 
اما با توجه به اینکه در این فصــل، جمعیت غیرفعال افزایش 
قابل توجهی داشته است، بنابراین کاهش نرخ بیکاری به دلیل 
کاهش نرخ مشارکت بوده است و بهبود این شاخص نمی تواند 
بهبود وضعیت بازار کار را نشان دهد؛ درواقع در چنین شرایطی 
نرخ بیکاری شاخصی کاملًا گمراه کننده برای تحلیل آثار شیوع 
ویروس کرونا بر بازار کار است. نتایج بررسی ها در گزارش مرکز 

پژوهش های مجلس نشــان می دهد از آنجایی کــه در ایران 
شاغلان مزد و حقوق بگیر درصد کمی  از کل شاغلان را تشکیل 
می دهند و عمده شــاغلان به صورت کارکن مستقل فعالیت 
می کنند، تأثیر شیوع ویروس کرونا بر بازار کار نیز به جای آنکه 
در افزایش نرخ بیکاری قابل مشاهده باشد، در افزایش جمعیت 
غیرفعال و کاهش نرخ مشــارکت نمایان شــده است. نتایج 
محاسبات نشان می دهد در صورتی که افراد شاغل و بیکار اضافه 
شده به جمعیت غیرفعال همچنان در بازار کار باقی می ماندند، 
نرخ بیکاری در بهار 1399 به جای 8/9 درصد اعلام شده توسط 
مرکز آمار ایران به 24 درصد می رسید. براساس این گزارش در 
حال حاضر دولت دو سیاست پرداخت تسهیلات بانکی و بیمه 
بیکاری را جهت مقابله با بحران بیکاری ناشی از بیماری کرونا 
مصوب و اجرا کرده است. در گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
بر اساس بررسی مستندات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
درخصوص عملکرد دو سیاست مذکور نشــان می دهد که از 

سیاست پرداخت بیمه بیکاری به نسبت پرداخت تسهیلات، 
استقبال بیشتری شده اســت، چراکه دولت با عدم تعریف و 
لحاظ مکانیسم های تشویقی حفظ و صیانت از شاغلان برای 
بنگاه های اقتصادی، سیاست پرداخت بیمه بیکاری را در مقابل 
سیاست پرداخت تسهیلات قرار داده است و به جای اینکه این 
دو سیاست مکمل یکدیگر باشند جانشین هم شده اند. ضمن 
آنکه همچنین به رغم هدف حمایتی این دو سیاست، مناطق و 
استان های محروم به نسبت سایر استان ها، بهره مندی کمتری 
داشته اند. یکی از مهم ترین دلایل این امر بالا بودن سهم اشتغال 
غیررسمی  در استان های محروم کشور است که در صورت ادامه 
این شرایط و عدم توجه در این خصوص، در آینده محرومیت این 
استان ها بیشتر و عمیق تر خواهد شد. به همین جهت شهرهای 
کوچک و کم توان و کم برخوردار از امکانات اقتصادی و رفاهی 
آسیب بیشتری را خواهند دید که برای کاهش آسیب ها نیاز 
است تا دولت حمایت های بیشتری را از اقشار آسیب پذیر انجام 
دهد تا بتواند میزان آسیب ها را کاهش دهد ضمن اینکه باید با 
حمایت از بخش های مولد به رشد اشتغال کمک کند. تامین 
سرمایه در گردش یکی از نکات مهم برای راه اندازی بخش مولد 
محسوب می شود که با هدایت نقدینگی به این سمت می توان 

به این مهم دست یافت.

  بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
نرخ بیکاری چند درصد است؟

وحید شقاقی شهری استاد اقتصاد دانشگاه 
خوارزمی درگفت وگو با »آرمان ملی«:

 کاهش سود بانکي 
 و توجه به بورس 

راه شکوفایي اقتصاد   مهندسان پشت رول تاکسی ها نشستند
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دبیرکل حزب مردمسالاری در پاسخ به این سوال که فکر می کنید 
»تکَرار می کنم« آقای خاتمی در انتخابات ۱۴۰۰ هم کارایی دارد؟ گفت: 
تکَرار می کنم آقای خاتمی به عامل اول برمی گردد. مردم الان رغبتی 
به مشارکت در انتخابات ندارند، زمانی که رغبت نداشته باشند  هزار بار 
هم شما تکَرار کنید، طرف می گوید من به نان شب محتاج هستم چرا در 
انتخابات شرکت کنم؟ بنابراین تا مسأله اول حل نشود این تکَرارها هم تاثیر 
ندارد، حتی برای اصولگرایان هم زمینه ای وجود ندارد. اگر اکثریت مردم 
مشوق هایی برای شرکت کردن در انتخابات پیدا کنند، تکَرار می کنم خاتمی 
هم تاثیر خواهد داشت. مصطفی کواکبیان در پاسخ به این سوال که اسامی 
به عنوان کاندیداهای احتمالی جریان اصاحات مطرح است. همچون آقایان 
جهانگیری، محسن هاشمی، ظریف و ... نظر شما درباره حضور این چهره ها 
چیست؟ گفت: من نشنیدم. درباره آقای ظریف البته باید بگویم که من چند 
بار با ایشان صحبت کردم، ایشان می گوید من آمادگی ندارم و همین کار 
برای من خوب است، یعنی واقعا حوصله دعوا و بحث را ندارد. او هنوز قدمی 
برای انتخابات برنداشته دارد فحش می شنود اگر جدی بیاید که دیگر هیچ  
بنابراین باید دید در ادامه چه پیش می آید. وی درباره احتمال کاندیداتوری 
خودش توضیح داد: من یک سابقه عدم احراز صاحیت دارم و آقای کدخدایی 
هم گفتند کسانی که رد شده اند دیگر کاندیدا نشوند و بعد اصاح کردند و 
گفتند این یک نظر شخصی بوده؛ از آن طرف هم گفتند کسانی که قبا تایید 
شدند ممکن است این دفعه رد شوند. بنده خدا آقای غرضی می گفت من 
در این ۴ سال گذشته فقط به نانوایی رفتم و آمدم و نمی دانم چه کار بدی 
کرده ام که قبا تایید شده ام و الان رد می شوم. وی گفت: هرکسی می تواند 
در این سازوکار قرار بگیرد. شرط ما فقط این است که اصاح طلب خالص 
باشد  و از دل جریان اصاحات بیاید. هرکدام از افراد که فکر می کند واجد 
این شرط است تشریف بیاورد. هرکس اصاح طلبِ خالص است بسم ا...! 
نماینده سابق مجلس درباره عملکرد مجلس فعلی گفت: به نظر من مجلس 
یازدهم بحران مشروعیت سیاسی دارد یعنی به صورت ذاتی به دلیل غیبت 
۶۰ درصد مردم این بحران را پیدا کرده است، اما نکته این است که ۶ ماه از 
عملکرد آنها نگذشته و دو بار از رهبری تذکر گرفتند و این موضوع مهمی 
است. من در توئیتی نوشتم اینهایی که می گویند دو آتشه ذوب در ولایت 
هستیم این گونه اند! آن بد و بیراه هایی که به دکتر ظریف در مجلس گفتند 
یک مورد بود و یک مورد هم گفتند رئیس جمهور نه تنها یک بار که هزار بار 
باید اعدام شود، یعنی با اینکه علم دارند و می دانند که رهبری فرموده اند این 
دولت باید تا پایان دوره اش بماند، باز هم ادامه می دهند. شما به عنوان یک 
خبرنگار از این فرمایش رهبری چه برداشتی می کنید؟ یعنی کاما مشخص 
است که این رئیس جمهور تا پایان دوره باید بماند و دیگر بحث استیضاح و 
برکناری معنایی ندارد و هرکسی این بحث را مطرح کند یعنی دارد برابر 
رهبری موضع می گیرد و این واضح است. کواکبیان خاطرنشان کرد: همین 
آقای ذوالنوری در مجلس دهم آمد به من گفت یا... استیضاح رئیس جمهور 
را امضا کنید و داشت رسما امضا جمع می کرد، من در تذکری گفتم که ما 
اصاح طلبان رشیدتر از آن هستیم که کار عبث و بیهوده ای انجام دهیم و 
صدای برخی اصولگرایان درآمد که یعنی ما رشید نیستیم و داریم کار بیهوده 
انجام می دهیم؟؛ من گفتم اصا به شما کاری ندارم بلکه گفتم ما رشیدتر از 
آن هستیم که این کار را کنیم. باور کنید به دو روز نکشید که یکی از این آقایان 
به بیت رهبری رفته بود و دیگر این بحث پیش نیامد.یک روز من به شوخی 
به آقای ذوالنوری گفتم بیا من می خواهم آن طرح استیضاح را امضا کنم و او 

گفت دیگر لازم نیست. می خواهم بگویم این کار عبث است.

با پیروزی جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا به نظر 
می رسد سیاست خارجی این کشور در قبال ایران دستخوش 
تحولات گسترده ای شود. دکتر افشار سلیمانی سفیر سابق ایران 
در باکو و کارشناس مسائل بین الملل معتقد است که اگرچه ایران 
و آمریکا اختافاتی با هم دارند اما دو کشور منافع مشترکی دارند 
که همکاری ها در این زمینه می تواند برای امنیت منطقه نیز مفید 

باشد. مشروح این گفت و گو را در ادامه می خوانید:
می کند؟  فکر می کنید شرط و شروط ها در دوره بایدن تغییر 
با توجه به اینکه بایدن در دوره اوباما در شکل گیری توافق نقش 
داشت می توان چشم انداز مثبتی در روابط تهران و واشنگتن 
شاهد بود؟در دوره ترامپ نیز ایران فرصت برای گفت و گو با آمریکا 
را داشت؛ زمانی که این کشور هنوز از توافق هسته ای خارج نشده 
بود و هر سه ماه یکبار تعلیق تحریم ها را تمدید می کرد. در ادامه 
دیدیم که با اصرارهای آمریکا برای مذاکره، ایران آن را رد کرد و 
سپس آمریکا تصمیم خود برای خروج از این توافق را نهایی کرد. 
بعد از چندی ایران اعام کرد که اگر آمریکا به برجام برگردد 
حاضر است در قالب۱+5 مذاکرات را از سر بگیرد که این بار با 

مخالفت آمریکا روبه رو شد.  
  مهمترین رویکردهای اصلی دولت بایدن را چه می دانید؟ 
همانطور که دونالد ترامپ طی این ۴ سال سعی بر آن داشت 
تا میراث اوباما را از نابود کند و حتی اقدامات مثبت او را  از بین 
ببرد؛ از بایدن نیز انتظار می رود که ترامپ زدایی شدید را در 

دستور کار قرار دهد. 
سیاست خارجی چیست؟ اولویــت هـای مهم رئیس جمهور آمریکا در عرصه 
 در بحث سیاست خارجی آمریکا با رئیس جمهور جدیدش با 
طیفی از چالش های بزرگ روبه رو است. بحث روابط با روسیه که 
پوتین به نحو احسن از ترامپ بهره برد مساله ای مهم و حیاتی 
برای آمریکا به شمار می رود، همینطور در خصوص چین، کره 
شمالی، مذاکرات با طالبان و غیره تنها نمونه ای از این مسائل 
هستند. همانطور که اشاره کردم در دوره بایدن تحولات زیادی 
رخ خواهد داد، برخی معتقدند که تفاوتی بین نامزد دموکرات و 
جمهوری خواه وجود ندارد و سیاست آمریکا از یک اصل پیروی 
می کند، اما در پاسخ باید گفت که این بار قضیه کاما متفاوت 
است، ترامپ در دوران ریاست جمهوری خود دست به اشتباهات 
زیاد و خسارت باری زد و نکته مهمتر اینکه او حتی یک جمهوری 
خواه هم نبود و دیدیم که هم حزبی های او حمایتش نکردند و 
تعداد قابل توجهی از آنان به جو بایدن رأی دادند. بنابراین می 
توان متصور بود که بایدن درصدد حل معضات پیش رو خواهد 
بود و در این راه کنگره نیز با او همراهی خواهد کرد. در حال حاضر 
اولویت اول او در ورود به کاخ سفید کنترل و مهار کرونا است و 
در خبرها شاهد بودیم که کمیته ای را نیز برای این امر در نظر 

گرفته است.

یادداشـت

نکتــه

حکومت و دولـــت وظایــف بسیــاری - از فراهم 
کردن امکانات بهداشتی و درمانی تا تامین مالی 
و سیاستگذاری اقتصادی درست برای افزایش 
تاب آوری مردم در برابر پی آمدهای اقتصادی کرونا 
- برای حفاظت شهروندان در برابر بیماری کرونا و 
مدیریت آن بر عهده دارند. دولت باید ارائه اطاعات 
شفاف، اجماع سازی برای پیشبرد سیاست ها و وضع 
محدودیت های حساب شده را هم به درستی انجام 
دهد. این ها که درست انجام نشده باشند، اعتماد 
عمومی و همراهی مردم با حکومت و دولت برای 
تبعیت از محدودیت های وضع شده برای مدیریت 
بیماری کرونا کاهش می یابد.  انکار نمی توان کرد 
که همه ملزوماتی که قدرت سیاسی باید فراهم 
می کرده تا اعتماد و همراهی مردم با محدودیت های 
وضع شده برای مدیریت شدت بیماری کرونا در 
سطح مطلوبی باشد، به درجاتی مهیا نشده یا ناقص 
انجام شده است. سؤال اما این است که آیا نقصان در 
عملکرد دولت، بهانه مناسبی برای دست کشیدن از 
مسئولیت شهروندی است؟ آیا می توان به بهانه بقیه 
مشکات و ایرادات بر سیاست و اقدامات دولت در 
زمینه مهار کرونا، دست از رعایت محدودیت های کرونا 
کشید و راهی سفر شد؟ آیا می توان با رعایت نکردن 
محدودیت ها جان دیگران، کادر درمان و کسانی را 
که به واسطه پی آمدهای اقتصادی کرونا به شدت 
تحت فشار معیشتی هستند، بیش از این به خطر 
انداخت؟ شهروند مسئول در ایران امروز لازم نیست 
خودش را گول بزند یا نقصان های کارکرد حکومت و 
دولت را نادیده بگیرد یا فکر کند با پذیرفتن مسئولیت 
شهروندی، به لاپوشانی آن نقصان ها کمک می کند. 
او می تواند به این بیندیشد که در بقیه عرصه های 
زندگی، در مواجهه با نقصان هایی که حکمرانی پدید 
آورده، دست از مسئولیت هایش نمی کشد. نقصان 
نظام آموزشی و ناکامی حکمرانان در زمینه سازی 
برای ایجاد اشتغال سبب نمی شود شهروند مسئول 
نسبت به سرنوشت فرزندانش بی توجه باشد. همراهی 
برای رعایت محدودیت ها و کمک به مدیریت شدت 
بیماری کرونا هم همین است. ما هیچ  مستمسک 
اخاقی نداریم تا از تعهد انسانی برای انجام آن دسته 
کارها بگریزیم که قادر به انجام شان هستیم. نقد بر 
عملکرد گذشته و امروز قدرت سیاسی، معیار اخاقی 
و انسانی درستی برای به خطر انداختن جان خود و 

دیگران نیست.

مجله تایم درباره انتخابات آمریکا و تاثیر آن بر 
تعامات این کشور نوشت: بایدن گفته است که 
دوباره به توافق هسته ای ۲۰۱5 ایران که شامل ۱۲ 
سال مذاکره با ایالات متحده، اتحادیه اروپا، سازمان 
ملل، روسیه و چین است،  خواهد پیوست. ترامپ در 
سال ۲۰۱۸ ایالات متحده را از توافق بیرون کشید و 
درواقع کل توافق را نابود کرد. سپس ایالات متحده 
تحریم های سختگیرانه ای را اعمال کرد، صادرات 
نفت ایران، مایه حیات اقتصادی آن را متوقف کرد 
و هر شرکتی  را که در ایران سرمایه گذاری انجام 
می دهد را تهدید به ممانعت از فعالیت تجاری و 
اقتصادی در آمریکا کرد. این تهدید شرکت های 
عظیم اروپایی، از جمله خودروساز فرانسوی پژو- 
سیتروئن و توتال غول انرژی  را مجبور به رها کردن 
سرمایه گذاری های بزرگ در ایران کرد. جوزپ بورل، 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با وجود تعهد 
بایدن به توافق هسته ای ایران در گفت وگو با مجله 
تایم می گوید که  »احیای آن اکنون آسان نخواهد 
بود، به این دلیل که امضاکنندگان می توانند در مورد 
لغو مجدد آن توسط رئیس جمهور آینده ایالات 
متحده محتاط باشند« .  مجله تایمز می نویسد: 
از زمان خروج ترامپ در سال ۲۰۱۸، ایران برنامه 
هسته ای خود را تسریع کرده است که لغو تحریم های 
ایالات متحده را برای دولت بایدن دشوار خواهد کرد، 
چیزی که ایران به عنوان پیش شرط توقف دوباره 
برنامه غنی سازی اورانیوم به آن نیاز دارد.  بورل در 
این باره به تایم می گوید:  این توافق فقط یک توافق 
هسته ای نیست. این یک توافق اقتصادی است 
و ایران انتظار دارد مبادله ای برای متوقف کردن 
برنامه هسته ای خود داشته باشد. او همچنین با 
بیان این که مذاکرات مقدماتی می تواند به سرعت 
پس از تحلیف بایدن اتفاق بیفتد، ادعا کرد: این 
توافق تنها راه ممانعت ایران از تبدیل شدن به یک 
قدرت هسته ای است.  فکر نمی کنم راهکار دیگری 
باشد.  مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
ادامه این گفت وگو اظهار کرد: شما هرگز تاریخ را 
به عقب نخواهید برگرداند. طی چهار سال رئیس 
جمهوری دونالد ترامپ، که اتحادیه اروپا را» دشمن« 
توصیف کرد و تعرفه هایی بر کالاهای اروپایی وضع 
کرد، این احساس دائمی را برای اروپایی ها به جای 
گذاشت که حمایت ایالات متحده لزوماً قابل اعتماد 
نیست. ترامپ نوعی بیدارکننده بوده است و من فکر 
می کنم ما باید بیدار بمانیم، ما نمی توانیم بگوییم 
خوب ترامپ دیگر نیست، ما می توانیم به حالت قبلی 
خود برگردیم. تایم همچنین مطرح کرد: تقریباً همه 
رهبران اتحادیه اروپا با ارسال پیام های حسن نیت، 
پیروزی بایدن را جشن گرفتند. اما در پشت صحنه، 
در روزهای اخیر مقامات اتحادیه اروپا همچنین در 
مورد محتاط بودن در مورد ایالات متحده هشدار 
داده اند، زیرا نظرات ملی گرایانه ترامپ آشکارا در 
میان آمریکایی ها از حمایت قوی برخوردار است و 
این نظرات می تواند در انتخابات ریاست جمهوری 

بعدی در سال ۲۰۲۴ مجددا مطرح شوند.  

  منتقد باش اما مسئولیت پذیر

  جوزپ بورل:
احیای برجام آسان نخواهد بود

  مصطفی کواکبیان:
هرکس اصلاح طلبِ خالص است بسم ا...!

  افشار  سلیمانی:
اولویت ترامپ زدایی است

   »تکَرار می کنم« همچنان تاثیر دارد اگر...
    ظریف کاندیدا نمی شود؛ هنوز نیامده فحش 

می شنود!

    بایدن در قبال ایران از روش زور و فشار استفاده 
نمی کند 

گفت وشنود

من فکر می کنم 
بعضی افراد و 
جناح ها دیگر 
به دنبال مشارکت 
بالای  مردم در 
انتخابات و دیگر 
به دنبال تنوع 
کاندیداها از 
جریانات مختلف 
نیستند و جریان 
مقابل تصمیم گرفته 
که مشارکت پایین 
هم باشد، اما حتما 
طیف حامی خودشان 
در انتخابات پیروز 
شوند. اصولگرایان 
به دنبال این  بودند که 
مجلس را فتح کنند، 
حتی اگر مشارکت 
مردم پایین باشد

در مجموعه هیچ  
شخصی مخالف 
اصل مذاکره نیست، 
اما مسأله اصلی 
این است که چه 
کسی با دولت جدید 
آمریکا مذاکره 
کند. اصولگرایان 
می خواهند مذاکره 
انجام شود، اما از 
طیف اصلاح طلبان 
کسی مذاکره 
نکند. به صورت 
صریح تر 
اعلام می کنم که 
اصولگرایان 
خواهان این هستند 
که امتیاز مذاکره 
را به نفع خود تمام 
کنند.

خط و مشی تیم 
دموکرات ها تعامل 
و گفت و گو با جهان 
است و جوبایدن 
شخصی است که 
به دنبال مذاکره با 
ایران خواهد بود و 
منافع آمریکا را به 
همه مسائل ترجیح 
می دهد. البته به این 
نکته باید توجه کرد 
که آمریکا اصول و 
سیاست های اصلی 
خود را در مقابله 
با جهان عوض 
نخواهد کرد و فقط 
تاکتیک های خود را 
درباره ایران تغییر 
می دهد. در ارتباط با 
رژیم صهیونیستی 
و مسائل سیاسی که 
جزو سیاست های 
کلی آمریکا است، 
جوبایدن هم کوتاه 
نخواهد آمد 

اصولگرایان خواهان مذاکره ایران و آمریکا نیستند.   بعضی از فعالان سیاسی اعتقاد دارند که 
شما فکر می کنید در این شرایط کنونی کشور که 
به سر  اقتصادی  بیشترین فشارهای  جامعه در 
می برند، طیف اصولگرایان مذاکره ایران و آمریکا 

را مخالف مصالح ملی می دانند؟
در مجموعه هیچ  شخصی مخالف 
مسأله  اما  نیست،  مذاکره  اصل 
اصلی این است که چه کسی با 
دولت جدید آمریکا مذاکره کند. 
اصولگرایان هم احتمالا می خواهند 
که مذاکره انجام شود، اما از طیف 
اصاح طلبان کسی مذاکره نکند. 
به صورت صریح تر اعام می کنم 
که اصولگرایان خواهان این هستند 
که امتیاز مذاکره را به نفع خود 
تمام کنند. افرادی هستند که فکر 
می کنند اگر امتیاز مذاکره را به نفع 
خود تمام کنند، آن وقت در بین 
مردم محبوبیت بیشتری خواهند 
داشت. در شرایط کنونی جامعه 
ما هیچ کس مخالف اصل مذاکره 
نیست و در آینده مذاکراتی هم انجام 
خواهد شد. موضوع مهم این است که 
چه کسانی با دولت جدید آمریکا وارد 
مذاکره شوند و دوطیف اصاح طلب 
و اصولگرا برای مذاکره کردن در 
حال رقابت هستند. در مذاکرات 
۶ کشور جهانی حاکمیت موافق 
مذاکره دولت آقای روحانی بود، 
در غیراین صورت اجازه بلند شدن 

هواپیما از ایران را هم نمی دادند. حال مسأله این است که 
در آینده نه چندان دور با هم مذاکره خواهد شد. یکی از 
دلایل تضعیف برجام در داخل کشور این بود که تندروها 

با زیر سوال بردن صاحیت دولت 
قصد نداشتند که مذاکرات موفق تیم 
دیپلماسی دکتر ظریف و همکارانش 
را در مذاکرات برجام قبول کند و 
به خاطر همین دلایل هر روز علیه 
توافقنامه برجام یک حاشیه ای درست 
می کردند، اما اگر همین اصولگرایان 
در مذاکرات حضور داشتند بدون 
 ۶ شک امتیازات بیشتری هم به 
قدرت جهانی می دادند و البته درباره 
مذاکره دولت روحانی هم عرض کنم 
که من بعید می دانم که دولت دکتر 
روحانی در این باقی مانده تا پایان 
ریاست جمهوری اش امکان این را 
داشته باشد که با دولت آمریکا وارد 
مذاکره شود، اما مسأله مهم تر شخص 
جو بایدن است که بسیار مهمتر از 
آن تلقی می شود و باید ببینیم که 
برنامه آنها برای مذاکره در قبال ایران 
چگونه خواهد بود. این موضوع را هم 
در نظر داشته باشید که چه دولت 
آینده در دستان اصاح طلبان باشد یا 
حتی اصولگرایان زمانی که مجموعه 
حاکمیت احساس کند که نیاز به 
مذاکره دارد بی   شک گفت و گو خواهد 
کرد. دیپلماسی خارجی ما با تدابیر 
مقام معظم رهبری انجام خواهد شد 
و دولت ها تابع فرمایشات رهبری 
هستند. مذاکره به شرط پاینبدی 
آمریکا و دادن تعهد می تواند با اذن 
رهبری در صورت صاحدید انجام 

شود . کشور ما در شرایطی قرار دارد که امکان مذاکره در 
صورت پذیرش تعهدات گذشته و رفع تحریم های ظالمانه 
وجود دارد. من فکر می کنم اگر اصولگرایان هم در دولت 
بعدی بر سر کار بیایند، ایران وارد مذاکره خواهد شد. در 
پایان تاکید می کنم که دولت دونالد ترامپ در این چند 
سال اخیر فشارهای زیادی را بر جامعه ایران وارد کرد و 
موجب شد که مردم ایران با مشکات عدیده ای روبه رو 

شوند. اما ملت شریف ما مقاومت کردند؛ سختی ها را تحمل 
کردند. کمبودها و گرانی ها را تاب  آوردند و موجب شکست 
برنامه ریزی ها علیه خود شدند. آمریکا اشتباه کرد و حالا 

باید اشتباه خود را بپذیرد و تبعات آن را گردن بگیرد.
 به نظر شما توافقنامه برجام در مذاکرات جدید 

ایران و آمریکا احتمال دارد، با 
تغییراتی روبه رو شود؟ دو طرف 
مذاکره کننده احتمال دارد که در 
توافقنامه برجام تغییرات اساسی 

ایجاد کنند؟
احتمال این وجود دارد که برجام 
با تغییرات جدی روبه رو شود و من 
احساس می کنم با توجه به شرایط 
احتمال  جهانی  جامعه  کنونی 
می رود که برجام با تغییرات اساسی 
مواجه شود. شما به این نکته توجه 
خاورمیانه  وضعیت  که  کرده اید 
چه تغییراتی در این ۳ سال اخیر 
کرده است. برجام توسط زحمات 
دولت روحانی و موفقیت مجموعه 
حاکمیت به اجرا رسیده است، اما 
با توجه به شرایط کنونی جامعه من 
بعید می دانم که برجام به تنهایی 
مورد مذاکرات جدید ایران و ۶ قدرت 
جهانی قرار بگیرد و حتما مسائل 
دیگری هم به آن اضافه می شود. 
در این چند سال گذشته اتفاقاتی 
در جامعه جهانی افتاده است که 
حتی ذهن همه اروپایی ها هم درباره 
برجام تغییر داده و آنها هم خواستار 
این مسأله شدند که مسائل دیگری 

هم به جز توافقنامه برجام مورد گفت و گوی طرف های 
مذاکره کنند با ایران قرار بگیرد. درباره دولت جدید آمریکا 
هم من احتمال آن را می دهم که فقط به برجام راضی 
شوند و حتما تقاضاهای دیگر هم به جز برجام 
برای مذاکرات جدید خواهند داشت، البته ما 
هم مسائلی داریم و باید در شرایط برابر بپذیرند. 
تحولاتی که در منطقه خاورمیانه در این چند 
سال اخیر افتاده باعث شده که نگاه های بعضی 
از طرف های مذاکره کننده نسبت به برجام عوض 
شود و باید منتظر خواسته های جدید۶ قدرت 
جهانی باشیم و حتما طرف های مقابل مسائلی 
را بر روی میز خواهند داشت که باید به عنوان 
مذاکره و نتیجه گیری های جدید مورد بررسی 
قرار گیرد و سند برجام فی نفسه حتما دچار 

تغییراتی خواهد شد.
مذاکره ایران و آمریکا هستند و بارها اعلام   بــا توجه به اینکه اصولگرایان مخالف 
کردند که فعلا مذاکره را سم برای مردم ایران 
می دانند، به نظر شما چرا هر زمانی که کشور 
زیر شدیدترین فشارهای اقتصادی قرار 
می گیرد برخی ها سخن از مذاکره می گو یند؟

آمریکا  با  مبارزه  تاکتیک های  منکر  من 
نمی شوم و اعتقاد دارم که باید در مقابل حریف 
از تاکتیک های به موقع و خوبی استفاده کرد. شما 
نگاه کنید که اگر در یک خیابانی فردی ضعیف 
وجود داشته باشد با توجه به اینکه نمی خواهد 
غرور خود را زیر سوال ببرد، روبه روی طرف مقابل 
کمر خم نمی کند و در مقابل آن هم ایستادگی 
می  کند. ایران هم در مقابل آمریکا ضعفی ندارد 
و هر زمانی که احساس کند دولت جدید آمریکا 
مذاکره  است  پاینبد  بین المللی  تعهدات  به 
خواهد کرد. ایران هم بنا به شرایطی که دارد در 
مقابل آمریکا شعارهای خود را می دهد و ما بارها 
مشاهده کردیم که یک کشور مستقل توانسته 
یک حکومتی که قدرت بسیار زیادی را دارد با توجه به 
تاکتیک های موجود از پا دربیاورد و حتی پیروز شود. هر 
کشوری دارای نقطه ضعف هایی است که ما باید از آنها 
به صورت کاما حرفه ای استفاده کنیم و جمهوری اسامی 
هم با تدابیری که دارد در برابر قدرتی مثل ایالات متحده 
آمریکا مقاومت می کند. اما مسأله مهم تر چیز دیگری 
است که ما هنوز نتوانستیم راهی برای رسیدن به آن پیدا 

کنیم. شما نگاه کنید که بسیاری از کشورها هستند که 
وضعیت اقتصادی ضعیف تری از ایران دارند، اما آمریکا 
هیچ کاری با آنها ندارد و هیچ  مشکلی برای آنها ایجاد نکرده 
است. اندونزی، مالزی، کره جنوبی کشورهایی هستند که 
هر روز در حال تاش هستند و روز به روز پیشرفت هم 
می کنند. این کشورها که ایالات متحده 
آمریکا هیچ گونه ارتباطی با آنها ندارد و در 
بهترین شرایط اقتصادی خود قرار دارند. 
حتی این کشورها از آمریکا هم استفاده 
مفید خود را انجام می دهند و بسیار موفق 
هم عمل می کنند. البته آمریکا از ایران 

قوی هراس دارد.
به عنوان  بایدن  جو  انتخاب  رئیس جمهور آمریکا را برای آینده   
پیش بینی  چگونه  ایران  سیاسی 
می کنید جمهوری  فکر  می کنید؟ 
آمریکا  جدید  دولت  با  اسلامی 

می تواند مذاکره کند؟
خط و مشی تیم دموکرات ها تعامل و 
گفت و گو با جهان است و جو بایدن شخصی 
است که به دنبال مذاکره با ایران خواهد بود 
و منافع آمریکا را به همه مسائل ترجیح 
می دهد، البته به این نکته باید توجه کرد 
که آمریکا اصول و سیاست های اصلی خود 
را در مقابله با جهان عوض نخواهد کرد و 
فقط تاکتیک های خود را درباره ایران تغییر 
می دهد، ما هم سیاست های خاص خودمان 
را داریم. در ارتباط با رژیم صهیونیستی و 
مسائل سیاسی که جزو سیاست های کلی 
آمریکاست ، جوبایدن هم کوتاه نخواهد آمد 
و البته آمریکایی ها درباره منافع اقتصادی 
خود هم با توجه به سیاست هایشان کوتاه نخواهند آمد. آمدن 
جو بایدن در ریاست جمهوری آمریکا فضای اقتصادی ایران 
را به سمت جلو حرکت می دهد و به نظر من انتخاب بایدن 
فقط شرایط را برای ایران نسبت به دوران دونالد ترالپ بدتر 
نخواهد کرد. حال با توجه به شرایط کنونی جامعه باید صبر 
کنیم تا بایدن در کاخ سفید حضور پیدا کند و برنامه خود را 
درباره برجام و آینده مذاکرات ایران و آمریکا اعام کند. تیم 
جدیدی که در آمریکا با ایران مذاکره می کند به نظر بنده باید 
از دونالد ترامپ منطقی تر باشند و این موضوع حتما در دولت 
جدید آمریکا وجود خواهد داشت. دونالد ترامپ بسیار از حوزه 
قدرت در مقابل ایران برخورد می کرد و از تمام اهرم های خود 
هر لحظه ممکن بود استفاده کند و شرایط را برای مردم ایران 
بسیار سخت تر می کرد. دموکرات ها حداقل در شعارهای خود 
به مذاکره و تعامل اعتقاد دارند و به نظر من با آمدن بایدن 
فضای اقتصادی بهتری ایجاد می شود. من فکر می کنم که فشار 
کمتری هم در مسائل اقتصادی وارد می شود و مردم ایران فشار 

کمتری را نسبت به گذشته تحمل خواهند کرد.
چند سال اخیر در کشور وجود داشته است، از شرکت   بعضی از مردم با توجه به شرایط اقتصادی که در 
کردن در انتخابات نا امید شده اند؟ حال افرادی هم 
سوال دارند که چرا فقط در نزدیک انتخابات قیمت 

اجناس و کالاها کاهش پیدا می کند؟
من فکر می کنم ظاهرا بعضی افراد و جناح ها دیگر 
به دنبال مشارکت بالای مردم در انتخابات نیستند و دیگر 
به دنبال تنوع کاندیداها از جریانات مختلف نیستند و 
جریان مقابل تصمیم گرفته که مشارکت پایین هم باشد، 
اما حتما طیف حامی خودشان در انتخابات پیروز شوند. 
در انتخابات مجلس ما مشاهده کردیم که چند هزار نفر رد 
صاحیت شدند و حتی آنهایی هم که شاید رای می آوردند 
هم ردصاحیت کردند. اصولگرایان به دنبال این  بودند که 
انتخابات مجلس هم برای خود فتح کنند، حتی اگر مشارکت 
مردم پایین باشد. البته من درباره ریاست جمهوری فکر 
می کنم که به دنبال ریسک کردن نیستند که افرادی مانند 
دکتر روحانی یا افراد نزدیک به آن را وارد عرصه انتخاباتی 
کنند و شاید می خواهند تمام قوای به صورت کاما یکدست 
شوند. تصمیم اصولگرایان بر این است که کسی را وارد عرصه 
انتخاباتی کنند تا کاما یکپارچه مانند آنها فکر کند و برای 
آنها مشکلی ایجاد نکند. هرچند که در درازمدت به ضرر این 
جریان است و حتما دود این کار در چشمانشان خواهد رفت. 
به هر حال یکپارچه شدن قدرت ممکن است در کوتاه مدت 

مفید باشد، اما در درازمدت به ضررشان تمام خواهد شد.

آرمان ملی - سجاد جنت آبادی:  بعد از انتخاب جو بایدن به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده، به نظر می آید تیم جدید وی برای مذاکره با مقامات ایرانی لحظه شماری می کند. رئیس 
جمهور 77 ساله آمریکا خوب می داند که ابزار تحریم دیگر کارساز نخواهد بود و باید راه تعامل را پیش بگیرد. از این سمت هم دکتر ظریف به همراه تیم مذاکره کننده خبره خود در سال های 
اخیر با در نظرگرفتن عزت ایرانی با طرف آمریکایی مذاکره کرده اند. اما در داخل ایران اکثریت اصولگرایان و هم چنین اصلاح طلبان با همدیگر اتفاق نظر دارند که با رعایت کردن منافع 
ملی با تیم جدید دیپلماسی آمریکا مذاکره کنند، البته بعضی از اصولگرایان با در نظرگرفتن منافع جناحی خود فقط به دنبال این هستند که یا با دولت روحانی برای مذاکره مخالفت کنند 
یا آنقدر در جلوی راه دولت سنگ اندازی کنند تا درانتخابات ۱400بتوانند در صورت پیروزی خودشان با دولت جدید آمریکا مذاکره کنند. برای بررسی این موضوع با هدایت آقایی فعال 

سیاسی گفت وگو کرده ایم که در ادامه می خوانید. 

هدایت آقایی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

اصولگرايان حاضرند
 بيشتر امتياز بدهند

     اصولگرایان دنبال تمام کردن پیروزي مذاکره به نفع خود هستند
    بعضی ها حاضرند مشارکت پایین باشد تا پیروز شوند

   آمریکا درقبال ایران اشتباه کرد و باید تبعات آن را بپذیرد

محمد فاضلی
 استاددانشگاه شهید بهشتی
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گزارش
آرمان ملی- امید کاجیان: روزی که رکس 
تیلرسون را به عنوان وزیرخارجه اش برگزیده بود، 
خیلی ها حدس می زدند که این داستان، زیاد به 
طول نینجامد. البته هیچ کس هم انتظار نداشت، 
ترامپی که تا آن موقع از پاره کردن برجام سخن 
به میان می آورد، یک مدیر کسب وکار تجاری را 
که شاید زیاد هم با دنیای سیاست خارجه آشنا 
نیست، به عنوان وزیر خارجه خود برگزیند. آن 
وقت ها که موضوع نقش روسیه در انتخاب شدن 
ترامپ به عنوان رئیس جمهور مطرح بود، خیلی ها 
انتخاب تیلرسون را به همین موضوع نسبت 
می دادند. چراکه او دو سه سال قبل از وزیر شدن، 
نشانی به نام نشان دوستی را از شخص پوتین 
دریافت کرد. دلیل این نشان هم مشارکت های آن 
زمان وی با روس ها در موضوعاتی از جمله انرژی 
روسیه برشمرده شد. قطعا خیلی ها همان وقت 
این سوال برایشان پیش آمد که چرا باید از میان 
گزینه های همسوتری مانند میت رامنی، دیوید 
پترائوس، جان بولتون و... تیلرسون به عنوان 
وزیر انتخاب شود، برای پاسخ به این پرسش 
بسیاری همین دوستی با روسیه را دلیل اصلی 
این کار می دانستند. تیلرسون مطلوب ترین 
گزینه برای ایران در دوره ترامپ به شمار می آمد، 
کسی که مخالف تحریم بود و می گفت: »ما از 
تحریم ها عموما حمایت نمی کنیم، زیرا آنها را 
کارآمد نمی دانیم مگر اینکه خیلی خوب اجرا 
شوند و انجام این کاری است بسیار سخت.« او 
البته از برجام هم حمایت می کرد. تداوم نتیجه 
این نگاه ها اما آن شد تا ناگهان دونالد ترامپ، 

رئیس جمهور آمریکا در توئیتر خود اعام کند 
که رکس تیلرسون را از سمت خود برکنار و مایک 
پمپئو، رئیس سازمان اطاعات مرکزی آمریکا 
)سیا( را به عنوان جایگزین وی معرفی کرده  است. 
ترامپ در مورد دلایل برکناری تیلرسون گفت که 
آن دو در مسائلی مانند پرونده هسته ای ایران با 
هم اختاف داشتند و او تصور می کند که اکنون 

تیلرسون با برکناری اش راضی تر باشد.
 تاثیرگذارترین

اما انتخاب کسی به نام مایک پمپئو به عنوان 
وزیر خارجه یعنی کسی که قرار بود جایگزین 
شخصی شود که هم مخالف تحریم ها و هم 
مسائل هسته ای و خروج از برجام، به این معنا 
بود که قرار است این بار شخصی مسند قدرت 
سیاست خارجه را به دست بگیرد که هم خواهان 
تحریم های حداکثری است و هم ضدیت با برجام. 
پمپئو خود از مبتکران طرح نامه سرگشاده در 
سال ۲۰۱5 )میادی( درباره ضرورت لغو توافق 
هسته ای بود که ۱۹۰ ژنرال و افسر ارشد پیشین 
و آن هنگام آمریکا آن را امضا کردند. او عضو 
جنبش تیپارتی در حزب جمهوریخواهان آمریکا 
و در سمت راست طیف سیاسی جمهوریخواهان 
قرار می گرفت که با وزیر شدنش به مرور تبدیل 
به تاثیرگذارترین و نزدیک ترین های به دونالد 
ترامپ شد.نتیجه آنکه او پابه پای رئیس جمهور 
آمریکا و حتی فراتر از وی در ضدیت با نظام ایران 
گام برداشت. دیدارهای خصوصی با تنی چند 
از فعالان ایران ضد جمهوری اسامی داشت 
و تصاویر گفت وگوهایش با این ایرانیان، نیز 

سروصدای زیادی به پا کرد. پمپئو البته که 
در کنار ضدیت با حاکمان فعلی ایران، یکی از 
سرسخت ترین باورمندان به پایداری اسرائیل و 

یهودیان است.
 مطرح شدن به عنوان رئیس جمهور

اما این روزها نام وی به شکل و شمایل دیگری 
حتی فراتر از عنوان وزیر خارجه دونالد ترامپ 
مطرح می شود. به خصوص در این ایام که بارها 
موضوع  احتمال حمله نظامی یا بررسی آن توسط 
ترامپ در هفته های پایانی دولتش علیه ایران 
مطرح شده است. پمپئو اکنون نقش بولتونی 
را دارد که دائم در گوش ترامپ در مورد جنگ 
و حمله نظامی می خواند؛ هرچند ترامپ در آن 
برهه به بولتون وقعی ننهاد و دست آخر نیز بر سر 
همین ماجرا وی را عزل کرد. اکنون دو ماه مانده 
به پایان این دولت گفته می شود پمپئو چندان 
هم بی میل نیست تا بتواند ترتیب اقداماتی 
نظامی را از طریق ترامپ به کمک اسرائیل و 

عربستان بدهد تا بلکه در این درگیری، دولت 
بایدن نیز به ناچار گرفتار آید و نتیجه آن باشد 
تا همه چیز برای رای آوری جمهوریخواهان در 
چهار سال بعد شکل بگیرد. قطعا اگر جنگی از 
سوی آمریکا آغاز شود مردم این کشور خواهان 
پیروزی در آن هستند، نه آنکه کسی مانند بایدن 
آن را نیمه کاره و بی نتیجه به اتمام برساند، اگر 
چنین شود مردم این کشور او را مانند کسی 
می دانند که بزدلانه شکست در نبردی را پذیرفته 
است و قطعا این کار رئیس جمهور دموکرات ها 
را که به دنبال سازش با ایران می گردد دشوار 
خواهد کرد و جایگاهش را برای چهار سال بعد 
ریاست جمهوری اش تنزل می دهد. از همین رو 
قطعا اگر جنگی قبل از دولت بایدن شروع شود 
چنین مساله ای علیه بایدن و دموکرات ها تمام 
خواهد شد و چه بسا جمهوریخواهان ۲۰۲۴ 
به واسطه همین موضوع دوباره بر سر قدرت 
بیایند و چه بسا آن رئیس جمهور جمهوریخواه 

خود پمپئو باشد. درحالی که تمامی مسئولان 
و مقامات ایران با صراحت از عدم پیروزی دونالد 
ترامپ در انتخابات ۲۰۲۰ ابراز خرسندی و 
خوشحالی کرده اند، اکنون برخی رسانه ها از 
برنامه های پمپئویی در ۲۰۲۴ می گویند که هم 
نسبت به ترامپ مواضع سرسختانه تری دارد و هم 
اینکه به مراتب سیاستمدارتر است. سوالی که در 
این میان مطرح می شود اینکه اگر وی به عنوان 
گزینه نهایی جمهوریخواهان در آن زمان برای 
ریاست جمهوری معرفی شود چه تفاوت هایی با 
ترامپ خواهد داشت و اگر بر فرض اندکی ناگهان 
نتیجه انتخابات آمریکا مانند سال ۲۰۰۰ برگردد 
و ترامپ همچنان رئیس جمهور باشد روی کار 
آمدن دوباره پمپئو در ۲۰۲۴ چه سناریوهایی را 

برای کشورمان رقم می زند؟ 
 تفاوت ترامپ و پمپئو

مهدی مطهرنیا کارشناس مسائل بین الملل 
درباره تفاوت های ترامپ و پمپئو به »آرمان 
ملی« می گوید: ترامپ به عنوان یک تاجر وارد 
عرصه انتخابات آمریکا شد. اقداماتش هم در 
جهت آموزه های فردی و تجربی زندگی اش در 
عرصه اقتصاد بود. به عبارتی دیگر، ترامپ در 
عرصه سیاست، امنیت و نظامی گری و مسائل 
استراتژیک از برنامه قابل قبولی برخوردار 
نیست. این در حالی است که پمپئو همیشه جزو 
عناصر برجسته امنیتی آمریکایی بوده که دارای 
چشم اندازهای استراتژیک و جهت گیری سیاسی 
تعریف شده است. اگر امروز ترامپ به عنوان مرد 
اول شناخته می شود، اما بعد از او این پمپئو 

بود که به عنوان مرد قدرتمند کابینه وی عمل 
می کرد. پیشینه امنیتی او و ارتباطات وی و 
تجربه کاری اش با FBIوCIA ، از او شخصیتی 
به نام و با جایگاه ویژه در تیم ترامپ نزد افکار 
عمومی ساخته است. وی ادامه می دهد: جهان 
هم پمپئو را شخصیتی مقتدر و زیرک و دارای 
استواری عمل می شناسد این ویژگی های پمپئو؛ 
در واقع نقطه ضعف ها و کمبودهای ترامپ بود. 
اما پمپئو مجرب و در عین حال دارای قدرت 
و توان اجرایی بالاست. برای همین هم او یکی 
از مهره های اصلی حزب جمهوریخواه در سال 
۲۰۲۴ است. مطهرنیا درباره تفاوت رفتاری 
ترامپ و پمپئو با ایران پاسخ می دهد: ترامپ 
همیشه از این می گفت که قصد تغییر نظام 
درایران را ندارد و به دنبال مذاکره و گفت وگوست، 
درحالی که پمپئو مدعی حمایت از ملت ایران در 
خارج از چارچوب ساختار کنونی حاکم در کشور 
است و به صراحت از اپوزیسیون ایران از جنبه های 
گوناگون حمایت عملیاتی خود را به نمایش 
گذاشته شده است. از این رو برای جمهوری 
اسامی، بروز و ظهور پمپئو خطرناک تر از ترامپ 
محسوب می شود. اصلی ترین مهره روی صحنه 
آمریکا علیه نظام حاکم کشور، پمپئوست، اگرچه 
در پشت سر او یک تیم زبده نیز وجود دارند که 
اکنون دستگاه سیاست خارجه و  CIAرا در دست 
دارند و حتی با آمدن بایدن رسوب های ناشی از 
تیم پمپئو در این سازمان ها در چهارساله آینده 
سایه خود را گسترده کرده و به این سهولت 

سایه شان از بالای سر بایدن هم کم نخواهد شد.

منبع: ایرنا

    جمهوریخواهان روی ریاست جمهوری      وزیرخارجه 
    فعلی آمریکا حساب کرده اند 

 
 تير خلاص به ترامپ
-پمپئو نامزد٢٠٢٤

 

 در پی تصویب محدودیت های جدید کرونایی در آذرماه، ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در اطلاعیه ای فهرست مشاغل گروه یک را 
که در هیچ یک از وضعیت های سه گانه )قرمز، نارنجی و زرد( تعطیل نمی شوند، اعلام کرد.

مشاغلی که تعطيل نمی شوند
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آرمان ملی: شهردار بندرعباس، با اشاره به 
انتشار فیلم تخریب آلونک یک زن در این شهر 
گفت که باید بررسی شود چه کسی فیلم تخریب 
خانه را منتشر کرده است.  به گفته امینی زاده، 
زمینی که این اتاقک در آن ســاخته شده بود 
متعلق به راه و شهرســازی است. او همچنین 
اظهار کرد: دستور داده تیم اجرائی که اتاقک این 

زن را تخریب کرده اند، از کار معلق شوند.

بازار پسماند شفاف نیست
 ایسنا: رئیــس اداره محیط زیست انسانی 
استان تهران با اشاره به اینکه مناسبات حاکم 
بر بازار خرید و فروش پسماند در کشور شفاف 
نیست، گفت: دایر شدن یک مرکز مجاز خرید 
و فروش پســماند در کشــور می تواند باعث 
ساماندهی این بازار، کوتاه کردن دست دلالان، 
کاهش آلودگی های زیست محیطی شود و به 
صنعت بازیافت نیز کمک کند. فاطمه اکبرپور 
افزود: مراکز غیرمجاز خرید و فروش پســماند 
به صورت جزیره ای و پراکنده در نقاط مختلف 
استان شکل گرفته اند که هم انبار و هم خرید 

و فروش می شوند. 

ممنوعیت صید ترال اجرائی شد
تسنیم: رئیــس فراکسیون محیط زیست 
مجلس از اجرائی شــدن ممنوعیت صید ترال 
خبر داد و گفت: از این پــس، هیچ مجوز صید 
ترالی صادر نخواهد شد. ســمیه رفیعی افزود: 
همزمان با روز جهانی شیات با نظارت نیروی 
دریایی سپاه و حمایت همه جانبه قوه قضائیه، 
ممنوعیت صید ترال فانوس ماهی ها به مدت دو 
سال وارد فاز اجرائی شد و از این پس، هیچ مجوز 

صید ترالی برای آنها صادر نخواهد شد.

هشدار نارنجی هواشناسی 
 ایسنا: سازمان هواشناسی نسبت به تداوم 
بارش باران و درارتفاعات بارش برف طی امروز 
)۲ آذرماه( هشــدار داد. سازمان هواشناسی 
با صدور هشــدار نارنجی رنگ آورده است: تا 
اواخر وقت امروز بارش باران، وقوع رعد و برق 
و گاهی بارش برف و وزش باد دراســتان های 
چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، 
شمال و شرق خوزســتان، بوشهر، خراسان 
شمالی و خراسان رضوی پیش بینی می شود. 
بر اثر حاکمیت این شــرایط جوی بالا آمدن 
ســطح آب رودخانه ها، جاری شدن روان آب 
و سیاب، آبگرفتگی معابر، لغزندگی جاده ها، 
درارتفاعات و شمال شــرق بارش برف و در 
مناطق جنوبی گاهی وقوع رعد وبرق واحتمال 

بارش تگرگ دور از انتظار نیست. 

تعطیلی مراکز تعویض پلاک 
آرمان ملی: رئیس مرکز شــماره گذاری 
پلیس راهور ناجا از تعطیلی مراکز شماره گذاری 
و تعویض پاک در شهرهای دارای وضعیت قرمز 
کرونایی به مدت دو هفته خبر داد. سرهنگ علی 
محمدی  با بیان اینکه در این طرح استان تهران 
به صورت یکپارچه دیده شــده و تمامی مراکز 
شــماره گذاری در آن تعطیل است، گفت: در 
شهرهایی که وضعیت قرمز نداشته باشند، این 

مراکز فعال خواهند بود.

کاهش ۸ درصدی نزاع 
آرمان ملی: مدیر کل پزشــکی قانونی 
استان تهران گفت: درهفت ماهه سال جاری 
5۹ هزارو۹۱نفر به دلیل آسیب های ناشی از 
نزاع به مراکز پزشــکی قانونی استان مراجعه 
کرده اند که این رقم در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل ۸ درصد کاهش یافته است. مهدی 
فروزش عنوان کرد: از کل مراجعین به دلیل 
آسیب های ناشــی از نزاع درهفت ماهه اول 
سالجاری ۳۸ هزار و۳۳۴نفر مرد و۲۰ هزار و 

757نفرزن بوده اند.

درخواست برای پاکسازی معابر
آرمان ملی: رئیس کمیته سامت شورای 
شهر تهران با اشــاره به آمادگی کامل مدیریت 
شــهری در صورت وقوع شــدید بارش برف و 
باران در پایتخت گفت: مشارکت شهروندان در 
پاکسازی معابر ضرورت دارد. ناهید خداکرمی 
افزود:  انداختن زباله در مســیر عبور آب سبب 
انسداد کانال ها می شود بنابر این از شهروندان 
درخواســت داریم که به هیچ عنوان زباله های 

خود را در جوی های آب رها نکنند.

تردد با پلاک تهران، ممنوع
 باشگاه خبرنگاران: رئیس پلیس راه 
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ گفت: تردد 
در این دو هفته برای شــهروندان تهرانی در 
آزادراه تهران-شمال ممنوع است. سرهنگ 
نورا... خادم افزود: مسافران از مقابل پاسگاه 
آزادراه تهران-شــمال بازگردانــده خواهند 
شــد. به گفته وی، ماموران ضمن حضور در 
مبادی ورودی و خروجی، به مردم هشــدار 
می دهند دوربین ها جریمه می کنند. استان 
تهران و البرز یکپارچه اعام شــده اند و هیچ 
محدودیتــی وجود ندارد امــا در محورهای 
خروجی اســتان البرز به قزوین و به شمال 

پایتخت همکاران ما حضور دارند.

رئیس اداره نظارت بر امور حیات 
وحــش محیط زیســت مازندران 
گفت: برخی پرنــدگان کمیاب در 
خطر انقراض هســتند، فعا زمان 
نیاز هست تا کشتار پرندگان دغدغه 
همگانی شود و به یک ضد فرهنگ 
بــرای عمــوم در بیایــد. کوروس 
ربیعی افزود: مسئولان شهرستان 
و اســتان روی کاغذ تدابیری برای 
کاهش فشار شــکار و زنده گیری 
پرندگان مهاجــر در فریدون کنار 
مصوب کردیــم، لیکــن در عمل 
دامــگاه داران کما فی الســابق به 
شکار حداکثری مشغول هستند.

بازار فروش پرنــدگان که بیش از 
یک ماه از برپایی آن می گذرد مقرر 
شد با تدابیر فرمانداری فریدون کنار 
فعالیت آن محدود شود گرچه ما به 
عنوان محیط زیست وجود بازار را 
غیرقانونی اعام کردیم، اما کماکان 
بدون محدودیت فعالیت همه روزه 

در این بازار وجود دارد.

کوتـــــاه

یادداشــت

مطالعات در ایــران و جهان در زمینــه پیامدهای جمعیت 
شــناختی ناشــی از کرونا هنوز به اندازه کافی صورت نگرفته 
و به خصوص در ایــران توجه به این پیامدها در حد یکســری 
برداشت های مفهومی است. اما آنچه که مسلم است، این است 
که پاندومی کرونا در سطح خرد بر رفتارهای فردی و تغییرات 
ساختار خانواده و نیز در سطح کان تغییراتی در سطح اجتماعی 
و جمعیت شــناختی در کوتاه مدت و بلند مدت خواهد داشت. 
آنچه در حال حاضر به صورت عینی می توانیم شــاهد باشیم و 
در واقع آن را به عنوان پیامدهای اجتماعی، جمعیت شناختی و 
رفتارشناختی ناشی از کرونا در نظر بگیریم، تغییرات احساسی 
و رفتاری هم در ســطح فردی و هم در سطح کان است که به 
نظر می رســد پس از تولید واکســن برای مدت طولانی تداوم 
داشته باشــند. از طرفی هنجارهای جدیدی بعد از ظهور کرونا 
شــکل گرفته اســت که از جمله آنها فاصله گذاری اجتماعی، 
رعایت برخی از دســتورالعمل های بهداشتی، گذاشتن ماسک 
و... است. همه این موارد و بســیاری از رفتارهای دیگر از جمله 
اموری هستند که تبعات اجتماعی و فرهنگی بسیاری را به دنبال 
خواهند داشت. همچنین احساس خطر و اضطراب ناشی از ابتا 
به کووید ۱۹ بیشترین تاثیر را بر میل افراد برای دید و بازدیدهای 
اجتماعی، گردشگری و تمایل به مهاجرت و یا تحرکات روزانه 
افراد گذاشته است. از طرفی ویروس کرونا بر جمعیت و مرگ و 
میر در مقیاس وسیعی تاثیر خواهد داشت و هم اکنون در بسیاری 
از کشورها، نرخ مرگ و میر ناشی از کرونا به شدت افزایش یافته 
و همین امر می تواند شــاخص امید به زندگی را تحت تاثیر قرار 
بدهد و تغییراتی در ساختار سنی جمعیت ایجاد کند. چون بیشتر 
مرگ و میرها در سن سالمندی اتفاق می افتد.کووید ۱۹ هم از 
نظر اقتصادی و هم از نظر اجتماعی بر شیوع ازدواج، سن ازدواج 
و سطح باروری اثر منفی می گذارد. به دلیل تاثیرات مستقیم و 
غیرمستقیمی که این ویروس بر وضعیت اقتصادی و اجتماعی 
جوامع خواهد داشت، تصور این اســت که نرخ باروری کاهش 
یابد. بحران اقتصادی و رکود ناشی از اپیدمی کرونا باعث رکود 
اقتصادی می شود و هر چه رکود اقتصادی افزایش یابد بر شیوع 
ازدواج، ســن ازواج و به دنبال آن بر میزان باروری تاثیر خواهد 
گذاشت. به عبارتی می توان گفت کووید ۱۹ هم از نظر اقتصادی 
و هم از نظر اجتماعی بر شیوع ازدواج، سن ازدواج و سطح باروری 
اثر منفی می گذارد. از سوی دیگر می توان وضعیت سالمندان را 
در دو ســطح کان، فردی و خانوادگی مورد توجه قرار داد. در 
سطح کان جمعیتی، بین شــاخص های سالمندی جمعیت با 
میزان ابتا به کرونا همبســتگی مثبت وجود دارد. حتی با در 
نظر گرفتن سطح توسعه یافتگی کشورها و امکانات بهداشتی، 
به نظر می رسد جوامعی که ساختار سنی سالخورده تری دارند، 
میزان شــیوع و ابتا به کرونا بیشــتری را تجربه کنند. عموما 
کشورهایی مثل فرانسه، ایتالیا، اسپانیا و بسیاری از کشورهای 
اروپایی دیگر که ساختار ســنی جمعیت شان سالخورده است، 
به رغم برخورداری از سطح توســعه یافتگی بالا، با میزان مرگ 
و میر بالایی رو به رو هستند بســیاری از کشورهای اروپایی که 
ساختار سنی جمعیت شان سالخورده است، به رغم برخورداری 
از سطح توسعه یافتگی بالا، با میزان مرگ و میر بالایی رو به رو 
هستند. مرگ و میر بالا در میان سالمندان به دو چیز ارتباط دارد 
یک آیا سالمندان از بیماری زمینه ای برخوردار هستند یا خیر و 
دوم اینکه میزان مراقبت و حمایت از ســالمندان به چه صورت 
است. اینکه سالمندان بیماری زمینه ای دارند یا خیر بر این نکته 
تاکید می کند که سالم پیر شدن یا حفظ سامتی در دوران پیری 
یکی از سیاست های اصلی سالمندی در کشور باید باشد. چون 
اگر افراد با بیماری های زمینه ای وارد سالمندی شوند مشکاتی 

نظیر مشکل کرونا برای آنها به وجود خواهد آمد.

  خطر تغییر ساختار سنی 
جمعیت با کرونا

روی خط آرمان ملی
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  شرایط قرمز
در این شرایط قرمز کرونایی چطور جلوی این همه عروسی 
گرفته نمی شود؟ اکثر باغ های کرج و چالوس عروسی ها برگزار 

می شود و هیچ کسی هم جلوی این عروسی ها را نمی گیرد.
اکبری از تهران

تعطیلات با حاشیه
چرا تعطیات شــامل کارگرهــا نمی شــود و کارخانه ها به 
تولید خود ادامه می دهند؟ مگر کرونا روی قشــر کارگر تاثیری 
ندارد، شاید هم جان کارگر بی   ارزش است. تکلیف کسانیکه در 
پروژه های عمرانی کار می کنند در دوره محدودیت های کرونایی 
چیست؟ به نظرم جزو بندگان خدا هستند و آنتی بادی خاصی 

مقابل کرونا ندارند.
یک شهروند از تهران

بیمه سلامت 
همسر من ۹روز بیمارستان بســتری  بود و تحت پوشش بیمه 
ســامت قرار گرفت، اما فقط هزینه های بیمارستان تحت پوشش 
بیمه بود داروهایی که برای بیماری کرونا دریافت کردند آزاد حساب 

و هزینه آمپول رمدسیور ۴میلیون و ۲۰ هزار تومان شد.
همت از تهران

مترو و تعطیلی
امروز واقعا  وقتی به مترو رسیدیم با شلوغی که روبه رو شدیم 
شک کردیم که اصا آیا تعطیات کرونایی وجود دارد یا خیر؟! 
این تعطیلی آیا نمایش است و یا اینکه این تعطیلی باز هم شامل 
اقشار پر درآمد شده که اصا از مترو استفاده نمی کنند. مترو و 

اتوبوس که واقعا شلوغ بود و  تعطیلی معنی نداشت.
محمدی از تهران 

مراجعه به دادگاه 
برای مهریه، ممنوع 

معاون امور اسناد سازمان ثبت 
اسناد و اماک کشــور از رشد ۴۰ 
درصدی تشکیل پرونده های مربوط 
به درخواست مهریه از فروردین تا 
مهر امســال خبر داد. سید محمد 
هاشــمی افزود: تعــداد ۹۳ هزار و 
7۱۱ فقره پرونده اجرای مهریه از 
فروردین تا پایان مهر ســال جاری 
ثبت شده که این میزان در مقایسه با 
مدت مشابه سال گذشته که تعداد 
۶7 هزار و ۸۱ فقره بــود حاکی از 
رشــد ۴۰ درصدی است. هاشمی 
مقدم با اشــاره به اجرای بند »ب« 
مــاده ۱۱۳ قانون برنامه ششــم 
توسعه افزود: مراجعه ابتدایی برای 
دادخواست مهریه به دادگاه ها طبق 
قانون مذکور ممنوع اعام شــده و 
متقاضیان ابتدا باید برای مطالبه و 
اجرای مهریه به ادارات ثبت اسناد 
مراجعه کنند. معاون امور اســناد 
ســازمان ثبت درباره افرادی که به 
دلیل اجرای مهریه ممنوع الخروج 
شده اند افزود: از ابتدای سال جاری 
تا پایان مهر ماه تعــداد ۱5 هزار و 
۱۴۳ نفر نیز ممنوع الخروج شده اند.

تبدیل وضعیت 88 
هزار معلم 

 معاون برنامه ریزی و توســعه 
منابع وزیر آموزش  و پرورش گفت: 
برای ۸۸ هزار معلمی که مشمول 
قانون تبدیل وضعیت هستند جای 
نگرانی نیست و بر عهده دولت است 
که تا پایان ۱۴۰۰ آنهــا را تعیین 
تکلیف کند. علی الهیار ترکمن در 
پاسخ به اینکه ۲5 هزار و 5۰۰ نیرو 
از ۸۸ هزار نیرو اباغ شده است اما 
در نیمه دوم ســال ۹۹ هستیم و 
تکلیف باقیمانده ۸۸ هزار نفر چه 
می شود، نیز بیان کرد: به زودی ما 
برای سال ۹۹ مجوزها را می گیریم 
و باقیمانده نیروهای تعیین تکلیف 
نشده برای ۱۴۰۰ می مانند. وی در 
رابطه رتبه بندی معلمان نیز خاطر 
نشان کرد:  ما در لایحه رتبه بندی 
که پیــش بینی کردیم بــه دنبال 
کپی  برداری از  نظــام رتبه بندی 
در آموزش عالی نبودیــم و دقیقاً 
بر اســاس  شــرایط خاص و حرفه 

تدریس در مدارس تنظیم کردیم.

 ملک زاده در نامه اش، ســعید نمکی را به دلیل 
بی توجهی به توصیه متخصصان و مدیریت بســیار 
غلط، در بالابودن میزان مرگ ناشی از کرونا در ایران 
مقصر دانست. دکتر ملک زاده در نامه استعفای خود 
نوشته است که مدیریت وزارت بهداشت باعث تلفات 
انسانی بسیار در کشور شده است ملک زاده که استاد 
دانشگاه علوم پزشــکی تهران است، خطاب به وزیر 
بهداشت گفته که »ادغام طب سنتی در نظام شبکه 
بهداشت و درمان، می تواند شبکه بهداشت را ناپایدار 
و در دراز مدت تضعیف کرده و مردم را از حقوق خود 
در بهره مندی از درمان های پیشرفته پزشکی مدرن 
محروم سازد.« همچنین وزیر بهداشت گفته بود که 
۹۸ درصد تحقیقات در نظام سامت فقط انتشار مقاله 
در مجات است و به کار نمی آید. موضوعی که رضا 
ملک زاده در نامه اســتعفایش آن را رد کرده و گفته 
»وزیر بهداشت در شش ماه گذشته با شورای معاونین 
جلسه نداشته و برای امور پژوهشی و دانشجویی وقت 
نمی گذارد«. تنها ساعتی پس از استعفای رسانه ای 
ملک زاده، نمکی در حمکی فرید نجفی را به عنوان 
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت منصوب 
کرد. وزیر بهداشت در این حکم معاون سابقش را به 
داشتن نظرات غیرعالمانه از جمله عدم ابتا مجدد به 

کرونا و بیمار شدن ۳۰ میلیون در کشور متهم کرد.
  اســتعفای دیگر و اعتراض به گفته های 

اصفهان 
موضوع  استعفای اخیر مدیران وزارت بهداشت 
که همزمان با آغاز محدودیت ها صورت گرفت صدای 
بسیاری از صاحب نظران در حوزه سامت را درآورده 
است، به طوری که سید موید علویان، استاد بازنشسته 
دانشگاه و دانشمند برتر منتخب فرهنگستان علوم 
پزشکی ایران در نامه  ای به سعید نمکی، وزیر بهداشت 
خواستار پاســخ برخی ابهامات و سوالات نسبت به 
عملکرد رضا ملک زاده شده است. اما این همه ماجرا 
نبود و تنها ساعاتی بعد از انتشــار استعفای معاون 
وزارت بهداشــت در رســانه ها، یک عضو دیگر این 
وزارتخانه هم استعفا داد و علی نوبخت حقیقی، دبیر 
شورای مشــورتی مدیریت کرونا که حدود دو هفته 
پیش به این ســمت منصوب شده بود در اعتراض به 
وزیر بهداشت استعفایش را رسما اعام کرد. نوبخت 
نیز در نامه استعفای خود به وزیر بهداشت نوشته است 
که »بعد از سخنان آن جناب در اصفهان در کوبیدن 
علم و دانشمندان پزشکی جان بر کف ایران و پاسخ 
معاونت پژوهشی متاسفانه راهی برای همکاری بنده 
با جنابعالی و آن وزارتخانه باقی نگذاشته است.« این 
استعفای ناگهانی، جای تامل بسیاری دارد و باید دید 
این  که همزمان با اعمال محدودیت  های کرونایی و در 

شرایطی که دبیر شورای مشورتی مدیریت کرونا باید 
به حمایت از وزیر بهداشــت برای نیل به مهار کرونا 

بپردازد چه علتی دارد؟
  تئوریسین ایمنی گله ای 

سال گذشته بود که تئوری منسوخ  ایمنی گله ای 
توسط  ملک زاده معاون مســتعفی وزیر بهداشت 
مطرح شد،  موضوعی که شیوع کرونا به کمک تئوری 
ایمنی گله ای بازار دلالان و مافیای دارو را داغ  کرد، 
البته موضوعی که باید مورد اهمیت ویژه قرار گیرد 
فشارهای رسانه ای است که علیه وزارت بهداشت در 
ماه های اخیر رخ می دهد و در فضای مجازی بارها 
شایعه استعفای سعید نمکی منتشر می شود. این 
در حالی اســت که در روزهای گذشته رسانه های 
اصولگرا دکتر ملــک زاده را به ایــن موضوع متهم 
کرده اند که اطاعات بیش از ۳۰۰۰ بیمار کرونایی 
را به کشــورهایی داده که تجربه ثابت کرده اگر هم 
داروی درمان کرونا را کشف کنند قطعاً داروی مورد 

نظر را در اختیار ایران قرار نخواهند داد.
  واکنش تند نمایندگان مجلس

در این بین نایب رئیس کمیســیون بهداشــت 
مجلس گفت:  باید از وزیر بهداشــت حمایت شود. 
سید محمد پاکمهر در مورد اتفاقات اخیر در وزارت 
بهداشــت به آنا اظهار کرد: اختاف نظر با توجه به 
ناشــناخته بودن این بیماری در بسیاری از کشورها 
وجود دارد و این موضوع طبیعی است. مشکل کرونا 
جهانی است و وزارت بهداشت نیز تمام تاش خود 
را کرده است و عملکرد قابل قبولی داشته است، به 
یاد داشته باشیم ستاد ملی مقابله با کرونا عضوهای 

زیادی دارد و وزیر بهداشت و یک عضو است و انتقاد 
تنها از وزیر درســت نیســت. در همین حال زهره 
الهیان، نایب رئیس فراکسیون طب سنتی مجلس، 
با استقبال از استعفای ملک زاده گفت که مواضع او 
درباره طب سنتی در نامه اش غیرعلمی و شتاب زده 
اســت. نصرا... پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل نود 
مجلس، نیز در توئیتر نوشت که در ماه های گذشته 
شکایت هایی از عملکرد ملک زاده به این کمیسیون 
ارسال شده اســت. مجتبی توانگر، نماینده تهران، 
نیز در توئیتر نوشت: »بی کفایت ها که با جان مردم 
بازی کردند با اســتعفا نمی توانند از  پاســخگویی 
فرار کنند.« مالک شــریعتی، دیگر نماینده تهران، 
نیز نوشت: »طرح استعفاء از مسئولیت، در شرایط 

جنگی خیانت است.«
  این مردم هستند که می میرند

در میان این استعفاها و انتصاب ها که همراه با کلی 
سوال بی پاسخ است، ۴۳۱ نفر در یک روز جانشان را 
از دست دادند. طبق اعام وزارت بهداشت و درمان، 
بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، از جمعه )۳۰ 
آبان( تا شنبه )یک آذر( ۱۲ هزار و ۹۳۱ بیمار جدید 
در کشور شناسایی شد که دو هزار و ۱55 نفر از آنها 
بستری شدند.با احتســاب این آمار مجموع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور به ۸۴۱ هزار و ۳۰۸ نفر رسید. 
همچنیــن رد این مدت ۴۳۱ بیمار جــان خود را از 
دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 
۴۴ هزار و ۳۲7 نفر رسید. 577۸ نفر از بیماران مبتا 
به کووید۱۹ در وضعیت شــدید این بیماری تحت 

مراقبت قرار دارند.

آرمان ملی- رها معیری:  با استعفاهای شبانه دو مدیر در وزارت بهداشت، آتش زیر خاکستر آشفتگی مدیریتی در این وزارتخانه که این روزها جان 
میلیون ها نفر در کشور به تصمیمات و اقدامات آنها بستگی دارد، زبانه کشید و رسانه های دو جناح سیاسی در کشور هر کدام تعبیری نسبت به این 
استعفاها داشتند. روز جمعه به دنبال  صحبت های تند  وزیر بهداشت در نشستی با روسای مراکز درمانی استان اصفهان و انتقادات صریح وی از 
وضعیت تحقیقات و پژوهش های پزشکی در کشور، رضا ملک زاده با انتشار نامه استعفای خود در رسانه ها به تصمیمات وزیر بهداشت اعتراض کرد. 
سعید نمکی گفته بود: »تحقیقات کاربردی در حوزه سلامت نداریم!« و ملک زاده را به پیش بینی های غلط درباره کرونا متهم کرده بود، به گفته دکتر 
نمکی ۱0 مدل اپیدمیولوژیک از روند شیوع کرونا در ایران به وزارت بهداشت داده شده بود که هیچ کدام صحیح نبوده و برای هیچ  اقدامی مناسب 

نبود.« اما سخنان نمکی با نامه ای بی سابقه از سوی ملک زاده همراه شد. نامه ای که هم استعفا بود و هم شورش علیه وزیر.

    »آرمان ملی« گزارش می دهد      

     معاون مستعفی وزیر بهداشت: به دلیل بی توجهی به توصیه متخصصان و مدیریت بسیار غلط استعفا می دهم!
     وزیر بهداشت: بیمار شدن 30 میلیون در کشور ، از نظرات غیرعالمانه آقای ملک زاده بود

 محمود مشفق        
جمعیت شناس 

استعفای جنجالی دو مدير عليه وزير بهداشت

آرمان ملی: در روزهای کرونایی، شــلوغی 
مترو بیــش از هر چیز دیگــری در حمل ونقل 
عمومــی به چشــم آمد. نکتــه هم ایــن بود: 
همان طور که اتوبوسرانی به اتوبوس  های تازه نیاز 
دارد، مترو هم برای حمل ونقل مسافران نیازمند 
توسعه است. توسعه ای گیر اصلی آن بودجه هزار 
و5۰۰ میلیارد تومانی اســت که هر چند بانک 
مرکزی آن را به وســیله اوراق مشارکت تنظیم 
کرده  اما دولــت از پرداخــت آن طفره می رود. 
هفته گذشته بود که علی امام، مدیرعامل متروی 
تهران، اعام کرد در صورت عدم واریز پول اوراق 
مشارکت مترو احتمال عدم افتتاح ۱۱ ایستگاه 
مترو وجود دارد. به گفته امام، هزارمیلیارد تومان 
اوراق مشارکت ســال ۹۸ متروی تهران که در 
۳۱ تیرماه ســال جاری با عاملیت بانک رفاه به 
فروش رسیده، هنوز به حساب شهرداری تهران 
واریز نشده اســت، این در حالی است که انتظار 
داشتیم این پول در مهرماه به دست ما برسد و 
حالا در آخرین روزهای آبان ماه هستیم و خبری 

از پول نیست. 
  رایزنی با وزیر کار 

روز گذشــته رئیس شــورای شــهر تهران 

از رایزنی با وزیــر کار، تعاون و رفــاه اجتماعی 
به  منظور نقد کردن 5۰ درصد از اوراق مشارکت 
ســال ۹۸ که تضامین برعهده دولت است خبر 
داد. محسن هاشمی با بیان اینکه اوراق مشارکت 
سال ۹۸ را به سرانجام رساندیم و با پیگیری این 
پول به حساب بانک رفاه واریز شد، افزود: اما برای 
دریافت این پول از بانک رفاه، متاسفانه وثیقه ها 

مورد پذیرش بانک رفاه قرار نگرفت.
  آقای رئیس جمهور طلب ما را بدهید

مســائل مالی و عدم موفقیــت در گرفتن 
طلب ها از دولــت کار را به جایی رســاند که 
محمــود میرلوحی در تذکر خــود در صحن 
شورای شــهر گفت: آقای رئیس جمهور! چه 
کنیم که طلب مــا را بدهید؟ او که در تذکری 
کتبی، خواستار حمایت دولت از شهرداری و 
پرداخت مطالبات شهرداری تهران شد، بیان 
کرد: شهرداری تهران در دوره کنونی عاوه بر 
تحمل مشکات گسترده ناشی از بدهی های 
دوره قبل که در مرز 7۰ هــزار میلیارد تومان 
بوده و در کنار مصائب بحران تورم و تحریم و 
کرونا که فشار طاقت فرسایی بر درآمد و بودجه 
پایتخت وارد کرده، با تدبیــر و برنامه ریزی و 

شــفافیت تاش کرد که چــرخ فعالیت های 
توسعه ای در تهران متوقف نشود. افتتاح ۱۲ 
ایستگاه مترو در ســال ۹۹ ادامه مسیر مترو 
از دولت آبــاد تا حضرت عبدالعظیم، شــروع 
عملیات اتصــال منطقه ۱۸ به مترو، شــروع 
عملیات اجرائی خــط ۱۰، تکمیل دو بزرگراه 
شهید بروجردی و رســتگارمقدم در جنوب 
تهران، خرید اتوبوس های ساخت داخل، شروع 
ساخت واگن ملی، تأمین منابع تکمیل رینگ 
آب رســانی تهران و تصفیه خانه ششم و سایر 
فعالیت های توسعه ای در شــرایط کرونایی و 
کاهش صدور پروانه، بخشــی از این فهرست 
است . انتظار می رود که دولت محترم از تاش 
مدیریت شهری و این فضای فعالیت و اشتغال 
حمایت کند، بااین حال متأســفانه ماحظه 
می شــود که بانک ها و بیمه ها که بیشترین 
انعطاف و بعضا تسلیم در مقابل مدیران دوره 
قبــل را داشــته اند، در شــرایط کنونی همه 
مطالبات و مســاعدت های پیشــین را از این 
دوره مطالبه می کنند. به گفته او برای دومین 
بار اوراق قرضه مترو یک  سال در بانک آینده 
و رفاه رسوب می کند، سازمان محترم تأمین 
اجتماعی عاوه بر دریافــت وجوه بیمه های 
جاری بــرای دریافت طلب هــای دوره قبل، 
حساب های شــهرداری را مســدود می کند. 
میرلوحی در این تذکر تصریح کرد: تهران برای 
دریافت مطالبات چند ده هزار میلیاردی از بابت 
پروانه و پایان کار و عوارض پایدار و پســماند 
5۰۰ ساختمان دولتی و دریافت سهم قانونی 
مترو و اتوبوسرانی از هدفمندی یارانه ها و قانون 
حمل ونقل ریلی و صرفه جویی سوخت چگونه 

وثیقه و تضمین دریافت کند.

      »آرمان ملی« بررسی می کند     

توسعه مترو در انتظار وصول مطالبات
     دیدار رئیس شورای شهر و وزیر کار به  منظور نقد کردن ۵0 درصد از اوراق مشارکت سال 98 
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پرسش های اعمال محدوديت پاسخ داده می شود

روی خـــط 

 امکان اخذ نوبت اینترنتی 
برای اهدای خون

سخنگوی سازمان انتقال خون ضمن تقدیر از 
داوطلبان اهدای خون که در سخت ترین روزهای 
بحران کرونا و در آستانه اعمال دور جدیدی از 
محدودیت ها، در مراکز اهدای خون کل کشور 
حضور یافته اند، گفت: شیوع کرونا که ماه ها 
است کشور را درگیر و موجب کاستن از مراجعه 
داوطلبان اهدای خون به مراکز شده است، 
شباهتی به بحران های مقطعی زلزله، سیل و یا 
آتش سوزی های وسیع ندارد و از داوطلبان نوع 
دوست اهدای خون خواستاریم که به صورت 
مستمر و دست کم تا پایان فروکش این موج از 
شیوع کرونا با سازمان همراه باشند.دکتر بشیر 
حاجی بیگی همچنین با بیان اینکه جمع آوری 
حجم بالایی از خون اهدایی و پذیرش مردم 
در تنها چند روز موجب کاهش آمار اهدای 
خون در روزهای بعد می شود، تصریح کرد: 
هر اهداکننده خون پس از اهدا دست کم تا سه 
ماه بعد امکان اهدای خون نخواهد داشت و این 
موجب می شود که در ماه های بعد که پیش 
بینی می شود روزهای سخت تری از نظر شیوع 
کرونا نیز باشد، با مشکل کمبود اهداکننده 
خون مواجه شویم.وی تاکید کرد: از طرفی 
فرآورده های خون اهدایی مانند پلاکت تنها 
سه روز قابلیت نگهداری در کیسه های خون 
را دارد و اهداکنندگان گرامی خون ضروری 
است همواره متناسب با میزان مصرف روزانه 
بیمارستان ها با سازمان انتقال خون ایران همراه 
باشند.بنابراین مردم باید توجه داشته باشند که 
در شرایط بحرانی کرونا، اهدای خون را نه فقط 
برای یک روز، بلکه به عنون کاری مستمر انجام 
دهند تا نه با کاهش ذخایر خون مواجه شویم و 
نه با ازدحام زیاد در پایگاه های اهدای خون. البته 
سازمان انتقال خون کشور برای این موضوع 
چاره اندیشی کرده و سامانه نوبت دهی اینترنتی 
را راه اندازی کرده است. بر این اساس به گفته 
سخنگوی سازمان انتقال خون، مردم می توانند 
قبل از مراجعه برای اهدای خون به سامانه نوبت 
nobatdehi.ibto. دهی اینترنتی به آدرس

ir سری زده و با اخذ نوبت در ساعاتی که مراکز 
اهدای خون خلوت ترند، به آن ها مراجعه کنند.

ویــژه 

گـــزارش
تست PCR کرونا تا چه زمانی مثبت می ماند؟

توضیحاتی  کرونا  با  مقابله  ستاد  علمی  کمیته  عضو 
درخصوص تست های PCR ارائه کرد و گفت: معمولا پس از 
دو تا سه هفته بعد از بهبودی، تست PCR باید منفی شود ولی 
 PCR در برخی افراد حتی پس از 6 هفته از ابتلا باز هم تست
مثبت می شود که این افراد آلوده کننده نیستند، در این افراد 
عمدتا لاشه های ویروس در دستگاه تنفسی باقی می ماند و 
چون لاشه ها حاوی DNA هستند، در این روش تشخیص داده 
می شوند.دکتر مسعود مردانی درباره اینکه آیا علائمی مانند 
درد زیر شکم، سوزش ادرار، مشاهده خون در ادرار و... از علائم 
جحدید کرونا است یا خیر؟، گفت:این موارد علائم اختصاصی 
کرونا نیست، اما ممکن است فرد مبتلا به کرونا در طول ابتلا 
به بیماری دچار عوارض کلیوی هم بشود که این موارد عوارض 
جدید نیست و قرار هم نیست هر فرد مبتلا به کرونا این علائم 
را تجربه کند.این متخصص بیماری های عفونی درباره تاثیر 
استفاده از نقاهتگاه ها، هتل ها و مسافرخانه ها در قرنطینه 
مبتلایان کرونا، اظهار کرد: سیاست فعلی وزارت بهداشت 
انجام تست بیشتر و کشف موارد بیماری و جداسازی افراد کرونا 
مثبت برای جلوگیری از انتقال بیماری به سایرین است. این 
موضوع عملی نمی شود مگر آنکه مکانی در نظر بگیریم برای 
افرادی که ممکن است دیگران را آلوده کنند و خود امکانات 

کافی برای رفتن به قرنطینه را ندارند.
 عوارض طولانی مدت کرونا

وی افزود: از طرف دیگر تجربه سه ماه اخیر به ما نشان 
می دهد بیمارانی که به خانه می فرستیم نه تنها به درستی 
مسائل بهداشت فردی را برای عدم انتقال بیماری رعایت 
نمی کنند، بلکه کلیه  اعضای خانواده را هم درگیر می کنند. 
به همین دلیل استفاده از ظرفیت نقاهتگاه ها، هتل ها و 
مسافرخانه ها برای بیماران یک راهکار اساسی است. ما زمانی 
می توانیم موفق باشیم که پس از شناسایی فرد کرونا مثبت، 
پیگیری مناسبی هم انجام دهیم؛ وگرنه اینکه تست فرد مثبت 
شود و به رفتن به سر کار و حضور در جامعه ادامه دهد، فایده ای 
ندارد؛ زیرا همچنان گردش ویروس در جامعه ادامه دارد.عضو 
کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا درباره عوارض طولانی مدتی 
که کرونا در مبتلایان باقی می گذارد، تصریح کرد: حدود 10 ماه 
است که از این اپیدمی می گذرد، بر اساس اطلاعات ما بیمارانی 
هستند که پس از ابتلا شکایات غیر اختصاصی متعددی از 
کمر درد، گزگز دست ها، افسردگی، عدم تمرکز، اضطراب، 
بی خوابی، بی اشتهایی و ریزش مو دارند که از عوارض طولانی 
مدت کرونا است و چندی قبل دکتر فائوچی این عوارض را 
تحت عنوان کووید مزمن نام برد. یکی از مهم ترین علامت این 
افراد سندرم خستگی مزمن است؛ یعنی بعد از ابتلا به بیماری 
دچار خستگی می شوند که به مدت طولانی با آنها همراه است.

 مثبت شدن PCR پس از بهبودی 
وی درباره احتمال مثبت شدن تست PCR کرونا پس از 
بهبودی فرد مبتلا، بیان کرد: معمولا پس از دو تا سه هفته بعد 
از بهبودی تست PCR باید منفی شود، ولی در برخی افراد حتی 
پس از شش هفته از ابتلا باز هم تست PCR مثبت می شود که 
این افراد آلوده کننده نیستند و حتی می توان مجوز بازگشت به 
کار برایشان صادر کنیم. در این افراد عمدتا لاشه های ویروس 
که در دستگاه تنفسی باقی می ماند چون حاوی DNA هستند 
در این روش تشخیص داده می شوند و به همین علت است که 
حتی پس از بهبودی پاسخ تست شان مثبت می شود.مردانی 
در خاتمه تاکید کرد: جهشی که حدودا دو ماه پیش در ویروس 
اتفاق افتاد، آلوده کنندگی ویروس را 3تا 9 برابر افزایش داد و 

بعد از آن جهش جدیدی اتفاق نیفتاده است.

نکـــته
نامه احمد توکلی به رئیس قوه قضائیه درباره یک پرونده 

حکم دست اندرکاران فاسد اعلام شود
رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت طی نامه ای 
از رئیس قوه قضائیه بابت پیگیری و صدور حکم بدوی پرونده 
هفت سنگان قزوین تشکر کرد و از وی خواست تا هرچه سریع تر 
حکم دست اندرکاران فاسد این پرونده نیز اعلام شود. احمد 
توکلی طی نامه ای از رئیس قوه قضائیه بابت پیگیری و صدور 
حکم بدوی پرونده هفت سنگان قزوین تشکر کرد و از وی 
خواست تا هرچه سریع تر حکم دست اندرکاران فاسد این پرونده 
نیز اعلام شود. در بخشی از این نامه آمده است: »رسیدگی قضائی 
به پرونده فساد مقامات قضائی و همدستان آنان در دستگاه های 
دیگر، حکم به مجازات مفسدان و ابطال پروانه ساخت و قلع و 
قمع فساد ساخته های شان، به  خوبی بیانگر پویشی نو و قانون مدار 
در مبارزه با فساد است. خوشحالیم که حکم بدوی پرونده انشا 
گردید و امیدواریم که هر چه سریع تر حکم دست اندرکاران فاسد 
این پرونده در دستان قدرتمند مجریان قانون قرار گیرد. حکم  
قضات فاسد نیز پس از تعلیق حق قضاوت آنان در دادگاه محترم 
انتظامی قضات، صادر خواهد شد. طبیعی است که تسریع امر 
در دادگاه انتظامی قضات که همیشه ملجا تظلم خواهی از قضات 
قانون شکن بوده است، بر اعتبار این محکمه در چشم مردم 

بیفزاید.«

4 علامت اولیه ابتلا به کرونا را بشناسید
دانشمندان پس از مطالعات فراوان 4 علامت اولیه ابتلا به 
بیماری کرونا را معرفی کردند. به گزارش اسپوتنیک، دانشمندان 
اعلام کرده اند که از هر پنج فرد آلوده به ویروس کرونا یک نفر با 
مشکل معده مواجه می شود. به گفته دانشمندان، نداشتن اشتها، 
حالت تهوع، استفراغ و درد معده از جمله اولین علائم ابتلا به 
کووید 19 هستند. میتچ ویلسون، یکی از استادان دانشگاه البرت 
با اشاره به اینکه با پیدا شدن علائم مذکور باید به دکتر مراجعه 
شود، گفت: داشتن این علائم به معنی این نیست که بیمار حتمی 
به کووید 19 مبتلا شده است. دایانا گال، یکی دیگر از دانشمندان 
دیگر این تحقیق اعلام کرد اسهال یکی از علائم اولیه عفونت 
ویروس کرونا است. همچنین یکی دیگر از علائم کرونا ورم ملتحمه 
)ورم غشا سطح داخلی پلک ها( است که کمیاب بوده و تنها در 3 
درصد بیماران دیده شده است. سومین نشانه اولیه ابتلا به کرونا 
گیجی سر خواهد بود. او افزود: گاهی اوقات در این بیماری، تخریب 
مغز در مرحله های مختلف بیماری صورت می گیرد و به سطح 
جدیت بیماری ارتباط دارد. یکی دیگر از علائم خستگی است که به 
گفته دانشمندان این نشانه در نیمی از بیماران مبتلا به کووید19 

دیده می شود و امکان دارد تا ده هفته ادامه داشته باشد.

و  بهداشت  وزارت  آمار  آخرین  طبق  ملی:  آرمان 
درمان،  استان های تهران، اصفهان، قم، آذربایجان شرقی، 
خراسان جنوبی، سمنان، قزوین، لرستان، اردبیل، خوزستان، 
کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، 
ایلام، خراسان رضوی، مازندران، چهارمحال و بختیاری، البرز، 
آذربایجان غربی، مرکزی، کرمان، خراسان شمالی، همدان، یزد 
و کردستان در وضعیت قرمز قرار دارند و استان های هرمزگان، 
فارس، گلستان و سیستان و بلوچستان نیز وضعیت نارنجی و 
زرد را تجربه می کنند. در این بین از دیروز محدودیت های 
صنفی و اداری در بیش از 150 شهر کشور اجرا شده است، اما 
با وجود تعطیلی اصناف و دور کاری یک سوم کارکنان ادارات 
دولتی، مترو و برخی از اتوبان های تهران روز نسبتا شلوغی را 
تجربه کرده اند.برخی از مردم در توییتر از جدی گرفته نشدن 
محدودیت ها و ادامه تردد در شهرها خبر داده اند و عکس هایی 
از متروی شلوغ  و ترافیک در اتوبان امام علی )ع( در ساعت 
11 صبح منتشر کرده اند. فرنوش نوبخت، مدیرعامل شرکت 
بهره برداری متروی تهران، صبح روز شنبه به فارس گفت: 
»براساس بررسی های اولیه به نظر می رسد تا حدودی از 
آمار مسافران کاسته شده باشد، البته امروز اولین روز اجرای 
محدودیت ها است و منتظریم آمار تا پایان روز به صورت دقیق 
به دست آید.« بنا بر اعلام رسمی، اصناف سطح یک شامل 
فروشگاه های محصولات غذایی، درمانی، مصالح ساختمانی، 
خشکشویی و سازندگان و فروشندگان عینک است و بازار 
تهران نیز در دسته »مشاغل سرپوشیده« محسوب شده و 
تعطیل است.در این بین برخی از مردم سوالات و ابهاماتی در 
مورد طرح جدید محدودیت های کرونایی دارند که بر همین 
اساس به سوالات مخاطبان »آرمان ملی« درباره طرح جدید 

محدودیت های کرونایی پاسخ داده شده است.
یکی از سوالات را شهروندی مطرح کرده مبنی بر اینکه 
مسئولان ذی ربط در اجرای طرح محدودیت ها اطلاع رسانی 
خوبی انجام نداده اند و نوعی سردرگمی بین مردم و حتی 
مسئولان وجود دارد. در این راستا  حضور وزیر محترم کشور 
و فرمانده قرارگاه در برنامه تیتر شب، حضور رئیس کمیته 
امنیتی- اجتماعی در گفت وگوی ویژه خبری، حضور دبیر 
کمیته امنیتی- اجتماعی در برنامه تیتر شب، مصاحبه با 
شبکه های مختلف رادیو ، مصاحبه با رسانه ها، صدور اطلاعیه 
مکتوب، برگزاری جلسه با استانداران و فرمانداران سراسر کشور 

از جمله اقدامات در این زمینه بوده است. 
چرا اجرای طرح این همه استثنا دارد؛ از جمله، مشاغلی که 
فعالیت شان خیلی ضروری نیست مثل رانندگان اینترنتی؟ در 
پاسخ باید گفت تنها مشاغل و فعالیت هایی مستثنا شده اند که 
با نیازهای روزانه و ضروری مردم ارتباط دارند. تاکسی های 
اینترنتی در زمره حمل و نقل عمومی قرار داشته که مشمول 
ممنوعیت نخواهند شد به ویژه اینکه تردد خودروهای شخصی 

در ساعاتی از شبانه روز که اعلام شده، ممنوع است.

 چرا همه مشاغل باز هستند 
شهروند دیگری سوال پرسیده که چرا همه مشاغل باز 
هستند، جز تعدادی مشاغلی که اهمیت چندانی ندارند؟ در 
پاسخ این سوال می توان گفت حدود سه میلیون و 200 هزار 
واحد صنفی در کشور وجود دارد که تنها گروه اول مشاغل 
صنفی حدود 700 هزار واحد را شامل می شود و همین گروه به 
دلیل نیاز مردم در دوران اجرای طرح، فعالیت می کنند. ضمن 
اینکه حوزه ادارات، آموزشی، فرهنگی و اجتماعی نیز در این 
طرح مشمول محدودیت شده اند که در مجموع بخش اعظمی 

از فعالیت های کشور را در بر می گیرد.
نحوه تردد برخی مشاغل در ساعات قرنطینه چگونه است؟ 
منع تردد در ساعات 9 تا 4 بامداد صرفا مشمول شهرهای قرمز 
است. مشاغل ضروری از طریق فرمانداری ها احصا و لیست آنها 

به راهور اعلام خواهد شد تا از اعمال قانون خودداری شود.
یک شهروند دیگر گفته است که ساعات کاری حمل و نقل 
عمومی در این دوره محدودیت ها چگونه است؟ جواب نیز با 
توجه به گفته های مسئولان ذی ربط اینگونه است: در این طرح 
محدودیت ساعت برای فعالیت حمل و نقل عمومی پیش بینی 
نشده است. پیشنهاداتی به ستاد ملی ارسال شده تا برای تقویت 
ناوگان حمل و نقل عمومی درون شهری اقدام شود تا با افزایش 
ظرفیت از تراکم کاسته شود. البته با توجه به تعطیلی بسیاری از 
حوزه ها در شهرهای قرمز عملا تقاضا برای سفر کاسته می شود و 
این امر نیز موجب کاهش تراکم خواهد شد. حمل و نقل عمومی 
بار و کالاهای اساسی و مسافر بین شهری اعم از ریلی، جاده ای و 
هوایی نیز در این طرح مشمول  محدودیت نشده اما وزارت راه 
موظف است روی فعالیت آنها نظارت کرده تا برابر پروتکل های 

بهداشتی اقدام کنند.
 نظارت برصنوف

اما برخی از مردم درباره نظارت برصنوف ابهاماتی دارند که 
چه نهادی قرار است روی بستن صنوف نظارت کند؟  پاسخ را 
نیز می توان این گونه بیان کرد: مسئولیت نظارت بر اجرای این 
طرح با کمیته عالی نظارت مستقر در وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی است. در سطح استان ها و شهرستان ها کمیته 
نظارت با حضور بسیج اصناف، بازرسان اتاق اصناف، پلیس 
اماکن ناجا و هلال احمر تشکیل شده و به صورت میدانی بر 
اجرای این طرح نظارت می کنند. علاوه بر اینها ناظران اصلی 
مردم عزیز هستند که با اطلاع رسانی به موقع مسئولان را در 

اجرای موفق این طرح یاری می کنند.
فعالیت کارخانه های مجاز و شیوه تردد کارگران به حاشیه 
شهر چگونه است؟  »کارخانه های مجاز برابر گروه اول مشاغل 
فعالیت خواهند داشت. البته در این کارخانه ها نیز موضوع 
رعایت پروتکل ها و غربالگری از مهم ترین موضوعات است که 
باید از طرف مسئولان این واحدها به صورت جدی محقق شود. 
همچنین تردد کارگران اگر نیازی به خروج از شهر محل سکونت 
نداشته باشند، مشکلی ندارد اما اگر باید از شهر محل سکونت 

خارج شوند با هماهنگی نیروی انتظامی و ارائه اسناد مثبته 
بلامانع خواهد بود.«

یکی از مغازه داران در بازار تهران نیز  گفته است وضعیت 
بازار چگونه است؟ کسی که در بازار کار می کند از تعطیلی خبر 
ندارد، چه برسد به کارمندان ادارات! باید در پاسخ ایشان گفت 
برابر اطلاع رسانی های صورت گرفته و اطلاعیه های صادره بعید 
است که کسبه از اجرای طرح یا جزییات آن خبر نداشته باشد؛ 
ضمن اینکه از طریق اتاق اصناف به تمام واحدهای صنفی 
و اتحادیه ها، طرح مذکور اطلاع رسانی شده است. کارکنان 
ادارات نیز برابر بخشنامه صادره سازمان اداری و استخدامی از 

طرح مطلع هستند.
  منع تردد چگونه خواهد بود؟ 

اما بسیاری از شهروندان هنوز نمی دانند که قانون منع تردد 
درون شهری از ساعت 9 شب تا 4 صبح چگونه اجرا می شود؟ 
یعنی اگر کسی در این ساعات بخواهد به سوپرمارکت محل 
برود و مواد غذایی تهیه کند می تواند یا خیر؟ این منع تردد 
مخصوص وسایل نقلیه است یا شامل عابران پیاده هم می شود؟ 
یا اصلا این ممنوعیت مربوط به تهران است یا همه شهرهای 
قرمز؟  در پاسخ به این سوال می توان گفت ترددهای ضروری 
در ممنوعیت تردد از ساعت 9 شب با هماهنگی فرمانداری ها 
انجام خواهد شد. این ممنوعیت شامل عابران پیاده نخواهد بود. 
این ممنوعیت مربوط به شهرهای قرمز بوده و در سایر شهرها 

اعمال نخواهد شد.
در زمان اجرای طرح شرکت های خصوصی تعطیل هستند یا 
خیر؟ شرکت های خصوصی و دفاتر مربوط به گروه یک  فعالیت 
داشته و شامل محدودیت نمی شوند. در سایر گروه ها نیز با 
توجه به وضعیت شهرها و نوع محدودیت و الزامات تعیین شده 
می توانند فعالیت کنند. دفاتر و شرکت های خصوصی حوزه 
آموزشی، فرهنگی و اجتماعی نیز بر اساس وضعیت شهرهای 
زرد، نارنجی و قرمز فعالیت خواهند کرد.در ادامه سوال قبلی 
شهروند دیگری پرسیده است که اگر همه این اصناف اجبارا 
تعطیل شوند، پرسش دیگری مطرح می شود و آن اینکه این 
اقشار چگونه باید در مدت تعطیلی، زندگی کنند و درآمد داشته 
باشند؟ در جواب این شهروند نیز باید گفت که بسته کامل 
حمایت از اصناف با هماهنگی اتاق اصناف ایران در بخش های 
مختلف مالیاتی، بیمه، استمهال، عوارض، هزینه اجاره، چک 
بانکی،  هزینه های آب، برق، گاز و ... تهیه و برای ستاد ملی 
ارسال شده تا در جلسه آتی بررسی و تصمیمات لازم اتخاذ شود. 
با توجه به نقش اتاق اصناف ایران در تهیه این بسته قطعا تمام 
ملاحظات دیده شده است.کارمندهای شرکت های صنعتی مثل 
فولاد، ذوب آهن، پتروشیمی و کارمندان شرکت های صنعتی 
کوچک که در شهرک های صنعتی شاغل هستند تعطیلند 
یا خیر؟ اگر نیستند حمل و نقل شان به چه صورت است؟  
کارخانه های تولیدی صنعتی در زمره گروه اول قرار داشته 
که مشمول محدودیت و تعطیلی نخواهند شد، اما کارفرمایان 
موظف هستند ضمن رعایت دستورالعمل های ابلاغی نسبت 
به غربالگری مستمر کارکنان و کارگران اقدام کنند. تردد این 
واحدها با هماهنگی صورت خواهد پذیرفت و   مشمول جریمه 
نخواهند شد.وضعیت خودروی کسانی که در روز ممنوعیت 
شغلی ندارند، در منطقه  طرح ترافیک چیست؟ طرح ترافیک 
برقرار بوده؛ لذا اگر خودروی مذکور فاقد طرح باشد جریمه 
طرح ترافیک اعمال خواهد شد.اما یکی از دغدغه ها در رابطه 
با رفت و آمد خبرنگاران در ساعات ممنوعیت است و آنها دائم 
از یکدیگر می پرسند که آیا جریمه نشوند؟ همچنین سازوکار 
جریمه پلیس برای متخلفان در ساعات ممنوعه شب چیست؟

پاسخ وزارت بهداشت و اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی 
شهر تهران نیز روش است،  مشاغل هماهنگ شده از جمله 
خبرنگاران، با هماهنگی فرمانداری ها و راهور اقدام می شود لذا 
جریمه شامل آنها نخواهد شد. این افراد و سایر مردمی که به 
ضرورت نیاز به تردد دارند می توانند از راننده های اینترنتی در 
سطح شهر استفاده کنند. همچنین ممنوعیت تردد در شهرهای 
قرمز انجام شده که برابر هماهنگی فرمانداری ها موارد ضروری 
احصا و به راهور اعلام می شود تا اعمال قانون نشوند. سایر موارد 
در صورت عدم رعایت جریمه خواهند شد. سازوکار آن هم 

دوربین های راهور هستند.

 ردیابی دقیق؛
 راهکار اصلی مهار کرونا

مشاور عالی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: ردیابی دقیق ویروس کووید19 
راهکار اصلی مهار بیماری کرونا است و با این 
اقدام می توان بر این ویروس خطرناک غلبه 
کرد.محمد اسماعیل اکبری افزود: با ردیابی 
ویروس می توان افراد مبتلا و حتی کسانی که 
با آنان در تماس بودند را به موقع شناسایی و 
اقدامات لازم را برای مداوا و حفظ سلامت آنان 
به عمل آورد.وی به اجرای طرح شهید قاسم 
سلیمانی در تهران اشاره کرد و گفت: بسیج در 
قالب این طرح آمادگی خود را برای غربالگری، 
شناسایی بیماران و افراد در تماس با مبتلایان، 
غربالگری و تامین نیازهای اساسی گروه های 
پرخطر، اعلام کرده است. البته این کار باید 
از ابتدای شیوع بیماری آغاز می شد.این استاد 
دانشگاه بر لزوم اجرایی شدن قرنطینه هوشمند 
تاکید کرد و یادآور شد: با ردیابی دقیق ویروس، 
نیازی به قرنطینه شهر نیست و این اقدام فقط 
در منطقه آلوده به کرونا اعمال می شود.اکبری 
ادامه داد: به طور مثال فعالیت های تحقیقاتی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی نشان داد 
که منطقه 4 تهران آلوده به ویروس کرونا است 
و در این منطقه 120  مرکز آلودگی وجود 
دارد که باید آن نقاط را لاک دان )توقف کامل 
فعالیت( کرد تا شناسایی به موقع بیماران و 

پاسخ سریع به آن انجام شود.
 فرصت مناسب برای کنترل کرونا 

مشاور عالی وزیر بهداشت اعمال محدودیت ها 
را فرصت طلایی برای کنترل بیماری کرونا اعلام 
کرد و گفت: برنامه ریزی صحیح علمی باید برای 
بعد از این دوره هم باید انجام گیرد تا با عملکرد 
درست ویروس مهار شود.اکبری تاکید کرد 
که محدودیت های عمومی جزو اصول اصلی 
مهار ویروس نیست و فقط فرصتی را برای نظام 
سلامت فراهم می کند تا مهار بیماری کرونا به 
درستی انجام شود.وی ادامه داد: در حالی که 
بیماری گسترش بسیار زیادی پیدا می کند، 
با اعمال محدودیت هایی مانند تعطیلی دو 
هفته ای، فرصت پیدا می کنیم با اقداماتی مانند 
غربالگری، بیماریابی و قرنطینه از انتشار بیشتر 
بیماری جلوگیری کرده و مانع تردد بیماران در 

سطح شهر شویم.
 مردم کرونا را جدی بگیرند

وی به مردم توصیه کرد که بیماری کرونا را 
جدی بگیرند و پروتکل های بهداشتی مانند 
استفاده از ماسک، فاصله گذاری اجتماعی و 
حضور نیافتن در تجمعات را رعایت کنند.این 
استاد دانشگاه افزود: هرچند محدودیت ها تاثیر 
نامناسب بر معیشت اغلب مردم می گذارد اما 
مردم در این شرایط بحرانی باید این فرصت 
را به حاکمیت بدهند و در این دو هفته موارد 
اعلام شده را به دقت رعایت کنند تا بیماری 
کنترل شود.وی از مسئولان هم تقاضا کرد 
که برای کم شدن مشکلات معیشتی مردم به 
خصوص اقشار کم درآمد برنامه ریزی و اقدامات 
لازم را برای کاهش فشار به کاسبان و فعالان 
بخش خصوصی مهیا کنند تا آنان بدون دغدغه 

محدودیت های کرونایی را رعایت کنند.

عضو کمیته علمی ستاد مبارزه با کرونا با تاکید بر لزوم 
مراجعه افراد دارای علامت و همچنین بیماران کرونا مثبت 
به پزشک و مراکز 16 ساعته و 24 ساعته وزارت بهداشت عضو 
کمیته علمی ستاد مبارزه با کرونا گفت: اخیرا بیمارانی می 
بینیم که متاسفانه وقت شان در خانه تلف شده و در مراحل آخر 
بیماری مراجعه کرده اند.دکتر مینو محرز عضو کمیته علمی 
ستاد مبارزه با کرونا درباره میزان روزهایی که یک فرد کرونا 
مثبت باید در قرنطیه بماند، گفت: از آنجایی که فعلا تست 
زیادی در دسترس مردم نیست و هزینه تست PCR هم برای 

مردم در بخش خصوصی بالاست، توصیه الزامی به انجام 
تست نمی کنیم. حال اگر فردی مثبت شده است یا علائم 

دارد، باید دو تا سه هفته در قرنطینه و ایزولاسیون باشد.
وی با بیان اینکه در عین حال افراد مبتلا به کرونا باید تا 
شش هفته در خانه و در مواجهه با دیگران حتما ماسک 

بزنند، افزود: زیرا ممکن است هنوز ویروس در بدن 
فرد وجود داشته باشد و بیماری را به دیگران 

منتقل کند. بنابراین ماندن در قرنطینه دو 
هفته بعد از شروع علائم در بیمار مبتلا 
به کرونا الزامی است و تا شش هفته باید 
حتی در خانه هم از ماسک استفاده 
کند. البته می تواند از اتاقش بعد از دو 

هفته خارج شود. 
 افزایش ابتلا  در خانواده ها

محرز با بیان اینکه عدم رعایت 
این موارد منجر به افزایش ابتلا به 

ویژه در خانواده ها می شود، ادامه داد: 

حال وقتی که خانواده ها در معرض ابتلا قرار گیرند، افراد مسن 
و افرادی که دارای بیماری های زمینه ای هستند، به کرونا 
مبتلا می شوند که این موارد بیشترین موارد بدحال را تشکیل 
می دهند که مرگ و میر هم دارند. در ایام عید مردم به دیدن 
افراد سن بالا نمی رفتند که همین موضوع منجر به کاهش 
مرگ و میر شد.عضو کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا، گفت: 
ما بعد از 9 ماه یاد گرفته ایم که بیمارانی را که وضعیت بهتری 
دارند، به صورت سرپایی درمان کنیم، اما به هر حال بیمار 
سرپایی هم باید تحت کنترل باشد. تمام مراکز 16 ساعته 
و 24 ساعته وزارت بهداشت آموزش دیده اند که به 
بیماران دستورالعمل ایزولاسیون داده و در صورت 
لزوم داروهایی مانند کلروکین را برایشان تجویز 
کرده و وضعیت بیماری شان را ارزیابی می کنند. 
حال اگر وضعیت بیماری خطرناک بود، او را به 

بیمارستان می فرستند.
 شدت بیماری در هفته دوم

محرز با بیان اینکه برخی از بیماران در 
هفته اول ابتلا به کرونا شرایط خوبی دارند، 
اما از هفته دوم به بعد بیماری شان شدت 
می یابد، گفت: اخیرا بیمارانی دیده ام 
که متاسفانه وقت شان در خانه تلف 
شده است. از مردم خواهش می کنم 
بیماران شان را در خانه نگه ندارند. 
بیمار مبتلا به کرونا باید ارزیابی شود 
و مشخص شود که آیا بیماری اش 
در مرحله خفیف، متوسط، شدید 

یا خیلی شدید است. همه این موارد دستورالعمل های خاصی 
برای درمان دارد. در یک مرحله بیمار باید حتما بستری شود، 
اما در یکسری بیماران را هم می توان به صورت سرپایی درمان 
کرد. حال برخی به این مساله توجه نمی کنند و اخیرا در 
مواردی شاهدیم که وقت بیماران در خانه تلف می شود.وی 
درباره زمان مراجعه بیمار مبتلا به کرونا، گفت: بیمار اگر مثبت 
شد، باید به پزشک مراجعه کند. در حال حاضر تمام مراکز 16 
ساعته و 24 ساعته که متعلق به شبکه بهداشتی است، آموزش 
دیدند تا بیماران را ارزیابی کنند که یا به صورت سرپایی بیمار 
را درمان می کند و اگر نیاز به بستری داشته باشد، او را به 
بیمارستان می فرستند. در عین حال بیماران را به صورت تلفنی 
پیگیری می کنند. این سیستمی که داریم، عالی است، اما مردم 

نمی دانند که به کجا باید مراجعه کنند. 
 بازارهای غیرقانونی تامین دارو

محرز با اشاره به بازارهای غیرقانونی تامین دارو، گفت: 
سیستمی که در آن برخی داروها به صورت قاچاق به فروش 
می روند، مشکل ایجاد می کند. در بیمارستان داروهای 
استاندارد و بر اساس سهیمه بندی ارائه می شود. حتی باید پوکه 
داروی ضدویروس را تحویل دهیم تا مبادا وارد بازار آزاد شود. 
زیرا قیمت آن در بیمارستان کم است، اما در بازار آزاد میلیون ها 
قیمت پیدا می کند. بنابراین سیستم ناصرخسرو و تامین دارو 
از چنین بازارهایی فاجعه است که باعث می شود وقت بیمار 
تلف شود و وقتی به بیمارستان می رسد در مراحل آخر بیماری 
است. در حالی که شاید اگر زودتر می آمد، می شد بیمار را نجات 
داد.وی تاکید کرد: درست است در خانه با پزشک و پرستار و 
اکیپ مجرب می توان کرونا را درمان کرد، اما در مواردی که این 
درمان ها تخصصی نباشد، بیمار دچار مشکل می شود. بنابراین 
توصیه ام این است که حتما به درمانگاه ها و مراکز تخصصی 
مراجعه کنند تا ارزیابی شوند و زمان را از دست ندهند.وی ادامه 
دارد: در عین حال افرادی هم که تست مثبت ندارند، اما علائمی 
مانند تب یا تنگی نفس دارند حتما باید به پزشک مراجعه کنند.

دکتر مینو محرز، عضو کمیته علمی ستاد مبارزه با کرونا:
برای مراجعه به پزشک وقت را تلف نکنید
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رو بـــــه رو 

سعید رجبی فروتن مطرح کرد
مشکل »اکران آنلاین« 

بی انگیزگی تهیه کنندگان است
ســعید رجبی فروتن معاون ارزشــیابی و 
نظارت سازمان سینمایی ضمن اشاره به نقاط 
ضعف و قدرت تجربــه »اکران آنلاین«، نقطه 
عطف فعالیت پلتفرم ها را مشــارکت در تهیه 
و تولید چند ســریال جدید دانســت .سعید 
رجبی فروتن معاون ارزشیابی و نظارت سازمان 
ســینمایی درباره عملکرد سامانه های برخط 
عرضه محصولات نمایشــی در دوران رکود و 
تعطیلی سالن های سینمایی گفت: خوشبختانه 
در ماه های اخیر و در پاســخ به نیاز مخاطبان 
برای تماشــای محصولات ســرگرم کننده، 
پلتفرم های بیشــتری آغاز بــه کار کرده اند و 
بعضی از آنها گرایش موضوعی مشخصی را هم 
برای برقراری ارتباط با مخاطب برگزیدند. با 
این حال جذاب ترین محصول پلتفرم ها فیلم و 
سریال های جدید به ویژه آثار ایرانی بوده است 
و مزیت نســبی هر پلتفرم متناسب با میزان 
سرمایه گذاری برای تامین چنین محتواهایی 
نمودار و ارزیابی می شود. وی درباره وضعیت 
»اکران آنلاین« در شرایط کرونایی هم توضیح 
داد: طی هشــت ماه گذشــته، حدود 30 اثر 
سینمایی اکران آنلاین شد و بیش از 50 فیلم 
در بخش آرشیو پلتفرم ها بارگذاری شد که در 
جای خود قابل توجه است. در ادامه با تعطیلی 
ســینماها، اکران آنلاین ریتم گذشته خود را 
برای نمایش آثار جدید از دســت داد و شمار 
عناوین آن به طور محسوســی کاهش یافت. 
در این فاصله نقطه عطــف فعالیت پلتفرم ها 
مشــارکت در تهیه و تولید چند سریال است 
که به زودی از تازه ترین آثــار آنها در نمایش 
خانگی رونمایی می شــود و تنوع بیشتری در 
سبد محصولات این شــبکه مشاهده خواهد 
شــد. رجبی فروتن تاکید کرد: البته افزایش 
ضریب امنیت سامانه های آنلاین نمایش فیلم 
و سریال می توانســت بعد و عمق بیشتری به 
فعالیت آنها ببخشد که متاسفانه چنین اتفاقی 
نیفتاد و بســیاری از تهیه کننــدگان را برای 
اکران آنلاین فیلم هایشان با تردید روبه رو کرد. 
در ادامه با چشــم انداز پیش روی سینماهای 
کشور، پیش بینی می شود حداقل در چند ماه 
آینده سریال ها و محتوای اختصاصی پلتفرم ها 
بیشترین مخاطب را داشته باشند و موجبات 
ســرگرمی مردمی که باید بــرای حفظ جان 
خود ساعات بیشــتری را در خانه بگذرانند، 

فراهم کنند.
   مشکل در چینش آثار نیست 

رجبی فروتن درباره آخرین وضعیت شورای 
صنفی اکران آنلاین هم اظهارکرد: شــورای 
اکران آنلاین تاکنون چند جلســه را برگزار 
کرده و به زودی آیین نامه آن به تصویب اعضا 
خواهد رســید. در این شورا به جز نمایندگان 
تهیه کنندگان و پخش کنندگان، ســه تن از 
مدیران پلتفرم ها هم حضور دارند. همانطور 
که گفته شد هموارشدن مسیر اکران آنلاین 
در گروی برطرف شــدن موانــع و تهدیدات 
موجود نرم افزاری و بازگشایی دوباره سینماها 
ولو با نمایش فیلم حداقل در ســه سانس در 
شبانه روز است. پس فعلا مشکل در چینش 
آثار برای اکران آنلاین نیســت، بلکه مشکل، 
عدم انگیزه و تمایل تهیه کنندگان برای اکران 

فیلم هایشان است. 

10فرهنگ وهنر  

وزیــر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با اشــاره به 
فعالیت های هنری در دوران کرونا، اظهارکرد: بشــر 
یاد گرفته اســت که می تواند در شرایط سخت نیز 
 همزیستی های ویژه ای را ایجاد کند. در دوران هشت 
سال دوران دفاع مقدس نیز هنر  ما تعطیل نبود و یاد 
گرفتیم در آن هشت ســال بجنگیم و از میهن دفاع 
کنیم و هنر نیز در این سال ها همراه ما بود.  سیدعباس 
صالحی؛ وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با همراهی 
سیدمجتبی  حسینی )معاون هنری وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی( و هادی مظفری ) مدیرکل هنرهای 
تجسمی(، عبادرضا اســلامی )رئیس فرهنگسرای 
نیاوران( و  هیربد همت آزاد )دبیر  دوســالانه( از آثار 
این دوره دوســالانه بازدید  کرد.  صالحی در حاشیه 
این بازدید، در سخنانی درباره فعالیت های هنری در 
دوران کرونا گفت: ما در  میانه یک بیماری عالم گیر 
هستیم که در کشــور ما در حدود 9 ماه و در جهان 
 یکسال است که ادامه دارد و امکان دارد این تجربه تلخ  
ماه ها و سالی  دیگر ادامه پیدا کند. یک رویکرد مطرح 
و ســرآمد در این روزها این اســت که  سلامت رکن 
مهم بعداجتماعی و فردی اســت و امنیت و سلامت 
با هیچ چیز  برابری نمی کند. اما بشر یاد گرفته است 
که می تواند در شرایط ســخت نیز  همزیستی های 
ویژه ای را ایجاد کند. در دوران هشــت ســال دفاع 
مقدس نیز هنر  ما تعطیل نبــود و یاد گرفتیم در آن 
هشت سال بجنگیم و از میهن دفاع کنیم و هنر نیز 
در این سال ها همراه ما بود. او خاطرنشان کرد: شرایط 
کرونا شرایط سختی است، اما همزیستی هنر  و این 
دوران با یکدیگر غیرممکن نیست. اینکه بتوانیم از 
طریق دستورالعمل  ها و حفاظت از آنها خلاقیت ها را 
حفظ کنیم و امکان عرضه را فراهم کنیم  امری محال 

نیست. خصوصا هنرمندان تجســمی فرصت های 
بیشتری دارند؛  چراکه نوع خلاقیت آنها عموما فردی 
یا در گروه های کوچک است و عرضه  این هنر هم با 
هنرهایی چون تاتر و سینما متفاوت است و شرایط 
بهتری  برای عرضه با رعایت پروتکل های بهداشتی 
دارد.  صالحــی همچنین درباره کمیــت و کیفیت 
نمایشگاه این دوره از  دوســالانه تصریح کرد: خیلی 
خوشحالم بعداز 9 سال شــاهد برگزاری یازدهمین 
 دوسالانه سرامیک هستیم و طبیعتا این فاصله زمانی 
انتظاراتی را ایجاد  کرده است؛ البته این نمایشگاه در 
شــرایط خاصی فراخوانش ارائه شد و بعد  ادامه پیدا 
کرد. بحث های کرونا و... مطــرح بود، اما هنرمندان 
سرامیک با  جدیتی که داشتند نمایشگاه خوبی را ارائه 
دادند و ارسال بیش از 850 و نمایش حدود 100 اثری 
در این نمایشگاه، نشان داد  هنرمندان این عرصه در 

چه جایگاهی قرار دارند. 
  هنر سرامیک، سابقه طولانی   دارد

او ادامه داد: بخش قابل توجهی از این آثار را جوانان 
کشــور ارائه دادند که  نشــان دهنده خلاقیت های 
هنرمندان جوان کشــور ما در هنرهای تجســمی 
 خصوصا هنر سرامیک اســت. هنر سرامیک سابقه 
طولانی در تاریخ ایــران  دارد و همزاد با ســرزمین 
ماست. تاریخ ماقبل مکتوب مان نیز با هنر سرامیک 
 پیوند خورده و به نظر می رسد جایگاهش در تاریخ ما 
ترکیبی از هنرکاربردی، هنر تزئینی و هنر آئینی و 
همه وجوه زندگی  انسانی مردم بوده که این سرزمین 
را دربرمی گرفته است.  وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بیان کرد: به نظر می رسد در این نمایشگاه  دغدغه هایی 
را می توان مشاهده کرد که دغدغه های امروزی است. 
هنر  سرامیک از هنر تزئینی و کاربردی فاصله گرفته 

و هنرمندان به این سمت  حرکت کرده اند که چطور 
می توانیم مفاهیم انسانی عام مانند محیط  زیست و 
ده ها دغدغه مشــابه را با هنر سرامیک بیان کرد و از 
طریق  خلاقیت ها ارائه داد. همچنین این نمایشگاه این 
را مطرح می کند که چطور  می توان بین تکنیک های 
گذشته سرامیک در کشورمان و دیگر تکنیک های 
 ســنتی ملل دیگر و تکنیک های مدرن اتصال بین 
سنت و مدرن و تجربه  های شخصی و وجودی را در 
قالب هنرهای تجسمی و سرامیک عرضه کنیم  و از 
طریق بســت تجربه های فردی ارتباطی با مخاطب 
ایجاد کرد تا با بسط  دریافت های مخاطب این گستره 
وسیع شود.  صالحی با بیان اینکه این دوسالانه فرصتی 
برای پیشکســوتان و جوانان  فراهم می کند، درباره 
نقش انجمن های هنری در چنین  فعالیت هایی گفت: 
این نوع کارها و کارهای مشابه، پایگاه اصلی شان در 
 انجمن ها است. توصیه و نگاهی که در این دوره به طور 
خاص در وزارتخانه  و معاونت هنری وجود داشت این 
بوده که بتوانند در تعامل پیوســته تر با این جایگاه، 
مســیر را جلو ببرند و با حمایت و مساعدت بتوانند 
فرصتی فراهم کنند که  هنرمندانی که در انجمن ها 
هستند خود را قدم به قدم نشــان و  مسیر تکامل را 
ادامه دهند. در پایان بازدید وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی با حضور معاون هنری و  مدیرکل هنرهای 
تجسمی و دبیر دوســالانه و در جمع حمید سوری، 
بهــزاد  اژدری و مجید ضیایــی )داوران یازدهمین 
دوسالانه سرامیک( نشستی را برگزار  کردند و درباره 
راهکارهای توسعه هنر سرامیک و امکان حمایت آن 
از طریق  قانون گذاری در شورایعالی انقلاب فرهنگی و 
همچنین توسعه بازار هنر  سرامیک و ایجاد رشته های 

دانشگاهی گفت وگو کردند. 

فریبــا کوثری بازیگر ســینما و 
تلویزیون با حضور در گروه تخصصی 
کودک ونوجوان انتشــارات سیمای 
شــرق )کتاب های زرافه( به عنوان 
ســفیر کتاب های کودک ونوجوان 
انتخاب شــد. لزوم توجه بیشتر به 
کتاب های کودک ونوجوان به ویژه در 
دوران همه گیری کرونا بهانه ای است 
تا هنرمندان و چهره های شــناخته 
شده به حمایت از این حوزه بپردازند. 
فریبا کوثری به عنوان اولین ســفیر 
کتاب های کودک ونوجوان وارد این 
عرصه شــد. فریبا کوثری )1345( 
از ســال 1367 و با بــازی در فیلم 
»در مســیر تندباد« به کارگردانی 
مســعود جعفری جوزانــی وارد 
سینما شــد و از آن پس به فعالیت 
در عرصه های مختلف نمایشــی از 
جمله تئاتر و تلویزیون نیز ادامه داده 
است. بازی های وی در سریال های 
»معصومیت از دست رفته« )1382( 
و »مختارنامــه« )1389( هر دو به 
کارگردانــی داود میرباقــری در 

خاطره ها مانده است.

فریبا کوثری 
سفیر کتاب های 
کودک ونوجوان 

گــــزارش

ســـــینما

درخواست معاون گردشگری از وزارت بهداشت
 دسترسی به اطلاعات کرونایی ها را 

برقرار کنید
به دنبال ممنوعیت جابه جایی مسافران مبتلا به کرونا، معاون 
گردشگری از وزارت بهداشت درخواست کرد دسترسی به داده های 
این بیماران را برای همه تاسیسات گردشــگری برقرار کند. ولی 
تیموری با اشاره به اینکه همه تاسیســات گردشگری به سامانه 
الکترونیکی وزارت بهداشت برای شناســایی مبتلایان به کرونا 
دسترسی ندارند، گفت: در نامه ای به وزارت بهداشت پیشنهاد کردم 
دسترسی لازم به داده های مربوط به بیماران مبتلا به کووید19 را 
به وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بدهد تا همه 
تاسیسات گردشگری از این طریق، از وضعیت مسافران مبتلا به 
کرونا مطلع شــوند و به قطع زنجیره این ویروس کمک کنند. او 
اظهارکرد: در بخشنامه اخیر وزارت بهداشت فقط دفاتر خدمات 
مسافرتی امکان دسترسی به داده های مربوط به بیماران مبتلا به 
کرونا را دارند و سایر تاسیسات از این دسترسی محروم هستند. اگر 
تاسیسات گردشگری به صورت متمرکز از طریق سامانه تخصصی 
ارتباط برقرار کنند برای نظارت ما مناسب تر است و بهانه تراشی ها 
نیز کمتر خواهد شــد. طبق اعلام وزارت بهداشت افراد مبتلا به 
کرونا تا 14 روز اجازه سفر ندارند. معاون این وزارتخانه 26 آبان ماه 
در دســتورالعملی که با موضوع »اجتناب از جابه جایی مسافران 
به صورت هوایی، دریایی، ریلی و جاده ای بــدون دریافت نتیجه 
تســت منفی کرونا« به معاون حمل ونقل وزارت راه وشهرسازی، 
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، رئیس ســازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای، مدیرعامل شرکت راه آهن، معاون گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و معاون عمران و 
توسعه امور شهری و روستایی وزارت کشور ابلاغ شد، یادآوری کرده 
است: »بررسی های به عمل آمده در کشور نشان می دهد بسیاری از 
 PCR مبتلایان به کووید19 با وجود دریافت جواب آزمایش مثبت
و آگاهی از ابتلا به بیماری، شرایط قرنطینه را رعایت نکرده و اقدام 
به مسافرت با استفاده از وسایل حمل ونقل مسافربری می کنند؛ لذا 
به منظور قطع زنجیره انتقال این بیماری، زیرساخت فنی مربوطه 
برای استعلام الکترونیکی وضعیت ابتلای افراد به بیماری کووید19 

آماده سازی شده است.
  بلیت به صورت الکترونیکی صادر شود 

با توجه به این که سرویس برخط استعلام الکترونیکی وضعیت 
ابتلا به کووید19 ارائه شــده از ســوی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی با اســتفاده از رابط نرم افزاری )وب سرویس( 
براساس پارامترهای ورودی )کدملی و تاریخ سفر( نتیجه وضعیت 
ابتلای افراد در تاریخ ارسال شــده را پاسخ می دهد، لازم است در 
تمام ســامانه های مرکزی ارائه خدمات مســافربری و همچنین 
درگاه های فروش بلیت اینترنتی، پارامترهای مطروحه به ازای هر 
شخص متقاضی دریافت و استعلام برخط برای فرد انجام شود و 
چنان چه نتیجه استعلام الکترونیکی براساس »تاریخ سفر« مثبت 
اعلام شد باید از فروش بلیت ممانعت به عمل آید. لازم است این 
فرایند الکترونیکی در لحظه سفر و قبل از سوارشدن مسافر به داخل 
وسیله نقلیه دوباره به صورت الکترونیکی انجام و در صورت مثبت 
بودن پاسخ از سوار شدن فرد به وسیله نقلیه جلوگیری شود. تمام 
شرکت های ارائه دهنده سامانه فروش بلیت مسافربری به صورت 
انفرادی و چارتری که هم اکنون سامانه های ایشان در دفاتر خدمات 
مسافربری و گردشگری کشور درحال استفاده است، ملزم به انجام 
به روزرسانی های فنی مربوطه در نرم افزارهای خود هستند تا از آن 
طریق قابلیت استعلام الکترونیکی و ممانعت از فروش بلیت برای 
فروشندگان بلیت مسافربری در سراسر کشور فراهم شود. در نامه 
تیموری، معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی به  معاون وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
آمده اســت: »در خصوص دســتورالعمل ممنوعیت جابه جایی 
مسافران مبتلا به کروناویروس بدون اخذ تست کووید19، با توجه 
به این که درحال حاضر تمام تاسیسات گردشگری اقامتی و پذیرایی 
در بستر سامانه جامع نظارت و اطلاعات این وزارتخانه موسوم به 
»ســامانه جانا« فعالیت می کنند در چارچوب بند 1 و سایر مفاد 
دستورالعمل فوق الذکر با عنایت به این که سرویس برخط استعلام 
الکترونیکی وضیعت ابتلا به کووید19 از ســوی آن وزارتخانه با 
استفاده از رابط نرم افزاری )وب سرویس( و براساس پارامتر )کدملی 
و تاریخ ســفر( نتیجه وضعیت ابتلای افراد را مشــخص می کند، 
پیشنهاد می شــود دسترســی لازم به این وزارتخانه اعطا شود تا 
تاسیسات گردشــگری اعم از هتل، متل، مهمانپذیر، واحدهای 
پذیرایی و... از وضعیت مسافران مبتلا به کرونا اطلاع پیدا کرده و 
ضمن رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی، تمهیدات لازم را در این 
خصوص به عمل آورند و با قطع زنجیره از گسترش و شیوع بیشتر 

بیماری جلوگیری به عمل آید.»

بهروز افخمی: 
فیلمنامه نویسی مقدمه فیلمسازی است

»آموزش فیلمســازی« بخش پایانی برنامه »نقدسینما« بود. 
بهروز افخمی در این بخش پاسخگوی پرسش های رسیده از سوی 
مخاطبان این بخش از برنامه بود. افخمی در پاسخ به سوالی درباره 
جایگاه فقیر فیلمنامه نویســان در پروژه های سینمایی گفت: این 
اتفاق شاید به این دلیل است که فیلمنامه نویسان ما غالبا کارگردانی 
نمی کنند. فیلمنامه نویسی که خودش آماده کارگردانی باشد، دچار 
این ضعف جایگاه و مشکلاتی از این دست نمی شود. »مفاهمه« میان 
فیلمنامه نویس و کارگردان در ادامه موردبحث افخمی و مافی قرار 
گرفت که افخمی در این بخش تاکید کرد: یک فیلمنامه نویس خوب 
هم حتی وقتی قرار است از یک رمان خوب، فیلمنامه ای بنویسد، 
موفق عمل نمی کند، پس چرا باید انتظار داشته باشد فیلمنامه اش 
از طرف کارگردانان خوب فهمیده شود!؟ چنین فیلمنامه نویسی 
باید خودش دست به کار شــود و کارگردانی کند. افخمی گفت: تا 
امروز دو فیلمنامه ام را فروخته ام که به شدت پشیمان شدم. یکی از 
آنها »پایان خدمت« بود که بسیار بد ساخته شد. بعداز این تصمیم 
گرفتم حتی اگر همه ایده هایی که در ذهــن دارم با خودم به زیر 
خاک برود، بهتر از آن است که آن را به دیگری واگذار کنم و اینگونه 
ساخته شود! افخمی در ادامه با تاکید بر اینکه »فیلمنامه« یک فرم 
ادبی کامل نیست، ادامه داد: فیلمنامه نویسی درواقع مقدمه ای برای 
فیلمسازی است. این نگاه باعث می شود ترس برخی که فکر می کنند 
فیلمنامه باید یک فرم ادبی کامل و خالص، از جنس نمایشنامه باشد، 
بریزد. وی در پاسخ به اینکه »فیلمنامه خوب چیست؟« تصریح کرد: 
فیلمنامه ای که وقتی می خوانید احساس کنید می خواهید روی آن 

سرمایه گذاری کنید. 

فیلم ســینمایی »رویای طبقه 
پاییــن« بــه کارگردانی  احســان 
ســلطانیان و تهیه کنندگی جلال 
احمــدی آمــاده نمایــش شــد. 
فیلمبرداری فیلم سینمایی »رویای 
طبقه پایین« که در سکوت خبری 
ســاخته شــده  از 25 مهرماه  آغاز 
شــده بود و بعــداز حــدود یکماه 
فیلمبرداری و طی مراحل فنی  در 
مدت زمان 90 دقیقه آماده نمایش 
شد. متین ستوده، مینا جعفرزاده، 
مهران هادی، اکبر دباغیان، از جمله 
بازیگران این فیلم هســتند. عوامل 
فیلم سینمایی »رویای طبقه پایین« 
عبارتنداز: نویســنده و کارگردان: 
احسان سلطانیان، تهیه کننده: جلال 
احمدی، سرمایه گذار و مجری طرح: 
بهمن مارانی، جانشین تهیه کننده: 
علی عابدی، دستیار اول کارگردان: 
مهران هادی، دستیار اول فیلمبردار: 
محسن شــکراللهی، دســتیار دوم 
کارگردان: مجتبی پســته، منشی 

صحنه: پونه خامین , ... .

آماده شدن فیلمی با 
بازی مینا جعفرزاده

    وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:   

هنر در جنگ تعطیل نشد، در کرونا هم نمی شود

عنایت بخشی گفت: برای ما هنر بازیگری، 
نویســندگی و یا کارگردانی و غیره یک شغل 
است، ما برای تفریح بازی نمی کنیم که بخواهیم 
به راحتی آن را کنار بگذاریم، وقتی بحث شغل 
مطرح می شــود ما با درآمدزایی و معیشــت 
روبه رو می شــویم، لذا نمی توان به راحتی یک 
شــغل را به طورکامل تعطیل کرد. این بازیگر 
پیرامــون آخرین وضعیــت فعالیت های خود 
در عرصه بازیگری اظهارکــرد: در حال حاضر 
پیشنهاداتی دارم اما وضعیت بیماری کرونا تا 
حدی پیش رفته کــه اکثریت آثار فعلا متوقف 
شده اند، واقعیت امر هم باید طی دو هفته جاری 
تمامی اصول بهداشتی رعایت شود تا بالاخره 
شاهد کاهش شیوع بیماری کرونا باشیم. وی در 
همین رابطه ادامه داد: به واقع امروز ما نیازمند 
همتی جمعی بــرای مقابله با بیمــاری کرونا 
هستیم، این همت جمعی از خانه های ما آغاز 
می شود، به این صورت که ما نیازمند آن هستیم 
که در خانه و خانواده خود نکات بهداشــتی را 
جدی بگیریم، حجم فعلی بیماری کرونا به حدی 
است که دیگر اگر حتی یک نفر هم در خانواده 
رعایت نکند همه افراد در خطر هســتند. این 
بازیگر درباره احتمــال تعطیلی طولانی مدت 
تولیدات تصویری اظهارکرد: شــخصا شــاید 
ترجیحم این باشــد که تا پایان کرونا فعالیت 
خاصی نکنم اما همه نمی تواننــد با این روش 
زندگی کنند، بدون شک افراد زیادی در سینما 
و تلویزیون فعالیت می کنند که نان شب شان 

به همین تولیدات وابسته است. وی در همین 
راســتا تاکید کرد: صحبت اصلی آنجاست که 
اگر قرار بر تعطیلی طولانی مدت فعالیت های 
سینمایی و تلویزیونی و حتی تئاتری است، ما 
چه جایگزینی را برای اهالی این ســه هنر قرار 
داده ایم؟ آیا در برابر دستور به تعطیلی تولیدات 
حمایتی هم از افراد صورت می گیرد یا همه چیز 

در حد حرف است.
  برای ما هنر یک شغل است

این بازیگر پیشکسوت با اشــاره به معیشت 
هنرمندان طی ماه های گذشــته اظهارکرد: در 
حال حاضر نزدیک به یکســال از بیماری کرونا 
می گذرد، بسیاری از هنرمندان بیکار و خانه نشین 
شده اند، آیا مســئولان فرهنگی امروز سراغی از 

آنان می گیرند یا به حال خودشــان 
رها شــده اند. وی هنر را یک شغل 
نامید و افزود: برای ما هنر بازیگری، 
نویســندگی و یا کارگردانی و غیره 
یک شغل است، ما برای تفریح بازی 
نمی کنیم که بخواهیم به راحتی آن 
را کنار بگذاریم، وقتی بحث شــغل 
مطرح می شــود ما با درآمدزایی و 
معیشــت روبه رو می شــویم، لذا 
نمی توان به راحتی یک شــغل را به 
طور کامل تعطیل کرد. این بازیگر 
ادامه داد: از سویی دانستن این نکته 
هم مهم است که بدانیم، تعطیلی بر 
روحیه هنرمندان هم تاثیر گذاشته 

اســت، پیش از وضعیت کرونایی هــم درآمد 
بازیگران خوب نبود، حداقل با فعالیت از لحاظ 
روحی اوضاع خوبی داشتند، اما حالا چندین ماه 
است که علاوه با سر و کله زدن با مشکلات مالی با 
مشکلات روحی و افسردگی هم دست به گریبان 
شده اند. »بخشی« با ابراز امیدواری به پایان بحران 
کرونا خاطرنشان کرد: امیدوارم طرح های اخیر 
برای تعطیلی کشور مثمرثمر باشد و همه بتوانیم 
در کنار هم و با کمترین ضــرر جانی و مالی این 
بیماری را پشت سر بگذاریم، بازهم تاکید می کنم 
که این روزها باید بیش از هرکسی خودمان به فکر 
این وضع باشیم، مسافرت نرویم، مهمانی نرویم و 
سعی کنیم اکثریت وقت خود را در خانه و پیش 

خانواده سپری کنیم. 

 عنایت  بخشی: 
نمی توان تولیدات را به همین راحتی تعطیل  کرد

از  بیانیــه ای  در  ســینما  خانــه 
تهیه کنندگان خواســت تولید همه آثار 
صنعت تصویر را متوقف کنند. به گزارش 
روابط عمومی خانه ســینما، خانه سینما 
طی اطلاعیــه ای از همه ســینماگران 
درخواست کرد تا تولیدات خود را متوقف 
کنند. در متن این اطلاعیه آمده اســت: 
»در روزگار نفســگیر و بحرانــی کرونا، 
همه ما می بایســت به ســهم خویش در 
جلوگیری از شیوع این بیماری بکوشیم. 
سینماگران همیشــه با درک مسئولیت 
اجتماعی خویش در موقعیت های گوناگون 
در میدان همراهی و همدلی حضوری موثر 
و مفید داشته اند. امروزه اما از سویی دیگر، 
نگرانی جــدی همه دلســوزان و فعالان 

به تولیــدات صنعت تصویر کشــور جلب 
شده است. ما می دانیم عرصه تولید، عرصه 
کوشش و خلاقیت است و ثابت کرده ایم در 
هیچ یک از بحران ها زنجیره تولید و عرضه 
به مخاطبان را قطع نکرده ایم، هم اکنون 
اما از همه همکاران به ویژه تهیه کنندگان 
صبور صنعت تصویر ایران می خواهیم از اول 
آذرماه و در همراهی با اطلاعیه جدید ستاد 
ملی کرونا تولیدات خود را متوقف کنند تا 
ضمن عمل به مسئولیت اجتماعی خویش، 
ســلامتی همکاران عزیزمان به مخاطره 
نیفتد. بدیهی است با توجه به ماده »فورس 
ماژور« در قراردادهــای فی مابین رعایت 
حقوق طرفین الزامی است. از حضرت حق 

خواهان سلامتی همگان هستیم«.

درخواست »خانه سینما« از تهیه کنندگان:
 همه پروژه ها را تعطیل کنید
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نگاه

چیزی که تبدیل به 
وظیفه یا اجبار شود 
نمی تواند خلاقیتی 
داشته باشد. نوشتن 
چیزی نیست که 
بخواهی برای تایید 
دیگران انجامش دهی. 
تو فقط باید بنویسی... 
تمام سعی ام را می کنم 
تا از آن دام ها فرار کنم 
و فقط به خودِ نوشتن 
پناه ببرم؛ برای من 
نوشتن یعنی به 
نوشتن زنده بودن

»گربه ها تصمیم نمی گیرند« آخرین کتاب 
ناتاشا امیری است که »هولا... هولا«، »عشق 
روی چاکرای دوم«، »با من به جهنم بیا« و »بعد 
دیگر نمی توان خوابید« از دیگر آثار اوست و شاید 
کامل ترین اثر او. او رمان و فضای شخصیت محور 
و موقعیت محور آن  را خوب می شناسد و آثارش 
ایجاز  با  او  دارد.  منحصربه فرد  خصوصیت 
آدم های داستانش را که آگاهانه توان تبدیل به 
شخصیت محوری رمان را دارند در قالب داستان 
کوتاه قرار می دهد و برش هایی از زندگی آنها را به 
تصویر می کشد؛ گویی رمانی کوتاه کوتاه را پشت 

رو داریم می خوانیم. 
برش هایی که هم در ایجازش به شخصیت 
توجه شده و هم  موقعیت انسانی و مکانی، و توجه 
و پرداخت این مهم کاری دشوار است و بی تردید 
حاصل تجربیاتی است که او در عرصه نوشتن 

حرفه ای تجربه کرده و از سر گذرانده  است.
نــویـسـنــده ای کــه نویــسنـده شــدن 
و داستان نویس شدن حاصل انتخاب و کشف 
است و غزاله علیزاده پای او را به عرصه ادبیات 
داستانی باز کرده و این امتیازی است که او از 
آن برخوردار است که از حضور نگاه بزرگ بانوی 
داستان نویسی چندوجهی در همان آغاز شروع 

جدی خود بهره مند گردیده است. 
حُسن ادبیِ ناتاشا امیری در این نکته است که 
آگاهانه بستر داستان کوتاه را برای نمود کارش 
انتخاب می کند و در این مسیر ادامه می دهد؛ 
عرصه ای که فعلا می توان چنین درباره اش نظر 
داد که در آن موفق است و گواه دیگر این امر، 
استمراری است که او در این عرصه تاکنون داشته 

است.
او نگاهی رئالیستی به زندگی اجتماعی معاصر 
دارد و تصویرهایی را از فضای شهری جامعه و 
زنانگی به نمایش می گذارد؛ زن هایی که او در 
موقعیت به تصویر می کشد هم شخصیت هستند 
و هم چالشی اجتماعی را تجربه می کنند و خنثی 
نیستند و از واکنش های خود با مخاطب سخن 
می گویند: »مرد من!« و توی لحنش حسی پنهان 
بود که یعنی از داشتن چنین تکیه گاهی به خود 

می بالید. انگار فقط کنار او وجود داشت.« 
داستان های »گربه ها تصمیم نمی گیرند« 
همچون دری است که پشت قایق روی دریا 
می ماند و نویسنده ذره ای از واکاوی موقعیت 
انسانی غفلت نمی کند با روایتی که هم صراحت 
دارد و هم با یک دستی تمام رو به جلو می کند و 
وجوه زن امروز را تحلیل می کند: »دختری ترُشرو 
با جوش های بلوغ در همه درس ها بالاترین نمره را 
می گرفت، اما وقتی پدر به صورتش سیلی زد که 
حق ندارد خانه دوستش بماند تمام قرص های توی 

جعبه داروها را خورد.« 
جایی در داستان »تنگه« قهرمان داستان 
به دکل های انتقال برق نگاه می کند و نویسنده 
توصیفی به شدت داستانی و درعین حال وصف 
حال زندگی و موقعیت آدمی را در این نگاه به تصویر 
می کشد. او می گوید که او و همراهش گویی از روی 
نقشه جغرافیایی در حال گذر هستند و در داستان 
»زالوساز« با این دیالوگ کلیدی روبه رو می شویم 
که کلید ورود داستان است: »آقای ترکاشوند از 
اینکه جمله با صدای بلند از دهانش بیرون  آمد جا 

خورد: »معشوقه سابقم همسایه م شده.«
نویسنده در این مجموعه از اهمیت گفتن سخن 
می گوید؛ گویی ما نیز در چالش های قهرمانان 
داستان های او می توانیم شریک باشیم و از منظری 
دیگر این اتفاق ها برای هرکسی از جمله ما نیز 
می تواند اتفاق بیفتد: »هنوز نگاهم نکرده بود و 
انگار حرف قطع شده ای را ادامه دهد، گفت بچه ها 
را پیش پدرشان فرستاده چون باید خودش را 
جمع وجور می کرده است. صدایش کمی می لرزید، 
شاید یادش افتاد قبلا توجیه می کرد: »فقط به 
خاطر بچه ها همه چی رو تحمل می کنم!« صبرش 

لبریز شده بود یا خیلی راحت، دروغ می گفت.« 
نویسنده، با در عین جدی بودن، از طنز و 
کارکردش نیز غافل نیست: »یونجه اگه اندازه تو 
اعتمادبه نفس داشت، تا الان دوبار زعفرون داده 
بود.«  صریح بودن جزو ویژگی های ادبی نویسنده 
محسوب می شود و عاری از هرگونه شعارزدگی: 
»چند کبوتر را دیدم، بال نمی زدند و باد بود که آنها 
را می برد. گفتم: »نمی شه ادای پرواز رو درآورد... 

وگرنه چه فرقی با تو قفس بودن داری؟«
اســاس داستـان های »گــربه ها تصمیــم 
نمی گیرند« روابط اجتماعی آدم هاست؛ زیر 
آسمان زندگی. از دست رفتن، از دست دادن، 
خیانت، سرگذشت، به دست آوردن، تلافی کردن، 
تلاقی پیداکردن، سقوط، فضای مجازی، زن بودن، 
و زنانگی: »سهیلا ایوبی ناگهان در تصمیمی 
جنون آمیز با خواستگاری که همسایه اش معرفی 
کرد، در عرض یک هفته ازدواج کرد. آنجا بود 
که فهمیدم الگوهای بهسازی شده فرکانسی 
هم برای او دیگر نتیجه نخواهد داد. از مرد 
خوشش نمی آمد. فرهنگ شان به هم نمی خورد، 
این  استدلالش  اما 
بود: »باید این کار رو 
بکنم!« چون این تنها 
چیزی بود که به نظر 
می رسید سال هاست 
به تعویق افتاده. ترس 
دیگران  قضاوت  از 
از  جاماندن  و حس 
زندگی هم البته بود.«

برش هایی از زندگی

مهدی کریمی 
منتقد

  بیش از دو دهه از عمر نویسندگی شما می گذرد، بعد 
از سال ها تجربه نوشتن رمان و داستان، آیا با گذشت زمان، 
وقتی سروقت نوشتن کارهای جدید می روید، آن تبحر و 
دانستگی که در تجربه کاری و زیسته تان کسب کرده اید، 

چه نقشی در روند نوشتن تان بازی می کند؟ 
برای من تجربه قبلی، نقشی توی نوشتن یک داستان جدید 
ندارد. وقتی قصه ای را شــروع می کنم درست مثل یک تازه کار 
هســتم، حتی اگر صدتا کتاب هم نوشــته باشــم. هیچی توی 
حافظه ام نیســت. پیش زمینه  قبلی ندارم، زمــان توی همان 
لحظه ای که تصمیم گرفتم نویسنده بشوم متوقف شده و حتی 
این دلهره هم هســت که  اصلا می توانم بنویسمش؟ در لحظه 
خلق اثر هیچ چیز جز داســتانی که قرار است شکل بگیرد، مهم 
نیست و این را نمی توان براساس پیش فرض های تجربی، تبحر 
قبلی یا تئوری های داستان نویسی نوشت. نوشتن بر پایه سابقه 
نویسندگی، مکانیکی و بی روح است. نوشتن همیشه از نونوشتن 
است، از نو تجربه کردن اســت... یک داستان جدید یک رویکرد 
منحصر به فرد جدید اســت که به گذشــته کاری ندارد؛ حتی 
اینکه تو چطور نویسنده ای هســتی. در مراحل پایانی کار شاید 
دانسته ها به کار بیایند، ولی نه در شروعش. باز هم این دانسته ها 
خیلی قابل اتکا نیستند، چون نتیجه می تواند حتی برعکس تمام 
پیش بینی ها و دقت نویسنده باشد. خلق یعنی چیزی را که نیست 
ایجاد کنی و نمی توانی براساس چیزهایی که قبل تر خلق کردی 
چیز جدیدی بسازی، این بازآفرینی است. داستان اصیل داستانی 

خلاقانه است نه داستانی بر مبنای پیشینه ای پرطمطراق. 
 شما با مجموعه داستان های »هولاهولا«، شروع کردید 
و بعد با رمان »با من به جهنم بیا« و »عشق روي چاکراي 
دوم«، »بعد دیگر نمی توان خوابید« ادامه دادید. سپس با 
رمان »مرده ها در راه اند« برگشتید و حالا بعد از چهار سال 
دوباره با مجموعه داستان »گربه ها تصمیم نمی گیرند«. به 
نظر می آید بیشتر تمایل به نوشتن داستان کوتاه دارید. 

این را ضرورت احساس می کنید یا برایتان پیش می آید؟
مثل این است که توی دریا تور بیندازی، ممکن است ماهی 
کوچک بگیری یا دلفین؛ از جنبه داستانی؛ داستان کوتاه یا بلند 
شاید هم هردو باهم... حتی نمی شــود گفت روال متناوبی برای 
نوشتن یک مجموعه داســتان یا رمان وجود دارد. موج خواندن 
مطالب کوتاه توی شبکه های اجتماعی، شاید بعضی نویسنده ها را 
به این اشتباه بکشاند که براساس حوصله مردم، رمان را تبدیل به 
داستان کوتاه کنند، ولی این کار فرقی با دسیسه چینی برای جلب 
مخاطب ندارد. نوشتن داستان کوتاه یا بلند به تشخیص نویسنده 
بستگی دارد که در کدام حالت داستان می تواند کیفیت و عمق 
بهتری داشته باشد. به این برمی گردد که نویسنده چه موضوعی 
را می خواهد بنویسد، چطور می خواهد بنویسد و چرا می خواهد 
بنویســد. گاهی هم خود داســتان خودش را امتداد می دهد. 
می خواهی داستان کوتاه بنویسی، اما ناگهان رمان می شود. بهتر 
است حجم داستان برای نویسنده الزامی نباشد که از طرف جامعه 

ادبی یا خوانندگان القا شده باشد. نویســنده همزمان می تواند 
داستان کوتاه و بلند را باهم پیش ببرد. اینها در طول هم هستند، 
ضد هم نیستند. برای من مبنا این است توری که به دریا می اندازم 

چه چیزی گیر می کند؛ کوسه یا نهنگ!
 چه چیــزی در ایــن دو دهه در 
داستان برای شــما تغییر کرده؟ چه 
چیزهایی الان نسبت به آثار اولیه تان 
مهم تر یا در اولویت است؟ نگاه تان به 
ادبیات و داستان به چه مسیری رفته 
و در این مسیر، چه کتاب هایی در روند 

کاری و نوشتن تان موثر بوده است؟
اوایــل داســتان می نوشــتم، چون 
فقط یــک راه جلویــم باز مانــده بود؛ 
نوشتن... سال ها دنبال کارهای دیگری 
رفته بودم. بالاخره برگشــتم به کاری 
که از 9،8ســالگی شــروع کرده بودم؛ 
داســتان پردازی های تخیلی که وقتی 
کلمه کم می آوردم، به جایش نقاشــی 
می کشیدم. این فقط رویای بچگی نبود، 
همان کاری بود که باید انجام می دادم. 
همیشه می دانستم داستان هایی خواهم 
نوشــت، اما با تردید به آن وارد شدم و 
یک دفعه آرامشی را که در چیزهای دیگر 
پیدا نکرده بودم، توی نوشتن پیدا کردم. 
تا قبل از نویسنده شدن لذت کتاب خوانی 
هم بود، آثار  میخائیل شولوخف، گورکی، 
خواهران برونته... اما بعد از نویسنده شدن 
آن لذت شــکل دیگری به خود گرفت، 
لذت تجزیه و تحلیــل کتاب ها... دیگر 
نمی شد فقط کتاب را باز کنم تا لحظاتی 
ذهنم منفک شود. از »صد سال تنهایی« 
مارکز، »خشــم و هیاهو«ی فاکنر، آثار 
ویرجینیا وولف، جــورج الیوت و تونی 

موریسون خیلی چیزها یاد گرفتم. هر نویسنده ای، معلمی برای 
نویسندگان دیگر است. در این مسیر کلاس های داستان نویسی 
کمک کننده بودند؛ کلاس های ناصر ایرانی، صفدر تقی زاده، جواد 
جزینی، رضا سیدحسینی، شهریار مندنی پور و... حضور خیلی ها 
هم باعث شد ادامه بدهم، غزاله علیزاده، سیمین بهبهانی، احمد 
محمود... ولی درنهایت تنها می مانی تا سبک و تکنیک خودت را 
پیدا کنی، اما بعد از چاپ کتاب هایم، نوشتن داشت تبدیل به یک 
نوع الزام می شد. های وهوی های بی مورد و مسائل حاشیه ای... این 
خاصیت دنیاست. هر چیزی انگار از خودش یک نسخه قلابی هم جا 
می گذارد. همین جا بود که خطر را حس کردم؛ خطر اینکه بنویسی 
چون دیگران توقع و انتظار دارند بنویســی! چیزی که تبدیل به 
وظیفه یا اجبار شود نمی تواند خلاقیتی داشته باشد. نوشتن چیزی 
نیست که بخواهی برای تایید دیگران انجامش دهی. تو فقط باید 
بنویسی... تمام سعی ام را می کنم تا از آن دام ها فرار کنم و فقط به 
خودِ نوشتن پناه ببرم. برای من نوشتن یعنی به نوشتن زنده بودن.

  زندگی با تمام داستان هایش در برابر ما جاری ا ست 
و در زمانه ای زیست می کنیم که بیش از پیش در معرض 

هجوم اتفاقات قرار داریم. از آنجایی که شــما، چه در 
کتاب های قبلی و چه در مجموعه داســتان جدیدتان 
»گربه ها تصمیم نمی گیرند«، نگاهی رئالیستی به اجتماع 
دارید، چقدر دست خودتان را برای تاثیرپذیری از این 

روند اجتماعی باز می گذارید؟ 
ایده یابی برای داستان نوشــتن مثل یک جور 
شکارکردن است، نویســنده باید شکارچی قویِ 
وقایع خاص باشــد. نمی شــود اتفاقات دوروبر را 
ندیــد و ادعای داستان نویســی کرد. مــا در یک 
چندجهانی زندگی می کنیم که برخی از آنها برای 
ما پیدا نیست، هرچند گاهی هدیه هایی جلویمان 
می اندازد. رویدادهای جامعه هم دســتمایه هایی 
به نویســنده می دهد، مواد خام برای تبدیل شدن 
به داستان )که شــکل گیری اش در قالب داستان 
البته روند دیگری دارد( اما شاید همه نویسنده ها 
این مضمون هــای بالقــوه داســتانی را نبینند و 
فرصت هایی را که واقعیت بیرونی در اختیارشــان 
می گذارد، به موقع دریافت نکننــد. البته انتخاب 
هم با نویسنده اســت که آن را بردارد یا برندارد یا 
بتواند اســتفاده درســت از آن بکند یا نکند. هیچ 
نویسنده ای نمی تواند مغرور شود خودش به تنهایی 
چیزی را خلق کرده است، همیشه انگار کمک هایی 
از ماورا می رسد. دنیای تخیلات بر مبنای واقعیت 
بیرونی اســت، حتی چیزهایی که ظاهرا ما به ازای 
بیرونی نداشته باشــند. به هرحال یعنی درجایی 
میان کهکشــان ها شــاید چنین واقعیتی وجود 
داشته باشد. گاهی یک واقعیت بیرونی، برای همه 
یک شــکل را ندارد، من این موضوع را در داستان 
»ویشتاسب روشــنفکر« نشــان دادم. نویسنده 
می تواند با دید انتقادی و طنز واقعیت بیرونی را به 
شکلی به خواننده نشان بدهد که متوجه لایه هایی 
عمیق شــود که در حالت عادی امکان نداشــت 
متوجه آن شود. فرق بین نویســنده ها از استفاده  
هوشــمندانه تر از موقعیت های بیرونی و درونی ناشــی می شود. 
داســتان های مجموعه »گربه ها تصمیم نمی گیرنــد« برآمده از 
همین جامعه و همین دنیاست، حتی داستان »مرسانا« که از دید 
یک موجود فرازمینی است فقط در قالب  متعارف کره زمین مفهوم 
پیدا می کند. من به جامعه نگاه کــردم، فرصت های پیش آمده را 

شکار کردم، توی تخلیم دوباره ساختم و نوشتم.
 داستان های مجموعه »گربه ها تصمیم نمی گیرند« 
حوادث گوناگونی را دربرمی گیرند، نقش ضمیر خودآگاه 
و ناخودآگاه یا به بیانی دیگر کنــش دوگانه حادثه )که 
ریشه در بطن کار هنگام شکل گیری آن دارد( و اراده به 

چه میزان است؟
اگر منظورتان را درست متوجه شدم باشم به بخش شهودی 
نگارش اثر اشاره می کنید، مثلا موضوعی را در جامعه شکارکردم 
ولی اینکه چطور تبدیل به داستان شود یک جور مکاشفه است، 
حالا می شود اسم ضمیر برتر را هم بر آن گذاشت. یادم نمی آید 
درچه شرایطی و چرا داســتان »گربه ها تصمیم نمی گیرند« را 
شروع کردم. یکی دو خط نوشتم و بعد هرچه جلو رفتم متعجب تر 

شــدم، چون نمی دانســتم چرا شخصیت زن داســتان چنین 
واکنش هایی از خود نشــان می دهد. خیلی قسمت ها یک دفعه 
و بی دلیل به ذهنم می رســید. واقعا گاهی منشــأ افکار معلوم 
نیست. روال داستان خودش پیش می رفت، چیزی هم درمورد 
پایانش نمی دانستم، آن هم خودش خودش را تمام کرد. داستان 
»زالوساز« هم درست همین طور شــکل گرفت. خیلی ماجراها 
و شــخصیت ها را حتی حدس هم نمی زدم. در داستان »تنگه« 
شخصیت زن داستان را می شناختم، آن سفر را انجام داده بودم، 
اما واقعیت هیچ وقت همان طور که اتفاق افتاده، در قالب داستان 
شــکل نمی گیرد. روند خلاقه هیچ وقت در مراحل سازماندهی 
به داستان نمی تواند حذف شــود. واقعیت باید به شکل واقعیت 
داستانی دگردیسی پیدا کند. داســتان »گپ مجازی« متاثر از 
فضاهای مجازی اســت و آدم هایی که آنجا گیر افتاده اند و حتی 
عشق شان هم مجازی است. به زندگی های عادی دوروبرم توجه 
کردم و در داستان منعکس شان کردم. داستان »پرتقال بده« هم 
همین طور است. وجه ماورایی مرسانا براساس بعضی مطالعاتم 
بود، اما وجه زمینی اش را در جامعه دنبال کرده بودم. در مراحل 
پایانی و بازنویسی داستان بهتر است خودآگاه خیلی مداخله نکند، 
چون پر از قضاوت ها و دیدگاه های جبری و شرطی است، تغییری 
در بنیان داستان ایجاد نمی کند، اما در ویرایش جملات و قابل 

فهم ترکردنش برای مخاطب می تواند موثر باشد.
 واقعیت ابعاد و نیروهای وجودی متفاوتی دارد؛ شما 
در کنار بقیه مضامین داستانی، مساله روابط آدم ها، در 
هر شــکلی را، به عنوان یکی از مضامین اصلی و تقریبا 
مشترک تمام داستان های این مجموعه برگزیده اید. این 

گزینش برگرفته از چه نگرشی است؟ 
این نگرش دقیقا از خودِ واقعیت است. اینجا کره زمین است، 
بدون روابط انسان ها و موجودات زنده و جهان درونی هر انسان که 
روی روابط تاثیر می گذارد؛ موضوعات کمی برای داستان سرایی 
وجود دارد. تنوع موضوعات داســتانی با مرزهای خیال محدود 
می شود. ترسیم زیبایی یک ابر قطعه ادبی است، نه داستان وقتی 
موجود زنده ای به آن مثلا نگاه کند شاید بتواند در داستان تعبیری 
پیدا کند. روابط زیگزاگی و غریب انسان ها ماجراها را می سازد یا 
نویسنده جهان درونی شخصیت داســتان را کنکاش می کند. 
گاهی بحرانی از ناکجاآباد توی زندگی انسان ها آوار می شود، ولی 
این هم به خودی خود خیلی مهم نیســت اگر نتواند تغییری در 
روابط آدم ها ایجاد کند. در داستان »هولاهولا« از مجموعه اولم، 
اسبی داستان را روایت می کرد، اما اصل ماجرا روابط انسان ها بود. 
در داستان »گربه ها تصمیم نمی گیرند« هم، جهان گربه ها بیان 
نمادینی است از آنچه نمی تواند بیان شود چیزی که کسی جرات 
اعتراف به آن را ندارد، حتی به خودش. در داســتان »مرسانا« 
که موجود فرازمینی قصد هدایت ذهنی شــخصیت داستان را 
دارد، باز در همان روابط انســانی می تواند عمل کند و نه بیشتر. 
داســتان »پرتقال بده!« و »گپ مجازی« همیــن روابط میان 
انسان هاست. گاهی دنبال جان بخشــی به اشیا هم می رویم. در 
یکی از داستان هایم که چاپ نشــده یک قاب عکس را به عنوان 
راوی داستان انتخاب کردم، ولی بعد دیدم همه چیز باز در روابط  

انسان ها خلاصه شد. بله... اینجا کره زمین است!
  برعکس کتاب قبلی تان »مرده هــا در راهند« که در آن 
مسائل سیاســی پررنگ بودند، در این کتاب کمتر به این امر 
توجه کردید. در اینجا به نظر می آید مساله  نادیده گرفته شدن، 
طردشدگی و در پی آن ســرخوردگی وجود دارد، که حتی اگر 
پی آن را بگیریم می توان به طرح واره  های محرومیت که ریشه 
در گذشته  آدم ها دارد هم رسید. و درگیری افراد در این چرخه  
بازتولید یک آسیب جدی. و در اکثر مواقع موقعیت هایی بحرانی 
ایجاد می شود که مخاطب را در برابر حقایق بنیادین قرار می دهد. 

شرایطی که اتفاقا انگشت اتهام را به سمت یک نفر نمی گیرد.
پرداختن به سیاســت یا هر چیز دیگری بستگی به انتخاب، 
تمایل نویسنده و البته موضوع داستانش دارد. اگر بحران نباشد 
ما طرح داریم نه داســتان، حالا بحران می تواند سیاسی باشد یا 
اجتماعی یا فردی. تمام وقایع و کوشــش آدم ها برای رســیدن 
به یک حــد کمال اســت، هرچند اغلب تــوی چرخه های پوچ 
خودساخته گیر می افتند. این چرخه های کارمایی دیوانه وار مدام 
تکرار می شوند. تا وقتی کسی در آنها افتاده باشد، نمی تواند امید 
چندانی برای درک حقیقت داشته باشد. حقایق باید کشف شوند، 
ولی این کشف در بعضی مراحل آگاهی دغدغه خیلی ها نیست. 
چیزهای دیگری مهم تر می شــوند: مادیات، چشم وهم چشمی، 
موفقیت های سطحی... دیگر اینکه چیز مهمی شاید باشد که باید 
دنبال آن بگردی، فراموش می شــود. اگر هم به یاد بیاوریم میان 
دغدغه ها و تشویش های زندگی دیگر جایی برای پرداختن به آنها 
نیست. حقایق بنیادین همیشه هستند، اما پشت وقایع پنهانند، 

جایی در بطن زندگی...
  تقریبا در همه داســتان های مجموعــه »گربه ها تصمیم 
نمی گیرند« از فرد خاصی یاد کرده اید و داستان به او تقدیم شده. 
این مساله از الهام بخشی اشــخاص برای شما نشات می گیرد؟ از 
تاثیرگذاری یا تاثیرپذیری حکایت دارد یا ادای احترام به آنهاست؟

تمام مواردی که اشــاره کردید... و این کمترین کاری بود که 
می شد انجام دهم. 

سمیرا سهرابی
داستان نویس

 گفت وگوی »آرمان ملی « با ناتاشا امیری 
به مناسبت انتشار »گربه ها تصمیم نمی گیرند«

آرمان ملی - گروه ادبیات و کتاب: ناتاشا امیری )۱349 تهران( داستان نویسي را از نیمه اول دهه هفتاد بعد از ملاقات با غزاله علیزاده شروع کرد. نخستین داستانش به نام »هیچ« در مجله ادبي کلک چاپ 
شد. با چاپ مجموعه داستان »هولا هولا« در ابتدای دهه هشتاد که برایش جایزه داستان اولي هاي خانه داستان و نامزدی نهایي جایزه بنیاد گلشیری و جایزه یلدا را به همراه داشت، حضور خود را به عنوان 
داستان نویسی جدی اعلام کرد. امیري بعد از موفقیت این مجموعه داستان، رمان کوتاه »با من به جهنم بیا« را منتشر کرد. اما انتشار مجموعه داستان »عشق روي چاکراي دوم« در نیمه دوم هشتاد بار دیگر 
نگاه منتقدان و خوانندگان را به این نویسنده جلب کرد. این کتاب علاوه بر اینکه جایزه ادبي اصفهان را به عنوان دومین مجموعه داستان برتر سال به خود اختصاص داد، تک داستان »آنکه شبیه تو نیست« نیز 
برنده جایزه صادق هدایت شد. همچنین این کتاب به مرحله نهایی کتاب سال و جایزه گلشیری راه یافت. »بعد دیگر نمی توان خوابید« و »مرده ها در راه اند« دو کتاب بعدی امیری بود که از سوی نشر چشمه و 
ققنوس منتشر شد. آخرین اثر امیری رمان »گربه ها تصمیم نمی گیرند« است که از سوی نشر ثالث منتشر شده است. آنچه می خوانید گفت وگویی است با این نویسنده درباره این کتاب و گریزی به دیگر آثارش.

ناتاشــا امیــری در  »گربه هــا تصمیم 
نمی گیرند« از روابط آدم ها می نویسد

  عکس :   ساره دخت سلطانیه 

نو یسنده  باید 
شکارچی قوی 

وقایع خاص باشد

دیدگاه
تاملی بر داستان های »گربه ها تصمیم نمی گیرند« نوشته ناتاشا امیری

از زن ها و آدم ها

جدیدترین اثر ناتاشا امیری مجموعه ای است متشکل از شش 
داستان کوتاه با نام »گربه ها تصمیم نمی گیرند«؛ داستان هایی 
با سبک و سیاق و جهان بینی خاص خود که وجود زنانی 

دغدغه مند و در پی هویت خویش رشته  اتصال آنها است.
مواجهه  خواننده در اولین داستان، که عنوان کتاب نیز از 
آن گرفته شده، با زنی سایکوز و روان پریش که به عدم توانایی 
تشخیص واقعیت از خیال دچار است، شروع مناسبی را برای 
کتاب رقم زده. این داستان مثلثی است متشکل از سه ضلع 
با مرکز ثقلی در میانه که گره داستان را می سازد؛ گرهی که 
بازکردن آن مستلزم پیوند این سه ضلع در ذهن مخاطب است.

اولین ضلع این مثلث را مرگ مادر راوی در مقابل چشم ها 
می سازد، راوی ساعاتی پس از دفن مادر در کمال تعجب همگان 
با گوشواره های لاجوردی و پیراهن تافته  در مهمانی زن همسایه 
شرکت می کند و در دل مادر را مستحق این سنگدلی می داند؛ 
زیرا عکس العمل مادر در مقابل رازی که بر او فاش کرده تنها 

یک جمله بوده: »توی اون کله چه فکرای کثیفی می گرده؟«
گرچه در ظاهر ضلع دوم مثلث را جروبحث های کلیشه ای و 
تکراری راوی و دخترش می سازند، اما رفتارهای هیستریک زن و 
عکس العمل های بی پروای آیسان، در کنار موتیف خواندن کتابی 
با موضوع ناقص سازی زنان و رابطه  متفاوت منوچهر، شوهر 
راوی، با دختر توجه مخاطب را به ضلع سوم جلب می کند؛ سه 
گربه  خانگی که تعمق در ارتباط شان علاوه بر تکمیل اضلاع این 
مثلث خواننده را به گرانیگاه داستان یعنی حادثه  تلخ »آن روز 
برفی« می رساند. حادثه ای که گرچه توسط چشم های تیزبین 
راوی رویت شده، اما زن حتی در ذهن خود جرات بازگویی آن 
را ندارد؛ از این رو این مساله تا پایان برای خواننده نیز مسکوت 
می ماند. حادثه ای که تنها می شود سرنخ هایی از آن را در 
تکه های ازهم گسیخته  داستان و البته در اسطوره  پیدایش گربه 
یافت: »بنا بر یک افسانه  زردشتی، گربه حاصل جفت گیری 

جمک خواهر جم با یک دیو است.«
در داستان »مرسانا« راوی فرشته ای است آسمانی به شکل 
زنی بالدار و با برگ زیتونی در دست، ساخته شده از یخ سوزان و با 
سنی بیش از نخستین دست نوشته های سانسکریت. کششی که 
با معرفی این راوی در بند آغازین داستان سبب تهییج خواننده 

می شود در سطور بعدی با ورود واژه هایی چون ستاره های 
نوترونی، شیصبان، منتورینگ، تراشه و تله پورت همچنان ادامه 
می یابد و با فرود فرشته  مذکور به زمین به اوج خود می رسد. 
نویسنده کوشیده تا با سبک و فرمی نو در این داستان فراواقعی 
به بازآفرینی مقوله  کهنه  جبر و اختیار در زندگی بشر بپردازد. 
گواه این مدعا رویارویی زن ماورایی نقش برجسته  افسوسی با 
سهیلا ایوبی، زن جوانی که وظیفه  هدایت او برعهده  فرشته 
است و گفت وگوی زمینی بین  این دو و پایانی به رغم انتظار 

مخاطب است.
جز اینها، »گپ مجازی« را نیز می توان به لحاظ فرم روایی 
کاری متفاوت قلمداد کرد. چهار شخصیت حقیقی، دو زن 
و دو مرد، که در یک گروه تلگرامی با نام های مجازی به 
همدیگر مرتبط می شوند و سرنوشت یکدیگر را رقم می زنند. 
رفت وبرگشت های زمانی و شروع روایت از انتها به ابتدا را از نقاط 

قوت این داستان می توان برشمرد.
دو داستان دیگر این مجموعه، »تنگه« و »پرتقال بده«، درباره  
زنانی فاقد موجودیت منفرد و زندگی معنادار است؛ شیرین در 
داستان »تنگه« و المیرا در »پرتقال بده«، به رغم شکست در 
زندگی زناشویی و فراهم شدن زمینه  مناسب درجهت کسب 
هویت مستقل  همچنان دارای تمایلی ناخودآگاه به اضمحلال 
فردیت خود در وجود مردان هستند. شیرین پس از خیانت های 
چندباره  نادر همچنان در انتظار بازگشت او و پیوند رابطه  
گسسته شان به سر می برد. این لایه  پنهان را راوی، پس از دیدار 
دوست قدیمی اش، شیرین، می یابد؛ لایه ای که در آن شیرین 

خود را بدون نادر، موجودی طردشده و آینده  پیش روی خود 
را برخلاف استقلال مالی به دست آمده دورنمایی ترسناک 
می بیند، زیرا عمدتا مشتریان شیرین زنان جوان هستند، زنانی 

که می توانند رقیب احتمالی او باشند.
در داستان »پرتقال بده« نیز المیرا با بازگویی حقایق سعی 
در تخریب شهناز، دوست خانوادگی خود، در مقابل کامیار، 
همسر او، دارد تا از این راه بتواند ارتباط عاطفی سابق خود را با 
کامیار بازسازی کند. ارتباطی که نویسنده با ایجازی کامل در 
تک دیالوگ »ما بدبخت شدیم، هرکدوم تنهایی« به آن اشاره 
کرده است. درنهایت واکنش تند کامیار، المیرا را در دوزخی از 

خشم و حسادت رها می سازد.
شخصیت مهشید در داستان »زالوساز« اما از نوع دیگری 
است؛ زنی خودساخته که هنگام رویارویی با عاشق سابق خود، 
آنجا که مخاطب انتظار عکس العملی احساسی از او دارد، با 
برافروختگی و تندی مرد را پس می زند؛ مردی که زنان را جزو 
زالوهایی خونخوار نمی داند. نویسنده در این داستان به خوبی از 
پس پرداخت راوی غیرهمجنس برآمده و توانسته احساسات و 

افکار او را به درستی به تصویر کشد.
گرچه یافتن استقلال فردی زنان در دنیای مدرن و زندگی 
شهری بن مایه  مشترک داستان های این مجموعه است، اما 
تنوع فرم داستان ها و گوناگونی روایت کنندگان و نگاه شان به 
موضوع، درکنار هم، مجموعه ای درخور توجه ساخته است؛ 
مجموعه ای که خواندنش مانع راهیابی ملال و خستگی به ذهن 

مخاطب می شود. 

مهدیه کوهی کار
داستان نویس
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در  ابتا  وخامت  مشاهدات  براساس 
بیماران مبتا به کووید۱۹ در افرادی که 
وزن بالا دارند وقوع بیشتری دارد. انباشت 
چربی در بدن با هر توزیعی که باشد، به نوعی 
التهاب فراگیر یا سیستمیک را ترغیب می کند؛ 
به بیان ساده چربی اضافه در بدن التهاب زاست و 
ماهیت خیلی از امراض مثل کووید۱۹ براساس 
آسیب شناسی ها، زمینه التهابی دارند. وقتی 
بخش اعظمی  از چربی اطراف شکم انباشته 
می شود، در تنفس فرد اختال ایجاد می شود؛ 
به عبارت ساده تر حرکت دیافراگم به پایین و 
انبساط ریه به کفایت افراد با وزن طبیعی رخ 
نخواهد دارد. در نتیجه میزان منوکسیدکربن 
خون در افرادی که وزن بالا و شکم بزرگ 
دارند بالاتر از افراد عادی است و به همین 
خاطر مقداری خواب آلوده هستند که خوب 
نیست به ویژه برای فردی که عفونت تنفسی 
هم دارد. بالابودن وزن، به ویژه افزایش توده 
در محیط دورشکم به هیچ وجه پیامد خوبی 
برای افراد مبتا به کرونا به همراه ندارد، طبیعی 
است افرادی که خانه نشین هستند، به ویژه 
افرادی که در دوران پیش از قرنطینه فعال 
بودند، اوقات فراغت بیشتری دارند و همین 
فراغت روی اعصاب تاثیرگذار است. این افراد 
سعی می کنند وقت خود را پرکنند و اعصاب 
خود را التیام دهند، بسیاری مواقع این کار را 
با سرزدن به یخچال و خوردن موادغذایی که 
هیچ ارتباطی هم به وضع گرسنگی آنها ندارد، 
انجام می دهند. این موضوع به روند افزایش وزن 
کمک می کند. شرایطی که پیش آمده بسیار 
ناگوار و آزاردهنده است، اما خاص شهر و کشور 
ما نیست، کم و بیش همه جوامع را گرفتار کرده 
است، راه التیام یافتن بیمارتر شدن نیست. نظم 
در برنامه غذایی نیز از اهمیت بسیاری برخوردار 
است، وعده ای را حذف نکنید، به عنوان مثال 
اگر هر روز ۶ صبح بیدار می شوید، یک روز که 
۱۲ ظهر بیدار شدید، به بهانه حذف صبحانه، 
حجم ناهار را بیشتر نکنید. فاصله وعده ها نباید 
خیلی غیرمتعارف باشد و ساعت ها را جوری 
تنظیم کنید که فاصله زیادی نداشته باشند. 
میان وعده های سالم یادتان نرود، سامت از بعد 
بهداشت موادغذایی، آلودگی و آلایش و میزان 
کالری آنها منظور است. در بسیاری از مواقع  
غذای سالم ضرورتا غذای کم کالری نیست؛ 
به عنوان مثال مغزدانه های خام بدون نمک، 
اسیدچرب خوب، فیبر و ریزمغذی دارد اما 
بسیار پرکالری است. بسیاری از افراد فعالیت 
و همیشه  نمی کنند  ورزش  ندارند،  بدنی 
می گویند وقت نداریم، این بهانه ناپذیرفتنی 
است، به ویژه برای افرادی که اکنون خانه نشین 
هستند. بسیاری از فعالیت های ورزشی به مدد 
فناوری نوین و اینترنت، مجازی شده است، پس 

باید از فرصت استفاده کرد.

یاد د اشــــت
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عمــود ی افقــی  
 ۱- قشون وســپاه- از نام های خداوند- از شهرهای 
هرمزگان ۲- نازا- میانه ها- فریادتشــویق ۳- روزگار- 
همسرزن- بارانداز ۴- ارمغان وسوغات-  عددی بین ۱۰ 
تا ۲۰- عددنفس کش! 5- پایتخت کامرون-  از ماه های 
میادی ۶- برکت یافتن- بهبودی از بیماری- از گیاهان 
دارویی 7- محفل- پدرفریدون در شاهنامه- نخ ابریشم 
۸- دوازده کیلو- طفل شــیرخوار- نوعی حریر- عامت 
مفعولی ۹- از جانوران دریایی- نماینده سیاســی یک 
دولت در کشوری بیگانه- وزنه ورزشی ۱۰- عضو مجلس 
آمریکا- حقه وکلک- لقب پادشــاهان فرانسه بود ۱۱- 
سخن ناگفتنی- اهلی شده ۱۲- بنده زرخرید- جسور- 
عاطفی ۱۳- بعداز مرگ ســهراب چه ســود؟- جنبش 
رگ- محاســن صورت ۱۴- نژادی در آسیا-  گرفتاری- 

مخلوقات ۱5- حال  رنگ- خوش اخاق- نوعی قرمز

۱- نوعی اشعه- رشته کوهی در ترکیه-  مجرای آب زیرزمینی ۲- حس بویایی- شالوده- نوعی 
 زردآلو ۳-  از الحان باربد- از شهرهای  فارس- از حروف فارســی ۴-  خاکسرخ- پخش صوتی قابل 
حمل- پیچ خورده 5- عضوگوارشی- پایتخت قبرس ۶- لقب ضحاک- لوس- پیروزشدن 7- وسیله ای 
در آشــپزخانه- چیزهای گرانبها- قضــاوت ۸- از حروف مقطعه قرآن کریــم- گیاهی علفی پایا با 
ساقه های منشعب- پل معروف شمال کشور- راندن مزاحم ۹- اداره دارایی قدیم- رهایی بخشیدن 
از اندوه – باطل کردن ۱۰- شهری در استان اصفهان- پسوندآغشتگی- باارزش ۱۱- ذوب کننده- 
بدون ترکیب ۱۲- سودبرنده- چرب زبان- برآمدگی ته کفش ۱۳- عزاوماتم- میوه ریز و شیرین- گیاه 
دارویي ارزشمند متعلق به تیره گل ستاره اي ها ۱۴- از وسایل دانش آموز- ناموس پرست- متحرک 

۱5- کم شدن- شغل درودگر- رنگ سبزتند

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

»رمدسیویر« برای درمان کرونا مناسب نیستخواص »خرمالو« را بشناسیمعلت  تلخی  دهان 
متخصصان می گویند: گاهی به دلیل سوءهاضمه در زمانی که معده 
عملکرد خوبی نداشته باشد صفرا به داخل معده برگشت می کند و تحریک 
ایجاد می شود که در این حالت فرد احساس تلخی دهان می کند، در برخی 
موارد به دنبال مصرف برخی از غذاها و مصرف برخی داروها ممکن است 
تلخی دهان ایجاد کند. متخصصان تصریح کردند: تلخی دهان به ندرت 
مربوط به بیماری های دهان ودندان می شود، اما طعم و بوی بد دهان مربوط 
به بیماری های دندان، سینوس، لوزه ها و حتی عفونت  ریوی است. افراد باید 
دقت کنند داروهایی که مصرف می کنند در صورتی که ضروری نیست، 

قطع کنند.

یک متخصص تغذیه با اشاره به خواص میوه خرمالو گفت: این میوه 
نارنجی رنگ در کنار سایر خواص سرشار از بتاکارتن است که در تقویت 
سیستم ایمنی نقش مهمی را ایفا می کند. سیدضیاالدین مظهری، افزود: این میوه 
با شیرینی متناسبی که دارد میل به خوردن و دریافت شیرینیجات را برای بدن 
تامین می کند و از این نظر مانع از مصرف خوراکی های مضرر می شود. بنابراین 
می تواند میان وعده بسیار مناسبی به خصوص برای کودکان باشد چراکه سبب 
ترشح سریع انسولین نمی شود و قندخون را در حدمناسبی نگه می دارد. وی بیان 
کرد: خرمالو سرشار از پتاسیم و منیزیم است که در هضم غذا نقش مهمی را ایفا 

می کند همچنین کالری کمی دارد و می تواند در کاهش وزن موثر باشد. 

طبق اعام سازمان بهداشت جهانی، داروی »رمدسیویر« نباید برای درمان 
کرونایی ها استفاده شود. به گفته این سازمان، در صورت وجود هرگونه اثر این 
دارو، بسیارناچیز بوده و احتمال آسیب های آن بیشتر است. این نتایج حاصل 
داده های مربوط به چهار آزمایش بین المللی در بین بیش از 7۰۰۰ بیمار بستری 
شده در بیمارستان بوده است. محققان دریافتند داروی »رمدسیویر« هیچ تاثیر 
قابل توجهی بر نرخ مرگ ومیر بیماران ندارد. داروی »رمدسیویر« یکی از دو 
دارویی است که در حال حاضر مجاز به درمان بیماران کرونایی در سراسر جهان 
است. این دارو که پس از تحقیقات اولیه برای استفاده در ایالات متحده، اتحادیه 
اروپا تایید شده است، ممکن است زمان بهبودی در برخی از بیماران را کوتاه کند.

نــــکته
دورهمی ها، مهمترین عامل شیوع کرونا

 )NPIs( ارزیابی از میزانِ اثربخشیِ مداخات غیردارویی
یا به اصطاح خودمان »محدودیت های کروناییِ« اعمال شده از 
سوی دولت ها، در کاهش گسترش کروناویروس و آگاهی بخشی 
به منظور آمادگی برای مقابله با آن در آینده بسیار مهم است. 
در مطالعه ای آماری به تعیین اثربخشی ۶۰۶۸ کد مداخات 
غیردارویی به کار گرفته شده در 7۹ منطقه بر میزان شیوع 
بیماری کووید۱۹- پرداخته است. همچنین یافته های به دست 
آمده با دو مجموعه اطاعات خارجی که براساس ۴۲ هزار و 
۱5۱ مداخله غیردارویی دیگر از ۲۲۶ کشور به ثبت رسیده، 
مورد سنجش قرار گرفت. نتایج به دست آمده نشان داد که 
برای مهار شیوع کروناویروس ترکیب مناسبی از مداخات 
غیردارویی ضروری است. مداخات غیردارویی کمتر مخرب و 
در عین حال با تاثیرگذاری بیشتر می توانند به اندازه مداخات 
شدیدتر در مهار همه گیری سودمند باشند. در نبود واکسن و 
داروهای ضدویروسی، مداخات غیردارویی که در واکنش به 
ویروس های تنفسی  به کار گرفته می شوند، تنها گزینه موجود 
در تعدیل کردن فعالیت و گسترش ویروس و به تاخیرانداختن 
انتشار آن در میان افراد است. اکثر دولت ها در مواجهه با اپیدمی 
کووید۱۹، مداخات غیردارویی بسیار محدودکننده را اجرا 
کرده اند. این مداخات ممکن است منجر به تحمیل هزینه های 
اقتصادی و اجتماعی قابل توجهی شود و بر رفتار، سامت روان و 
امنیت اجتماعی افراد تاثیر بگذارد. بنابراین آگاهی از موثرترین 
مداخات غیردارویی این امکان را فراهم می سازد تا با روشی 
منطقی و به موقع از مداخات کلیدی و با اثرگذاری بیشتر 
برای مقابله با افزایش مجدد ابتا به بیماری کووید۱۹ یا شیوع 
هر بیماری تنفسی دیگری در آینده استفاده کنیم. بر اساس 
ارزیابی سه اقدام اصلی که در بیشتر کشورهای مورد مطالعه 
نقش قابل توجهی در مهار این همه گیری داشته اند شامل لغو 
گردهمایی کوچک )۸۳ درصد(، تعطیلی موسسات آموزشی 
)7۳ درصد( و اعمال محدودیت در مرزها )5۶ درصد( هستند.

 تیرنگ  نیستانی
  متخصص تغذیه
  چگونه با  و رژیم درمانی 

 حفظ سلامتی

چاق شويم؟

آنچه که یک فرد کرونایی باید بداند
یک پزشک به چند سوال اساسی و رایج مبتایان کرونا 
پاسخ داد. آنا دیلمی در پاسخ به این سوال که بروز چه عائمی 
احتمال ابتا به کرونا را مطرح می کند، گفت: در حال حاضر با 
بروز هر عامتی احتمال ابتا به کرونا را در نظر گرفته  می شود 
مگر اینکه خافش ثابت شود چرا که ابتا به این بیماری طیف 
وسیعی از عائم را به همراه دارد؛ به طورکلی از شایع ترین عائم 
کرونا می توان به تب و سرفه خشک اشاره کرد و عاوه بر این 
نشانه ها کووید۱۹، می تواند با عارضه های دیگری از جمله 
دردبدن، گلودرد، مشکات گوارشی نظیر اسهال و تهوع، قرمزی 
و التهاب چشم، سردرد، فقدان حس بویایی و چشایی و حتی 
تظاهرات پوستی نظیر کهیر ها و راش های پوستی بروز پیدا کند.

 علائم هشدار 
وی ضمن اشاره به اینکه در حال حاضر و در شرایطی که 
ما در پاندمی کرونا قرار داریم با بروز هرگونه از این عائم اولین 
فرضی که در نظر گرفته می شود، ابتا به کروناست، متذکر شد: 
در صورت بروز یکسری از عائم فرد حتما باید مجددا به پزشک 
مراجعه کند که از جمله نشانه های هشدار می توان به تنگی نفس، 
درد و یا احساس فشار در قفسه سینه، ضعف و بی حالی شدید و 
اسهال شدیدی که بیشتر از ۴۸ ساعت طول بکشد و فرد تحمل 
خوراکی نداشته باشد و به گونه ای باشد که بیمار آب بدن خود را 
از دست بدهد، اشاره کرد و لازم به ذکر است که اسهال شدید در 
اشخاصی که سن بالا دارند و همچنین در کودکان باید مهمتر 
در نظر گرفته شود و این افراد در مواجهه با این عارضه حتما باید 
سریعا به پزشک مراجعه کنند. این پزشک ادامه داد: همچنین 
افت فشارخون به نحوی که فشار سیستولیک فرد پایین تر از 
۹۰ میلی متر جیوه باشد، تب بیش از ۳۸ و نیم درجه که بعداز 
گذشت ۴ روز شدت و تداوم پیدا کند و سرفه هایی که رو به شدت 
برود و یا اینکه خلط دار شود به ویژه در صورتی که خلط خونی 
باشد، نیز جزو عائم خطر در کرونا محسوب می شوند و فرد در 

مواجهه با آنها حتما باید به پزشک مراجعه کند.
 اولین اقدام فرد مبتلا 

این پزشک در خصوص اینکه اولین اقدامی که یک فرد 
مبتا به کرونا باید انجام دهد، توضیح داد: اولین اقدامی که 
یک فرد مبتا به کرونا باید دهد این است که خودش را ایزوله 
کند، با سایر افراد خانواده در ارتباط نباشد، در اتاقی جدا حضور 
داشته  باشد و وسایلش از بقیه جدا شود و در حد امکان بهتر 
است سرویس بهداشتی مجزایی داشته  باشد، همچنین توصیه 
می شود تنها یک شخص از بیمار مراقب کند که دچار بیماری 
زمینه ای نباشد. دیلمی درباره اینکه فرد مبتا به کرونا بهتر است 
از چه موارد غذایی استفاده کند، ضمن تاکید بر مصرف مایعات 
حین بیماری اظهارکرد: نوشیدن مایعات موجب می شود که 
فرد مبتا روند بیماری را سریع تر طی کند و زودتر وارد مرحله 
 C بهبودی شود و همچنین از بین ویتامین ها مصرف ویتامین
و ویتامین D برای برای مبتایان به کرونا توصیه می شود. وی 
در پاسخ این سوال که فرد مبتا تا چند روز بعداز مثبت شدن 
نتیجه آزمایشش نباید در مکان های عمومی حضور داشته  باشد، 
با بیان اینکه در شرایط کنونی بهتر است اشخاص تا حدامکان 
از حضور در مکان های عمومی خودداری کنند، توضیح داد: 
زمان خروج از قرنطینه برای شخصی که دچار کرونا شده  است، 
بستگی به شدت بیماری دارد و بیمارانی که نیاز به دستگاه 
اکسیژن و بستری شدن در بیمارستان پیدا می کنند، حتما باید 
قرنطینه حدود ۲۰ تا ۲۱ روزه را رعایت کنند و حداقل ۳ روز 
بدون مصرف دارو های تب بر نظیر استامینوفن و ناپروکسن تب 
نداشته باشند. وی افزود: اشخاصی که این بیماری را به صورت 
خفیف گرفته اند و در خانه قرنطینه شده اند بر طبق پر وتکل 
کشوری باید از روزی که عائم شان شروع شده  است تا ۱۴ روز 
در قرنطینه باشند و برای بازگشت به جامعه ۳ روز بدون مصرف 
دارو های تب بر، تب نداشته باشند و کلیه عائم شان هم رو به 
بهبودی رفته باشد، البته ممکن است مقدار کمی سرفه باقی 
بماند و با اینکه بازگشت حس بویایی و چشایی طول بکشد که 
این موارد دلیل بر ناقل بودن نیست. این پزشک با بیان اینکه 
برای خروج از قرنطینه تست PCR مجدد لازم نیست چرا که این 
تست به دلیل بقایای ژنتیکی ویروس تا چند ماه می تواند مثبت 
باقی بماند، یادآورشد: اگر شخصی هیچ عائمی نداشته  باشد و 
تستش مثبت شود، از زمانی که نتیجه آزمایشش مثبت می شود 

تا ۱۴ روز باید در قرنطینه بماند.

یکی از میوه های پرکالری موز است. شما مجاز 
هستید در روز تنها یک عدد موز مصرف کنید؛ زیرا با 
توجه به پتاسیم موجود در موز، مصرف بیشتر از یک 

عدد موز شما را عصبی و پرخاشگر می کند.

 کره بادام زمینی بیشتر به ورزشکاران توصیه 
می شود؛ زیرا به  علت دارابودن چربی بالا، انرژی بیشتری 
برای ادامه ورزش به آنها می دهد. همچنین موجب 

اضافه وزن در افرادی که ورزش نمی کنند، می شود.

گوشت قرمز بیشتر از گوشت سفید موجب افزایش 
وزن می شود؛ اما به علت تولید اسیداوریک در بدن 
توصیه نمی شود. می توانید در هفته ۲ الی 3 وعده خود را 

به گوشت قرمز اختصاص دهید.

 میوه های خشک شده قند بیشتری دارند و موجب 
افزایش وزن می شوند.

شیر منبعی غنی از کلسیم است که به تراکم 
استخوان های شما کمک بسیاری می کند. در ضمن 
شیر، چربی قابل توجهی هم دارد که موجب افزایش 

وزن می شود. 

یکی از بیشترین مواد تشکیل دهنده برنج، 
نشاسته است که در بدن تبدیل به گلوکز می شود. 
سپس به صورت کربوهیدرات در اطراف شکم ذخیره 

شده و موجب چاقی می شود.

 سیب زمینی به علت دارا بودن مقادیر بالای 
نشاسته می تواند در افزایش وزن کمک بسیاری 
کند. 3 روز در هفته، ۲ سیب زمینی سایز کوچک 

بعداز ورزش توصیه می شود.

 شاید دیده باشید که ورزشکاران تنها سفیده 
دارای  تخم مرغ  زرده  می خورند.  را  تخم مرغ 
کلسترول بالایی است که یک عدد آن در روز نقش 

خوبی در روند افزایش وزن خواهد داشت.

موز

کره بادام زمينی

گوشت قرمز

ميوه های خشک شده

شير

برنج

سيب زمينی
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چاق شدن هم مانند لاغرشدن، طرفداران خاص خود را دارد. همانطور که لاغری به روش صحیح می تواند برای سلامتی ما مفید باشد، چاق شدن 
به روش صحیح هم فواید خود را دارد. جالب است بدانیم طبق نظریات کارشناسان، چاق شدن به مراتب سخت تر از لاغرشدن است؛ زیرا وزن 
اضافه کردن به روش صحیح به مراتب بیشتر از لاغری به مراقبت و دقت نیاز دارد. اگر به روش درست وزن اضافه نکنید ممکن است کبدتان 
چرب شود و به مشکلات قلبی وعروقی دچار شوید. در ادامه با موادغذایی سالم و مجاز در رژیم غذایی اضافه وزن صحیح آشنا می شوید. توصیه 
می شود که برنامه ورزشی مرتب روزانه داشته باشید. یک ساعت بعداز ورزش، بدن در سطح  بالای جذب موادغذایی قرار دارد و می توانید از این 

فرصت طلایی برای اضافه وزن استفاده کنید؛ اما اگر در این یک ساعت موادغذایی کافی نخورید ممکن است دچار کاهش وزن شوید.
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فــراسو
فرانسوی ها بی اعتماد به واکسن  کرونا

فرانسه در حالی رتبه اول قاره اروپا به لحاظ بیشترین میزان مبتایان 
به کووید ۱۹ را داراست، نظرسنجی ها نشان می دهد بیش از نیمی از 
فرانسوی ها به دلیل بی اعتمادی به واکسن های اولیه کرونا و نگرانی 
از عوارض جانبی احتمالی آن، تمایلی به تزریق واکسن کرونا ندارند.

نتایج امیدوارکننده آزمایش ها نوید آن را می دهد که به زودی واکسن 
کووید ۱۹ آماده و روانه بازار می شود؛ اما سوالی که مطرح می شود این 
است اگر بسیاری از مردم از زدن واکسن امتناع ورزند چه پیش خواهد 
آمد؟واکسن کرونا، اگرچه به نظر می رسد کوتاه ترین و ایمن ترین 
مسیر برای پایان دادن به شیوع ویروس کروناست ولی فرانسه از 
جمله کشورهایی است که به زودی به این قافله نمی پیوندد.نشریه 
فرانسوی لوپوئن در این زمینه نوشت: با اعام خبر خوش طی شدن 
مراحل نهایی واکسن کووید ۱۹، دیری نپایید که این واکسن در اختیار 
عموم مردم قرار گیرد؛ اما نظرسنجی ها نشان می دهد بیش از نیمی 
از فرانسوی ها تمایلی به تزریق واکسن کووید ۱۹ ندارند؛ آماری که 
حکایت از کمترین میزان پذیرش این واکسن در سراسر جهان دارد.

شبکه تلویزیونی فرانس ۲۴ نیز گزارش داد: فرانسوی ها بیشترین 
میزان تردید را نسبت به تزریق واکسن کرونا دارند.فرانسه که براساس 
آخرین آمار وب سایت ورد میترز )worldometers(، با بیش از دو 
میلیون مبتا به ویروس کرونا و بیش از ۴۸ هزار جان باخته ناشی از 
آن، رتبه اول در قاره اروپا و رتبه چهارم در جهان به خود اختصاص داده 
است.براساس نتایج تحقیقات انجام شده از سوی موسسه افکارسنجی 
»ایپوس«)pos( تنها 5۴ درصد مردم فرانسه می گویند اگر واکسن 
کووید ۱۹ وجود داشته باشد، حاضر به تزریق این واکسن هستند؛ 
درواقع کمترین میزان در بین کشورهای مورد مطالعه است.این در 
حالی است که روزنامه فرانسوی لوپریزین هشدار داد: برای پایان 
دادن به بیماری همه گیر کووید ۱۹، از هر ۱۰ فرانسوی ۶ نفر باید 
به ویروس کرونا ایمنی داشته باشند.این نشریه فرانسوی به نقل از 
یک مقام بلندپایه وزارت بهداشت نوشت: همه دستگاه ها باید برای 
پذیرش واکسن کووید ۱۹ بسیج شوند؛ این امر مستلزم راه اندازی 
یک کارزار گسترده جهت آگاه سازی عموم مردم است.فرانس ۲۴ به 
نقل از »آنتوان بریستیل« استاد علوم اجتماعی که نگرش ها نسبت به 
واکسن را در فرانسه مطالعه می کند؛ در این رابطه افزود: به طور کلی 
فرانسوی ها کمتر از دیگر افراد در جهان حاضر به زدن واکسن و حتی 
واکسن کووید ۱۹ هستند.این رسانه فرانسوی خاطرنشان کرد: از دلایل 
مهم امتناع از واکسیناسیون در فرانسه می توان به بی اعتمادی شدید به 
نهادهای سیاسی و علمی، عدم اطاع از عوارض جانبی و عدم اطمینان 
از موثر بودن آن ذکر کرد. فرانسه که نخستین کشور اروپایی است که 
به لحاظ شمار مبتایان وارد لیگ دومیلیونی ها شده و رکورد ابتا برای 
چندمین بار طی هفته در این کشور شکسته شده؛  به رغم روند صعودی 
شمار مبتایان به کرونا، وزیر بهداشت این کشور اعام کرد که مجددا 
کنترل ویروس کرونا را در دست گرفته ایم. وی در عین حال گفت که 
هنوز زود است از پیروزی سخن بگوییم. ما در مرحله ای قرار داریم 
که این همه گیری حتی اگر در سطح بالایی باقی بماند رو به کاهش 
است. سخنگوی دولت فرانسه نیز هفته گذشته از تخصیص بودجه ۱.5 
میلیارد یورویی به منظور آماده سازی کمپین واکسیناسیون کرونا 
برای ابتدای سال جاری میادی خبر داد. به گفته فرانس ۲۴؛ تحقیقات 
نشان داده است که برای پایان دادن به بیماری همه گیر کووید ۱۹، 
میزان پذیرش واکسن این بیماری باید به ۸۰ درصد برسد؛ در این 
راستا، برخی از سیاستمداران فرانسوی پیشنهاد می کنند واکسن 
کووید ۱۹ اجباری شود. »ژرار لارشه« رئیس مجلس سنای فرانسه 
در تلویزیون دولتی فرانسه اعام کرد: من در صورت لزوم طرفدار 
واکسیناسیون اجباری هستم؛ وقتی واکسینه می شوید، این فقط برای 
خودتان نیست، بلکه نوعی همبستگی و حمایت از کل جامعه است. در 
حالی که مقررات منع رفت و آمد شبانه برای دو سوم فرانسوی ها اعمال 
شده، امانوئل مکرون رئیس جمهوری فرانسه چهارشنبه ۲۸ اکتبر 
قرنطینه مجدد عمومی را اعام کرد که حداقل تا اول دسامبر ادامه 
خواهد یافت. به گفته وی، مدارس باز است، اما رستوران ها و مشاغل 
غیر ضروری باید تعطیل شوند. شبکه بی اف ام تی وی فرانسه گزارش 
داد: ماکرون قرار است روز سه شنبه ساعت ۸ شب به وقت محلی، در 
مورد وضعیت سامتی و اقدامات مبارزه با ویروس کرونا سخنرانی کند .

ارتش اتیوپی شهر ادیگرات را تصرف کرد
نیروهای نظامی دولت فدرال اتیوپی شهر ادیگرات در ایالت 
تیگرای در شمال این کشور را به تصرف خود درآوردند.به 
گزارش رویترز، دولت اتیوپی اعام کرد نیروهای مسلح این 
کشور کنترل شهر ادیگرات )۱( در ۱۱۶ کیلومتری مکله )۲( 
مرکز تیگرای را در اختیار گرفته اند.»مکله« مرکز ایالت تیگرای 
در ۹۰۰ کیلومتری آدیس آبابا پایتخت اتیوپی قرار دارد.رویترز 
همچنین اعام کرد تصرف این شهر را به  طور مستقل نمی تواند 
تایید کند، زیرا تمامی خطوط تلفنی و اینترنتی این ایالت از 
زمان آغاز درگیری قطع است.این در حالی است که ارتش 
اتیوپی چند روز پیش نیز از تصرف یک شهر دیگر در ایالت 
تیگرای خبر داده بود. ابی احمد، نخست وزیر اتیوپی در صدر 
دولت ائتافی این کشور ۱۴ آبان )۴ نوامبر(  با صدور دستور 
حمله به شبه نظامیان جبهه آزادیبخش تیگرای مستقر در 
ایالت شمالی تیگرای عما وارد جنگی داخلی شده است.از سوی 
دیگر نیروهای جبهه آزادیبخش تیگرای هفته گذشته با شلیک 
موشک، ارتیره کشور همسایه اتیوپی را هدف قرار دادند و به این 
ترتیب درگیری دو هفته گذشته در منظقه شاخ آفریقا تشدید 
شد.براساس گزارش های دریافتی تا کنون براثر این جنگ 
صدها تن از دو طرف کشته شده اند. دبرتسیون جبرمیشل رهبر 
جبهه آزادیخبش تیگرای، اریتره را به ارسال تانک ، تجهیزات 
و نیروهای نظامی برای پشتیبانی از دولت اتیوپی در حمله به 
تیگرای متهم کرده است.عثمان صالح وزیر امور خارجه اریتره 
نیز ضمن رد این اتهامات تاکید دارد که کشورش درگیر جنگ 
داخلی در اتیوپی نمی شود.ابی احمد نخست وزیر اتیوپی پس 
از متهم کردن شبه نظامیان جبهه آزادیبخش تیگرای به حمله 
به نیروهای فدرال ، جنگ با این ایالت را دو هفته پیش آغاز کرد.

سازمان ملل متحد اعام کرده است که در دو هفته گذشته 
بیش از ۲۰ هزار تن از اتیوپی برای فرار از پیامدهای این جنگ 
به سودان گریخته اند.سازمان ملل اندکی پس از آغاز درگیری و 
بحران در تیگرای هشدار داد که ادامه نبرد موجب خواهد شد ۹ 
میلیون تن از ساکن ایالت تیگرای با خطر آوارگی مواجه شوند.

ایالت تیگرای به عنوان یکی از مناطق نیمه خودمختار اتیوپی 
۹ میلیون نفر جمعیت دارد و جبهه آزادیبخش تیگرای به مدت 
سه دهه در دولت ائتافی این کشور صاحب نفوذ و قدرت بوده 
است.جبهه آزادیبخش تیگرای از  سال ۱۹75 با دولت موقت 
نظامی مستقر در آدیس آبابا درگیر بود و طی سالیان متمادی با 
انجام عملیات نظامی سرانجام در اواخر دهه ۸۰ میادی موجب 
سقوط دولت مرکزی اتیوپی شد. از آن زمان جبهه آزادیبخش 
تیگرای از جمله چهار جناح قومی تشکیل دهنده ائتاف حاکم 
در اتیوپی بود که در سال ۲۰۱۸ به دستور ابی احمد نخست 

وزیر اتیوپی این ائتاف ملغی شد.

در حالی که چین به عنوان نخستین کشوری 
که ویروس کرونا در آن شیوع پیدا کرد طی 
چند ماه گذشته از این ویروس پاک شده 
بود، گزارش ها حاکی است به تازگی مواردی 
از کرونا در برخی از نقاط این کشور گزارش 
شده که باعث شده است امکان عرضه واکسن 
ساخت این کشور شتاب بگیرد.کمیسیون ملی 
بهداشت چین روز شنبه گزارش کرد از ۱۹ 
مبتای شناسایی شده در ۲۴ ساعت گذشته 
7 مورد آن بومی و در داخل خاک چین ثبت 
شده است؛ موضوعی که بار دیگر مقامات این 
کشور را برای مهار آن به تکاپو انداخته است.

چین برای بیش از 7 ماه پاک شده بود و در این 
مدت هیچ موردی از ابتا به کرونا گزارش نشد 
اما در یک ماه گذشته مواردی از این ویروس 
در شمال و جنوب کشور گزارش شده است.بر 
اساس گزارش تلویزیون دولتی چین از 7 مورد 
مبتای شبانه روز گذشته، 5 مورد در استان 
تیانجین واقع در نزدیکی پکن و دو مورد هم در 
شانگهای واقع در جنوب کشور ثبت شده است.

اما در استان مسلمان نشین سین کیانگ واقع 
در شمال چین هم در ماه گذشته مواردی از 
ابتا به کرونا ثبت شد. طبق گزارش کمیسیون 
بهداشت چین، از سوم تا سی ام آبان ماه سال 
جاری 7۸ مبتا در این استان شناسایی شده 
اند که همه آنها درمان و از بیمارستان مرخص 
شده اند، با این حال  ۳5۲ مبتای بدون نشانه 
هم شناسایی و قرنطینه شده اند. گزارش 
کمیته بهداشت و سامت منطقه خودمختار 
اویغور سین کیانگ چین اعام کرد: با پایان 
قرنطینه دو مبتا در شهر کاشغر که بدون 
هیچ نشانه شناسایی و قرنطینه شده بودند، 
آمار مبتایان به کرونا در منطقه خودمختار 
چین به صفر رسید.اگرچه می توان گفت که 
چین موفق به کنترل شیوع ویروس کرونا 
شده است اما برخی محدودیت ها همچنین 
در این کشور به ویژه برخی از استان های 
شمالی و جنوبی که به تازگی مواردی از کرونا 
در آنها شناسایی شده است وجود دارد. برای 
مثال مــدارس و دانشگاه های سین کیانگ 
تعطیل شده و آموزش ها در این استان به 
صورت آناین صورت می گیرد.در سراسر چین 
همچنان محدودیت هایی مانند رعایت فاصله 
اجتماعی، ماسک زدن، تب سنجی در ورودی 
مجتمع های مسکونی و قرنطینه دو هفته ای 
برای مسافران کماکان وجود دارد.چین از 
جمله کشورهایی بود که همزمان با درمان 
مبتایان به این ویروس، به فکر کشف و تولید 
واکسن کرونا بود به طوری که طبق گزارش 
سازمان بهداشت جهانی از ۱۳ مورد واکسنی 
که در مرحله نهایی آزمایش های بالینی قرار 
دارند ۶ مورد آن ساخت چین هستند که از این 
میان دو مورد آن به صورت آزمایشی هم به 
افراد و بیماران پرخطر تزریق شده است.پکن 
همچنین برای معرفی واکسن های در دست 
ساخت خود به کشورهای دیگر، سعی کرد 
فازهای دوم و سوم این واکسن را در کشورهای 
دیگر از جمله برزیل، امارات و بحرین آزمایش 
کند. همین عامل باعث شد تا این کشورها نیز 
اقدام به خرید این واکسن کنند به طوری که 
نخستین محموله این واکسن شامل ۱۲۰ هزار 
دوز هفته گذشته وارد ایالت سائو پائولو ی برزیل 
شد.سینوفارم یکی از شرکت های پیشرو در 
تولید و عرضه واکسن کرونا است. این شرکت 
روز چهارشنبه اعام کرد تا کنون تقریباً یک 
میلیون نفر واکسن ساخت این شرکت را 
استفاده کرده اند.چین برنامه استفاده اضطراری 
از واکسن کرونا را در ماه ژوئیه آغاز کرد که 
شامل سه شغل پرخطر از جمله کارگران است. 
این شرکت همچنین اعام کرده است هیچ 
عارضه جانبی جدی از کسانی که واکسن را 
در موارد اضطراری دریافت کرده اند گزارش 
نشده است.با رونمایی از واکسن ضد کرونای 
شرکت های اروپایی و آمریکایی، شرکت های 
چینی هم به فکر تسریع در عرضه این واکسن ها 
افتاده اند که واکسن ساخت شرکت سینوفارم 

می تواند نمونه نخست آن باشد.

اعتراض به محدودیت های 
کرونایی در آلمان

به  اعتراض  در  آلمان  لایپزیگ  شهر  مردم 
محدودیت هایی کرونایی دولت به خیابان ها آمده 
و تظاهرات کرده اند.شهر لایپزیگ آلمان )شنبه( 
محدودیت هایی  به  مردمی  اعتراضات  شاهد 
کرونایی دولت بود.به نــوشتـــه خبر گزاری 
اسپوتنیک، این اعتراضات در حــالی برپا شده اند 
که »بوندستاگ« یا پارلمان آلمان روز چهار شنبه 
محدودیت هایی را برای مبارزه با گسترش بیشتر 
ویروس کرونا در کشور معرفی کرد.از جمله این 
محدودیت ها می توان به حفظ فاصله اجتماعی، 
استفاده ماسک، تعطیلی فروشگاه ها، رستوران ها و 
دیگر اقدامات اشاره کرد.طبق آمار و ارقام مؤسسه 
»رابرت کوچ«، آلمان طی ۲۴ ساعت گذشته، ۲۲ 
هزار و ۹۶۴ مورد مبتای جدید را ثبت کرده  است 
که رقم کلی مبتایان در این کشور را به رقم ۹۰۲ 
هزار و 5۲۸ نفر رساند.همچنین در همین بازه 
زمانی، ۲5۴ نفر نیز در این کشور بر اثر ابتا به 
ویروس کرونا جان خود را از دست داده اند و رقم 
کلی مرگ و میر را به ۱۳ هزار و ۸۸۴ نفر رساند.

پیشتر نیز مردم شهر برلین، پایتخت آلمان در 
اعتراض به محدودیت های مرتبط با کرونا بارها به 
خیابان های این شهر آمده ، راهپیمایی و تظاهرات 

کردند.

خــبر
بازگشت کرونا به چین

عرضه واکسن به زودی

وزیر خارجه روسیه که برای رایزنی با مقامات ارمنستانی درباره 
توافق قره باغ به ایروان سفر کرده، تاکید کرد تاش برای بازنگری 
در این توافق »غیر قابل قبول« است.»سرگئی لاوروف« وزیر خارجه 
روسیه که برای رایزنی با نخست وزیر ارمنستان و رئیس جمهور این 
کشور به ایروان سفر کرده، در یک کنفرانس خبری گفت تاش برای 
بازنگری در توافقنامه قر ه باغ قابل قبول نیست.به گزارش خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، وی تاکید کرد »نیکول پاشینیان« نخست وزیر 
ارمنستان و »آرمن سرکیسیان« رئیس جمهور این کشور به طور 
کامل به اجرای توافق این کشور با جمهوری آذربایجان با میانجیگری 

مسکو برای پایان دادن به درگیری ها در منطقه قره باغ متعهد هستند.
دیپلمات روس در ادامه تاکید کرد توافق دست یافته در روز نهم نوامبر 
بین سه طرف مذکور هیچ جایگزین دیگری ندارد.شنبه »سرگئی 
شویگو« وزیر دفاع روسیه در راس یک هیات از وزارتخانه های 
مختلف این کشور وارد ایروان پایتخت ارمنستان شد و سپس 
»سرگئی لاوروف« وزیر خارجه و »الکساندر نوواک« معاون نخست 
وزیر روسیه نیز وارد ایروان شدند.این هیات بلندپایه روس با مقامات 
ارشد ارمنستان با محور توافق آتش بس در منطقه قره باغ کوهستانی 
و روند اجرای آن مذاکره خواهد کرد.در تاریخ نهم نوامبر )۱۹ آبان 

ماه(، »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه، »الهام علی اف« 
رئیس جمهور جمهوری آذربایجان و »نیکل پاشینیان« نخست وزیر 
ارمنستان بیانیه  مشترکی را در خصوص آتش بس کامل در منطقه 
قره باغ کوهستانی به امضا درآورند.روسای جمهور روسیه، جمهوری 
آذربایجان و نخست وزیر ارمنستان پس از آن یک توافق ده بندی برای 
توقف درگیری ها بر سر منطقه قره باغ کوهستانی امضا کردند و قرار 
شد تا نیروهای حافظ صلح روسیه در خط تماس میان منطقه قره باغ 
و جمهوری آذربایجان مستقر شوند. نظامیان روسیه از هفته گذشته 

روند استقرار خود را به همراه تجهیزات نظامی آغاز کرده اند.

قاضی دیوان عالی ایالت آریزونا آخرین پرونده مربوط به شکایات انتخاباتی 
در این ایالت را نیز رد و اعام کرد رسیدگی به آن تغییری در نتیجه انتخابات 
ایجاد نمی کرد.یکی از قضات ایالت آریزونا، روز شنبه آخرین پرونده شکایات 
انتخاباتی این ایالت را نیز رد کرد.به نوشته پایگاه خبری »هیل«، »مارگارت 
ماهونی« قاضی دیوان عالی ایالت آریزونا رسیدگی به این پرونده را که از 
سوی دو رأی دهنده تنظیم شــده بود بی نتیجه دانست.طبق این پرونده، 
دو رأی دهنده در این ایالت مدعی شده بودند آرای آن ها در نتیجه نهایی 
مربوط به این ایالت لحاظ نشده است. به گفته ماهونی احتساب این دو رأی 

تأثیری در اعام پیروز انتخابات در آریزونا نداشــته و رسیدگی به آن را رد 
کرد.با اتمام شمارش آرای ایالت آریزونا، »جو بایدن« نامزد حزب دموکرات، 
با اختاف حدود ۱۰هزار رأی توانست »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا 
را در این ایالت شکست دهد.ایالت آریزونا طبق قوانین ایالتی خود، تا پایان 
ماه جاری میادی )هفته آینده( نتیجه نهایی شماری  آرا را اعام کند.در 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا که روز سوم نوامبر )۱۳ آبان( برگزار شد، 
برآورد رسانه ها حاکی است »جو بایدن« نامزد حزب دموکرات با ۳۰۶ رأی 
الکترال در مقابل ۲۳۲ رأی ترامپ پیروز شده است. طبق قوانین آمریکا هر 

یک از نامزدهای انتخاباتی که بتواند ۲7۰ رأی الکترال را به دست بیاورد 
به عنوان رئیس جمهور آمریکا انتخاب شــده و مجوز ورود به کاخ ســفید 
را به دســت می آورد.تیم دونالد ترامپ از پذیرش شکست امتناع کرده و 
شکایت هایی را در چند ایالت علیه آنچه به گفته آنها تخلف ها و تقلب های 
انتخاباتی اســت، مطرح کرده است اما این شــکایت ها در چند ایالت رد 
شده اند.تنها ایالتی که پس از گذشت دو هفته از انتخابات آمریکا تخلف در 
آن به اثبات رسیده، ایالت جورجیا اســت. بازشماری نزدیک به 5 میلیون 
رأی در این ایالت نشان داد جو بایدن ۱۲۲۸۴ رأی بیشتر از ترامپ کسب 
کرده است. این در حالی است که نتایج شمارش اولیه اولیه آرا در جورجیا 

از اختاف ۱۴۰۰۰ رأی به نفع جو بایدن حکایت داشت.

آخرین پرونده شکایات انتخاباتی در ایالت آریزونا رد شد

ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه با صدور دستوری، 
تحریم خرید مواد غذایی از کشورهای غربی )تحریم کنندگان 
روسیه( را تا پایان سال ۲۰۲۱ میادی تمدید کرد.دستور کتبی 
پوتین برای تمدید تحریم کشورهای تحریم کننده روسیه تا پایان 
ماه دسامبر سال ۲۰۲۱میادی)دی ماه۱۴۰۰(، روز شنبه در 
پورتال اطاعات حقوقی روسیه منتشر شده است.در این دستور 
گفته شده است: تدابیر اقتصادی ویژه که در دستور شماره 5۶۰ 
رئیس جمهوری روسیه مورخه ۶ ماه اوت سال ۲۰۱۴ پیش بینی 
شده است تا روز ۳۱ ماه دسامبر سال ۲۰۲۱ تمدید شود.عاوه بر 
آن به دولت روسیه دستور داده شده است تا مطابق با اختیارات 
خود، دستور رئیس جمهوری روسیه در مورد تمدید تحریم های 
غرب را اجرا کند.روسیه با توجه به حفظ تحریم های کشورهای 
غربی علیه روسیه، هر ساله تحریم های در مورد این کشورها وضع 
یا تحریم های قبلی را تمدید می کند.پوتین پاییز سال ۲۰۱۴ در 
پاسخ به تحریم های کشورهای غربی علیه روسیه طی دستوری، 
واردات محصولات کشاورزی، مواد خام و مواد غذایی از کشورهای 
تحریم کننده روسیه را صادر کرده بود.اقامی همچون محصولات 
کشاورزی، انواع گوشت، محصولات دریایی، میوه و صیفی جات 
و محصولات لبنی در فهرست تحریم های روسیه علیه غرب قرار 

گرفته اند.

 

رئیس جمهور ترکیه گفت، او کشورش را بخشی از 
خاک اروپا و نه هیچ کجای دیگری می بیند و به دنبال 
یافتن جایگاهی برجسته برای ترکیه در جهان پسا کرونا 
است.»رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه روز 
شنبه گفت،کشورش را بخشی از خاک اروپا می داند.

به نوشته خبرگزاری »آناتولی«، اردوغان گفت: ما 
خود را داخل اروپا می بینیم نه هیچ کجای دیگر. به 
ساختن آینده خود با اروپا فکر می کنیم.رئیس جمهور 
ترکیه افزود:  شادی پیروزی در قره باغ را با برادران 
آذربایجانی خود سهیم هستیم که به رنج ۳۰ ساله 
اشغالگری خاتمه دادند.اردوغان در ادامه گفت: خواستار 
همکاری قدرتمندتر با دوستان و متحدان و استفاده از 
اتحاد طولانی و نزدیک خود با آمریکا برای حل و فصل 
مسائل بین المللی و منطقه ای هستیم. به دنبال پیدا 
کردن جایگاهی برجسته در جهان بعد از کرونا هستیم. 
وی افزود: به نظر ما هیچ کشور و سازمان آبرومندی 
نمی پذیرد که بازیچه دست لابی و گروه های تروریستی 
بشوند که دشمنی با ترکیه را سرلوحه کار خود قرار 

داده اند.

  ترکیه را بخشی 
از خاک اروپا می بینیم

 پدرو سانچز نخست وزیر اسپانیا از تصویب طرحی در آینده 
نزدیک خبر داد که به موجب آن واکسیناسیون کرونا در این 
کشور از نخستین هفته سال۲۰۲۱ قابل اجرا خواهد بود.به 
گزارش شبکه چندملیتی تله سور آمریکای لاتین، سانچز با 
اعام این خبر افزود: اسپانیا به همراه آلمان، اولین کشور 
اتحادیه اروپا در برخورداری از برنامه جامع واکسیناسیون 
خواهد بود. طرحی که با تصویب آن در شورای وزیران روز 
سه شنبه آینده، بخش قابل توجهی در این کشور از هفته اول 
سال ۲۰۲۱ در برابر کرونا واکسینه خواهند شد.سانچز ضمن 
ابراز خرسندی از کاهش آمار مبتایان در دوهفته پیاپی به 
اندازه۱۰۰ هزار نفر، افزود: اگرچه هنوز از نظر میزان ابتا 
در بالای جدول قرار داریم، اما در مسیر درستی برای نزولی 
کردن منحنی آمار قرار گرفته ایم. این امر به ویژه با اعام 
واکسن های جدید چشم انداز امیدبخشی را پیش روی ما قرار 
داده است.وی همچنین با اشاره به قراردادهای اتحادیه اروپا 
با شرکت های دارویی آسترازنکا و فایزر گفت این قراردادها 
برای دستیابی به یک میلیارد دوز واکسن  کرونا صورت گرفته 
که درمجموع، ۱۰ درصد میزان قراردادی واکسن به اسپانیا 

تعلق خواهد گرفت.

 اسپانیا واکسیناسیون 
را از 2۰2۱ اجرا می کند

 پوتین تحریم کشورهای غربی 
را تمدید کرد

مردم شیلی در اعترض گسترده به عملکرد ضعیف 
دولت در بهبود اقتصادی و مهــار بحران کرونا، با 
حضور خیابان ها خواستار برکناری رئیس جمهوری 
کشورشان شدند.به گزارش شبـکه چندملیــتی 
تله سور آمریکای لاتین، همه گیری ویروس کرونا 
با برجسته ســازی ضعف های دولت سباســتین 
پینیرا رئیس جمهوری شــیلی، این بار تظاهرات 
گسترده این کشور را به ســوی مطالبه برکناری 
وی سوق داد.از نیمه ســال ۲۰۱۹ هزاران نفر در 

اعتراض به اجرای بسته های اقتصادی دولت شیلی 
به خیابان ها ریختند. اجرای این طرح باعث کمبود 
بودجه در بخش دولتی و فراهم آوردن شــرایط 
اقتصادی به سوی خصوصی ســازی احتمالی در 
این کشور شده است. معترضان همچنین از امتناع 
دولت پینیرا در برابر لایحه حفظ قانون اساسی با 
استفاده از درخواست تجدید نظر به خشم آمده اند. 
لایحه امــکان برداشــت دوم از ۱۰ درصد بخش 
مدیران صندوق بازنشســتگی را فراهم می کند. 

در همین راستا ملت شیلی استفاده پلیس از ابزار 
خشونت در سرکوب اعتراضات مسالمت آمیز مردم 
بی دفاع زنان و نوجوانان و اصحاب رسانه را به شدت 
مورد انتقاد قرار دادند.ناآرامی های گسترده شیلی 
از ۱۸ اکتبر ۲۰۱۹ )۲۶ مهر ۱۳۹۸( در اعتراض به 
افزایش بهای بلیت مترو آغاز و به تدریج به مخالفت 
با وضعیت اقتصادی در کشور منتهی شد که پیامد 
آن غارتگری، آتش افروزی و درگیری های روزانه 
بین معترضان و نیروهای پلیس بود. این بدترین 
بحران سیاسی شیلی در سه دهه اخیر محسوب 
می شد.  اعتراضات شیلی در مدت شش ماه ادامه 
داشت که با شــیوع ویروس کرونا به طور موقت 

فروکش کــرده بود.به دنبال تــداوم اعتراض ها، 
رئیس جمهوری این کشور با برگزاری همه پرسی 
درباره تغییر قانون اساســی این کشــور موافقت 
کرد. این تغییر اساسی یکی از خواسته های اصلی 
معترضان بود که برای آن در طول یک سال گذشته 
تجمع های گســترده ای علیه دولت برگزار کرده 
بودند.  به عقیده معترضان قانون اساسی این کشور 
یکی از علل اصلی نابرابری در شیلی است.بر اساس 
به روز رســانی تارنمای وردمترز، آمار مبتایان به 
کووید۱۹ در این کشور آمریکای جنوبی، به بیش 
از 5۳7 هزار نفر می رسد که بالغ بر ۱5 هزار نفر از 

آنها بر اثر ویروس کرونا آنها جان باخته اند.

مردم شیلی خواستار استعفای  رئیس جمهوری شدند

رئیس جمهوری چین برای اولین بار تلویحا گفت که کشــورش 
درباره پیوستن به پیمان تجاری اقیانوس آرام موسوم به »ان. پی. 
پی« موضع مثبتی دارد و عضویت در این پیمان را بررسی خواهد 
کرد.به گزارش شینهوا، »شــی جین پینگ« شامگاه جمعه در 
سخنرانی خود در بیست و هفتمین نشست سران سازمان اپک که 
به صورت آناین برگزار شد افزود: آسیا و اقیانوسیه باید همچنان 
قاطعانه از نظام تجاری چندجانبه با محوریت ســازمان تجارت 
جهانی حمایت و برای یکپارچگــی جوامع اقتصادهای منطقه و 

ایجاد هرچه سریعتر منطقه تجارت آزاد آسیا تاش بیشتری داشته 
 )APEC( باشند.سازمان همکاری های اقتصادی آسیا-پاسفیک
یک گروه اقتصادی از کشورهای حاشیه اقیانوس آرام است که به 
منظور بهبود مناســبات اقتصادی و سیاسی با یکدیگر همکاری 
می کنند.رئیس جمهوری چین در ادامه خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر جهان و منطقه آسیا- اقیانوسیه دستخوش تغییرات اساسی 
شده و این که همکاری های آسیا- اقیانوسیه در آینده چه مسیری 
طی خواهد کرد برای توســعه منطقه، رفاه مردم و آینده جهان 

تاثیرگذار خواهد بود.او افزود که کشــورش به نقش اپک بسیار 
اهمیت می دهد و همچنان به حمایت خود از توسعه این سازمان 
ادامه می دهد و بدون هیچ تردیدی برای توسعه آسیا- اقیانوسیه و 
ایجاد رفاه بیشتر برای مردم منطقه تاش خواهد کرد؛ چین مایل 
است با همه طرف های آسیا و اقیانوسیه برای ایجاد یک منطقه 
صلح آمیز، سعادتمند و زیبا مشترکا تاش کند.شی اظهار کرد: در 
سال جاری یک وظیفه مهم اپک این است که تاش برای تحقق 
اهداف تعیین شده برای همکاری پس از سال ۲۰۲۰ را آغاز کند.

وی افزود: ما که اهداف ساخت یک جامعه مشترک المنافع آسیا 
و اقیانوسیه را تعیین کرده ایم باید آن را به عنوان یک نقطه مبدا 
جدید دانسته و مرحله ای جدید از همکاری های آسیا- اقیانوسیه 

را آغاز کنیم.

رئیس جمهوری چین:
 احتمالا به پیمان تجاری اقیانوس آرام می پیوندیم

سرگئی لاوروف:

  تلاش برای بازنگری 

 در توافقنامه قر ه باغ 

»غير قابل قبول« است



جانشین رئیس پلیس آگاهی ناجا از دستگیری سارقان طاجات زنان 
سالخورده در یکی از استان ها خبر داد و از هموطنان خواست مراقب 
سوءاستفاده مجرمان باشند. سردار فرامرز به گذر اظهارکرد: در پی 
اعام شکایت تعدادی از شهروندان مبنی بر اینکه افرادی به بهانه کمک 
به فقرا و نیازمندان در نزدیکی مساجد و معابر، پرسه زده و طاجات 

)گوشواره، انگشتر، دستبند و...( آنان را به سرقت برده اند، بافاصله 
تحقیقات پلیسی آغاز و کارآگاهان موفق شدند سارقان را در یک اقدام 
ضربتی شناسایی و دستگیر کنند. وی افزود: کارآگاهان ابتدا چهره 
فرضی سارقان را مشخص و با انجام تحقیقات میدانی و روش های علمی 
کشف جرایم، موفق شدند سارقان را شناسایی، دستگیر و در بازرسی از 

خودروی آنان، مبالغ زیادی اسکناس، دلارتقلبی و طاجاتی که در همان 
روز از زنان سالخورده کف زنی کرده بودند، کشف کنند. جانشین رئیس 
پلیس آگاهی ناجا با بیان اینکه متهمان تاکنون به ۴۰ فقره سرقت به این 
شیوه اعتراف کرده اند، تصریح کرد: پلیس طبق قانون با مخان امنیت 
برخورد قاطع کرده، اما شهروندان نیز می بایست نسبت به ترفند های 
متقلبانه و فریبکارانه شیادان آگاه باشند و هرگونه موارد مشکوک را در 

اسرع وقت به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ گزارش کنند.

دستگیری سارقان طلاجات زنان سالخورده

سال  سوم 14حــوادث
a شماره875 r m a n m e l i . i r

یکشنبه 
1399 .9 .2

6ربیع الثانی1442/  22 نوامبر2020

کوتاه حوادثی 
دستگیری موبایل قاپ حرفه اي 
فرمانده انتظامي شهرستان بهارستان از دستگیري 
موبایل قاپ حرفه اي و کشف ۳۰ فقره سرقت خبر داد. 
سرهنگ فرامرز رضایی گفت: در پي وقوع چندین 
فقره موبایل قاپي در شهرستان بهارستان، ماموران 
موضوع را به صورت ویژه دردستور کار قرار دادند. وي 
افزود: ماموران با انجام اقدامات پلیسي، موبایل قاپ 
را در مخفیگاهش شناسایي و طي هماهنگي با مقام 
قضائي در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شد. 
سرهنگ رضایی ادامه داد: متهم در بازجویي هاي 
انجام شده به ۳۰ فقره موبایل قاپي اعتراف کرد. 
فرمانده انتظامي شهرستان بهارستان در پایان با 
بیان اینکه متهم با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل 
قانونی تحویل مراجع قضائی شد به شهروندان توصیه 
کرد: هنگام استفاده از تلفن همراه، گوشی را به سمت 
پیاده رو یا دیوار نگهداشته و پس از اتمام کار خود 

با تلفن، آن را داخل کیف یا جیب خود قرار دهند.

سارقان طلافروشی به دام افتادند
شرقی  آذربایجان  استان  انتظامی  فرمانده 
گفت: با تاش بی وقفه و شبانه روزی ماموران 
پلیس آگاهی استان و شهرستان بناب سارقان 
مسلح مغازه طافروشی دستگیر شدند. سردار 
حسین عبدی اظهارکرد: در پی سرقت از یک 
مغازه طافروشی در شهرستان بناب در اواخر 
شهریورماه امسال، دستگیری سارقان در دستور 
کار پلیس قرار گرفت. وی با بیان اینکه سرقت از 
طافروشی شهرستان بناب یکی از پیچیده ترین 
سرقت ها بوده و هیچ سرنخی در دست نبود، 
افزود: ماموران پلیس آگاهی استان و انتظامی 
این شهرستان با تاش شبانه روزی و اشرافیت 
اطاعاتی، بررسی های میدانی، اقدامات تخصصی 
و روش های علمی ۳ سارق را به همراه یک 
مالخر شناسایی و در یک عملیات ضربتی در 
مخفیگاهشان دستگیر کردند. ارشدترین مقام 
انتظامی استان تصریح کرد: در بازرسی از مخفیگاه 
سارقان یک قبضه کاش، مقادیری طاجات 
مسروقه، ۳۰ هزاردلار و یکدستگاه خودرو و 
سند یک واحد آپارتمان که از فروش طاجات 
مسروقه خریداری شده بود، کشف و توقیف شد. 
سردار عبدی با بیان اینکه مشارکت شهروندان و 
توجه به هشدارهای پلیسی در کاهش جرایم و به 
خصوص پیشگیری از سرقت موثر است، گفت: با 
توجه به اینکه سارقان علت سرقت از این مغازه را 
نداشتن تجهیزات ایمنی مناسب آن اعام کردند 
از اصناف به ویژه طافروشان درخواست داریم که 
مغازه های خود را به تجهیزات ایمنی مجهز و به 
توصیه های پلیسی توجه کنند. فرمانده انتظامی 
آذربایجان شرقی با اشاره به اینکه امنیت مردم 
خط قرمز پلیس است، تاکید کرد: در حال حاضر با 
اقدامات پلیس، دستگاه قضائی، نهادهای امنیتی و 
همکاری مردم امنیت خوبی در استان برقرار بوده و 
پلیس در برخورد با مخان نظم و امنیت و آسایش 

شهروندان مصمم و جدی است.

کشف انبار احتکار موادغذایی 
سرهنگ داوود امجدی فرمانده انتظامی لارستان 
استان فارس از شناسایی و کشف ۳ انبار موادغذایی 
احتکار به ارزش ۱۱ میلیارد ریال در این شهرستان 
خبر داد و گفت:  ماموران انتظامی لارستان به همراه 
کارکنان ناحیه مقاومت بسیج با انجام اقدامات فنی 
به سرنخ هایی از احتکار مقادیر زیادی موادغذایی در 
۳ انبار واقع در یکی از محله های این شهرستان مطلع 
شدند. وی افزود: ماموران پس از هماهنگی قضائی به 
محل های موردنظر اعزام و در بازرسی از آن انبارها، ۲ 
هزار و 5۰۰ کیلوگرم شکر، ۲5۰ کیلو قند، یک هزار 
و 75۲ پاکت پودر لباسشویی، ۸ هزار و ۸۸ قوطی 
کنسرو ماهی، یک هزار و ۶۸۰ قوطی نوشیدنی، 
۲۴۰ کیلو لوبیا، ۲۸۰ لیتر روغن، ۳۲۰ کیلو عدس 
و ۳ دستگاه خودرو پژوپارس احتکار را کشف کردند. 
فرمانده انتظامی لارستان با بیان اینکه ارزش اموال 
مکشوفه برابر نظر کارشناسان، ۱۱ میلیارد ریال 
برآورد شده است، گفت: با توجه به عدم حضور مالک 
انبارها، در این خصوص پرونده تشکیل و برای سیر 

مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شد.

قاچاقچی هروئین دستگیر شد

جانشین فرمانده انتظامی چالوس از شناسایی و دستگیری یک 
قاچاقچی موادمخدر با پنج کیلوگرم هروئین در شهر مرزن آباد این 
شهرستان خبر داد. سرهنگ حمید عابدی نیا گفت که این قاچاقچی 
که در پوشش خانواده به همراه همسر و فرزند خردسالش از محور 
کندوان وارد شهر مرزن آباد شده بود، شناسایی و دستگیر شد. وی 
افزود: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر چالوس با همکاری پلیس 
مبارزه با موادمخدر استان و عوامل کانتری ۱۳ شهر مرزن آباد پس از 
دستگیری این متهم در جریان بازرسی از خودروی وی پنج کیلوگرم 
هروئین کشف کردند. جانشین فرمانده انتظامی چالوس افزود: 
متهم پس از تشکیل پرونده با قرار صادره از سوی مراجع قضائی 
روانه زندان شد. وی از هموطنان خواست برای مقابله با ناهنجاری 
اجتماعی با پلیس همکاری کرده و هرگونه اطاعات را به مرکز 

فوریت پلیسی ۱۱۰ اعام کنند.

اعتراف سارق  به ۳0 فقره سرقت 

فرمانده انتظامی استان کردستان از دستگیری سارق حرفه ای 
منزل و اعتراف وی به ۳۰ فقره سرقت در سنندج خبر داد. سردار 
علی آزادی گفت: در پي شکایت تعدادی از شهروندان مبنی بر 
سرقت وسایل داخل منزل، رسیدگي به موضوع در دستور کار 
ماموران انتظامی شهرستان سنندج قرار گرفت. وی ادامه داد: با 
بررسی های میدانی و استفاده از بانک اطاعاتی سارقان سابقه دار، 
ماموران کانتری ۱۸ سنندج  طی یک عملیات موفق به شناسایی و 
دستگیری سارق حرفه ای و سابقه دار منزل در یکی از محات حاشیه 
شهر شدند. این مقام ارشد انتظامی استان در ادامه افزود: متهم در 
تحقیقات انجام شده و با ارائه شواهد و مستندات از سوی ماموران  
به ۳۰ فقره سرقت منزل اعتراف و مقدار زیادی اموال سرقتی در 
مخفیگاه سارق کشف شد. فرمانده انتظامی کردستان با اشاره به 
دستگیری ۳ مالخر در این عملیات خاطرنشان کرد: در همین راستا 
پرونده تشکیل و متهمان برای انجام مراحل قانونی تحویل مراجع 

قضائی شدند.

جاساز شیشه در یک منبع آب
جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان از کشف ۶۲ کیلو 
و ۶۹۸ گرم ماده مخدر شیشه که به طور حرفه ای در یک منبع 
آب جاساز شده بود، خبر داد. سرهنگ محمدرضا هاشمی فر 
اظهارکرد: ماموران انتظامی مستقر در ایستگاه بازرسی شهید 
شرافت شهرستان نائین حین کنترل خودروهای عبوری 
از ایستگاه به یک کامیون کشنده مشکوک و آن را متوقف 
کردند. وی افزود: در بازرسی تخصصی از این خودرو ۶۲ کیلو 
و ۶۹۸ گرم ماده مخدر شیشه که به طور حرفه ای در یک منبع 
آب در اتاق بار کامیون جاساز شده بود کشف شد. سرهنگ 
هاشمی فر ادامه داد: در این خصوص کامیون کشنده توقیف 
و یک سوداگر مرگ نیز دستگیر که برای اقدامات قانونی به 
مراجع قضائی تحویل داده شد. جانشین فرمانده انتظامی 
استان اصفهان خاطرنشان کرد: نیروی انتظامی با سوداگران 
مرگ و قاچاقچیان افیونی برخورد قاطع و قانونی می کند و 

هرگز اجازه جولان وسرکشی به آنان را نخواهد داد.

کشف ۳۳4 حلقه لاستیک قاچاق
فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف ۳۳۴ حلقه 
لاستیک قاچاق به ارزش ۱۱میلیارد و ۶۹۰ میلیارد ریال 
در شهرستان قشم خبر داد. سردار غامرضا جعفری گفت: 
ماموران پلیس امنیت اقتصادی شهرستان قشم در راستای 
اجراي طرح سراسری نصر، حین گشتزنی در سطح حوزه 
استحفاظی یک انبار لاستیک قاچاق را در این شهرستان 
شناسایی کردند. وی افزود: ماموران با هماهنگی مقام قضائی 
در بازرسی از محل موردنظر تعداد ۳۳۴ حلقه لاستیک 
خارجي تریلر قاچاق کشف کردند. این مقام انتظامی ارزش 
محموله کشف شده را ۱۱میلیارد و ۶۹۰ میلیون ریال عنوان 
و تصریح کرد: در این خصوص یک نفر متهم دستگیر که 

به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی معرفی شد.

4۳۲   تن   پیاز احتکاری  کشف   شد
جانشین فرماندهي انتظامي استان فارس، گفت: ماموران پلیس 
نبار پیاز احتکارشده  امنیت عمومي شهرستان سپیدان، یک ا
به ارزش ۲۱ میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال را کشف کردند. سردار 
یوسف ملک زاده، بیان کرد: ماموران پلیس امنیت عمومي سپیدان با 
اقدامات فني و تخصصي از اخباري مبني بر نگهداري و احتکار پیاز در 
یکي از روستاهاي این شهرستان مطلع و موضوع را به صورت ویژه در 
دستور کار خود قرار دادند. وی تصریح کرد: بافاصله با کسب مجوز 
قضائي و با حضور نمایندگان اصناف، از انبار موردنظر بازدید به عمل 
آمد و ۴۳۲ تن پیاز که فاقد مدارک ورودي و خروجي و احتکار شده 
بود، کشف و توقیف شد. جانشین فرماندهي انتظامي استان با بیان 
اینکه ارزش این محموله احتکار شده برابر نظر کارشناسان، ۲۱ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال برآورد شده است، تصریح کرد: با توجه 
به عدم حضور مالک آن، انبار پلمب و پرونده تشکیل شده تحویل 

مراجع قضائي شد.

خـبر

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه ازانهدام باند 
سارقان مغازه، کشف ۴۲ فقره سرقت، دستگیری 
5 سارق و مالخر خبر داد. سردار علی اکبر 
جاویدان بیان داشت: به دنبال وقوع چندین فقره 
سرقت مغازه در سطح شهر کرمانشاه دستگیری 
سارق یا سارقان در دستور کار پلیس قرار گرفت. 
وي گفت: در این راستا کارآگاهان پلیس آگاهي 
به طورویژه پیگیر این سرقت ها شده و با انجام کار 
اطاعاتي و پلیسي موفق شدند در یک مرحله 
با شناسایي ۲ سارق آنها را طی یک عملیات 

دستگیر کنند. سردار جاویدان ادامه داد: در 
تحقیقات اولیه، متهمان منکر ارتکاب هرگونه 
سرقتي شدند که کارآگاهان پرونده، دامنه 
تحقیقات را گسترش دادند و در نهایت مشخص 
شد که متهمان از افراد سابقه دار و حرفه ای 
هستند. وی افزود: کارآگاهان با انجام روش های 
علمی و نوین کشف جرم، عرصه را بر آنها تنگ 
کردند که در نهایت متهمان لب به اعتراف 
گشوده و به ۳۴ فقره سرقت مغازه و ۸ فقره 
سرقت اماکن خصوصی در سطح شهر کرمانشاه 

اعتراف کردند. فرمانده انتظامی استان کرمانشاه 
تصریح کرد: در ادامه تحقیقات در خصوص اینکه 
اموال مسروقه به چه شخص یا اشخاصي فروخته 
شده است، متهمان اعتراف کردند که اموال را 
به ۲ مالخر فروخته اند که با راهنمایي سارقان، 
مخفیگاه افراد مالخر شناسایي شد و با هماهنگي 
قضائي هر ۲ مالخر دستگیر و به اداره مبارزه با 
سرقت انتقال یافتند که در حین تحقیقات و 
مواجهه حضوري با سارقان دستگیر شده به 
خرید اموال مسروقه از آنان اعتراف کردند. 

این مقام انتظامی گفت: با راهنمایي متهمان، 
محل هاي سرقت بازسازي و مالباختگان نیز 
شناسایی شدند. وی در ادامه خاطرنشان کرد: 
پرونده پس از انجام تحقیقات به همراه متهمان 
به دادسرا ارسال شد که دستگیرشدگان با صدور 
قرار، روانه زندان مرکزي کرمانشاه شدند. سردار 
جاویدان در پایان از شهروندان به ویژه کسبه 
خواست به هشدار های پلیس توجه جدی داشته 
باشند و مغازه های خود را به سیستم های ایمنی 

و هشداردهنده تجهیز کنند.

باند سارقان مغازه منهدم شد

سردار رهام بخش حبیبی فرمانده انتظامی 
استان فارس از توقیف سواری MVM و کشف 
۱۶۳ کیلو حشیش در محور قطرویه- نی ریز 
خبر داد و گفت: ماموران انتظامی نی ریز با 
اقدامات فنی و تخصصی مطلع شدند شخصی 
با یک خودرو MVM قصد انتقال موادمخدر به 
این شهرستان را دارد که موضوع را به صورت 
ویژه در دستور کار خود قرار دادند. وی ادامه 
داد: بافاصله ماموران پلیس به محور قطرویه- 
نی ریز اعزام و با انجام گشت های محسوس و 
نامحسوس خودرو حامل موادمخدر را شناسایی 
و دستور ایست دادند که راننده بدون توجه 
اقدام به فرار کرد. فرمانده انتظامی استان فارس 
گفت: پس از طی مسافتی تعقیب وگریز، خودرو 
متوقف و در بازرسی از آن، ۱۶۳ کیلو حشیش 

کشف و در این رابطه یک قاچاقچی دستگیر 
شد. سردار حبیبی با اشاره به اینکه متهم 
پس از سیر مراحل قانونی روانه زندان شد، 
افزود: مبارزه بی امان با موادمخدر و دستگیری 
سوداگران مرگ به صورت ویژه در دستور کار 

این فرماندهی قرار دارد.

رئیس پــلیــس فـــتـای استان کرمان از 
دستگیری عامل برداشت غیرمجاز از حساب 
بانکی شهروندان خبر داد و گفت: با فعالسازی 
سامانه پیامکی و رمزپویا نسبت به کنترل 
کنید.  اقدام  خود  بانکی  صورتحساب های 
سرهنگ امین یادگارنژاد افزود: با شکایت خانمی 
مبنی بر اینکه فردی ناشناس اقدام به برداشت 
۳۰۰ میلیون ریال از حساب بانکی اش به صورت 
اینترنتی کرده است، پرونده در دستور کار پلیس 
قرار گرفت. یادگارنژاد ادامه داد: با تحقیقات 
گسترده پلیسی، فرد برداشت کننده از حساب 
شاکیه مورد شناسایی قرار گرفت و با هماهنگی 
مراجع قضائی به پلیس فتا تحویل داده شد. 
رئیس پلیس فتا انتظامی استان کرمان گفت: 
این مجرم سایبری در ابتدا منکر بزه انتسابی 

خود شده بود؛ اما پس از مواجهه  با دلایل و 
مدارک لب به اعتراف گشود و اعتراف کرد که 
مدتی قبل در یک شرکت ارائه دهنده خدمات 
اینترنتی مشغول به کار بوده که بعداز نصب 
اینترنت منزل شاکیه و به منظور خرید بسته های 
مصرفی اینترنت، اطاعات کارت بانکی وی اعم از 
رمزدوم، cvv۲ و تاریخ انقضای کارت بانکی را 
دریافت کردم. سرهنگ یادگارنژاد افزود: متهم 
چند ماه بعداز آنکه از آن شرکت بیرون می آید 
و چون اطاعات بانکی وی را در سررسید خود 
یاداشت کرده بعداز گرفتن موجودی متوجه 
می شود که شاکی هنوز رمزدوم بانکی خود 
را تغییر نداده و رمزپویا ندارد و به تصور اینکه 
شناسایی نمی شود اقدام به خریدشارژ و برداشت 

غیرمجاز از حساب شاکیه می کند.

توقیف  MVM با ۱۶3 کیلو حشیش 

فعال نبودن  رمزپویا  دردسرساز  شد

فرمانده پلیس راه آهن گفت: در راستای 
مقابله با قاچاق کالا و ارز تعداد ۱75 مورد پرونده 
تشکیل و ۱۸۱ نفر نیز در این رابطه دستگیر 
مکشوفه  قاچاق  اقام  ریالی  ارزش  شدند، 
5۲ میلیارد و ۱77 میلیون و ۲۹۱ هزار ریال 
است. سردار حشمت ا... ملکی با اعام آمادگی 
حداکثری پلیس راه آهن کشور در تامین نظم و 
امنیت حوزه استحفاظی، به تشریح فعالیت های 
انجام شده در خصوص کشف موادمخدر و کالا 
و ارز قاچاق در هفت ماهه سال ۹۹ پرداخت و 
افزود:  با توجه به انتخاب سال ۹۹ از سوی مقام 

معظم رهبری به نام »سال جهش تولید« و با 
عنایت به اینکه حسب اعام نظر کارشناسان 
یکی از موانع اصلی تولید در کشور ورود کالاهای 
خارجی قاچاق است، لذا پلیس راه آهن عاوه 
بر انجام ماموریت های محوله، فعالیت خود را 
در زمینه مبارزه با این پدیده با شتاب بیشتری 
پیگیری کرده است. سردار ملکی در خصوص 
مبارزه با قاچاق موادمخدر در محورهای ریلی نیز 
تصریح کرد: به رغم کاهش ۶5 درصدی مسافر و 
تعداد قطارها در این بازه زمانی به دلیل شرایط 
خاص ناشی از شیوع کرونا، همکاران من موفق 

به کشف 75۲ کیلو و ۹7۳ گرم انواع موادمخدر 
از قاچاقچیان و سوداگران مرگ شدند. وی تعداد 
افراد دستگیرشده در ارتباط با قاچاق موادمخدر 
را ۹5۳ نفر اعام و تصریح کرد: متهمان پس از 
تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی شدند. 
فرمانده پلیس راه آهن پلیس پیشگیری ناجا گفت: 
به منظور بهره گیری مناسب از ظرفیت ارگان ها 
و نهادهای برون سازمانی، تعامل گسترده ای با 
همکارانمان در بسیج، حراست شرکت راه آهن، 
انجمن های اولیاءومربیان دانش آموزان، اعضای 
شوراهای اسامی و دهیاری ها برای پیشگیری 

از وقوع هرگونه بی نظمی و تخلف در حوزه صنعت 
حمل ونقل ریلی در طول سالجاری انجام که 
در نوع خود منجر به افزایش سرمایه اجتماعی 
برای نیروی انتظامی شده است. سردار ملکی با 
بیان اینکه هموطنان عزیز می توانند در صورت 
مشاهده هرگونه موارد مشکوک در حوزه صنعت 
ریلی موضوع را با شماره تلفن ۰۲۱55۱۲۳۰۰۰ 
به مسئولان مربوط اطاع دهند، خاطرنشان کرد: 
عزم پلیس پیشگیری برای مبارزه با پدیده مخرب 
قاچاق و موادمخدر مثل همیشه جدی است لذا به 
افراد معاند و سودجو هشدار می دهیم چنانچه در 
صدد ایجاد خدشه در نظام اقتصادی و اجتماعی 
کشور باشند با برخورد قاطعانه و قانونی پلیس 

مواجه خواهند بود.

توقیف بیش از ۵۲  میلیارد ریال کالا و ارز قاچاق

ســردار غــامــرضا جعفری فرمانده 
انتظامی استان هرمزگــان از کــشف ۳۰ 
هزار لیترسوخت قاچاق به ارزش ۲ میلیارد 
و۱۰۰میلیون ریال در این شهرستان خبر 
داد و گفت: ماموران پلیس آگاهی سیریک 
با اشراف اطاعاتی و در پی دریافت خبری 
مبنی بر وجود مقادیری سوخت قاچاق 
در سطح شهرستان، بررسی موضوع را در 
دستور کار قرار دادند. وی با بیان اینکه 
ماموران ضمن هماهنگی با مقام قضائی 
و با تشکیل اکیپی به محل موردنظر اعزام 
شدند، افزود: در بازرسی از محل موردنظر 
کشف  قاچاق  گازوئیل  لیتر  هزار   ۳۰
شد. فرمانده انتظامی استان هرمزگان 

گفت: ارزش محموله کشف شده از سوی 
کارشناسان ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون ریال 
اعام که در این زمینه ۴ نفر متهم دستگیر 

و به مرجع قضائی معرفی شدند.

معاون هماهنگ کننده فرمانده انتظامی 
استان البرز از گازگرفتگی ۲ نفر در شهر کرج 
خبر داد. سرهنگ سیدمجید فیض جعفری 
گفت: در پی اعام مرکز فوریت های پلیسی 
۱۱۰ مبنی بر فوت ۲ مرد میانسال در اثر 
گازگرفتگی در منطقه اطراف میدان شهدا 
شهر کرج، بافاصله ماموران کانتری ۱۱ 
مرکزی به محل حادثه اعزام شدند. وی 
افزود: با حضور ماموران و بررسی موضوع 
مشخص شد، ۲ مرد حدودا ۳5 ساله به دلیل 
گازگرفتگی و استنشاق گاز منواکسیدکربن 
جان خود را از دست داده اند. معاون 
هماهنگ کننده فرمانده انتظامی استان 
البرز با اشاره به اینکه علت حادثه توسط 

عوامل آتش نشانی در دست بررسی است، 
خاطرنشان کرد: شهروندان عزیز از صحت و 
درستی وسایل گازسوزشان مطمئن شوند تا 

شاهد وقوع حوادث تلخ این چنین نباشیم.

قاتل خاموش جان 2 مرد را گرفتتوقیف ۳۰ هزار لیتر سوخت قاچاق 

عکس تزئینی
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 ایران با فدراسیون 
جهانی جودو به تفاهم نرسید

درباره  ورزش  حــکمیت  دادگــاه  ایسنا: 
رسیدگی به پرونده شکایت جودوی ایران علیه 
فدراسیون جهانی، ۲۶ شهریورماه برگزار شد. سپس 
دادگاه به دو طرف فرصت یکماهه داد تا با یکدیگر 
به توافق برسند اما در این مهلت تعیین شده بین دو 
فدراسیون ایران و فدراسیون جهانی جودو توافقی 
صورت نگرفت. دادگاه حکمیت ورزش با ارسال 
ایمیلی اعام کرد که اعام رأی دادگاه درباره 
این پرونده تا ۲۹ ژانویه تمدید خواهد شد. آرش 
میراسماعیلی، رئیس فدراسیون جودو با تایید این 
خبر در این باره گفت: با توجه به توافق نکردن دو 
طرف پرونده در مدت یکماهه که از سوی سرداور 
تعیین شده بود، CAS روز جمعه ۳۰ آبان ماه با 
ارسال ایمیلی اعام کرد که زمان مهلت اباغ رأی 
را تا ۲۹ ژانویه ۲۰۲۱ تمدید کرده است که به نظر 
می رسد داوران زمان بیشتری برای بررسی با توجه 

به حساسیت پرونده نیاز داشتند.

بازدید رئیس و دبیرکل کمیته ملی 
المپیک از پروژه های عمرانی

تسنیم: رئیس و دبیرکل کمیته ملی المپیک 
از مراحل پیشرفت پروژه های عمرانی آکادمی ملی 
المپیک بازدید کردند. رضا صالحی امیری، رئیس 
کمیته ملی المپیک به همراه دبیرکل این کمیته، رضا 
قراخانلو رئیس آکادمی ملی المپیک و جمعی از مدیران 
و عوامل اجرایی کمیته و آکادمی با حضور در آکادمی 
ملی المپیک از مراحل پیشرفت طرح های عمرانی این 
مجموعه بازدید کردند. در این بازدید مسئولان آکادمی 
ملی المپیک و متولیان اجرایی پروژه ها  جهت ارائه 

گزارش و روند اجرایی کار نیز حضور داشتند.

خارج از مستطیل سبــــز

 پاداش پرسپولیس 
در صورت قهرمانی در آسیا؟!

افزایش حداقل یک میلیون دلار دیگر به پاداش 
پرسپولیس در صورت قهرمانی آسیا، کمترین میزان 
درآمدی است که با حضور در جام جهانی باشگاه ها 
محقق خواهد شد. درآمدی که عاوه بر پاداش 
چهار میلیون دلاری برای قهرمان لیگ قهرمانان 
آسیا خواهد بود. با قطعی شدن برگزاری جام جهانی 
باشگاه ها ۲۰۲۰ به میزبانی قطر از یکم تا یازدهم 
فوریه ۲۰۲۱ )۱۳ تا ۲۳ بهمن( پاداش تیم های حاضر 
در این رقابت ها نیز مشخص شد. به این ترتیب، 
نماینده آسیا که قهرمان لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۰ 
است، این شانس را دارد تا عاوه بر چهار میلیون 
دلار پاداش قهرمانی در این رقابت ها، حداقل یک 
میلیون دلار پاداش دیگر از حضور در جام جهانی 
باشگاه ها دریافت کند. تاکنون حضور الدحیل 
آخرین قهرمان لیگ ستارگان قطر به عنوان نماینده 
کشور میزبان، بایرن مونیخ به عنوان قهرمان اروپا و 
اوکلندسیتی نیوزیلند به عنوان نماینده اقیانوسیه 
در جام جهانی باشگاه ها ۲۰۲۰ قطعی شده است. 
لیگ قهرمانان اقیانوسیه با تصمیم کنفدراسیون این 
قاره لغو شده بود، اما اوکلندسیتی نیوزیلند به عنوان 
نماینده اقیانوسیه معرفی شد. اولین بازی جام جهانی 
باشگاه ها ۲۰۲۰، روز دوشنبه اول فوریه ۲۰۲۱ 
میان الدحیل قطر و اوکلندسیتی نیوزیلند برگزار 
می شود که بازنده با دریافت 5۰۰ هزار دلار جایزه 
از دور مسابقات کنار خواهد رفت. برنده به مرحله 
بعدی جام صعود خواهد کرد، جایی که قهرمانان 
آسیا، کونکاکاف و آفریقا حضور دارند و با برگزاری 
دو بازی، دو نماینده از جمع شان برای حضور در 
نیمه نهایی مشخص می شوند. دو تیم بازنده در این 
مرحله، برای مقام پنجمی و ششمی دیدار خواهند 
کرد که در پایان، تیم ششم یک میلیون دلار و تیم 
پنجم یک ونیم میلیون دلار جایزه دریافت می کنند.

خـــبــــر

د یـــد گــاه

بعداز جدال دو عضو هیات مدیره باشگاه استقال که یکی از آنها 
مدیرعامل سابق باشگاه بود و در حال حاضر سمتی در استقال 
ندارد و رئیس هیات مدیره فعلی در برنامه تلویزیونی، از سوی 
سرمربی استقال اتفاقات تلخی رخ داد. در آن برنامه تلویزیونی 
شاهد رفتارهای زشت و زننده ای بودیم که بی اخاقی بزرگ و 
حرمت شکنی برای استقال رخ داد. ضمن اینکه کاری جرم آمیز از 
سوی رئیس هیات مدیره باشگاه استقال رخ داد که این حق برای 
طرف مقابل محفوظ است که در مراجع قضائی نسبت به عمل رخ 
داده، اعام جرم کند. او فایل صوتی را در برنامه زنده پخش کرد، 
در صورتی که آقایان نمی دانستند فایل صوتی که زوایای پنهان 
خبری را پخش می کند باید با نظر شخص قاضی پخش شود، مهمتر 
اینکه خود قاضی شنونده باشد نه اینکه فرد در برنامه تلویزیونی و 
در انظار عمومی آن را پخش کند. آقایان رفتارهای منزجرکننده و 
مشمئزکننده از خود بروز دادند و استقال را به حواشی بردند که 
قطعا تاثیرات منفی آن در تیم استقال دیده شده و می شود. در 
بازی فولاد و استقال اتفاقاتی از سوی آقای فکری رخ داد و ایشان 
در پایان مسابقه کلماتی به کار برد که در شأن و شخصیت مجموعه 
استقال و خود »فکری« نبود. سرمربیان بزرگ در زمانی که تیم شان 
دچار بحران می شود و نتیجه بازی را واگذار می کنند، باید به گونه ای 
حرف بزنند که به لحاظ اخاقی و فرهنگی تاثیر منفی نداشته باشد. 
ما باید این قضیه را بپذیریم که مدیران ما در عرصه های مختلف و 
به خصوص در ورزش نیازمند صحبت به گونه ای هستند که حواشی 
و تاثیر نامطلوب فرهنگی برای جوانان و جامعه نداشته باشد، چرا 
که این افراد الگو هستند ولی برعکس این اتفاق رخ می دهد و شاهد 
عملی نامیمون و غیراخاقی هستیم.  بنده امیدوارم مربیان و 
مدیران ما به گونه ای صحبت کنند که تاثیر مثبتی در جامعه داشته 
باشد و منجر به حرف های تلخ نشود. گفتمان های غلط بسیار تاثیر 
دارد و اگر استقال وارد حاشیه شده، به خاطر اشتباهات هیات مدیره 
و کادرفنی است. سرمربی استقال وقتی که نتیجه بازی را واگذار 
می کند نباید به گونه ای حرف بزند که تیم آسیب ببیند. هنوز ۲۸ 
هفته باقی مانده و با ورود به مسائل غیرفوتبالی، تیم دچار حاشیه 
می شود و امتیاز بازی های بعدی را از دست می دهد. ضمن اینکه 
چنین ادبیاتی مربوط به گذشته است و الان خریدار ندارد. بنابراین 
تقاضایم از مدیران، مربیان و بازیکنان استقال این است که در شأن 
شخصیت خودشان و باشگاهشان حرف بزنند. به نظر من بهتر است 
محمود فکری از افکار عمومی عذرخواهی کند. مطمئن باشد که با 
چنین کاری کوچک و تحقیر نمی شود. او نشان می دهد که شجاعت 
زیادی دارد و به اشتباه خود پی برده است و قطعا تاثیر مثبتی بر روی 
باشگاه استقال و تیمش خواهد داشت. استقال نیاز به افرادی دارد 

که بتوانند بزرگی کنند و اسیر حواشی نشوند.

نیاز استقلال به افراد بزرگ 

          تکنولوژی
در قطر برای آماده سازی چمن ورزشگاه و ترمیم زمین 
مسابقه از تکنولوژی جالبی استفاده می شود. ایجاد نوری 
مشابه با نورخورشید، راهکاری است که قطری ها به کار 
گرفته اند تا این چنین از آسیب خوردن چمن جلوگیری کنند 
و زمین ها آماده بازی ها باشند. استادیوم اجوکیشن سیتی 

منطقه غرب نیز بسیار مورد استفاده گرفت.

 چاله
دیدار تیم های پیکان و شهرخودرو به دلیل بارندگی و 
شرایط زمین لغو شد. در برخی از مناطق زمین آنقدر آب 
جمع شده بود که امکان حرکت توپ نبود. یکی از این 
مناطق جلوی دروازه پیکان بود. آنقدر آب در یک چاله 
جمع شده بود که امکان راه رفتن هم در آن چند متر وجود 

نداشت، چه برسد به حرکت با توپ.

                  جانشين
سعید عزیزیان که به عنوان مربی دروازه بانان استقلال 
جایگزین بهزاد غلامپور شده است، خیلی زود جای خالی او 
را پرکرد و در دومین دیدار آبی پوشان با کارت زرد روبه رو شد. 
غلامپور که زمان حضورش در استقلال به دلیل شادی های بعداز 
گل و پریدن روی سر استراماچونی معروف بود، بعضا توسط 

داوران با کارت زرد جریمه می شد.

ـت
وشـ

س ن
عک

بیــن الملل
 جایزه پسرطایی فوتبال اروپا که هر ساله توسط نشریه 
»توتواسپورت« ایتالیا به بهترین بازیکن جوان فوتبال اروپا 
اهدا می شود،  امسال به ارلینگ هالند مهاجم نروژی تیم 
فوتبال بوروسیا دورتموند تعلق گرفت. توتواسپورت جایزه 
پسر طایی اروپا را براساس یک فرآیند رأی گیری فشرده 
از گروه های مختلف که شامل یک گروه از کارشناسان خبره 
بین المللی می شود، به بازیکن زیر ۲۱ سالی که بیشترین 
شانس را برای تبدیل شدن به یک ستاره سرشناس در کاس 
جهانی دارد تقدیم می کند. این جایزه سال گذشته به ژوائو 
فلیکس )مهاجم پرتغالی اتلتیکومادرید(، سال ۲۰۱۸ به 
ماتیس دلیخت )مدافع هلندی وقت آژاکس و حال حاضر 
یوونتوس( و سال ۲۰۱7 به کیلیان امباپه )مهاجم فرانسوی 
پاری سن ژرمن( اهدا شد. هالند که تنها ۲۰ سال سن دارد، 
در ماه ژانویه امسال با قراردادی ۲۰ میلیون یورویی از تیم 
سالزبورگ به دورتموند پیوست اما ضریب گلزنی او در این 

تیم هم حیرت انگیز بوده است. هالند 
در تیم ملی کشور خود نیز خارق العاده 
کار کرده طوری که در تنها 7 بازی اش 
برای این تیم شش گل زده است. او 
که پسر آلف اینگ هالند، مهاجم سابق 
تیم فوتبال لیدزیونایتد انگلیس است، 

در این فصل ۱۱ بازی 
رسمی برای دورتموند 
انجام داده و ۱۱ گل هم 
زده است که شامل ۴ 
لیگ قهرمانان  در  گل 

اروپا می شود.

فوتبال د اخلی
ایسنا: سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا در فاصله دو سال تا 
شروع جام جهانی به ارزیابی گروه های این رقابت ها در مرحله 
انتخابی پرداخت. به گزارش سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا، 
قطر و فیفا هم زمان دو سال تا آغاز جام جهانی ۲۰۲۲ را جشن 
می گیرند. قطر اولین کشور خاورمیانه و عرب است که میزبان 
جام جهانی فوتبال خواهد بود که نوید یک تجربه بی نظیر را 
می دهد. این در حالی است که رقابت های مقدماتی جام جهانی 
در بعضی مناطق از جمله قاره آسیا به دلیل شیوع کرونا 
متوقف شده است.  در بیانیه کمیته سازماندهی جام جهانی 
در فاصله ۲ سال مانده تا شروع این رقابت ها آمده است: در 
میان بسیاری از ویژگی های متمایز، هواداران این فرصت را 
دارند که به طور بالقوه بیش از یک مسابقه در روز در مرحله 
گروهی را تماشا کنند که یک برنامه هیجان انگیز با چهار 
مسابقه روزانه دارد. سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا هم چنین 
درباره وضعیت تیم های حاضر در این رقابت ها نوشت: در گروه 
C تیم ملی فوتبال ایران یک بازی کمتر انجام داده است و با 
عراق صدرنشین 5 امتیاز اختاف دارد. شاگردان اسکوچیچ این 
فرصت را دارند که در دوربرگشت جبران مافات کنند. تیم ملی 
فوتبال ایران در اولین دیدار دوربرگشت برابر هنگ کنگ و در 
ادامه برابر کامبوج به میدان خواهد رفت. تیم ملی ایران تاش 
می کند که برای سومین بار پیاپی به جام جهانی برسد. این در 
حالی است که عراق و بحرین نیز در این گروه وضعیت خوبی 

دارند.

امیررضا  واعظ آشتیانی 
مدیرعامل سابق استقلال

یک پیشکسوت تراکتور معتقد است این 
تیم با کمبود بازیکن در خط دفاع روبه رو است 
و به همین دلیل منصوریان نمی تواند ترکیب 
موردنظرش را در تراکتور به کار بگیرد. کاظم 
محمودی، پیشکسوت و مربی پیشین باشگاه 
تراکتور درباره عملکرد این تیم در دیدار 
با نساجی گفت: دفاع تراکتور استحکام 
کافی را نداشت و با مصدومیت و بیرون 
رفتن خانزاده، خط دفاع دچار سردرگمی 
شد و منصوریان بارها سعی کرد سیستم 
۲-5-۳ خود را تغییر دهد اما به آن چینش 

دلخواهش نرسید. وی ادامه داد: تراکتور 
در خط دفاع مشکل دارد و با کمبودبازیکن 
مواجه است. دیدیم که با مصدومیت خانزاده، 
بوحمدان مجبور شد در خط دفاع بازی کند و 
کارایی لازم را هم نداشت. منصوریان در حال 
امتحان کردن سیستم جدیدی در تراکتور 
است و به زمان نیاز دارد. این سیستم در 
تراکتور »نو« است اما منصوریان ابزار لازم 
را برای آن ندارد. تراکتور می توانست در 
نقل وانتقالات بهتر عمل کند و ابراهیمی 
گل گهر را جذب کند. تراکتور دیر آماده 

شد و فرصت کافی برای هماهنگی نداشت 
و اکنون به ناچار، این بازی های هفته اول 
حکم بازی های دوستانه را برای تیمی دارد 
که هوادارانش از آن انتظار قهرمانی دارند. او 
درباره مشکل گلزنی تیم تصریح کرد: عکاشه 
حمزاوی مهاجم نوک شش دانگ نیست و 
نشان می دهد تراکتور مشکل فصل قبل را هم 
در این فصل دارد. گل این تیم به نساجی هم 
آفساید و هم به نوعی تصادفی بود و تراکتور 
هنوز نتوانسته روی برنامه تمرین شده به گل 
برسد. واسعی و عباس زاده بازیکنان خوبی 
هستند که باید به آنها فرصت داده شود تا 
خودی نشان دهند تا حمزاوی هم متوجه 
شود رقیبان جدی در خط حمله دارد. او در 
پایان درباره اینکه آیا مدیریت تراکتور فرصت 

کافی را به منصوریان می دهد یا خیر؟ گفت: 
این مربی نیاز به فرصت دارد و هماهنگی و 
رسیدن به آن تفکر مدنظر منصوریان چند 
هفته طول می کشد. تراکتور هواداران فهیمی 
دارد که نحوه بازی تیم برای شان اولویت 
دارد و اگر ببینند تراکتور خوب و روان بازی 
می کند و در هر بازی فرصت های زیادی دارد، 
با نتیجه نگرفتن منصوریان در هفته های اول 
کنار می آیند. البته این تیم در خط دفاع نیاز 
به مهره دارد و کار منصوریان خیلی سخت 
است. من دوست دارم تراکتور با او نتیجه 
بگیرد و انتظارات هم از او زیاد است. اگر 
تراکتور بتواند به سیستم مدنظر خود دست 
پیدا کند، این تیم می تواند مدعی قهرمانی 

لیگ برتر باشد.

محمودی: 
»تراکتور« در  دفاع نیاز به مهره دارد

فریدون  زندی: 
استقلال در دقایق 

پایانی تمرکز 
نداشت!   

فریــدون زنــدی بازیکن سابق استقال ابراز 
امیدواری می کند آبی پوشان بتوانند امسال نتایج 
قابل قبولی را کسب کنند و یکی از مدعیان قهرمانی 

باشند.
 در خصوص شکست استقلال مقابل 

فولاد صحبت کنید؟
در نیمه اول استقال بیشتر کارفیزیکی انجام داد 
و در نیمه دوم سرعت هم به کار اضافه شد. شاگردان 
فکری می توانستند برنده بازی باشند، به شرط اینکه 
نقاط مختلف زمین را پوشش می دادند. استقال در 

۲۰ دقیقه پایانی تمرکز لازم را از دست داد.
تیم فولاد را چطور ارزیابی می کنید؟

استقال خیلی باید راه برود تا به نتیجه برسد. 
استقال بعداز گل، فشاری نیاورد در عوض این تیم 

فولاد بود که به دنبال پیروزی بود. 
 اکثر بازیکنان جدید استقلال در این 

بازی به میدان نرفتند؟
 بازیکنان جدیدی که این تیم به خدمت گرفته 
 شده اند در دیدار نخست در فهرست ۱۸ نفره جایی 
نداشتند اما در بازی فولاد شرایط فرق می کرد و 

دست سرمربی روی نیمکت بازتر بود.
 ماجرای دعوت نشدن وریا غفوری به 

تیم ملی هم حواشی زیادی داشت؟
اینکه چرا وریا غفوری به تیم ملی دعوت نمی شود 
بزرگ ترین و مهمترین پرسشی است که مربیان 
تیم ملی باید به آن پاسخ دهند. او در دفاع عالی 
است و توپ های خطرناکی را روی دروازه حریفان 

ارسال می کند.

گفــت و گــو

آرمان ملی: روزســوم هفته دوم لیگ برتر روزگذشته برگزار 
شد. دیدار پیکان و شــهرخودرو نیمه تمام ماند و پرسپولیس در 
حالی مقابل صنعت نفت به برتری رســید که یحیی گل محمدی 

اخراج شد! 
 بازی ناتمام

دیدار تیم های پیکان و شــهرخودرو در چارچــوب هفته دوم 
بیستمین دوره لیگ برتر فوتبال به دلیل بارندگی شدید و آبگرفتگی 
نیمه تمام باقی ماند. این دیدار تا دقیقه ۲۲ ادامه یافت اما داور که 
در ابتدای مسابقه توجهی به درخواســت پیکانی ها برای موکول 
کردن مسابقه به روز یکشــنبه نکرده بود، چاره ای جز توقف بازی 
ندید و ناچارا دستور به توقف بازی داد تا بار دیگر ضعف تیم داوری 
مشخص شود. مسابقه تیم های پیکان و شهرخودرو  روز یکشنبه از 
دقیقه ۲۲ به بعد در ورزشگاه شهدای شهرقدس برگزار خواهد شد. 
سیدمهدی رحمتی بعداز لغو دیدا شهرخودرو و پیکان اظهارکرد: ما 
قبل از بازی از زمین بازدید کردیم و کاما آب در زمین جمع شده 
و مشخص بود که بعداز ۲۰ دقیقه نمی شود در این زمین فوتبال 
بازی کرد. متاسفم که به هر شکل ممکن و برای اینکه حرفمان را 
عملی کنیم یک زمین خوب را خــراب کردند. وی افزود: بدترین 
اتفاق این بازی خراب شدن این زمین بود. امیدوارم پیکان بتواند 
تا آخر بازی ها بتواند در اینجــا میزبانی کند. در این بازی احتمال 

مصدومیت بازیکنان وجود داشــت و داور اصرار کرد بازی برگزار 
شود ولی از دقیقه ۲۲ تصمیم گرفتند بازی انجام نشود. سرمربی 
تیم شهرخودرو در پاسخ به این سوال که آیا بازی یکشنبه برگزار 
می شــود یا خیر گفت: من نه علم این را دارم کــه بدانم باران بند 

می آید و نه علم این را دارم که بدانم چمن درست می شود.
 برد پرسپولیس

پرسپولیس از ساعت ۱۶و۲۰ دقیقه روزگذشته در هوایی بارانی 
میزبان صنعت نفت آبادان بود و در نهایت گل نعمتی از روی نقطه 
پنالتی در اواخر نیمه اول تفاوت دو تیم را رقم زد تا سرخ پوشــان 
نخستین برد در لیگ بیستم را جشــن بگیرند. نفتی ها توپ را به 
پرسپولیسی ها سپرده و خودشان فضاها را بستند تا کار هافبک های 
پرسپولیس برای بازیسازی سخت شده و نتوانند موقعیت خاصی را 
بیافرینند. شاگردان پورموسوی نیز برنامه ویژه ای برای استفاده از 
ضدحمات داشتند و کوشیدند تا با پرس شدید سرخ پوشان را به 
اشتباه بیندازند. در اواخر نیمه اول پرسپولیسی ها فشار بیشتری 
روی دروازه نفت آوردند و بالاخره این حمله ها نتیجه داد و به گل 
رسیدند. سیامک نعمتی دقیقه ۴۳ این ضربه را تبدیل به گل کرد تا 
سرخ ها با برد راهی رختکن شوند. نیمه دوم را تیم مهمان هجومی 
شروع کرد و نفتی ها با اندیشــه جبران گل خورده جلوتر آمدند. 
پورموسوی نیز شاگرانش را از کنار زمین به حضور پرتعداد در زمین 

پرسپولیس ترویج می کرد آنها توانستند دقایق ابتدایی نیمه دوم را 
در اختیار بگیرند. با این حال بی دقتی هافبک ها و مهاجمان این تیم 
باعث شد تا آنها در انتقال توپ به فازتهاجمی دچار مشکل شوند. 
پرسپولیس هرچه از زمان بازی گذشــت دوباره توپ و میدان را 

تصاحب کرد و بر بازی حاکم شد.
  نظر کارشناس داوری

حیدر سلیمانی معتقد است که محمدرضا اکبریان قضاوت خوبی 
در دیدار پرسپولیس و صنعت نفت آبادان داشت. حیدر سلیمانی 
اظهارکرد: بارندگی می توانســت داوری را سخت تر کند. اکبریان 
چند اشــتباه کوچک داشــت و حتی بین دقایق 5۰ تا ۶۰، این 
اشتباهات افزایش یافت اما در کل تاثیر چندانی روی نتایج نداشت 
و سربلند بود. وی ادامه داد: در نیمه نخســت، پنالتی اعام شده 
به سود پرسپولیس درست بود. همچنین در نیمه دوم گل محمدی 

به درستی و به دلیل خارج شدن از محوطه فنی خود اخراج شد.

دیدار نیمه تمام پیکان و شهرخودرو
پرسپولیس برد؛ »یحیی« اخراج  شد

  بی اخلاقی در لیگ برتر ادامه دارد

دعوای رسانه ای فولاد و استقلال 

آرمان ملی: دیدار تیم های استقال و فولاد اگرچه با برتری شاگردان 
نکونام به پایان رسید، اما حاشیه های این دیدار همچنان ادامه دارد و 

کادرفنی و مدیریت باشگاه ها جنگ رسانه ای به راه انداختند. 
 صحبت های آذری

تیم فوتبال استقال در هفته دوم لیگ برتر فوتبال در خوزستان مهمان 
تیم فولاد بود که این بازی با نتیجه ۲ بر یک به سود فولاد تمام شد. در پایان 
این مسابقه محمود فکری سرمربی استقال الفاظی را بر زبان آورد که 
بسیارزننده بود و حتی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال این مربی را برای 
ادای توضیحات احضار کرد. سعید آذری مدیرعامل باشگاه فولاد که برای 
تماشای بازی در ورزشگاه اختصاصی این باشگاه حضور داشت، با انتشار 
پیامی به توهین سرمربی حریف واکنش نشان داد: »فلسفه مربی آموزش 
است؛ احترام است، احترام به رقیب و احترام به خودی. فلسفه و جایگاه 
مربی، معلم و استاد در هم کوبیده شد با الفاظی که انسان حتی از شنیدنش 
شرم دارد چه برسد به گفتنش. خانواده هرکس خط قرمز اوست و اینکه یک 
معلم و مربی که آموز ش دهنده است در حالی که از خود بی خود شده است، 
پا را روی اخاق و اصول بگذارد و با توهین به نوامیس کلیه ارکان تیم رقیب 
سعی بر تخلیه روحی روانی خود کند و در کاهش فشار باخت دست به 
حرکات ناشایستی بزند که کلیت اخاق و انسانیت را نابود کند را هیچ گونه 
نمی توان توجیه کرد. ای کاش »فکری ها« قبل از این توهین های ناموسی 
کمی فکر می کردند. البته روز سنگینی بود برای آن مرد توهین کننده؛ 
کسی که نتوانست خودش را کنترل کند و ابتدا با بازیکن تیم خودی کارش 

به بگومگو کشید، مشخص بود توهین به خانواده تیم رقیب برایش مهم 
نیست. من به جای آن آقا و آنهایی که شما می دانید از شما عذرخواهی 
می کنم و قول می دهم با روشی مدنی با این بی اخاقی برخورد کنم. باشد 
که دیگر شاهد بروز بی اخاقی و از خود بی خودشدن های اینگونه نباشیم.«

   بیانیه استقلال 
باشگاه استقال با انتشار بیانیه ای به اظهارات سعید آذری واکنش 
نشان داد. به گزارش باشگاه استقال، بخشی از  متن بیانیه باشگاه استقال 
در خصوص اظهارات سعید آذری به شرح زیر است: آقای آذری! قرار به 
عذرخواهی باشد شما بابت خیلی مسائل باید عذرخواهی کنید. مدیرعامل 
باشگاه فولادخوزستان که معروف است به گرفتن ماهی از آب گل آلود، در 
صفحه شخصی خود مطالبی نوشته که البته به آنها پاسخی نمی دهیم اما 
حتما آقای آذری آخرین کسی است که می تواند درس اخاق دهد. کسی 
که تا همین چند روز پیش توسط کمیته اخاق به دلیل مصاحبه های 
خاف اخاق و فرهنگ محروم شده بود و با من بمیرم، تو بمیری، مجوز 
حضور در فوتبال را به دست آورد اصا در جایگاهی نیست که در مورد 

اخاق و فرهنگ صحبت کند.
پرویز مظلومی، سرپرست تیم فوتبال استقال گفت: من از آقای  گلایه مظلومی 

علوی که تا دیروز او را یک فوتبالیست اخاق مدار می دانستم گایه 
دارم و از ایشان انتظار داشتم تمام واقعیت ها را بگوید. همه شما 
می دانید که من در زندگی ورزشی ام اهل حاشیه نبودم و تمام تاشم 

بر این بود که حواشی ایجاد شده را کنترل کنم و به نیمکت های دو تیم 
آرامش بدهم. حتی چندبار با آقای نکونام صحبت کردم اما متاسفانه 
نیمکت تیم فولاد از همان ابتدای بازی شروع به فحاشی و اعتراض 
کرده بود. وی افزود: نکته ای که برای من عجیب است این بود که 
آقایان مدعی بودند سال گذشته در بازی مقابل نساجی، محمود فکری 
و دستیارانش با آنها برخورد نامناسبی داشتند که اگر هم چنین بوده 
باشد، باید گفت چه ربطی به استقال دارد که شما این گونه نیمکت 

این تیم را مورد هجمه قرار می دادید؟
  واکنش  عمران زاده 

حنیف عمران زاده در گفت وگو با »فارس« در خصوص شکست 
استقال مقابل فولادخوزستان اظهارکرد: چیزی که ما دیدیم اسمش 
فوتبال نبود. شما اگر فوتبال دیدید ما ندیدیم. بازی ای که از دقیقه 
اول تا آخرش جنگ و دعواست اسمش فوتبال نیست. وی افزود: 
»آقای سعید آذری! شما که دم از خاق و اخاق مداری می زنی، شما 
که خودت داخل استادیوم بودی و همه چیز را دیدی«. مربی استقال 
یادآور شد: خودشان در استادیوم نشسته بودند و هر دو نیمکت را 
دیدند. من یک سوال دارم، مدیرعاملی که ادعای اخاق گرایی دارد، 
چرا  وقتی ۲ روز قبل از بازی مربی فولاد مصاحبه کرد و به سرمربی 
استقال متلک انداخت، به او اعتراض نکرد؟ عمران زاده گفت: 
مدیرعامل اخاق مدار یک نگاه به فیلم و اواسط بازی بیندازد و ببیند 
مربی تیمش چگونه به سمت نیمکت استقال حمله ور شد. نکند اینها 
را هم در کتاب اخاق مدیرعامل فولاد نوشته اند؟ جالب است مربی 
تیم شما به نیمکت ما حمله کرده، آن وقت شما دم از اخاق می زنید؟ 
وی ادامه داد: شما بروید مصاحبه های سرمربی تیم ما را قبل از 
بازی ها ببینید که آیا سرمربی تیم استقال دنبال تنش بود؟ ۳ امتیاز 
نوش جانشان ولی قرار نیست هر چه می گویند ما ساکت باشیم. مربی 
تیم حریف در سینه بازیکنان و کادرفنی روی نیمکت ما بود و دقیقه 

75 با آژان کشی او را به سمت نیمکتشان فرستادیم.
سیدمحمد علوی مدیر تیم فولادخوزستان درباره کلیپ منتشر   پاسخ  فولادی ها 

شده از محمود فکری سرمربی استقال پس از پایان بازی فولاد و 
استقال اظهارکرد: کلیپ واقعا منزجرکننده بود و من نمی دانم چرا و 
چگونه یک مربی به خودش اجازه می دهد این گونه حرف بزند، قطعا 
اگر در آن صحنه پرویز مظلومی و صمد مرفاوی دو مربی بزرگ فوتبال 
و باشگاه استقال که هر دو اخاق مدار هستند، حضور داشتند همانجا 
با سرمربی تیمشان برخورد می کردند که چرا با این گونه الفاظ درباره 
کادرفنی و بازیکنان تیم ما صحبت می کند. وی ادامه داد: باشگاه فولاد 
به هیچ عنوان نمی گذارد حقش در هیچ زمینه ای ضایع شود و شکایتی 
از او به کمیته اخاق و دیگر مراجع قضائی انجام خواهیم داد تا دیگر 
شاهد چنین صحنه های بسیارزشت و زننده ای در زمین مقدس فوتبال 
نباشیم. بالاخره این زمین حرمت دارد و هرکس باید بداند که کجاست 

و چه حرفی را بر زبان می آورد.
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فرزانه ترکان 

حقوق زنان در جامعه و مساله 
رئیس جمهورشدنشان 

ولید هلالات

   برخورد با مدیران متخلف 
کار درستی است

 محمود مشفق

  خطر تغییر ساختار سنی 
جمعیت با کرونا

یکم: واقعه بندرعباس و تخریب آلونک زن سرپرست خانوار 

تلنگری بود به وجدان مسئولانی که باید به وظایف قانونی خودشان 

عمل می کردند اما در پناه تفسیر ناروایی از قوانین، خود را پنهان 

کرده اند درحالی که با تکیه بر قانون اساسی در اصول متعدده؛ طبق 

اصل 21 قانون اساسی دولت موظف است حقوق زن را در تمام جهات 

با رعایت موازین اسلامی تعیین نماید و بند 4 همین اصل به ایجاد بیمه 

خاص بیوه گان و زنان سالخورده و بی سرپرست اشاره دارد. اصل یکم 

قانون اساسی، داشتن مسکن متناسب با نیاز را حق هر فرد و خانواده 

ایرانی می داند و دولت موظف است با رعایت اولویت، برای آنها که 

نیازمندترند، به خصوص روستانشینان و کارگران، زمینه اجرای این 

اصل را فراهم کند. اصل 43 قانون اساسی در بند 1 به تامین نیازهای 

اساسی؛ مسکن، خوراک، پوشاک، بهداشت، درمان، آموزش وپرورش 

و امکانات لازم برای تشکیل خانواده برای همه اشاره دارد. اصل 44 

قانون اساسی هم مالکیت ها را شمرده و در بخش مالکیت دولتی، زمین 

را جزو مالکیت های دولت دانسته و در اصل 45، آخرین بخش قانون 

اساسی، انفال و ثروت های عمومی از قبیل زمین های موات یا رهاشده 

را در اختیار حکومت اسلامی شمرده تا بر طبق مصالح عامه نسبت به 

آنها عمل کند. پس قانون اساسی در اصول متعدده ای از حقوق طبیعی 

مردم در داشتن مسکن و سرپناه یاد کرده و دولت را هم موظف و مکلف 

کرده تا از امکاناتی که به عنوان حاکم در اختیار دارد و عمده ترین آن 

زمین است، شرایط تهیه مسکن مناسب برای مردم را فراهم کند.

دوم: در کشور اراضی به دو بخش تقسیم می شود: اراضی که 

دارای مالکیت خصوصی هستند و در تصرف افراد است یا اراضی که 

مالک خصوصی ندارد، تحت عنوان انفال در مالکیت دولت است و 

برابر اصولی که در بخش یکم شمردم، باید به جهت تامین نیازهای 

مردم در اختیار آنها قرار بگیرد. متاسفانه در ایران از ابتدای انقلاب، 

نهادهایی که برابر اصول قانون اساسی زمین در اختیارشان قرار 

می گیرد، رویه ای به کار می برند که اصول قانون اساسی و وظایف 

دولت را نادیده می گیرند و من از اینها به عنوان »مزاربان« یاد 

می کنم. مثل کسانی که بالای قبری نشسته اند و اجازه نمی دهند 

هیچ دخل و تصرفی در آن شود. اگر به این اصول قانون اساسی نگاه 

کنیم؛ در هیچ شهری نمی توانیم افرادی را که بی سرپناه باشند 

ببینیم. علت آن هم به کانون های قدرت برمی گردد که خودشان 

بزرگ سرمایه دارند و اراضی در تملک و تصرف آنهاست. الان در کشور 

بیش از تعداد خانواده ها و خانوارها، ساختمان ساخته شده داریم و 

برابر آمار درصد بالایی از ساختمان های ساخته شده به عنوان سرمایه 

چه خصوصی، سرمایه نهادها و سازمان ها در تصرف آنهاست و هر روز 

با تصویب مقررات سختگیرانه و جلوگیری از اینکه انفال در اختیار 

مردم قرار بگیرد، باعث بالا رفتن قیمت املاک و ساختمان های 

خودشان می شوند و خیل انبوه بی سرپناهان، کارتن خواب ها و 

گورخواب ها هر روزه به جمعیت کشور اضافه می شود و به دو صورت 

باید به قضیه بندرعباس نگاه کرد: نخست اینکه، شهرداری بدون 

حکم قضائی وارد شده و نسبت به تخریب سرپناه یک زن اقدام کرده 

که خلاف قانون است. شهردار، شورای شهر، ضابطان و مامورانی که 

عنوان ماموران رفع سدمعبر را دارند به لحاظ اینکه دستور قضائی 

نداشتند و بنا را تخریب کردند، مسئول هستند و تقصیرشان این 

است که باید از دادگاه حکم می گرفتند. به لحاظ اینکه داشتن مسکن 

حداقلی برابر اصولی که برشمردم، حق طبیعی هر فرد است. باید از 

این پرونده این تجربه را کسب کنیم که بیاییم بعد از 40 سال نسبت 

به اجرای قانون اساسی حساسیت بیشتری داشته باشیم. نسبت به 

حقوق مردم و افرادی که در جامعه بلندگویی ندارند که حق شان را 

بگیرد، پیشقدم شویم. به عنوان جامعه روزنامه نگار و اهالی رسانه، 

هرازچندگاهی مطلبی درباره جمعیت نیازمند به حداقل های 

زندگی مثل مسکن، پوشاک، خوراک و امثالهم هستند منتشر کنیم. 

از طرفی امکاناتی که در اختیار سازمان های مختلف مثل مسکن و 

شهرسازی به عنوان متولی زمین، منابع طبیعی به عنوان متولی 

زمین های زراعی و شهرداری ها را از باب زمین هایی که برابر قانون در 
تعریف شهرداری ها می گنجد را مکلف کنیم

ادامه همین صفحه 

 نعمت احمدی
حقوقدان

جمهوریخواهان روی ریاست جمهوری 
وزیرخارجه فعلی آمریکا حساب کرده اند 

تير خلاص به ترامپ
- پمپئو نامزد٢٠٢٤  
آرمان ملی: روزی که رکس تیلرسون را به عنوان 
وزیرخارجه اش برگزیــده بود، خیلی ها حدس 
می زدند که این داستان، زیاد به طول نینجامد. 
البته هیچ کس هم انتظار نداشت، ترامپی که تا آن 
موقع از پاره کردن برجام سخن به میان می آورد، 
یک مدیر کسب وکار تجاری را که شاید زیاد هم 
با دنیای سیاست خارجه آشنا نیست، به عنوان 
وزیر خارجه خود برگزیند. آن وقت ها که موضوع 

نقش روسیه در انتخاب شدن ترامپ به عنوان ...

 علی بیگدلی 
در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 FATF پیوستن به 
زمینه توافق را مهیا مي کند

   اینستکس دیگر 
کارایی ندارد

 »آرمان ملی« 
گزارش می دهد 

استعفای جنجالی دو مدیر 
علیه وزیر بهداشت

  سعید نمکی: بیمار شدن 30 میلیون
از نظرات غیرعالمانه آقای ملک زاده بود

آرمان ملی: با روی کار آمدن بایدن در ایالات متحده و با وجود 

اینکه رویه ها در خصوص ایران تغییر خواهد کرد و بسیاری بر 

این باور هستند که رفتارها و فشارها علیه ایران تلطیف خواهد 
شد اما یک خطر در این میان ایران را به صورت ...
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صفحه3

 با احضار وزیر و دیگر 
اقدامات موازي صورت گرفت

 مجازات 
متخلفان بورسي

باز شدن پرونده تخلفات مالی شهرداری 
تهران؛ تخلفات مربوط به کدام دوره است ؟

 تخلف ۱۵۰۰میلیاردی 
در شهرداری تهران

 کمک بلاعوض 
 دولت به 
۳0میلیون نفر
    ایجاد شرایط دریافت وام 
    برای ۱0میلیون خانوار 

 قانون اساسی و تخریب خانه زن 
بندرعباسی 

                          گفت وگوهای  آرمان ملی                                                 قانون اساسی و تخریب خانه زن بندرعباسی 

صفحه15

صفحه5

  وحید شقاقی شهری 

 کاهش نرخ سود بانکی؛ 
عامل مهم در کنترل تورم

فریدون  زندی: 

استقلال در دقایق پایانی تمرکز 
نداشت!   

محسن هاشمی کاندیداهای احتمالی 
کارگزاران را معرفی کرد

 رئیس جمهور 
 ۱4۰۰ از جنس 

 آیت ا... 
هاشمی!

صفحه3

تعلیق مظلوم

چند روزی است که کلیپ منتشر شده پیرامون تخریب 

آلونک زن سرپرست در بندرعباس به مطالبه عمومی برای 

پیگیری تبدیل شده است. جریان از این قرار است که 

خانمی بی سرپرست با چند فرزند در یکی از مناطق شهر 

بندرعباس دارای آلونکی چند متری است که ماموران 

شهرداری بندرعباس به بهانه اعمال قانون آن  را تخریب 

می کنند، متعاقب آن فرزند این خانواده با شیون و شیدایی 

فریاد می زند و کمک می خواهد که فریاد رسی نیست. 

در همین اثنا مادر خانواده که تنهاتر از خود و بچه هایش 

کسی را نمی بیند اقدام به خودسوزی می کند. این دیگر 

آخر خط است که یک انسان آنقدر احساس بی پناهی به 

او غلبه کند که جانش را به دست شعله های آتش بسپارد. 

پس از انتشار این ویدئو، استاندار هرمزگان عذرخواهی کرد، 

مقامات قضائی با ورود موضوع، پیگیری آن را در دستورکار 

قرار دادند، نمایندگان بندرعباس موضع گرفتند و افکار 

عمومی خواهان برخورد با عوامل این حادثه شدند. احمد 

مرادی نماینده بندرعباس با انتقاد شدید از این شرایط 

به وجودآمده نوشت: تخریب اتاقکی در حاشیه بندرعباس 

متعلق به خانمی سرپرست خانوار توسط ماموران شهرداری 

و ضجه های التماس گونه دختربچه معصوم دل هر انسان با 

وجدانی را به درد می آورد. در همین رابطه،   سمیه رفیعی 

عضو فراکسیون زنان مجلس و رئیس فراکسیون محیط 

زیست مجلس که به بندرعباس سفر کرده بود، با اشاره به 

تخریب خانه یک خانواده بندرعباسی اعلام کرد که: احتمال 

دارد شهردار بندرعباس به دلیل فشار افکار عمومی استعفا 

دهد. عباس امینی شهردار بندرعباس اما در یک نشست 

خبری چنین می گوید که: استعفا نمی دهم اما عذرخواهی 

می کنم. خودم در بافت فرسوده زندگی می کنم و درد مردم 

را می فهمم، عده ای قصد تسویه حساب با شهرداری را دارند. 

نیروهای متخلف شهرداری از کار معلق شده اند. اسلام 

باوقار رئیس شورای شهر بندرعباس در گفت وگو با فارس 

می گوید: شنبه اول آذرماه در نشستی غیرعلنی به بررسی 

ابعاد مختلف حادثه اخیر پیرامون تخریب اتاقک یک زن 

سرپرست خانوار در بندرعباس خواهیم پرداخت. فریدون 

همتی استاندار هرمزگان با عذرخواهی از مردم گفت: عاملان 

این تصمیم مورد برخورد اداری و قضائی قرار می گیرند. بنده 

به جای عاملان این اتفاق، از مردم و این خانواده عذرخواهی 

می کنم. بی تدبیری صورت گرفت و شهرداری احساسات 

عمومی را جریحه دار کرد. باید از این خانواده عزیز دلجویی 

شود و کمیته امداد نسبت به تامین مسکن آنان اقدام کند. 

آنچه اما در این اینجا قابل تامل است اراده همه مسئولان 

بر تعلیق و برخورد با آنهایی است )نیروهای جز شهرداری( 

که این خانه را تخریب کرده اند و خبری از برخورد با آمرین 

نیست. این کارمند جزء شهرداری که این روزها همه برایش 

رگ گردن کلفت می کنند اگر دستور مافوقش را اجرا نکند 

عاقبت از کار بیکار می شود و سرگذشتش شبیه سرگذشت 

این زن بی سرپرست بندرعباسی پس به جای تعلیق مظلوم، 
آمران و مسئولان را مجازات کنید.

چند ماه باقی مانده از دولت دوازدهم بسیار اهمیت دارد. 

زیرا تیم جدید آمریکا در ذیل کاندیدای پیروز )جو بایدن( 

برخلاف دولت ترامپ مواضع بی ادبانه و تند نسبت به ایران 

ندارند. هرچند ایران در زمان ترامپ نیز توانست فشارهای 

موجود را مدیریت کرده و حتی در ذیل برجام بخشی از اهداف 

خود را نیز دنبال کند. باید موضع گیری ها در ایران، آن هم 

در قبال دولت بعدی آمریکا به گونه ای باشد که فضا را برای 

تغییرات در سیاست خارجی آمریکا محدود نکند. در ادامه راه 

نیز باید دولت بعدی در ایران تلاش کند تا در مسیر تنش زدایی 

در سیاست خارجی و همچنین کاهش تقابل با آمریکا گام 

بردارد. در حزب دموکرات آمریکا کسانی حضور داشتند که 

روزگاری طراح تحریم ها علیه ایران بودند، اما همان افراد در 

ذیل برجام به برداشته شدن تحریم ها رأی دادند. پس نباید 

از فرصت احتمالی بعد از به قدرت رسیدن بایدن غافل شویم. 

باید تیم دیپلماسی ایران موضوع برجام را از مساله مذاکره با 

آمریکا جدا کند و ضمن احیای آن، برجام را به عنوان »بنیاد 

روابط پایدار در سیاست خارجی« شکل دهد. اما در همین 

مسیر نباید اجازه داد که در برجام مسائلی که با مولفه های 

قدرت ایران ارتباط دارد، مورد بحث قرار گیرد، زیرا طیف 

تندرو در آمریکا و برخی اروپایی ها این مسائل را نیز در موضوع 

برجام دنبال می کنند. اگر قرار باشد که شاکله برجام دچار 

تغییر شود، طرف ایرانی نیز باید خواهان بازنگری در موضوع 

مکانیسم ماشه و حتی پیگیری خسارات واردشده به جمهوری 

اسلامی در ذیل بدعهدی های صورت گرفته شود. البته باید 

تلاش شود در مذاکرات احتمالی برجام آسیب های واردشده 

به این توافقنامه را التیام بخشید و زمینه اجرائی شدن تمامی 

مفاد آن را نیز فراهم آورد. نباید اینگونه تفسیر و القا شود که 

برجام یعنی مذاکره با آمریکا. زیرا برجام یک رژیم مناسباتی و 

دیپلماتیک بود که ایران در قالب آن وارد بحث و گفت وگو شد 

و حتی بخشی از اختلافات جدی خود را نیز در یک دوره زمانی 

رفع کرد. باید از هرگونه شتاب زدگی در یکسان سازی برجام 

با مساله مذاکره با آمریکا اجتناب کرد. باید برجام همانند 

گذشته با اختیاراتی که به وزیر امور خارجه سپرده شده دنبال 

شود، اما مساله مذاکره مستقیم با آمریکا بحث دیگری است 

که باید براساس مقتضیات موجود آن را پیگیری کرد.  به نظر 

می رسد نتیجه انتخابات اخیر در آمریکا از تصاعد بحران بین 

ایران و ایالات متحده جلوگیری کند. بهتر است هر دو کشور 

به سمت تنش زدایی روند، اما این مسیر با برجام کاملا تفاوت 

دارد. فضای روانی موجود در جامعه ایران پس از انتخابات 

آمریکا به سود تکانه های مثبت اقتصادی است و دولت در 

فرصت باقی مانده باید از این فضا نهایت استفاده را کند. اگر 

دولت از این فرصت پیش آمده استفاده نکند، به تبع آن بیشتر 

جریانات حامی دولت فعلی در انتخابات سال 1400 با شکست 

و آسیب مواجه خواهند شد. مجلس شورای اسلامی با ساختار 

کنونی یک فرصت را برای اصولگرایان ایجاد کرده تا از طریق 

آن به پیگیری مطالبات مردم بپردازند. مردم در انتخابات سال 

آینده به طور حتم عملکرد مجلس فعلی در رفع مشکلات خود 
را مدنظر قرار خواهند داد.

برجام و مساله مذاکره با آمریکا

حشمت ا... فلاحت پیشه
نماینده ادوار مجلس

حسن نجفی
 فعال حوزه رسانه

نزدیک انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 هستیم و تاکنون 

بارها شاهد اختلافات دولت و مجلس یازدهمی ها بوده ایم. هرچند 

که به باور من مجلس به آن معنا نمی تواند نقش چندانی در افزایش 

مشارکت مردم در انتخابات داشته باشد، اما در مجموع برخی اقدامات 

افراط گرایانه و احساسی که تاکنون شاهدش بوده ایم، به نوعی باعث 

نگرانی بیشتر مردم می شود و از سویی باعث افزایش سطح مشارکت 

مردم به دلیل نگرانی از تفکرات تند و احساسی می شود. بنابراین از 

این منظر عملکرد نمایندگان مجلس می تواند در میزان مشارکت 

در انتخابات 1400 تاثیرگذار باشد. حال اما به نظر نمی رسد که 

مولفه های دیگر آن هم در شرایط کنونی و با توجه به واقعیات جامعه 

از سوی مجلس بتواند در افزایش مشارکت مردم در انتخابات 

تاثیرگذار باشد. البته یک سری اقداماتی هم از طرف مجلس دارد 

صورت می گیرد که می تواند در میزان مشارکت نقش داشته باشند. 

مانند طرحی که برای انتخابات ریاست جمهوری در نظر دارند اما 

نکته حائز اهمیت آن است که اگر این طرح تبدیل به قانون شود، 

می تواند تاثیرات منفی را در جهت کاهش مشارکت مردم داشته 

باشد، نه در جهت افزایش مشارکت. اگرچه فعلا یک سری اصلاحاتی 

در این طرح صورت گرفته و یک سری از شروط حذف شده اند اما اگر 

شرایط محدودکننده ای که در این طرح مورد توجه است به تصویب 

برسد، قطعا در کاهش مشارکت مردم تاثیرش را می گذارد. بی شک 

هر چه شرایط محدودتری در نظر گرفته شود که با چارچوب های 

دموکراتیک سازگاری نداشته باشد، ناامیدی و بی انگیزگی مردم را 

برای تغییر سرنوشت سیاسی کشور به دنبال دارد. در مجموع باید 

گفت که تصویب این طرح باعث کاهش مشارکت می شود. از سوی 

دیگر اگر بحث تندروی ها در آستانه انتخابات افزایش پیدا کند، یقینا 

تاثیرات خاص خود را به شکل مثبت و منفی بر میزان مشارکت 

می گذارد. بدان معنا که تندروی های افراطی و حرکات احساسی 

باعث افزایش میزان مشارکت مردم آن هم به دلیل نگرانی از آینده، 

می شود. با این تفاسیر اقدامات مجلسی ها می تواند بر سطح مشارکت 
انتخابات تاثیرگذار باشد.

نقش مجلس در افزایش مشارکت انتخاباتی

داریوش قنبری
نماینده سابق مجلس

یک اصولگرا و ۲ زن در لیست انتخاباتی 
کارگزاران

   هدایت آقایی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

»آرمان ملی« از کشمکش نمایندگان با دولت روایت می کند

بازهم توهین هاي بي پروا
   پرسش افکارعمومي این است که چرا »هتک حرمت برخي نمایندگان به دولت« تمام نمي شود؟

ادامه سخن روز /  که از این امکانات در جهت اجرای قانون 

اساسی و رفع نیازهای مردم استفاده کنند، نه اینکه این نهادها و 

مجموعه ها، خودشان در جایگاه تولیدکننده مسکن و صاحبان 

اراضی قرار بگیرند که افزایش قیمت ها بر ثروت آنها بیفزاید. 

حال اینکه کشورهایی که داعیه اسلامی هم ندارند، در بخش 

تامین نیازات اولیه طبقات فرودست، بهترین برنامه ها را دارند. 

چگونه در یک کشور اسلامی چند مرد به عنوان مردان قانون 

به گریه دختربچه ای که به خدا قسمشان می دهد که تخریب 

نکنند و ناله های زنی که به حد استیصال می رسد تا سرپناهی که 

به سختی درست کرده را روی سرش خراب نکنند، خودش را به 

آتش می کشد؟ این فاجعه است. اخلاق کجا رفته؟ شرح وظایف 

کجا رفته؟ جای تاسف است که چگونه سایر مسئولان به این فکر 

نمی افتند که حداقل قضیه، حقوق اولیه مردم متناسب با شأن و 

جایگاهشان آنچه در قانون اساسی آمده را ادا کنند؟ اگر همین 

روال ادامه پیدا کند، متاسفم بگویم که دوباره صدای اعتراض این 

افراد که از ناچاری خودسوزی می کنند، بلند خواهد شد که ناشی 

از عملکرد مسئولانی است که فکر می کنند باید حافظ منافع 

دولت باشند، حال اینکه وظیفه شان تامین منافع ملت است.

صفحه3

صفحه2

 اصولگرايان حاضرند 
بيشتر امتياز بدهند
  اصولگرایان دنبال تمام کردن 
پیروزي مذاکره به نفع خود هستند 

صفحه6

تصویبFATF  راه بازگشت به برجام 

 

زمانی که مذاکرات برجام آغاز شد، یک فضای مثبت 

اقتصادی در کشور ایجاد شد. برای اولین بار در 40 سال گذشته، 

در سال های 95 و 96، دو سال پیاپی، نرخ بیکاری یک رقمی 

شد، رشد اقتصادی دورقمی شد و حجم سرمایه گذاری های 

داخلی و خارجی قابل توجه بود. اگر ترامپ در اردیبهشت 97 

از برجام خارج نمی شد، یقینا شاخص های اقتصادی بهبود پیدا 

می کرد و همانطور که آن زمان نیز این شاخص ها روی غلتک 

افتاده بود. نرخ تورم، رشد اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری، 

پیش از سال خروج آمریکا از برجام، بهبود یافت. دولت یازدهم، 

در شرایطی بر سر کار آمد که تورم دو رقمی بود، اقتصاد کشور 

در سال های 91 و 92 متوقف و رشد اقتصادی منفی شده بود. از 

ابتدای سال 97 تاکنون به دلیل خروج آمریکا از برجام و وخیم 

شدن شاخص های اقتصاد، منفی شدن نرخ رشد اقتصادی و 

بازگشت مجدد تورم و دورقمی شدن آن، به دلیل خروج آمریکا 

از برجام بود. اگر آمریکا به برجام بازگردد، تجارت، صادرات 

نفت، پتروشیمی و مبادلات بانکی ما به روال عادی بازمی گردد. 

این به شرطی محقق می شود که دو کنوانسیون   cftو پالرمو 

که از fatf باقی مانده است، توسط مجمع تشخیص مصلحت 

نظام، تصویب بشود. در اینجا مساله این است که اگر اقتصاد ما 

به شرایط عادی بازگردد، طبیعی است، این موضوع می تواند به 

عنوان دستاورد دولتی تلقی شود که با شعار رفع تحریم ها روی 

کار آمد. زمانی که تحریم ها در سال 94 رفع شد، مردم آثار 

مثبت اقتصادی این موضوع را دیدند. در سال 96، دستمزدها 

متناسب با تورم افزایش پیدا کرد. مردم امروز می دانند، با اینکه 

کرونا نه تنها بر اقتصاد ایران بلکه بر اقتصاد همه دنیا اثر گذاشته 

است، عاملی که منجر به وخیم شدن شاخص های کل اقتصادی 

شده، قبل از کرونا، تحریم بوده است. به نظر می رسد، بازگشت 

آمریکا به برجام می تواند منجر به بهبود شرایط تجاری شود. 

صادرات نفت، صادرات غیرنفتی و واردات کشور به روال عادی 

بازمی گردد. امروز برخی از اقلام دارویی ما نیز در گرو بازگشت 

آمریکا به برجام است. بعضی از کشورهای دوست و همسایه 

نیز به دلیل خروج آمریکا از برجام، مبادلات خود با ایران را به 

حداقل رسانده اند. این طبیعی است که اگر ما به سال های 94، 

95 و 96 برگردیم، اقتصاد کشور به ریل برگردد و مبادلات ما با 

کشورهای همسایه و جهان به روال عادی برگردد، حتما موجب 

بهبود شاخص های اقتصادی کشور خواهد شد. این موضوع که 

شاخص های کل اقتصاد بهبود پیدا کند، حتما به نفع جریانی 

است که این دولت به پشتوانه آن استقرار پیدا کرده و طبیعتا 

به همین دلیل ممکن است، در انتخابات 1400 نیز با استقبال 
کشور روبه رو شود.

هادی حق شناس
فعال سیاسی اصلاح طلب
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غیـــر محرمانـــه

واکنش به دعوای معاون و وزیر بهداشت
مشـاور رئیس جمهور به نامه انتقادی معاون مسـتعفی وزیر بهداشـت 
واکنش نشان داد.  حسـام الدین آشنا در حسـاب کاربری اش در توئیتر 

نوشـت: »در دعوای هیچ معـاون و وزیری حلوا خیـرات نمی کنند.«
قاضی زاده هاشمی رئیس جمهور می شود؟

دکتـر حسـن قاضـی زاده هاشـمی گفـت: دروغ اسـت؛ نامـزد 
انتخابـات ۱۴۰۰ نیسـتم. با اینکـه دکتر سـید حسـن قاضی زاده 
هاشـمی وزیـر سـابق بهداشـت، صریحـا اعـام کـرده داوطلـب 
ریاسـت جمهوری نیسـت و در انتخابـات ۱۴۰۰ کاندیـدا نخواهد 
شـد، برخـی رسـانه ها از اعـام نامـزدی او خبـر داده انـد. دکتـر 
قاضـی زاده هاشـمی بعـد از انتشـار ایـن خبـر یکبـار دیگـر بـا 
صراحت اعام کـرد به هیچ وجه قصـد کاندیدا شـدن در انتخابات 

ریاسـت جمهوری ۱۴۰۰ را نـدارد و ایـن خبـر، دروغ اسـت.
دستگیری متهم برداشت اینترنتی

متهـم برداشـت اینترنتـی از حسـاب های بانکـی شـهروندان در 
کاشمر اسـتان خراسان رضوی شناسایی و دسـتگیر شد. فرمانده 
نیـرو انتظامی شهرسـتان کاشـمر گفت: در پـی مراجعـه یکی از 
شـهروندان به پلیس فتـا مبنی بـر برداشـت ۱۴میلیـون ریال از 
حسـابش، پیگیری موضوع در دستورکار کارشناسـان پلیس فتا 
قرار گرفت. سـرهنگ  حسـین  احمدی افـزود: پلیس فتا بـا انجام 
اقدامـات فنـی و اسـتعام هـای لازم موفـق بـه شناسـایی عامل 
برداشـت غیرمجاز از حسـاب بانکی شـاکی شـدند و با هماهنگی 

مقام قضائی وی را دسـتگیر کردنـد. متهـم در بازجویی های فنی 
به جـرم خـود اعتـراف کـرده و بیان کـرد کـه بـا اسـتفاده از رمز 
دوم و شـماره کارت شـاکی اقـدام بـه برداشـت وجـه از حسـاب 
مالباختـه کـرده اسـت. متهم بـرای تکمیـل پرونـده بـه مراجع 

قضائـی تحویل شـد.
دلیلی عجیب برای لغو بازی پیکان! 

دیـدار هفته دوم پیکان و شـهرخودرو کـه تا دقیقه ۲۲ انجام شـد 
و به دلیل شـرایط آب و هوایی نامناسـب لغو شـد. دیـدار تیم های 
پیکان و شـهرخودرو در شـرایطی لغو شـد که یک اتفـاق حرکت 
عجیب باعث آن شـده اسـت. در شـرایطی که بارش شـدید باران 
در تهـران ادامـه دارد، مسـئولان ورزشـگاه روی چمـن نایلـون 
کشـیده بودند تا مشـکلی برای چمن ایجاد نشـود امـا در اقدامی 
عجیـب نفراتی کـه بایـد ایـن نایلون هـا را جمـع آوری می کردند 
آب هـای جمع شـده را دوبـاره روی چمـن خالـی می کردنـد تـا 
همیـن اتفاق و ادامـه بارش بـاران و تجمیـع آب بـازی را لغو کند.

حرکت غافلگیرکننده برد پیت
برد پیت سـتاره برنده اسـکار سـینمای آمریکا در تابستان شیوع 
کرونا بارها بـه شـکل داوطلبانـه در فرایند پخش مایحتـاج میان 
مردم بی بضاعت شـرکت کرد. تصاویـر برد پیت در حال رسـاندن 
مواد غذایـی به مـردم نیازمند در شـبکه های اجتماعی دسـت به 
دسـت می چرخـد. آن طـور کـه دیلی میل گـزارش کرده اسـت، 
بازیگـر »روزی روزگاری در هالیـوود« تابسـتان گذشـته بارهـا 
داوطلـب انجـام ایـن دسـت فعالیت هـا شـده اسـت. او در زمانی 

کـه کرونا مـردم را گرفتار و خانه نشـین کـرده بود، بـه توزیع مواد 
غذایی در یکـی از فقیرنشـین ترین مناطق لس آنجلس مشـغول 

بوده اسـت.
تسویه حساب با عروس خانواده

رئیـس پلیس فتا شـرق اسـتان تهران از شناسـایی و دسـتگیری 
منتشـرکننده اسـتوری توهین آمیـز در فضای مجـازی خبر داد 
و گفت: هـدف متهـم انتقام جویـی از عـروس خانـواده در فضای 
اینسـتاگرام بود. سـرهنگ رضـا ملوکـی افـزود: با مراجعـه یکی 
از شـهروندان کـه مدعـی انتشـار تصاویر شـخصی اش بـه همراه 
مطالـب توهین آمیـز در یکـی از شـبکه های اجتماعـی بـود، 
رسـیدگی به پرونـده در دسـتورکار کارشناسـان پلیس فتـا قرار 
گرفـت. وی اضافـه کـرد: متهـم انگیـزه خـود از انجام ایـن عمل 
مجرمانـه را انتقام جویـی از همسـر سـابق بـرادرش عنـوان کرد.

انتقاد مصطفی معین از نمکی
دکتر مصطفـی معین، رئیس شـورایعالی نظام پزشـکی نوشـت: 
جنـاب دکتـر نمکی در سـفر خـود بـه اصفهـان، زبـان بـه انتقاد 
تنـد از تحقیقـات اپیدمیولوژیـک و دسـتاورد های پژوهشـگران 
ایرانـی بـاز کرده انـد! ایـن انتقـاد با سـخنان قبلـی ایشـان مبنی 
بر پیشـتازی ایران و الگـوی جهانـی بـودن آن در مدیریت بحران 
کرونـا و عرضه واکسـن ایرانـی در آینـده نزدیـک از یـک طرف و 
دادن مجـوز تولیـد و عرضـه دارو هـای علفی بـرای درمـان کرونا 
بدون شـواهد علمی و پژوهشـی از سـوی دیگـر یا اعجـاز الهی در 
کنتـرل موفق کرونـا در ایـران چنـدان منطقی به نظر نمی رسـد!

محمد گلریز، خواننده کرونا گرفت
محمـد گلریـز خواننده باسـابقه کشـورمان ایـن روز ها بـا بیماری 
کرونا دسـت و پنجـه نـرم می کنـد. وی در قرنطینه خانگی به سـر 
می بـرد. طبـق اعـام گلریـز بـه خبرنـگار مـا، وضعیـت عمومـی 
خواننده قطعه »خجسـته باد این پیروزی« خوب اسـت. ۲۰ درصد 
از ریه این خواننده درگیر شـده اسـت. شـرایط جسـمانی گلریز رو 
بـه بهبود اسـت و بـا توصیه پزشـک، نیـازی به بسـتری بـودن وی 

نبوده. ایـن خواننده تـا دو هفتـه در خانـه قرنطینه خواهـد بود.

قیمت عجیب گوسفند ایرانی 
رئیـس اتحادیـه گوشـت گوسـفندی در پایـان دربـاره آخریـن 
وضعیـت قاچـاق دام گفـت: بنابر آمـار تا حـدی زیـادی مرزبانان 
و مسـئولان مربـوط بـا ایـن موضـوع برخـورد کرده انـد، امـا بـه 
سـبب گسـتردگی مرزنشـینی، در برخی نقـاط گاهـی اختاف 
چندبرابری قیمـت دام، کوله بـران را وسوسـه می کند کـه ۱ تا ۳ 
راس دام را بـا خود ببرند چـرا که قیمـت کنونی هر دام در کشـور 
مـا ۲میلیون تومان اسـت و آن سـوی مرزها ۸ تا ۹میلیـون تومان 

پـول بابـت دام هـای ایرانـی می دهند.
احمدی نژاد، عضو مجمع می ماند؟

تهمت جدید احمدی نـژاد به مقامات، سـوال های جدیـدی را درباره 
او ایجـاد کـرده اسـت. محمـود احمدی نـژاد در گفت وگو یـی گفتـه: 
مقامـات ایرانـی از بهداشـت جهانی پـول گرفتنـد و روی هـزاران نفر 
از مـردم ایـران دارو آزمایـش کردنـد! انتشـار ایـن تهمـت در فضای 

مجازی موجب شـده کاربـران بپرسـند آیا تشـویش اذهـان عمومی 
شـامل رئیس جمهور سـابق هم می شـود یـا او همچنان با ایـن قبیل 
اقدامات خـاف، عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظـام خواهد ماند؟
احتمال برگزاری انتخابات 1400 طی ۲ روز

رئیـس سـتاد انتخابـات کشـور از احتمـال ۲ روزه شـدن انتخابـات 
ریاسـت جمهوری خبـر داد و گفـت:  احتمـال برگـزاری انتخابـات 
ریاسـت جمهوری طـی ۲ روز/ تبلیغـات میدانـی و میتینگ هـا ممنوع 
اسـت ما این پیشـنهاد را می دهیم و اجرائی شـدن آن منوط به موافقت 
شـورای نگهبان و تصویب سـتاد ملی مبـارزه با کروناسـت.جمال عرف 
با متفـاوت توصیـف کـردن انتخابـات ریاسـت جمهوری ۱۴۰۰ اظهار 
داشـت: با توجه به وضعیـت کرونا و بـا فرض وجـود این بیمـاری در آن 
مقطع در کشـور، پیشـنهادها و سـناریوهای مختلفی در حال بررسـی 

اسـت از جملـه دو گزینـه ای کـه محتمل تر از سـایر گزینه هاسـت.

وصول 40 شکایت از معاون مستعفی 
رئیـس کمیسـیون اصـل نـود مجلـس خاطرنشـان کـرد: بیـش از ۴۰ 
شـکایت از شـخص آقای ملـک زاده معـاون پژوهشـی مسـتعفی وزارت 
بهداشـت در ماه هـای گذشـته بـه ایـن کمیسـیون واصل شـده اسـت.

حجت الاسـام نصـرا... پژمان فـر در صفحـه شـخصی خـود در توئیتـر 
اعـام کـرد: تاکنـون بیـش از ۴۰ شـکایت از شـخص آقـای ملـک زاده 
معـاون پژوهشـی مسـتعفی وزارت بهداشـت در ماه هـای گذشـته بـه 
کمیسـیون اصل ۹۰ واصل شـده اسـت. طبـق قوانین کمیسـیون اصل 
نود بـا اسـتعفای افـراد پیگیـری شـکایات متوقف نمی شـود و فـرد باید 

پاسـخگوی عملکـرد خـود باشـد.

تهران و خانه های با بافت فرسوده
صفحه کارتون و طنز

روزنامه آرمان ملی

 شما می توانید                                                                                                            
آثار کارتون و طنز خو د                                                                                                            را 

به نشانی ایمیل ذیل 
ارسال کنید                                                                                                           .

arman.meli11@gmail.com

با دیدن تصاویر متروی تهران در روز شنبه تمام موهای اضافی  بینی و ابروهایم ریخت.
یعنی  دیروز مترو و خیابان ها از روزهای عادی شــلوغ تر بودند.واقعا دولت حتی نتوانست 

مملکت را تعطیل بکند؟ عجیب است واقعا!
از همان روزی که این طرح مطرح شــد منتظر بودم که مقصر این حادثه را ماهواره، 
اصاح طلب ها، تلگرام، فیلترشکن هات.اسپات، مارک زاکربرگ، دولت سابق، بیل گیتس ، 
گواتمالا، استیو جابز یا حتی آچار چرخ معرفی کنند که دیدم هیچ خبری نیست و خیلی 
تعجب کردم. چون از قــضا این فاجعه را هیــچ رقــمه نمی توان به هیچ کــدام از موارد 

فوق ربط داد.
عجیب است که با وجود اخطارهای مکرر وزارت بهداشت و انتشار آمار مبتایان و فوتی ها 
عده ای به تعطیلی آرایشگاه ها و تالارهای مجالس معترض هستند)قبول دارم که دانستن و 

فهمیدن و درک کردن حتی از کار توی معدن هم سخت تر هستند(.

حتی در توییتر هم عده ای به این تعطیلی ها اعتراض داشته اند.با خودم گفتم این توییتر 
یک جایی است که آدم ها در آن دعوا می کنند، کا آنجا سر قرمز و آبی، چپ و راست، سنتی 
و صنعتی دعواســت و حتی متوجه شدم برخی اعام کرده اند که باید بدون توجه به این 

تعطیلی ها، مردم سر کارشان بروند.
باور کنید همین الان کرونا دارد عین ســیامک انصــاری به دوربین نگاه می کند.من 
فکر می کنم این معترضان دوست داشتنی و آن تو دل بروهایی که تا دیروز به تعطیل نبودن 
مملکت اعتراض داشتند الان مخالف تعطیلی هستند)می گن ایرانیا کم حافظن اما نه انقدر، 

آدمیم، ماهی که نیستیم!(.
 بالاخره دولت چه کار کند؟ تعطیل بکند؟ تعطیل نکند؟ البته تجربه نشان داده دولت 

هیچ کاری  نکند خیلی مفیدتر است.
عده ای که اصا معتقدند این تعطیلی ها کرونا را بیشتر می کند.هرچند برنامه ریزی ما مثل 
همیشه اشکال های زیاد دارد اما فقط یک حالت می تواند وضع کرونا را بدتر کند و آن هم 
این است که این تعطیلی ها با لباس مبدل مثل زورو شب ها وارد خانه های ما شوند و داخل 

صورت مان عطسه  کنند.
هرچند آخر این دعواها مشخص نیست که چه می شود، چون نه مملکت واقعا تعطیل 

است، نه همین تعطیلی نیم بند خیلی هم بد است!

کارتون فرنگی

حرف حساب

جهان در انتظار واکسن کرونا / احمد رحما - سوریه

دیروز باز هم با صدای دعوا از خواب بیدار شدم. رفتم ببینم چه خبره که دیدم چندنفر 
افتادن به جون یه سحابی و دارن خرابش می کنن. از اونجایی که کنجکاوی جزئی از ژن برتر 
وجودمه طاقت نیاوردم و رفتم ازشون پرسیدم که چرا دارن سحابی رو می کوبن که یکی شون 
با لهجه  اهالی بندرمشتری گفت: این سحابی جای اشتباهی درست شده و باید تخریب بشه 
چون غیرقانونیه و قوانین مستحکم کهکشان رو برده زیر سوال. اون طرف هم سحابی نشین ها 
داشتن داد و فریاد و التماس می کردن که تو رو خدا سحابی رو خراب نکن. حالا ما این همه 

اتم سرگردان در فضا رو چیکار کنیم و کجا ببریم؟ 
خاصه دیدم خیلی شلوغ پلوغه حوصله  ام سررفت و بی خیال تماشا شدم، فقط تا جایی 
فهمیدم که یکی از سحابی نشین ها گوگرد گرفت زیر اکسیژن های دور و برش و یه آتیشی راه 

انداخت که انگار چندتا اتم هم توش بود و داشتن می سوختن.
کافه از سر و صدایی که باعث شده بود بد از خواب بیدار بشم و روتین پوستیم خراب بشه 

رفتم یه سر و گوشی آب بدم و ببینم دیگه چه خبره.
چند روز پیش یکی از این سیاه چاله ها خراب شده بود و نشتی شهاب سنگ داشت. هرچی 
هم مهندسی کردیم نفهمیدیم چی شده و کجای کار ایراد داره. داشتیم همین طوری تو سر 
و کله  خودمون می زدیم که خبر رسید یکی از این شهاب سنگ ها رفته تا زمین و توی اندونزی 
خورده به سقف خونه یه مرد خوش شانس. لابد می پرسید چرا خوش شانس؟ که باید بگم 
چون شهاب سنگی که از سیاه چاله پرت شده بود و رفته بود سمت زمین حاوی کلی عناصر 
کمیاب و فضایی بود که خیلی به درد دانشمندان و پژوهشگران کنجکاو زمین می خورد که 
بگردن ببینن بالاخره از کجا آمده ایم و آمدن مون بهر چه بوده! برای همین شهاب سنگ رو از 
آقاهه خریدن و اونم دیگه لازم نیست بشینه کنج خونه ش تابوت درست کنه. باز خدا رو شکر 
نرفته بود سمت خاورمیانه چون مطمئنم اگه به اونجاها خورده بود باعث میشد یه انفجار 

مهیب صورت بگیره و جمعیت زمین در بهترین حالت، نصف بشه!
همین جوری به گردش و جمع آوری اخبار ادامه دادم که فهمیدم معاون و وزیر سالم زیستی 
زحل با هم دعواشون شده و معاون می خواد استعفا بده چون فکر می کنه وزیر بلد نیست 
درست تصمیم بگیره و سوءمدیریت داره و اصا به فکر اهالی زحل نیست. می گفتن آقای وزیر 
اعتقاد داره که هیچ بیماری ای توی دنیا نیست که با یه کم جوشونده حل و فصل نشه و معاون 
می گه جایی که علم پیشرفت کرده دیگه نباید از راه های قدیمی برای کنترل بیماری استفاده 
کرد و خاصه دعوا بین صنعتی و سنتی اوج گرفته بود. حالا هی وزیر می گفت بابا من زحل 
رو تعطیل کردم ببین! همه میرن سرکار، ببین شهر چه شلوغه، سفینه فضایی های عمومی رو 
ببین! همه رو سر و کله  هم سوارن. این یعنی تعطیلی دیگه! چجوری باید مدیریت کنم دیگه 
که تو راضی بشی آخه؟! ولی معاون به خرجش نمی رفت و پاشو کرده بود تو یه کفش که 
استعفا استعفا. آخرش هم وزیر گفت باشه برو! ولی اگه رفتی دیگه هیچ وقت برنگرد، چون 
اگه برگردی همه می فهمن من از اول هم، برای این مسئولیت بزرگ، زیادی کوچیک بودم!

بخوانید و بدانید

سحابی غیرقانونی، تخریب باید گردد

مملکت نه، اما ما تعطیلیم!

طنزیمات کارخانه ای

سهیل محمدی

آخر آرمان ملی

هنوز چهره های شان جلوی چشمم است. جوان های خوش بر و رو. با 
اندام های ترکه ای و لباس های تمیز. اما ته چشمخانه شان به جای چشم، 
انگار شعله کم جان کبریتی در حال خاموشی بود. بی رمق نگاه می کردند. 

بی لبخند راه می رفتند.
رفته بودیم زندان قزل حصار. برای مسابقه فوتسال دوستانه اما با دلی 
پرخون. ســالن بازی درست پشت ســلول ها بود. برای همین باید تمام 
مسیر را پیاده می رفتیم. از آن راهروهای تمیز و رنگ شده اما بی روح و 
سرد. از کنار زندانی هایی که دمپایی به پا توی هواخوری راه می رفتند، یا 

توی راهروها پلاس بودند.
دنبال توپ می دویدم و ذهنم گیر کرده بود روی بند رخت هواخوری 
که پر بود از لباس های شسته شــان. گرمکن  های سه خط، تی شرت های 

ورزشی، تکیه دادن شان به دیوار، پچ پچ کردن شان زیر آفتاب.
پاس می  دادم و قلبم فشرده بود از دیدن جوان هایی که  پشت میله ها 
پیر می شــدند. بعید است از این زندان ها اندرز بگیرند اما حتما فوت و 
فن هــای گیر نیفتادن را بهتر یاد می گیرند. آخرین روش های بهتر دزدی 

کردن. تکنیک های تازه جابه جا کردن مواد مخدر و... .
گل می زدیم و گل می خوردیم ولی ذهن بیرون از زمین جا مانده بود. 
مانده بود لای انگشت های پسر۲۰ ساله ای که رختکن را تمیز می کرد. از 
توی ســاکم پیراهن ایتالیای خوش رنگ و قدیمی که همیشه نو نگهش 
داشــته بودم را درآوردم و دادم دستش. بی آنکه حتی جرات کنم بپرسم 
برای چه زندان است؟ اینجا چه کار می کند؟ می ترسیدم بگوید کار نبود. 
بیکاری پــدر آدم را در می آورد آقا. می ترســیدم بگوید فکر می کنی من 
هانیبال لکترم؟ نه! یک روز توی پارک با دوستم حرفم شد، هلش دادم 
سرش خورد به جدول مُرد. می ترسیدم بگوید فاصله بین آزادی و زندان، 
بین من زندانی و تو که آزادی این است که من بدشانس تر بودم ... همین!

زندگی پر است از این شوخی ها. از این غافلگیری ها. از این قصه ها. 
از این غصه ها... جای آن همه جوان پشــت میله ها نیست. اگر از روی 
دیواری پریده اند در طمع دزدیدن فرشــی، ما برای شان قلاب گرفته ایم. 
اگر چاقو را گذاشــته اند بیخ گردن بیچاره ای، ما داده ایم دست شان. اگر 
مواد مخدر جابه جا کرده اند، ما مشــتری بودیــم. ما یعنی من، یعنی تو. 
یعنی هر کسی که مسئول است و می توانست کاری کند، زندگی بهتری 
برای شان بسازد، شغلی بیافریند، گرهی باز کند و نکرد... .جای این همه 

جوان پشت آن میله ها نیست.

فریور خراباتی

احسان محمدی
ندا حائری 

زهر مثل زخم، مثل زندان


